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Historie - De VVD bestaat 65 jaar en 

dat geldt niet alleen voor de partij. Een 

half jaar na de oprichting trad de eerste 

Tweede-Kamerfractie aan onder leiding 

van de Rotterdamse burgemeester Pieter 

Oud.

De Volkspartij voor Vrijheid en Democra-

tie is  ontstaan uit een fusie tussen de 

Partij van de Vrijheid van Dirk Stikker 

(1897-1979) en het Comité-Oud. 

te socialistisch
De naamgever Pieter Oud (1886-1968) was 

na de Tweede Wereldoorlog toegetreden 

tot de PvdA, maar kreeg het al gauw moei-

lijk met zijn keuze. Omdat het hem te 

socialistisch werd bij de club van Willem 

Drees, richtte  Oud zijn comité op met 

als doel om een democratische volkspar-

tij van de grond te krijgen. Dat lukte in 

1948. Stikker werd voorzitter, Oud tweede 

man. Maar dat zou snel veranderen. Oud 

had voor de oorlog zeventien jaar in de 

Kamer gezeten en was in het tweede en 

derde kabinet-Colijn minister van Finan-

ciën geweest. Stikker had geen noemens-

waardige politieke ervaring. Dus werd 

de man die sinds 1938 burgemeester van 

Rotterdam was (met onderbreking van de 

bezettingsjaren) de eerste lijsttrekker van 

de VVD bij de verkiezingen van juli 1948. 

Hij scoorde acht zetels op een totaal van 

100 waaruit de Tweede Kamer toen nog 

bestond.

Motie van wantrouwen
Drees formeerde een kabinet met de Ka-

tholieke Volkspartij (KVP) én de VVD, die 

één minister kreeg: Stikker op Buiten-

landse Zaken. Daar lag meteen de kiem 

voor problemen tussen beide kopstuk-

ken. De jaren 50 stonden politiek gezien 

voor een groot deel in het teken van de 

gevolgen van het afscheid nemen van Ne-

derlands-Indië als kolonie. Stikker vond 

dat Nederland zich niet langer moest 

bemoeien met Nieuw-Guinea, nu Indo-

nesië sinds 1949 officieel onafhankelijk 

was. Oud was het daar niet mee eens en 

diende tot tweemaal toe een motie van 

wantrouwen in. Die haalde het beide ke-

ren niet, maar Stikker trad af en sleepte 

het hele kabinet in zijn val mee.

Krachtig leider
Oud was een krachtig leider en wist alle 

verkiezingen in de jaren ‘50 te winnen 

met als hoogtepunt 19 zetels in 1959 

(de Kamer was inmiddels uitgebreid naar 

150 volksvertegenwoordigers). Maar vier 

jaar later verloor de VVD met haar libe-

rale aartsvader drie zetels en ruimde de 

inmiddels 76-jarige Oud na vijftien jaar 

het veld. Edzo Toxopeus, minister van 

Binnenlandse zaken in het kabinet-De 

Quay, nam het stokje over.

om beurten
In de acht jaar die volgen, wisselen Toxo-

peus en Molly Geertsema het fractievoor-

zitterschap om beurten af. Electoraal ge-

beurt er niet zoveel. Bij de verkiezingen 

in 1971, als Hans Wiegel kort voor zijn 

30e verjaardag aantreedt als fractielei-

der, staat de VVD nog steeds op 16 zetels. 

Met Rudolf de Korte als eerste propagan-

dachef en de jonge, polariserende Wiegel 

die handig gebruik maakt van televisie 

door de kijker, en niet de verslaggever, 

recht in de ogen te kijken, scoort de VVD 

anderhalf jaar later 22 zetels; een voorlo-

pig record. Wiegel heeft van de VVD een 

partij gemaakt die voor het eerste bredere 

lagen van de bevolking ging aanspreken. 

Al zou het nog wel even duren voordat 

het imago van blauwe blazers, parelket-

tingen en dixielandbandjes definitief was 

weggepoetst. Bij de reguliere verkiezin-

gen van 1977 was de beloning 28 zetels, 

bijna 18 procent van de stemmen.

Bijna een op de vier kiezers
Met Wiegel als vicepremier en Koos Riet-

kerk (1927-1986) als fractieleider kon niet 

worden voorkomen dat de VVD vier jaar 

later weer moest inleveren, zij het be-

scheiden. Wiegel schoof Ed Nijpels naar 

voren als opvolger en dat luidde een spec-

taculaire fase in het bestaan van de frac-

tie in. In alle opzichten. Wie tot dan toe 

dacht dat het stemmenkanon Wiegel niet 

te overtreffen was, hield de adem even in 

toen de negen jaar jongere Ed Raket in 

’82 36 zetels liet optekenen. Bijna één op 

de vier kiezers had VVD gestemd.

Leiderswisseling
Maar de feestvreugde was niet van lange 

duur. De ene na de andere affaire nes-

telde zich in de VVD-burelen aan het Bin-

nenhof en het was vooral troubleshooter 

Albert-Jan Evenhuis (1941-2011) die veel 

problemen wist op te lossen. Niettemin 

trok een aantal zaken een zware wissel 

op de fractie. Na het verkiezingsdebacle 

dat hierop volgde, was rust nodig. Frits 

Bolkestein gaf de aanzet tot een leiders-

wisseling, maar pleegde zelf geen coup. 

QuOte
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Benk Korthals, partijvoorzitter

van 8 naar 41 zetels

65 jaar VolKspartij Voor Vrijheid en democratie het kOningSchap

I
n deze column was ik van plan 

onze visie op Europa nog eens 

duidelijk onder uw aandacht 

te brengen. David Cameron gaf met 

zijn speech over dit onderwerp een 

goede aanzet om de discussie over 

een zinvol en slagvaardig Europa, 

een discussie die de VVD al een paar 

jaar aanzwengelt, te voeren. En die 

belangrijke discussie zullen wij ook 

zeker voeren! Ik kom daar bij u op 

terug. Maar u begrijpt, ik heb naar 

aanleiding van de actualiteit een 

nieuwe column geschreven!

 

Want wat een normale week leek te 

worden, bleek uit het niets een his-

torisch moment. Koningin Beatrix 

heeft in de week van haar 75e ver-

jaardag aangekondigd dat zij de 

Troon op 30 april a.s. zal overdra-

gen aan haar zoon, Prins Willem-

Alexander. Een bijzonder moment 

voor haar, en voor het hele land. 

Een nieuwe periode breekt aan, een 

nieuwe generatie Oranjes neemt 

het koninklijke stokje over.

 

De VVD heeft grote waardering 

voor de manier waarop Koningin 

Beatrix invulling heeft gegeven 

aan het Koningschap. Nederland 

neemt afscheid van een geliefd, ge-

waardeerd en gedreven monarch.  

Koningin Beatrix heeft grote kennis 

van zaken en vertegenwoordigde 

met grote klasse en waardigheid 

ons land. Zij vervulde voor ons alle-

maal de rol van stabiele en verbin-

dende factor in soms roerige tijden.  

Zowel politiek en maatschappelijk, 

als ook voor haar persoonlijk. Onze 

dankbaarheid voor de diensten die 

Koningin Beatrix ons land heeft be-

wezen is groot. 

Wij wensen Prins Willem-

Alexander en Prinses Maxima 

veel wijsheid en vertrouwen in 

de jaren die voor ons liggen.  

De VVD kijkt uit naar ons nieuw  

koninklijk paar!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter tweede Kamer

Campagne rond Pieter Oud, de eerste lijsttrekker van de VVD.

1946 liberale staatspartij 

maakt plaats voor partij 

van de Vrijheid, geleid 

door dirk stikker

Januari 1948 

Beide groeperingen gaan 

op in de Volkspartij voor 

Vrijheid en democratie. 

1947 pvdV onderhandelt met de vrijzinnig-democraat 

pieter oud. de Vrijzinnig democratische Bond was in de 

pvda opgegaan, maar oud voelt zich daar niet thuis en 

richt zich met een aantal geestverwanten tot de pvdV.

1948 pieter oud wordt na een half jaar voorzitter en volgt 

stikker op, die minister van Buitenlandse Zaken wordt in 

het brede-basiskabinet-drees 

65 jaar VVd in hoogtepunten 



Liberalen vinden het over het algemeen noodzakelijk dat de overheid zich alleen bemoeit 

met zaken waar het individu zelf niet voor kan zorgen. Toch houdt dit niet in dat alle  

liberalen een even grote rol voor de overheid zien weggelegd. Wanneer kan een individu het 

zelf en wanneer niet? De meningen verschillen: van Adam Smith’s ‘nachtwakersstaat’ tot 

Thomas Hill Green’s sociale rechten van mensen op zelfverwezenlijking. Voor beiden valt 

(liberaal gezien) genoeg te zeggen.
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

de liBerale waarden Van de VVd

rol van de overheid

een meer dan minimale Overheid kan biJ uitStek liberaal ziJn

overHeiDsinterventies - De li-

berale visie op staatstaken houdt in dat 

de overheid de veiligheid en een goede 

uitgangspositie voor de ontplooiing 

van de burger garandeert, opdat hij 

of zij zoveel als mogelijk zelfstandig 

kan functioneren in de samenleving. 

En zoveel als mogelijk de verantwoor-

delijkheid draagt voor zijn of haar ei-

gen keuzes en daden. Het liberalisme 

biedt dan ook ruimte voor een over-

heid die zich met sociale wetgeving 

bezighoudt. Aangezien het in de ogen 

van liberalen nastrevenswaardig is dat 

burgers hun leven zoveel als mogelijk 

naar eigen goeddunken inrichten, zul-

len zij toch een minimale uitgangs-

positie moeten hebben om zich te 

ontplooien en daadwerkelijk deel te 

nemen aan het maatschappelijk leven. 

Alleen dan kan de burger ook op zijn 

of haar eigen verantwoordelijkheid 

aangesproken worden.

staatstaak
De eerste sociale wetgeving van eind 

19e en begin 20e eeuw moet worden 

bestempeld als liberaal. Zo werd in 

de Grondwet uit 1848, opgesteld door 

een commissie onder voorzitterschap 

van de liberaal Thorbecke, een bepa-

ling opgenomen waarmee armenzorg 

een staatstaak werd. Johan Rudolph 

Thorbecke bekritiseerde de willekeur 

en het paternalisme die in zijn ogen 

waren gemoeid met de armenzorg als 

deze alleen aan de kerk zou worden 

overgelaten.  Andere voorbeelden van 

liberale sociale wetgeving zijn de Wo-

ningwet en de eerste Ongevallenwet, 

beide uit 1901 en ingevoerd door het 

liberale kabinet-Pierson (1897-1901). 

De Woningwet hield onder meer in dat 

gemeentes woningen onbewoonbaar 

konden verklaren en dat uit algemene 

middelen betere woningen konden 

worden gebouwd. Deze Woningwet 

kwam tot stand vanuit zorgen over de 

slechte woonsituatie van arbeiders in 

de steden die als gevolg van de Indu-

striële Revolutie snel groeiden. Met 

de Ongevallenwet werd een verzeke-

ring ingesteld voor werknemers, hun 

weduwen en – in bepaalde gevallen – 

ook wezen in de gevaarlijke industri-

ele bedrijven. Deze verzekering bood 

bescherming tegen de financiële ge-

volgen van een bedrijfsongeval. Aldus 

werd eind 19e en begin 20e eeuw on-

der aanvoering van liberalen het pak-

ket van staatstaken uitgebreid. 

geen historische breuk
Het feit dat de VVD tegenwoordig pleit 

voor een kleinere overheid en bestaan-

de sociale regelingen wil inperken,  

vormt geen breuk met de historie 

waarin liberalen juist de grondleggers 

van sociale wetgeving waren. De soci-

ale wetgeving die liberalen steeds voor 

ogen hebben gehad, zou het eigen ini-

tiatief moeten ondersteunen, de vrij-

heid van burgers moeten bevorderen 

en een stimulans moeten zijn om met 

overheidssteun op eigen kracht rich-

ting te geven aan het leven. Hierbij zal 

altijd ruimte blijven voor bijvoorbeeld 

armoedebeleid of sociale verzekerin-

gen voor diegenen die als gevolg van 

lichamelijke of geestelijke beperkin-

gen niet of nauwelijks in staat zijn 

hun eigen leven in de hand te nemen. 

Maar in tegenstelling tot collega-ide-

ologen uit socialistische of sociaal-

democratische hoek zal daarbij nooit 

de maatschappelijke gelijkheid op 

zichzelf het doel van de overheidsin-

terventie worden. In de ogen van libe-

ralen zet dit gelijkheidsideaal de deur 

open naar een te grote overheid, die de 

verantwoordelijkheid die burgers zelf 

zouden moeten dragen overneemt en 

eigen initiatieven van burgers eerder 

belemmert dan stimuleert.

Bij liberalen komt de vrijheid voor bur-

gers op de eerste plaats. Dat betekent 

dat het takenpakket van de overheid 

niet beperkt blijft tot het waarborgen 

van inmenging van anderen in het le-

ven van de burger (negatieve vrijheid), 

maar ook overheidsinterventies bevat 

waarmee de individuele vrijheid van 

de burger wordt bevorderd (positieve 

vrijheid).

www.teldersstichting.nl

“het liberalisme biedt ruimte voor een overheid die zich 
met sociale wetgeving bezighoudt”
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Dit is een serie over de belangrijkste liberale waarden - die veelal ook 

zijn opgenomen als waarden van de VVD. Het liberale huis kent ech-

ter vele kamers, zoals een cliché gaat. Anders dan de meeste andere 

politieke stromingen kent het liberalisme geen doctrines waarop het 

is gestoeld. En dat is misschien wel het prettige aan het liberalisme: niets is afge-

zegend. Omdat de liberale ‘waarheid’ niet bestaat, laten we vanuit twee ramen wat 

wind waaien door de liberale kamers. 

kleinere rOl van de Overheid beSchermt het individu

een overheid als nachtwakerstaat? of een meer dan minimale overheid?

Huiver - De term nachtwakers-

staat werd voor het eerst gebruikt 

in een speech van de Duitse socialist 

Lasalle. Hij gebruikte de analogie van 

een nachtwaker die alleen ’s nachts 

waakt tegen diefstal om de houding 

van klassiek-liberalen ten opzichte 

van de overheid te verklaren. De klas-

siek-liberaal Ludwig von Mises rea-

geerde op deze kritiek door te stellen 

dat deze voorstelling van zaken net zo 

ridicuul is als een overheid die zich 

bemoeit met de ‘bereiding van zuur-

kool, de productie van broeksknopen 

of met krantenpublicaties’. Als de ver-

gelijking met een nachtwaker over-

trokken is, hoe zien klassiek-liberalen 

dan die rol voor de overheid?

Minimaal
Volgens de klassiek-liberale traditie 

heeft de overheid alleen zeggenschap 

over datgene wat nodig is om burgers 

in vrijheid te laten leven. In de prak-

tijk komt dit neer op minimale over-

heidsbemoeienis: politie, brandweer, 

leger en rechtbanken moeten deze 

vrijheden handhaven. Het belangrijk-

ste is dat klassiek-liberalen weinig 

op hebben met het aanbrengen van 

materiële gelijkheid; de enige gelijk-

heid waar zij zich hard voor maken is 

rechtsgelijkheid. 

 

Waarom de huiver voor - door de 

overheid georganiseerde - materiële 

gelijkheid? Friedrich von Hayek wees 

in The Road to Serfdom op dat over-

heden die zoveel mogelijk welvaart 

willen creëren voor alle burgers, dit 

vaak doen via centralistische plan-

ning. Juist in deze centralistische 

planning schuilt het gevaar voor 

totalitarisme. Moraalfilosoof Adam 

Smith wees in The Theory of Moral 

Sentiments op het verschijnsel dat 

mensen geneigd zijn om zaken als 

‘goed’ te bestempelen wanneer zij er 

mee eens zijn en als ‘fout’ zodra zij 

het er niet mee eens zijn. Dit zelfde 

mechanisme geldt dus ook voor de 

overheid, of zoals Smith het noemt 

‘the man of the system’ die ‘seems to ima-

gine that he can arrange different mem-

bers of a great society with as much ease 

as the hand arranges the different pieces 

upon a chess-board. He does not consider 

that the pieces upon the chess-board have 

no other principle of motion besides that 

which the hand impresses upon them; but 

that, in the great chess-board of human 

society, every single piece has a principle 

of motion of its own, altogether different 

from that which the legislature might 

chose to impress upon it’. 

Het individu
De klassiek-liberalen die liever een 

kleinere rol voor de overheid zien, 

gaan namelijk uit van het individu. 

De individuen (ambtenaren, poli-

tici en bestuurders) die vanuit de 

overheid keuzes maken voor de in-

dividuen (burgers) zijn niet altijd in 

staat om het ‘grotere geheel’  te zien, 

omdat zij zich vaak laten leiden door 

hetgeen in het eigen straatje past. 

De huiver voor een grotere rol voor 

de overheid bij deze liberalen komt 

voort uit de afkeer van de maakbare 

samenleving. Voor deze liberalen is 

dit idee onverenigbaar: wanneer wij 

uitgaan van individuen met elk hun 

eigen gedachten, meningen en ach-

tergrond is het haast onmogelijk om 

te denken dat elke beweging van deze 

individuen van ‘bovenaf’ is te sturen. 

Een samenleving is dan ook niet ‘ in 

te richten’. De slogans van de VVD 

van ‘minder overheidsbemoeienis’ en 

‘meer zelfredzaamheid’ worden vaak 

uitgelegd als desinteresse voor de 

zwakkeren in de samenleving. Vanuit 

de klassiek-liberale traditie is dit juist 

te vertalen naar bescherming van het 

individu.

1959 Bij de tweede Kamerverkiezingen 

haalt oud de eerste grote overwinning 

voor de VVd, van 13 naar 19 zetels. 

1963 edzo toxopeus volgt oud op als 

politiek leider VVd, later in afwisseling 

met molly geertsema

1959: deelname van de VVd met drie ministers aan 

kabinetten met de voorlopers van het cda (1959-1971, 

met een onderbreking van 1965-1967)
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In de zomer van 1986 koos de VVD-fractie 

voor het eerst in haar bestaan een nieu-

we voorzitter: de voormalige Wageningse 

professor Joris Voorhoeve, tot dan tot 

woordvoerder buitenland.

ander ongemak
De rust leek weer te keren, maar intus-

sen begon een ander ongemak aan de  

fractie te knagen. In 1980 waren drie 

confessionele partijen opgegaan in het 

CDA. Ruud Lubbers volgde Dries van Agt 

op als politiek leider en zou twaalf jaar 

lang drie kabinetten leiden. De VVD was 

de onderliggende coalitiegenoot van 

1982 tot ’89. Een groeiend aantal fractie-

leden begon zich steeds meer te ergeren 

aan de in hun ogen arrogante opstelling 

van de regeringspartner, zeker nadat vi-

cepremier Gijs van Aardenne (1930-1995) 

ten onrechte monddood was gemaakt na 

de parlementaire RSV-enquête. Voorjaar 

1989 liepen de gemoederen hoog op toen 

het kabinet weigerde om een voorstel tot 

afschaffing van de fiscale aftrek van reis-

kosten terug te nemen. Voorhoeve was 

de enige van de 27 fractieleden die de 

regeringsploeg overeind wilde houden. 

Tevergeefs.

Bloeiperiode
Toen Voorhoeve vijf maanden later vijf 

zetels verloor, begonnen krachten op 

hem in te praten om de eer aan zichzelf 

te houden. Op Koninginnedag 1990 brak 

een nieuwe bloeiperiode voor de VVD 

aan: Frits Bolkestein nam de leiding over. 

De Amsterdamse ‘koopman-intellectueel’ 

kende een moeizame start, maar hij leid-

de de fractie wel naar ongekende hoog-

ten: via 31 naar 38 zetels in 1998. Hij was 

het ook die als eerste liberaal sinds Pieter 

Oud het aandurfde met de PvdA in een 

kabinet te stappen, zij het dat dit min of 

meer werd afgedwongen door D66 die 

toen een sleutelpositie innam.

Kort voor de eeuwwisseling vertrok Bol-

kestein naar Brussel om de stoel van 

Hans van den Broek (CDA) in te nemen; 

in Den Haag had Hans Dijkstal (1943-

2010) een jaar eerder al de fractieleiding 

overgenomen. Het ging goed met de eco-

nomie, het ging goed met de VVD; in de 

peilingen kroop de tweede partij van het 

land in 2001 zelfs tot ruim boven de 40 

zetels. Maar onder het volk gistte het. De 

onvrede over ‘die zakkenvullers in Den 

Haag’, de allochtonen, de files, de wacht-

lijsten in de zorg, de verloedering van het 

onderwijs, het was allemaal koren op de 

molen van Pim Fortuyn. Vrijwel niemand 

op het Binnenhof had in de gaten dat 

deze Rotterdammer de power had om het 

politieke landschap grondig te herschik-

ken. Toen Fortuyn kort voor de verkiezin-

gen van 15 mei 2002 ook nog werd dood-

geschoten, was er geen houden meer aan. 

De VVD verloor 14 zetels, de PvdA zelfs 

22. Dijkstal hield het voor gezien, Gerrit 

Zalm nam het over.

wonden likken
Evenals in de jaren 80 breekt voor de 

VVD een periode aan van wonden likken 

en langzaam aan herstellen, een proces 

dat acht jaar duurt. Wanneer Zalm weer 

minister van Financiën wordt, spreekt de 

fractie zich in grote meerderheid uit voor 

Jozias van Aartsen als nieuwe aanvoerder. 

Hij krijgt het behoorlijk voor de kiezen, 

eerst met een aanslag op zijn leven, ver-

volgens met de opstandige Geert Wilders, 

en dan met de eigenzinnige Ayaan Hirsi 

Ali, die het in 2006 aan de stok krijgt met 

de eigen minister Rita Verdonk. Dan is 

Van Aartsen tot verbijstering van vrijwel 

iedereen in de nacht na de uitslag van de 

gemeenteraadsverkiezingen al afgetre-

den.

schitterende winst
Omdat Mark Rutte, aan wie Van Aartsen 

had gevraagd lijsttrekker te willen wor-

den, staatssecretaris was, koos de fractie 

Willibrord van Beek als fractievoorzitter 

a.i. Vier maanden later nam Rutte het 

over, nadat hij een lijsttrekkersreferen-

dum met Verdonk had gewonnen. De 

fractie van 22 steekt de hand in eigen 

boezem en gaat over tot herbezinning. 

Dat resulteert in 2010 in een schitterende 

winst van negen zetels. Voor het eerst in 

de geschiedenis is de VVD de grootste par-

tij. Rutte wordt de eerste liberale minis-

ter-president sedert 1918, Stef Blok gaat 

de fractie leiden. In het voorjaar van 2012 

trekt Wilders plotseling zijn gedoogsteun 

aan het minderheidskabinet van VVD en 

CDA in, waardoor nieuwe verkiezingen 

nodig zijn. Tegen alle peilingen en ver-

wachtingen in groeit de VVD door naar 

een all time high van 41 zetels. Halbe 

Zijlstra wordt de aanvoerder van deze 

grootste fractie ooit, de twintigste sinds 

de geboorte in 1948.

andré Vermeulen is de auteur van een 

nog te verschijnen boek over de historie 

van de tweede Kamerfractie

Komende zomer verschijnt de historie 

van de fractie, niet als wetenschappe-

lijk standaardwerk, wel als vlot leesba-

re ‘politieke thriller’. Voor de periode 

1948 tot begin jaren 70 kan uitslui-

tend worden geput uit geschreven 

bronnen. Voor de geschiedschrijving 

vanaf ongeveer 1972 zijn en worden 

nog steeds veel achtergrondgesprek-

ken gevoerd. Eind januari stond de 

teller op precies 50 interviews. Slechts 

twee voormalige fractieleden weiger-

den medewerking: Geert Wilders en 

Jaap Metz. De mogelijkheid om vele 

tientallen prominenten en ook vroe-

gere fractiemedewerkers te spreken, 

maakt het mogelijk om nieuw licht te 

werpen op een aantal niet eerder be-

schreven zaken of die in de pers een 

ander, eigen leven zijn gaan leiden.
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schil overwater verhaalt over 65 jaar vvD

65 jaar vvD

1972 eerste doorbraak onder 

hans wiegel: VVd groeit van 

16 naar 22 zetels

1978 de VVd levert voor het 

eerst zes ministers, en wel in 

het kabinet Van agt-wiegel 

1981 oprichting van de haya van somerenstichting, het opleidings- en 

trainingsinstituut van de VVd. haya van someren was vanaf 1969 vier jaar lang 

voorzitter van de VVd en schonk toen veel aandacht aan training en opleiding. 

Zij overleed in 1980.

1971 hans wiegel treedt 

als nieuwe partijleider aan 

en volgt molly geertsema 

op

1977 VVd groeit onder 

hans wiegel tot 28 zetels

1978 VVd voor het 

eerst boven 

de 100.000 leden

opricHting vvD - In het Amster-

damse Bellevue, nu De La Mar Theater, 

werd op 24 januari 1948 de VVD opge-

richt. Schil Overwater uit Strijen (85 jaar) 

is nu nog de enige liberaal die bij deze 

oprichting aanwezig is geweest. “Bij het 

vorige jubileum, het 60-jarig bestaan van 

de VVD, waren het er nog vijf”, zegt Over-

water berustend. “Als je ouder wordt, zie 

je nu eenmaal veel mensen wegvallen.”

vroeg bij
 “Onze partij bestaat alweer 65 jaar  en 

dat is best opmerkelijk. Geen andere libe-

rale partij is dat zo lang gelukt. VVD heeft 

dan ook altijd goede leiders gehad en die 

werden altijd omringd door goede men-

sen. Ik ben begonnen als lid van de Partij 

van de Vrijheid, een van de voorgangers 

van de VVD.  Ja, ik was er vroeg bij. Ik kom 

dan ook uit een zeer politieke familie. Als 

‘jong broekie’ was ik secretaris van de 

Partij van de Vrijheid van afdeling Strij-

en. Toen deze partij het voornemen had 

om met de groep van Pieter Oud (die als 

vrijzinnig democraat bij de Partij van de 

Arbeid had gezeten) samen te gaan, werd 

ik uit hoofde van mijn functie gevraagd 

om bij de oprichting in Amsterdam aan-

wezig te zijn. Het was in die tijd voor een 

21-jarige nog een hele reis om van het 

dorpje Strijen per trein naar het grote 

Amsterdam te reizen. Nee, ik bleef daar 

niet een nacht; na de oprichting reisde ik 

weer gelijk terug. Gelukkig waren bij die 

vergadering ook enige andere jongeren. 

Zo ontmoette ik daar Henk Vonhoff die 

tot zijn dood altijd een goede vriend van 

me is gebleven. Bij de oprichtingsverga-

dering, zo weet ik,  heerste echt een posi-

tieve sfeer. Ik weet nog wel dat sommige 

liberalen wat moeite hadden met Pieter 

Oud die na een korte tijd de leiding van 

de partij overnam van Dirk Stikker. Om-

dat Oud even bij de PvdA had gezeten, 

vroegen sommige liberale heren zich wel-

eens af of ‘die vrijzinnig democraat wel 

één van ons was’. Een grote vergissing, 

want hij zou jarenlang (tot 1963, red.) op 

bekwame wijze aan de touwtjes trekken 

van de VVD. 

ijzervreter
Bij toeval maakte ik kort na de oprichting 

op een hele aparte wijze kennis met Oud. 

Hij werd door een kennis met de auto uit 

Rotterdam opgehaald voor allerlei bijeen-

komsten in het land. Oud was een echte 

ijzervreter die niet eenvoudig was te be-

naderen. De partijbijeenkomsten leidde 

hij altijd heel strak en streng en duldde 

daarbij echt geen tegenspraak  Omdat 

ik gewoon achterin de auto, mee mocht 

rijden, kon ik als jonkie opmerkelijk ge-

noeg altijd met hem gewoon over de poli-

tiek praten en discussiëren. Het grappige 

was dat hij voor mij dan ook heel anders 

was dan voor de rest van de VVD. Anders 

dan nu trokken vroeger slechts enkelen 

in de partij aan de touwtjes. Bij een le-

denvergadering kon vroeger alleen maar 

worden geapplaudisseerd. Nu zijn de le-

den gelukkig veel meer betrokken bij de 

partij en kan er ook uitgebreid worden 

gediscussieerd.

Niet alleen met Oud, ook met zijn op-

volgers als Van Riel, Toxepeus, Wiegel 

en Nijpels heb ik altijd goede contacten 

gehouden. Als één van hen een spreek-

beurt in de buurt had, kwam deze altijd 

wel bij mij thuis in Strijen eten. Ja, hoor: 

ook Rutte kent mij, maar dat is meer een 

kennis.”Gniffelend:  “Schil, zo noemt hij 

me altijd.” 

Lokaal actief
Veel politieke vrienden van mij werden 

namens de VVD Kamerlid of zelfs minis-

ter, maar ik heb nooit interesse hierin 

gehad. Ik wilde vooral lokaal actief zijn. 

Waarom? Omdat ik juist daar schik in 

had. Los van veel bestuursfuncties bui-

ten de partij om, ben ik gewoon 38 jaar 

Raadslid gebleven in Strijen, waaronder 

11 jaar als wethouder. Natuurlijk heb ik 

veel daarnaast gedaan. Zo ben ik 21 jaar 

lid van de Provinciale Staten van Zuid-

Holland geweest, waarvan enkele jaren 

als gedeputeerde. Ook was ik lang secre-

taris en voorzitter van Kamercentrale 

Dordrecht. Reden waarom ik uiteinde-

lijk erevoorzitter ben geworden van KC  

Dordrecht. Daarnaast ben ik lid van het 

Hoofdbestuur van de VVD geweest.

In mijn functioneren heb ik altijd gepleit 

voor een menselijk, sociaal gezicht van 

de partij. Dat werd me weleens kwalijk 

genomen, maakte men mij gekscherend 

uit voor ‘links’, maar dat is natuurlijk on-

zin. Ik ben gewoon liberaal. De VVD zal 

dan ook altijd mijn partij blijven. Nee, nu 

bemoei ik me echt niet meer met de poli-

tiek. Wel zit ik nog steeds bij elke raads-

vergadering in Strijen op de tribune. Dat 

deed ik voor 1947. En dat doe ik nu dus 

weer.

positief denken
In haar lange bestaan heeft de VVD na-

tuurlijk altijd te maken gehad met pieken 

en dalen. Nu  verkeren we mogelijk nog 

even in een dip.  Hoewel ik mijn tijd nu 

wel heb gehad, doe ik via Liber daarom 

nog graag een oproep: laten we met z’n 

allen nu de schouders eronder zetten  en 

de VVD  helpen om bij de komende ver-

kiezingen weer goed uit de bus te komen. 

Blijf altijd positief denken;  met jamme-

ren komen we er niet.” 

geSchiedeniS van de fractie

“de grootste fractie ooit...”



presentaties - De VVD bestaat 65 

jaar. Een jubileum dat bij de eerstko-

mende Algemene Ledenvergadering 

uitgebreider aandacht zal krijgen. In 

kleinere kring werd niettemin dit jubi-

leum op 24  januari (oprichtingsdatum) 

op eenvoudige wijze gevierd in het Mu-

seum voor Communicatie in Den Haag. 

Dit aan de hand van een mini-symposi-

um. Benk Korthals, de partijvoorzitter, 

vertelt in zijn speech de aanwezigen 

over de belangrijkste politieke gebeur-

tenissen van 65 jaar VVD. Hierbij haalt 

hij ook zijn vader aan die een  aanzien-

lijke  rol heeft  gespeeld in de eerste ja-

ren van de VVD, en zet hij specifiek de 

aanwezige Schil Overwater in het spot-

licht die nu nog de enige liberaal is die 

65 jaar geleden  getuige was van deze 

toenmalige oprichting.

presentaties
In de middag konden de aanwezigen 

luisteren naar een van de presentaties 

die over het liberalisme werden gege-

ven. Patrick van Schie, directeur van de 

Teldersstichting, en Reinout Woittiez, 

onder meer de hoofdredacteur van 

Liberaal Reveil,  gaan met name in op 

de roots van het liberalisme. Dirk Ver-

hofstadt, Vlaams publicist en kernlid 

van de onafhankelijke liberale denk-

tank, richt zich in een ander zaaltje 

vooral op de toekomst van het libera-

lisme en de mogelijke  globale  trends 

waarmee het nog hard kan botsen. 

reis door de tijd
Van Schie  en Woittiez nemen in hun 

workshop de aanwezigen mee in een 

reis door de tijd. Aan de hand van een 

aantal onmiskenbaar liberale denkers 

wordt teruggekeken op de geschiedenis 

van het liberalisme. Maar de workshop 

is daarnaast nadrukkelijk bedoeld om 

stil te staan bij de vraag wat we daarvan 

als eigentijdse liberalen kunnen leren 

voor het heden en de toekomst. Hebben 

we ons doel na 65 jaar VVD in Neder-

land zo langzamerhand bereikt? Op de 

vraag wat de belangrijkste denkers van 

het liberalisme zijn geweest, noemt het 

publiek direct enkele namen die Van 

Schie  ook al in zijn presentatie had 

opgenomen, zoals John Locke, Adam 

Smith, John Stuart Mill, August Hayek, 

maar ook Margaret Thatcher. Allen  

hebben op gehele eigen wijze een niet 

te onderschatten bijdrage geleverd aan 

de liberale traditie.

gemengd beeld
Over de thema’s die deze vier denkers 

en ene politica op de kaart hebben ge-

zet, wordt vervolgens levendig gedis-

cussieerd: hoe doen we het op die ter-

reinen tegenwoordig in Nederland? Het 

beeld dat daarbij ontstaat is gemengd. 

Enerzijds is het publiek veelal tevreden 

over de vrijheid van meningsuiting in 

Nederland en de soevereiniteit die het 

volk geniet, al moet wat dat betreft wel 

een wakend oog op Brussel worden ge-

houden. Over andere thema’s zijn de 

aanwezige liberalen duidelijk minder 

te spreken. Te denken valt aan regel-

drang van de overheid waardoor het 

eigen domein van de burger nodeloos 

wordt binnengedrongen (vestigingsbe-

leid en veiligheidsbeleid), de ruimte 

die de markt biedt aan nieuwkomers 

en vooral het afwentelen van kosten 

op het collectief. Wat dat betreft is ie-

dereen het hartgrondig eens met de ge-

vleugelde uitspraak van Thatcher: “The 

problem with socialism is that you eventu-

ally run out of someone else’s money.”  
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Lessen trekken voor de liberale toekomst

Hans alberts: 36 jaar huismeester van het ‘partijbureau’

Benk Korthals,
partijvoorzitter

100.000 leden

Onze Volkspartij voor Vrijheid en 

Democratie bestaat precies 65 jaar. 

Op 24 januari 1948 werd in Amster-

dam in theater Bellevue de VVD 

opgericht, ontstaan door een fusie 

van de Partij van de Vrijheid  en het 

Comité Oud. Ik durf wel te zeggen 

dat ik er zelf vanaf het allereerste 

moment bij was. Het was in mijn 

ouderlijk huis, op uitnodiging van 

mijn vader Henk, dat Stikker en 

Oud voor het eerst met elkaar de 

mogelijkheden tot samenwerking 

bespraken. We kunnen achteraf 

vaststellen dat dat het begin is ge-

weest van een prachtige liberale 

geschiedenis.

Mensen als Dirk Stikker, Pieter 

Oud, Hans Wiegel, Ed Nijpels, Frits 

Bolkestein, Mark Rutte en anderen 

hebben onze partij door de jaren 

heen op belangrijke momenten bij 

de arm genomen en vooruit geleid. 

Ieder in zijn eigen situatie, ieder 

met zijn eigen thema van dat mo-

ment en allemaal met het belang 

van onze kiezers voorop. Samen 

met vele anderen hebben zij vorm 

gegeven aan de geschiedenis van 

onze volkspartij. 

Met enige jaloezie kijk ik terug 

naar het jaar 1982. Het jaar waarin 

de VVD meer dan 100.000 leden 

telde. Flink veel meer dan de ruim 

35.000 leden die nu, ruim dertig 

jaar later, kleuring geven aan onze 

partij. Daar zijn logische redenen 

voor te noemen. Zo hebben alle 

politieke partijen na de ontzuiling 

te maken met een terugloop in het 

aantal leden. Ook gaan mensen 

niet zo snel langdurige verplichtin-

gen meer aan. Of het nu gaat om 

een abonnement op een Tijdschrift, 

bij een mobiel telefoonbedrijf of 

een lidmaatschap van een poli-

tieke partij, mensen willen de vrij-

heid om andere keuzes te kunnen 

maken. Dat neemt niet weg dat le-

denwerving de onverminderde aan-

dacht van het Hoofdbestuur heeft. 

Daarbij kijken we niet alleen naar 

de reguliere mogelijkheden, maar 

ook naar nieuwe vormen om men-

sen aan onze partij of onze ideeën 

te kunnen binden. Hier zult u in de 

loop van dit jaar meer over horen.

Op 24 januari stond de VVD in klei-

ne kring al even stil bij onze 65e 

verjaardag. Tijdens de Algemene 

Ledenvergadering op 24 en 25 mei 

besteden we hier uitgebreider aan-

dacht aan. Voor nu kunt u met het 

lezen van deze Liber alvast herinne-

ringen en anekdotes opnieuw bele-

ven. Ik hoop dat u met net zoveel 

trots en warme gevoelens op 65 

jaar VVD terugkijkt als ik.

voorzitter@vvd.nl

Kantoor - Hans Alberts heeft 36 jaar 

als huismeester gewerkt van het Alge-

meen Secretariaat (door buitenstaanders 

ook wel het ‘partijbureau’ genoemd) van 

de landelijke VVD. Dit secretariaat was 

aanvankelijk gevestigd aan de Haagse Ko-

ninginnegracht, en is sinds 2000 te vin-

den aan de dichtbij gelegen Laan Copes 

van Cattenburch. Het AS is verantwoorde-

lijk voor de ondersteuning van het Hoofd-

bestuur. Daaronder valt onder meer de 

organisatie van bijeenkomsten, vereni-

gingszaken en verkiezingscampagnes. 

Geen persoon die zo bekend is met het 

Algemeen Secretariaat als Alberts, want 

hij werkte er maar liefst 36 jaar als huis-

meester  voordat hij kortgeleden afscheid 

nam. Meermalen in het gesprek maakt 

hij duidelijk dat het AS van nu enorm 

verschilt van dat van vroeger:  “Tegen-

woordig heerst daar een enorme werk-

druk, maar toen ik begon was er met 

name in de zomermaanden niet altijd 

even veel te doen. Tijdens het politiek re-

ces werd zelfs onderling uitgemaakt wie 

naar kantoor ging en wie er thuis mocht 

blijven. Hadden ze op kantoor even niets 

omhanden, dan gingen sommige mensen  

gewoon breien achter het bureau! Dat 

zou echter al gauw na mijn binnenkomst 

veranderen. Ik heb na een korte periode, 

in ieder geval geen enkele dag meer op 

kantoor stil gezeten.”

stencilmachines
Alberts vertelt dat de werkzaamheden 

van het AS toentertijd ook sterk ver-

schilde. “Er waren in de eerste periode 

natuurlijk nog geen computers. Hadden 

we belangrijke informatie, dan draaiden 

we heel veel kopietjes op de stencilmachi-

nes. Vervolgens trommelden we het gehe-

le kantoor op om al die losse pagina’s aan 

elkaar te nieten. Deze werden vervolgens 

op de keukenvloer gebundeld tot pakket-

jes voor de verschillende VVD-Kamercen-

trales of -afdelingen. Ook veel werk kostte 

het kopiëren van stukken, zoals de amen-

dementen en moties die reglementair 

voor een bepaalde datum moesten zijn 

verzonden. We hadden maar liefst 98 ver-

schillende dozen op de plank voor zowel 

de Kamercentrales als de ondercentrales 

die er toen nog waren.”

 

volkspartij
Met de komst van Wiegel als partijleider 

groeide de VVD uit tot een echte volks-

partij. Iets dat duidelijk zichtbaar werd 

aan de ledengroei in de jaren zeventig. 

“Ik  heb de VVD zien groeien tot een 

partij van ruim 100.000 leden. Na elke 

televisie-uitzending in het kader van de 

‘zendtijd politieke partijen’ stroomden 

de nieuwe leden toe. Dat was echt gek-

kenwerk; zaten we met alle medewerkers  

van het kantoor tot 24.00 uur klaar om 

de nieuwe leden in te schrijven. Vaak 

belde Wiegel om 23.00 uur ons  even op 

en vroeg hij naar het aantal nieuwe aan-

meldingen. Vaste prik; stuurde hij weer 

een taart naar het AS. In de loop van de 

jaren hierna, liep het ledenaatal helaas 

weer geleidelijk terug. Opmerkelijk is dat 

begin dit jaar, toen ik met pensioen ging, 

de VVD even zoveel leden telt als toen ik 

begon.”

Mark rutte
Ander werk dat hij van begin tot eind van 

zijn loopbaan verrichtte, is het verzorgen 

van vergaderingen die vooral tijdens de 

avonduren worden gehouden “Ja, dan zie 

je natuurlijk regelmatig bekende VVD-

politici langskomen. En iedereen van hen 

kende me wel als de huismeester, hoor.” 

Van de vele bekende VVD-politici heeft 

Alberts met de huidige premier, Mark 

Rutte, nog het meeste contact gehad. Dat 

komt omdat de huismeester ook lang 

was belast geweest met het aanschaffen 

(en uitreiken) van verkiezingsmateriaal. 

“Rutte kwam vroeger vaak namens een 

afdeling bij mij op kantoor of in het pak-

huis dat we aanvankelijk bezaten, om 

materieel te kopen en te halen. Ja, het is 

gek om hem van die tijd te kennen en dat 

hij nu minister-president is. Het was ook 

heel bijzonder dat hij voor mijn afscheid 

tijd wilde vrijmaken op het Torentje.”

1991 Bolkestein snijdt in een rede in 

luzern voor het eerst de immigratie-

problematiek aan en zet kort daarop 

een realistischer koers inzake europese 

integratie in

1990 Frits Bolkestein 

treedt aan als opvolger 

joris Voorhoeve

1998 VVd haalt onder Frits Bolkestein 

een nieuw verkiezingsrecord met 

38 zetels

1982 mede door doorbraak van 

de VVd in het zuiden, haalt de VVd 

onder leiding van nijpels voor een 

verkiezingsrecord  van 36 zetels

Dirk Verhofstadt is een van de sprekers die een presentatie over het liberalisme houdt 
bij de voering van het 65-jarig jubileum

symposium 65-jarig juBileum VVd:
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“van de vvD kunnen liberale
partijen in europa veel leren”

patrick stouthuysen:

Hoe doet de VVD het internationaal gezien? Iemand die goed in staat is deze vraag te 

beantwoorden, is iemand die buiten de Nederlandse politiek staat, maar wel veel ken-

nis over heeft. Zoals de Vlaamse hoogleraar Patrick Stouthuysen, werkzaam aan de Vrije 

Universiteit Brussel, tevens voormalig hoofdredacteur van het liberale opinieblad ‘Open’. 

Als politicoloog richt hij zich vooral op vergelijkend onderzoek van politieke stromingen 

en partijen. “Liberale partijen in Europa zouden in ieder geval meer naar de VVD moeten 

kijken, zo stelt hij. “Jammer dat dit zo weinig gebeurt.”

aan die partij heeft, en daar dus steeds 

minder op stemt. De kans is zelfs groot 

dat ze bij de eerstvolgende verkiezingen 

niet eens de kiesdrempel haalt.”

De VVD verandert niet of nauwelijks. 

Maar zojuist roemde u ook de bereid-

heid van de VVD om zich politiek te ver-

nieuwen, zoals met Bolkestein’s visie op 

immigratie en integratie. 

“Ja, maar dat moet dan wel heel voor-

zichtig gebeuren. Dat de VVD zich be-

perkt tot een paar herkenbare thema’s 

(zoals financiële degelijkheid, veilig-

heid en minder overheid) en dat is heel 

goed. Je moet je altijd blijven richten 

op je ‘core business’, maar je moet dit 

wel blijvend tegen het licht houden. 

Het kan dus zeker geen kwaad om soms 

wat te pionieren, want er komen altijd 

wel nieuwe thema’s aan die een liberale 

partij kan gebruiken. Als ondernemers-

partij zou de VVD bijvoorbeeld het on-

derwerp duurzaamheid meer kunnen 

opnemen, want heel veel ondernemin-

gen (en zeker niet alleen de kleintjes) 

werken al duurzaam. Maar ja, dat is 

mijn mening...”

waar europese liberalen elkaar 
ontmoeten, is het europees 
parlement. Zo is uw guy ver-
hofstadt voorzitter van deze 
alliantie van Liberalen en De-
mocraten (aLDe) en maken mo-
menteel ook drie vvD’ers hier 
onderdeel van uit. 
“Ha, Guy Verhofstadt was een echt Bel-

gisch fenomeen die in de jaren negen-

tig het liberalisme bij ons op de kaart 

heeft gebracht. Hij begon in de jaren 

tachtig, als neo-liberaal,  in de rechtse 

buitenbaan, maar neemt nu een veel 

linksere positie in. Binnen de EU gaat 

Verhofstadt zelfs erg ver met de Euro-

pese federale kaart.” 

Met een glimlach: “Ik  schat in dat uw 

VVD-parlementariërs het soms moeilijk 

zullen hebben met hem.”

terug naar nederland. Hoe kijkt 
u tegen de rol aan van de vvD 
in de nederlandse politiek?
“Ik  volg niet de ‘dagjespolitiek’ in Ne-

derland, maar met de grote lijnen ben 

ik natuurlijk wel bekend. De VVD heeft 

echt heel lang in Nederland geregeerd, 

en dat is echt een prestatie. Het poli-

tieke landschap in Nederland is tegen-

woordig echter sterk versplinterd en zal 

het dus steeds moeilijker worden om 

coalities te sluiten. Tijdens het eerste 

kabinet-Rutte zag je nog je een duide-

lijke liberale koers en profiel. In het 

huidige kabinet is dit helaas moeilijker 

geworden door de samenwerking met 

een sociaaldemocratische partij.”

geloven inmiddels in de marktecono-

mie en hebben, in minder of meerdere 

mate, liberale ideeën overgenomen. 

Politieke partijen zijn daarom meer op 

elkaar gaan lijken, maar dat is wel weer 

nadelig gaan werken voor de liberale 

partijen zelf. In veel Europese landen 

hebben liberale partijen weinig profiel. 

Daarom zie je dat veel liberale partijen 

helaas meer aan personen zijn opge-

hangen dan aan ideeën. Daarom is de 

Nederlandse VVD zo bijzonder, want zij 

kent al decennia lang hetzelfde profiel. 

Geen liberale partij in Europa heeft dan 

ook zo’n impact als de VVD. En geen 

land zo liberaal als Nederland. Tel je 

een partij als D66 mee, dan heeft Neder-

land het grootste liberale electoraat in 

de wereld. Met Guy Verhofstadt hadden 

we ook in België in de jaren negentig 

een grote liberale aanwezigheid. 25 pro-

cent van het Belgisch electoraat heeft 

ooit liberaal gestemd, maar de VLD  is 

na haar omvorming tot de progressief 

liberale Open Vlaamse Liberalen en 

Democraten (Open vld, red.) helaas ner-

gens meer. Het profiel van deze partij 

is dan ook flets. De kiezer koppelt deze 

liberale partij aan zoiets als minder be-

lastingen, maar dan houdt het wel op. 

De Nederlandse VVD is voor mij daarom 

echt het voorbeeld voor alle liberale 

partijen. Of beter gezegd: zou het voor-

beeld moeten zijn voor andere liberale 

partijen. Het is jammer dat er zo weinig 

naar elkaar wordt gekeken. In het be-

drijfsleven wordt veel gedaan aan ‘best 

practices’. Dit gebeurt in de politiek te 

weinig. Liberale partijen zouden name-

lijk veel van de VVD kunnen leren.”

wat zou men van de vvD kun-
nen leren?
“Qua profiel en qua imago tentoon-

spreidt de VVD heel veel continuïteit. 

Ze is door haar continue koers altijd 

herkenbaar gebleven. Zou je 20 of 40 

jaar terugkijken op het politieke land-

schap in Nederland, dan zou je tussen 

alle partijen gelijk de VVD herkennen. 

En ook over 15 jaar zal de VVD gewoon 

herkenbaar zijn. Anders dan veel an-

dere liberale partijen verschuift de 

VVD politiek gezien niet of nauwelijks; 

ze is een liberale partij die altijd op de 

rechterzijde van het politieke spectrum 

zal zijn te vinden. Jullie geluk is het be-

staan van twee liberale partijen. Met de 

VVD en D66 worden in Nederland twee 

verschillende liberale publieken aange-

boord. Daarom is het ook  zo goed dat 

beide partijen er niet op uit zijn om met 

elkaar te fuseren, want het resultaat zal 

geen synergie opleveren, maar slechts 

veel intern gedonder. Hierdoor zou het 

profiel voor de kiezer ook nog eens on-

duidelijk worden. Kijk maar naar een 

liberale partij als de FDP in Duitsland. 

Dat is een liberale partij zonder een 

sterk profiel omdat er voortdurend 

koersverschuivingen te zien zijn. Het re-

sultaat is dat de kiezer niet weet wat ze 

Professor Patrick Stouthuysen vind het 

als liberaal interessant om de Neder-

landse VVD te duiden. “Zij is een Euro-

pees fenomeen”, zo maakt hij gelijk in 

het gesprek duidelijk. 

in wat voor opzicht?
“De VVD heeft zich altijd onderschei-

den van andere liberale partijen door 

haar beginselvastheid. Zowel qua bood-

schap van de partij als qua imago. Zij 

straalt met haar voortdurende wens om 

een gezond financieel huishoudboekje 

dan ook een enorme degelijkheid uit; 

een partij waaraan je als burger ten-

minste je centen durft te geven. Daar-

naast heeft de VVD ook altijd een gevoel 

voor stijl gehad. Ook al noemt zij zich 

een volkspartij, het is toch ook een par-

tij waarin de bestuurders en de leden 

opmerkelijk goed gekleed gaan. Het 

grappige bij de VVD is dat zij in de loop 

van de jaren vaak zeer onvolkse partij-

trekkers heeft gehad als Hans Wiegel of 

Frits Bolkestein. Ondanks hun wat def-

tige uitstraling bleken juist zij erg goed 

in staat het kiezersvolk te beroeren. De 

VVD heeft daarnaast ook politiek lef, 

want zij heeft het altijd aangedurfd 

om tegen de hoofdstroom in te roeien. 

Hierdoor heeft de VVD zich altijd tijdig 

politiek kunnen vernieuwen. Neem een 

thema als immigratie en integratie. Dat 

is in Nederland door Bolkestein op een 

heel correcte, democratische manier be-

spreekbaar gemaakt. Keurig is er vanuit 

een liberaal perspectief naar deze on-

derwerpen gekeken waarbij nooit enig 

ranzig taalgebruik werd gebezigd. Dat 

is ook de reden dat dit onderwerp be-

spreekbaar is geworden in Nederland. 

Dat ligt helaas anders in andere landen. 

Neem mijn land. Door de invloed van 

het Vlaams Blok  wensen alle andere 

partijen weeromstuit niet over thema’s 

te praten als immigratie of integratie. 

Door deze ‘political correctness’ zijn 

de partijen in mijn land wel gegijzeld 

geraakt. Dat verklaart ook het succes 

van de Nieuw-Vlaamse Alliantie (N-VA) 

van Bart de Wever die deze onderwer-

pen een beetje a la Bolkestein in België 

bespreekbaar maakt; ook met de nodige 

humor en stijl. Hoewel die partij wel 

het Vlaams nationalisme bestrijkt, kent 

deze partij,  in economische zin, terde-

ge een klassiek liberaal programma.” 

een stapje terug: hoe staat het 
liberalisme er - internationaal 
gezien  - voor?
“Als het gaat om het niveau van de idee-

en heeft het liberalisme in de afgelo-

pen decennia een enorme overwinning 

geboekt. Het liberalisme is  inmiddels 

gemeengoed geworden. Alle partijen 
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Tekst: Roland Keja

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

Stouthuysen tijdens een presentatie ten behoeve van de Teldersstichting.

“geen liberale partij in europa heeft 
zo’n impact als de vvd”



gewicHt - De VVD viert haar 65-jarige 

bestaan, niet alleen in Nederland, maar 

ook in Europa. Voormalig VVD-leider en 

oud-eurocommissaris Frits Bolkestein 

heeft in de jaren negentig een leidende 

rol gespeeld in de nieuwe koers van de 

VVD in Europa. Hij verzette zich tegen 

het streven naar een ‘Ever closer union’, 

zonder zich daarmee sceptisch op te stel-

len ten aanzien van Europese samen-

werking. Bolkestein vond, en vindt, dat 

de Europese Unie alleen moet opereren 

op terreinen waar individuele lidstaten 

niet effectief kunnen optreden en waar 

Europa van meerwaarde is. Hierbij valt 

te denken aan het gemeenschappelijke 

handelsbeleid en de gemeenschappelijke 

markt, het motorblok van de welvaart in 

de gehele Europese Unie. Zo kunnen de 

huidige 27 lidstaten gezamenlijk meer 

gewicht in de schaal leggen bij onderhan-

delingen over een vrijhandelsakkoord 

met bijvoorbeeld China dan Nederland 

alleen. Daarnaast is het logisch dat grens-

overschrijdende milieuproblemen een ge-

meenschappelijke aanpak vergen. Milieu-

problemen die niet grensoverschrijdend 

zijn, kunnen door lidstaten zelf worden 

opgelost. Europese integratie betekent 

aMenDeMenten - Dezer dagen is het 

drukker dan anders in de wandelgangen 

van het Europees Parlement. Onlangs 

publiceerde de Europese Commissie na-

melijk haar voorstellen om te komen tot 

een betere bescherming van de gegevens 

die heden ten dage, op vele wijzen, langs 

elektronische weg worden verzameld.

De belangstelling van de vele geïnteres-

seerde partijen is groot. Het is weer eens 

duidelijk dat het lobbycircuit in Europa 

op volle toeren werkt.

amandementen
Over de uiteindelijke wetgeving zal zo-

als altijd worden besloten door de Raad 

van Ministers en door het Europees 

Parlement. Namens de Raad voert de 

voorzitter, op dit moment Ierland, de 

onderhandelingen. Het E.P. benoemt een 

rapporteur en deze rapporteur, een lid 

van de Groene fractie, heeft inmiddels 

zijn tegenvoorstellen het daglicht doen 

zien. Tot 27 februari hebben individuele 

parlementsleden de tijd om amendemen-

ten in te dienen.

vraagstukken
Het is waarschijnlijk dat de discussie zich 

zal concentreren op een drietal vraag-

stukken. Welke gegevens dienen te wor-

den beschouwd als privé en welke niet? 

In principe is alles privé, maar de Com-

missie zegt in algemene bewoordingen 

dat uitzonderingen hierop kunnen wor-

den gemaakt. Daarmee hangt nauw sa-

men dat dan zal moeten worden bepaald 

in welke mate, en wanneer, toestemming 

van de gebruiker moet worden gevraagd. 

En dan nog een essentiële kwestie: wie 

dat alles zal moeten controleren. Is dat 

de Europese Commissie, of zal de contro-

le moeten worden overgelaten aan voor-

namelijk de lidstaten zelf?

Intensieve onderhandelingen zullen on-

vermijdelijk het geval zijn.

Mocht u over deze problematiek een uit-

gesproken mening hebben, dan bent u 

van harte welkom die aan mij te kennen 

te geven.
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Bolkestein nog steeds actueel in
europa-discussie

“interne Markt moet de focus
zijn van europa”

dus niet het einde van Nederland als zelf-

standige natie. 

omslag
De lijn van Frits Bolkestein dient ook te 

worden toegepast bij het zekerstellen van 

onze gemeenschappelijke munt, de euro. 

Dit betekent dat Europa financieel een 

omslag van de oude naar de nieuwe eco-

nomie moet maken en dat vergt moed en 

daadkracht. De Commissie en het Euro-

pees Parlement (EP) moeten hierbij de Eu-

ropese Raad onder druk zetten in plaats 

van meer geld te eisen. Het EP moet zich 

als de vertegenwoordiger van de belas-

tingbetaler opstellen. Bij elke begrotings-

post moet worden afgevraagd: zijn deze 

uitgaven strikt noodzakelijk?

verantwoordelijkheid 
De lidstaten dragen de verantwoordelijk-

heid voor de vrijheid van hun burgers en 

moeten daarom investeren in onder meer 

sociale zekerheid, politie en defensie en 

onderwijs. Hiervoor heffen zij belasting. 

De Europese Unie richt zich op grensover-

schrijdende zaken en levert daarmee een 

belangrijke toegevoegde waarde aan het 

functioneren van de lidstaten. 

clubkas 
De Europese begroting vormt de ‘clubkas’ 

van de EU die door de lidstaten wordt 

gevuld. Met dat geld moet spaarzaam 

worden omgesprongen. Uitgaven moeten 

een hoge toegevoegde waarde hebben. 

Permanente subsidiestromen binnen de 

EU hebben de hervormingsbereidheid 

van vele lidstaten aangetast. Sanering is 

daarom van vitaal belang.

vast percentage 
Daarnaast moeten lidstaten die in verge-

lijkbare omstandigheden verkeren ook 

gelijk worden behandeld. Het zou goed 

zijn wanneer elke lidstaat een zelfde vast 

percentage van zijn bruto nationaal pro-

duct (bnp) zou afdragen aan Brussel. Te 

denken valt aan een percentage onder de 

1 procent bnp, opdat de Europese begro-

ting in reële termen gelijk blijft. Hiermee 

wordt recht gedaan aan het gelijkheids-

beginsel, het zuinig omgaan met belas-

tinggelden en de noodzakelijke eenvoud 

van de begroting. 

Op deze manier worden structurele, ver-

lammende politieke gevechten tussen de 

instellingen en de lidstaten voorkomen 

en kunnen we ons via de modernisering 

van de EU-begroting richten op de inhoud 

van het beleid. Wanneer de lidstaten de 

EU meer taken opleggen dan afgespro-

ken, zal de begroting moeten worden bij-

gesteld, dan wel moet de Europese Com-

missie ‘nee’ verkopen. Hiertoe moet het 

begrotingsproces worden bijgesteld.

schatkistbewaarder 
Al 65 jaar lang heeft de VVD een sterke 

reputatie als schatkistbewaarder. Daar-

om is het van groot belang dat de VVD, 

geheel in de traditie van Bolkestein, de ta-

ken van de Europese Unie afbakent en de 

meerjarenbegroting drastisch hervormt. 

Wat gold in de jaren negentig van de vo-

rige eeuw, geldt ook in de 21ste eeuw.

 

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

“en dat vergt moed en daadkracht”

jan.mulder@europarl.europa.eu

Hans van Baalen

Buitenlandse Zaken,

Veiligheids- en defensiebeleid, 

industrie en energie

jan Mulder

Burgerlijke Vrijheden,

justitie en Binnenlandse

Zaken, Begrotingscommissie

en Begrotingscontrole

toine Manders

interne markt,

juridische Zaken

Data protectie

inZetten - De recente toespraak van 

de Britse Premier Cameron was een 

mooie aftrap voor een debat over een 

hervorming van de Europese Unie. Zijn 

eerste suggestie was om de EU te verbe-

teren met meer focus en aandacht voor 

het liberale hart van onze samenwer-

king, onze interne markt. Dat is dan 

ook de basis van Europa en daar zijn 

de voordelen van onze Unie het meest 

zichtbaar voor Nederlandse onderne-

mers en consumenten. 

vvD-geluid
Naast een D66 die alleen meer Europa 

wil en de PVV die niets wil, is plaats 

voor een helder en onderscheidend 

VVD-geluid. Laten wij vooral eerst 

de basis gaan verbeteren. De interne 

markt bestaat nu 20 jaar, maar is nog 

lang niet af. Uit een recent onderzoek 

van de Kamer van Koophandel blijkt 

dat één derde van de internationaal 

opererende ondernemers geen voorde-

len van de interne markt kan noemen. 

Nog steeds is BTW terugvragen over de 

grens moeilijk of lopen ondernemers 

aan tegen andere productvoorschrif-

ten in een andere EU lidstaat. Voor Ne-

derland liggen veel kansen in Europa, 

maar die kunnen nog sterk worden ver-

beterd. Volgens de Europese Commis-

sie kan verdere optimalisering van de 

interne markt de groei in Europa sterk 

stimuleren. 

aanbestedingsrichtlijn
Als fractievoorzitter in de Interne 

Markt Commissie namens de Europese 

liberalen, werk ik aan het wegnemen 

van blokkades voor ondernemers en te 

zorgen voor bruikbare Europese wetge-

ving voor iedereen. Zo heb ik recent de 

Europese aanbestedingsrichtlijn voor 

overheden behandeld. Overheden spen-

deren vele honderd miljarden per jaar 

via aanbestedingen in Europa. Dankzij 

de liberale inbreng hoeven kleine op-

drachten niet meer Europees te wor-

den aanbesteed en krijgen overheden 

veel meer ruimte om aan te besteden 

naar eigen inzicht. In samenwerking 

met Erik Ziengs, heb ik voorstellen ge-

daan om bijvoorbeeld innovatie op te 

nemen als criterium waarop mag wor-

den aanbesteed. In plaats van subsidies 

te verstrekken, kan de overheid veel be-

ter zelf innovatieve producten inkopen 

als zij innovatie wil stimuleren. Die 

ruimte is er nu en de nieuwe wetgeving 

biedt ook veel meer mogelijkheden 

voor het Midden- en kleinbedrijf om 

mee te dingen naar een aanbesteding. 

Dit soort wetgeving is uiteindelijk be-

langrijker dan een Europees vrouwen-

quota of andere onzinnige hobby´s van 

individuele eurocommissarissen. 

protectionisme
Naast te geringe bekendheid werkt de 

interne markt soms niet goed genoeg. 

Dat komt door protectionisme van 

sommige landen of dat Europees wet-

geving niet goed worden geïmplemen-

teerd in een lidstaat. Als vervolgens de 

Europese Commissie daar een procedu-

re tegen aanspant om de markt verder 

te liberaliseren, kan dat 5-6 jaar duren 

voordat duidelijk is of een lidstaat in-

derdaad over de schreef is gegaan. Vaak 

is de kans voor de ondernemer op een 

nieuwe markt dan allang voorbij. Daar-

om heb ik voorgesteld om een nieuwe 

´kort geding procedure´ in te voeren 

waarbij binnen 3 maanden duidelijk is 

of een lidstaat haar markt afschermt of 

niet. Eurocommissaris Barnier (Interne 

Markt) heeft al aangekondigd dit voor-

stel over te zullen nemen. 

In 1992 zei Bill Clinton tijdens de Ame-

rikaanse presidentsverkiezingen al: It´s 

the economy stupid! En dat geldt nu nog 

steeds. In Europa blijf ik mij inzetten 

om die economische samenwerking te 

versterken!

toine.manders@europarl.europa.eu
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Maar daar moeten de partners in de regio 

dan wel toe bereid zijn. Eerdere overleg-

gen verliepen - eufemistisch gesteld - 

wat stekelig. Maar vandaag blijkt dat de 

‘geste’ goed is gevallen. De voorzitter van 

de stuurgroep sluit de vergadering met 

de woorden: ‘Een dikke streep eronder’. 

Er is weer voldoende basis om samen op 

voort te borduren.

Tijd voor een ‘afstemmingsoverleg’ (dat 

is een kop koffie in het prachtige, nieuwe 

hotel Prinsenhof (aanrader!!!)) met Henk 

Brink, ‘onze’ gedeputeerde van Verkeer 

en Vervoer in Drenthe. Altijd nuttig. 

Net de Grote Markt weer overgestoken. 

Tijd voor overleg over de Zuidelijke Ring-

weg, het allergrootste (en duurste) pro-

ject in Noord-Nederland. Samen met de 

provincie en het rijk gaan we er onder 

meer voor zorgen dat de enige stoplich-

ten (als wethouder Verkeer en Vervoer 

moet ik eigenlijk spreken van “VRI”) op 

de snelweg tussen Amsterdam en Bremen 

verdwijnen, de stad bereikbaar blijft en 

de wijken waar de ring doorheen loopt, 

leefbaar blijven. Een uitdaging. Centraal 

staat nu de vraag hoe we de bewoners van 

de wijken betrekken bij de nieuwe inrich-

tingsplannen die wij aan het maken zijn.

Het lokale TV-station OOG (Omroep Or-

ganisatie Groningen) staat klaar voor een 

kort interview over de Zuidelijke Ring-

weg. Er zou sprake zijn van vertraging. Ik 

kan de journalist geruststellen.

Een aantal ambtenaren schuift aan om te 

spreken over het reclamebeleid in de stad. 

Zij komen een opdracht ophalen voor een 

nieuwe nota. Onze ambtenaren moeten 

nog een beetje wennen aan de nieuwe 

bestuurscultuur. Meer aan de stad overla-

ten, meer in overleg met de ‘stadjers’, on-

dernemers en andere partners. Letterlijk 

staat in het coalitieakkoord dat “de ge-

meente de wijsheid niet in pacht heeft”. 

Voor u en mij een open deur, maar helaas 

was de heersende opvatting hier ten stad-

huize een andere. Stukje ‘cultuurveran-

dering’, zullen we maar zeggen.

Samen met de CDA-collega die over duur-

zaamheid gaat met de auto naar de fa-

briek van de SuikerUnie in Hoogkerk. Een 

van de bedrijven die beeld- en geurbepa-

lend is voor Groningen. Het overleg gaat 

over duurzame oplossingen. Met de rest-

stoffen die overblijven na behandeling 

van de suikerbieten maakt de fabriek zelf 

biogas. Dat gas wordt vervolgens in het 

reguliere gasnet gepompt. Een prachtig 

voorbeeld van een duurzaam economisch 

model. 

We beginnen met een spannend overleg 

op het Provinciehuis. Het - eenzijdig - af-

blazen van de RegioTram door Groningen 

heeft bij de partners in de regio, zoals de 

provincie en omliggende gemeenten als 

Hoogezand, Leek, Tynaarlo en Assen, voor 

wat bestuurlijke pijn gezorgd. Het onver-

mijdelijke besluit (het geld was op...) leid-

de tot de val van het vorige college van 

BenW en tot de nieuwe brede coalitie van 

PvdA, VVD, SP, D66 en CDA. Als college 

hebben wij voor de kerst al besloten om 

de gemaakte plankosten deels te compen-

seren. Een geste van 10 miljoen. De vraag 

die voorligt op deze koude vrijdagochtend 

is in hoeverre de partners in de regio hier 

genoegen mee nemen en in hoeverre wij 

samen in de toekomst de stad bereikbaar 

houden. Groningen is de grootste stad in 

de regio en de enige gemeente die groeit 

en zal blijven groeien. Steeds meer men-

sen moeten iedere dag de stad in om op 

hun werk te komen. Zo werkt 18 procent 

van de inwoners van Assen in onze stad. 

De bereikbaarheid van Groningen is dan 

ook een regionale opgave die wij samen 

moeten oplossen.

joost van Keulen

Na zes jaar levert de VVD eindelijk weer een wethouder in het ‘rode‘ 

Groningen. Joost van Keulen is daar wethouder van Verkeer en Ver-

voer, Economische Zaken, Innovatie, Internationalisering en Binnen-

stad.

 

 

Goed nieuws via de sms. De provincie is 

akkoord met een financieel-technisch 

voorstel waardoor wij als gemeente geld 

vrijmaken voor het oplossen van een aan-

tal knelpunten. Zo is er nu, eindelijk, geld 

om een goed fietspad aan te leggen naar 

Hoogkerk. Een langgekoesterde wens van 

de bewoners en van de gemeenteraad. 

Maar belangrijker nog: het is opnieuw 

een teken van de verbetering van de rela-

tie met het provinciaal bestuur. 

Stilte op het stadhuis. Tijd voor een bier-

tje, normaal gesproken. Maar dit week-

end niet: ik heb piketdienst. Spa’tje dan 

maar. Ook best. 

Wensenlijstje opstellen 
voor het bezoek 
van Mark Rutte

Een nieuwe impuls nodig 
voor de binnenstad

Niet vergeten:
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oud en nieuw in de politiek

Hoe geraakte u in de politiek?
PG: “Ik ben altijd al politiek geïnteres-

seerd geweest. En zo ook de rest van mijn 

gezin. Mijn ene dochter  is namens de 

PvdA raadslid in Vlaardingen. Mijn andere 

dochter is politiek-assistent voor een PvdA-

minister.”Lachend: “Ik kon, zo lijkt het wel, 

hier niet achterblijven. Overigens rook ik 

al eerder aan de lokale politiek door lid te 

zijn van een burgercommissie”

SK: “Ik kom niet uit een politiek nest . Toch 

was ik op een leeftijd van 11 of 12 jaar  al 

geinteresseerd in de politiek. Ook heb ik 

het altijd mooi gevonden om in het open-

baar te spreken, zoals ik als kind al eens 

deed bij een dodenherdenking. Vreemd 

genoeg werd ik, toen ik 17 jaar was, gebeld 

door een plaatselijk lid van de VVD of ik ge-

interesseerd was in de lokale politiek. Om-

dat ik me toen mateloos irriteerde aan het 

politiek populisme, zei ik  natuurlijk ja.”

waarom niet eerder in de politiek 
gaan werken?
PG: “Dat was toentertijd niet te combine-

ren. Ik werkte bij mijn laatste werkgever 

(in de petrochemie) nota bene in ploegen-

dienst. Als je je politieke werkzaamheden 

serieus wilt uitvoeren, dan gaat er erg veel 

tijd in zitten. Daarom ging ik pas na mijn 

zestigste politiek actief worden.  Dat vond 

ik ook leuk om te doen voor mijn lokale ge-

meenschap. Omdat ik veel kennis heb van 

de agrarische sector ben ik zeven jaar gele-

den reeds lid geworden van de gemeentelij-

ke Commissie Grondgebied. Omdat ik hier 

levenslang woon,  wisten de meeste men-

sen me al gauw te vinden voor bijvoorbeeld 

een uitleg over een bestemmingsplan. Dat 

is natuurlijk het leuke aan een agrarisch 

dorp als Maasland, één van de kernen van 

gemeente Midden-Delfland. Je staat als 

commissielid, maar ook als raadslid, altijd 

dicht bij de burger.”

SK: “Dat kon niet gezien mijn leeftijd. Tij-

dens de gemeenteraadsverkieizingen, op 

3 maart 2010, was ik nog maar 17 jaar. Ik 

werd pas 18 op 23 maart van dat jaar. Om 

die reden moest ik zelfs een maandje wach-

ten voordat ik alsnog beëdigd kon worden 

als raadslid.”

Hoe ben je raadslid geworden?
PG: “Onze wethouder Ronald Vuijk ging 

na de verkiezingen door naar de Tweede 

Kamer. Toen de fractievoorzitter (Jan-Paul 

van Staalduinen) hierdoor doorschoof naar 

de functie wethouder, werd ik gevraagd of 

ik  raadslid wilde zijn. Hierop zei ik gelijk 

‘ja’ omdat het toch maar voor een jaar zou 

zijn. In maart volgend jaar worden, zoals 

bekend, de nieuwe gemeenteraadsverkie-

zingen gehouden.”

SK: ik voelde me heel jong toen ik naar mijn 

eerste politieke vergaderingen ging. Want 

wat kon ik nu bijdragen als VWO’er? Wie 

luistert nu naar mij met mijn 17-jarig voor-

komen? Waarschijnlijk deed ik het toch 

goed, want ik kreeg na een tijdje de vraag 

of ik interesse had om kandidaat-raadslid 

te willen worden. Dat ik dit ook werd, heeft 

natuurlijk te maken met het feit dat het 

in 2010 ook erg voor de wind ging met de 

VVD. Onze fractie is qua leeftijd gemengd. 

Daarom kon ik goed worden ingewerkt.”

 

Hoe ziet je verdere politieke 
carrière uit? 
PG: “Zoals ik al zei ben ik voorlopig voor 

een jaar gemeenteraadslid. Als ik geestelijk 

en lichamelijk goed functioneer, wil ik best 

nog eens vier jaar. Ik kom niet bij de dok-

ter, ik gebruik nog steeds geen medicijnen 

en ben nog steeds bijna elke dag actief met 

mijn moestuin. Niettemin hoop ik dat ook 

wat meer jongeren hier belangstelling zou-

den krijgen voor de lokale politiek, want, 

met uitzondering van de nieuwe wethou-

der, is iedereen hier in de lokale poltiek 

boven de 50 jaar.  De jongeren in Maasland 

zelf gaan benaderen? Ik ken de jongeren 

hier vaak niet persoonlijk, maar aan de 

andere kant meestal wel hun ouders. Mis-

schien moet ik dit via hen gaan doen, dat 

praat voor mij in ieder geval makkelijker.” 

SK: “Politiek interesseert me nog steeds, 

dus ik zou op zich zeker verder willen 

gaan. Wel erger ik me soms aan bepaalde 

politieke gedragingen. Om in de belangstel-

ling  te komen of zieltjes te winnen, wordt 

er soms in de raad een heel andere mening 

geventileerd dan buiten de raad. Ik kan 

heel slecht tegen ‘politiek met de kleine p’, 

maar misschien ben ik wel te beleefd voor 

de politiek en moet ik harder worden. Ik 

wil dus op zich wel verder, maar ben nu be-

zig met een studie rechten. Als ik opnieuw 

word gekozen voor mijn gemeente, wil ik 

voor de volle vier jaar dienen. Ik moet dus 

goed gaan kijken waar ik in verband met 

mijn studie straks ga wonen. Hier in mijn 

huidige woonplaats of straks in mijn stu-

diestad Rotterdam?”  

De VVD leeft bij nieuw talent. Sommige mensen beginnen vroeg aan hun politieke 

loopbaan, anderen laat, of zelfs heel laat. Stef Schuthof (20) en Piet van Geest (76) 

zijn beide (relatief kort) raadslid namens de VVD. Schuthof in gemeente Nederlek, 

Van Geest in Midden-Delfland.

Piet van Geest (76 jaar)

Stef Schuthof (20 jaar)
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Masterclass Kc Dordrecht wint tweede debattoernooi

speeddaten met het
Liberaal vrouwen netwerk

2010 na een forse verkiezingswinst  

wordt mark rutte de eerste liberale 

premier sinds 1918

2006 mark rutte treedt 

aan als partijleider

2013 VVd viert 

haar 65-jarig bestaan.

2012 VVd haalt met 41 zetels 

opnieuw een record. 

het tweede kabinet rutte 

treedt aan

2004 na Frits Bolkestein wordt neelie Kroes de vol-

gende nederlandse eu-commissaris van VVd-huize. 

Zij komt enige jaren later hoog op de Forbes-lijst 

terecht van the 100 most powerful women.

Hoog niveau - Zaterdag 29 januari 

vond in de Utrechtse Winkel van Sinkel 

het tweede masterclass debattoernooi 

plaats. Het toernooi werd in de catego-

rie individueel en team gewonnen door 

het team van de Kamercentrale (KC) Dor-

drecht.

Debatvaardigheden
Twee jaar geleden is door de KC Den 

Haag het initiatief genomen om voor de 

deelnemers aan verschillende VVD mas-

terclasses een debattoernooi te organise-

ren. Het biedt de deelnemers de kans om 

hun eigen debatvaardigheden te toetsen 

aan die van andere actieve VVD’ers en te-

gelijkertijd de liberale argumentatie aan 

te scherpen. Als winnaars van het eerste 

toernooi had de gecombineerde master-

class van de KC en Afdeling Utrecht de 

sportieve eer om het tweede toernooi te 

organiseren.

stellingen
Terwijl buiten de binnenstad van Utrecht 

langzaam onder een sneeuwdek ver-

dween, namen binnen zes teams het te-

gen elkaar op onder de inspirerende lei-

ding van Sander Dekker (staatssecretaris 

OCW). Naast de KC’s van de vier grote ste-

den deden dit jaar ook de KC Dordrecht 

en de KC Zuid-Holland Noord mee.  

De teams namen het tegen elkaar op in 

diverse debatvormen over de meest uit-

eenlopende stellingen die zij zelf hadden 

aangeleverd. In bijvoorbeeld de pitchron-

de moesten alle deelnemers in een halve 

minuut de jury overtuigen met liberale 

argumenten of zij voor of tegen de stel-

ling “Doping moet worden toegestaan  in 

de sport” waren.

scores
De jury bestond deze middag uit Jean-

nette Baljeu  (Wethouder Rotterdam), 

Ronald Vuijk (Tweede Kamerlid), Wil-

lem Buunk (Raadslid gemeente Utrecht), 

Floor Vermeulen (Fractievoorzitter pro-

vinciale staten Zuid-Holland), en Zohair 

el Yassini (Statenlid provincie Utrecht 

en winnaar van het eerste toernooi). Zij 

heeft deze middag veel werk verzet met 

het bijhouden van alle scores. Iedereen 

is zowel individueel en als team beoor-

deeld. Hierbij werd gekeken naar debat-

technieken enerzijds en liberale argu-

mentatie anderzijds. 

Meer masterclasses
Jeannette Baljeu, voorzitter van de jury 

constateerde dat “het algemene niveau 

erg hoog was”, maar dat het niveau van 

het team uit Den Haag en het team uit 

Dordrecht toch ruim boven dat van de 

andere teams uitstak. Deze teams moch-

ten het daarom in een spannende finale 

uitmaken wie zich de beste debaterende 

masterclass van 2013 mag noemen. Dor-

drecht won deze uiteindelijk en nam bo-

vendien met Jim de Vos ook de individue-

le overwinning mee naar huis. Dordrecht 

heeft nu de eer om als gastheer van het 

derde masterclass debattoernooi op te 

treden. Het doel is dat dan nog meer mas-

terclasses zullen deelnemen.

 

gertjan te hoonte

“Zes teams namen het tegen elkaar op onder leiding van staatssecretaris Sander Dekker”. 

gespreKsronDes - Ter voorberei-

ding op de kandidatenlijsten voor de ge-

meenteraadsverkiezingen organiseerde 

het Liberaal Vrouwen Netwerk een speed-

date met actieve vrouwelijke politici en 

bestuurders  in Rotterdam en omgeving. 

Het format bestond uit de bekende korte 

gespreksrondes en kleine, maar steeds 

wisselende groepjes.

 

politieke functies
Julie van Mol, die de speeddate orga-

niseerde, was erin geslaagd een mooie 

afspiegeling van politieke functies bij el-

kaar te krijgen met Antoinette Laan (wet-

houder in Rotterdam), Ingrid de Bondt 

(gedeputeerde Zuid-Holland), Stephanie 

ter Borg (wethouder in Barendrecht), 

Irene Koene (fractievoorzitter VVD Dor-

drecht) en Eveline Padberg (secretaris KC 

Rotterdam).

Breed oriënteren
Zo konden alle aanwezigen zich breed 

oriënteren op politieke functies en bij 

zichzelf te rade gaan of zij zich gingen 

kandideren voor de gemeenteraadsver-

kiezingen of voor een andere politieke 

functie. Het LVN hoopt natuurlijk dat ve-

len dit zullen gaan doen!

actieve bijdrage
De middag werd mogelijk gemaakt door 

de actieve bijdrage van de VVD-fractie 

in de Provincie Zuid-Holland. Veel dank 

daarvoor, eveneens voor de inleidende 

woorden door Marijke van Dobben-de 

Bruijn (VVD fractie Provinciale Staten), 

die ook een deel van de middag kon mee-

maken.

vervolg van pagina 4

Les
Woittiez brengt de bijeenkomst 

tot een einde met de conclusie dat 

de belangrijkste les die we kunnen 

trekken nog altijd is dat de staat 

verder moet terugtreden en het in-

dividu aan zet moet brengen. Er is 

dus nog een lange weg te gaan; de 

VVD kan niet met pensioen en moet 

over 65 jaar nog maar eens gaan te-

rugblikken.

ontwikkelingen
In een ander zaaltje vertelt Ver-

hofstadt hoe het heersende opti-

misme van voor de milleniumwisse-

ling door zaken als terreurdreiging, 

globalisering en de financiële en 

economische crisis inmiddels is om-

geslagen tot een meer overheersend 

gevoel van angst en onzekerheid. Iets 

dat voor liberalen als vooruitgangs-

optimisten een opmerkelijk gevoel 

moet zijn, zo vertelt hij. Verhofstadt 

gaat uitgebreid in op enige globale 

ontwikkelingen, zoals de groei van 

het groepsdenken (het idee dat wer-

kenden staan versus niet-werkenden 

of oud versus jong), het nationa-

lisme en het (groeps)egoïsme; ont-

wikkelingen die steeds meer gaan 

botsen met de waarden waarvoor 

het liberalisme staat. In zijn speech 

gaat hij met name uitgebreid in op 

het belang van Europa voor de vrije 

markteconomie en de noodzakelijke 

bescherming van privacy die hij ziet 

als het topic van de komende jaren. 

Hij erkent dat er een spanning be-

staat tussen privacy en het aspect 

van veiligheid en ziet daarom alleen 

de keuze voor het minste kwaad als 

tijdelijke oplossing van deze tegen-

stelling.

Links of rechts
Hij waarschuwt de aanwezigen ook 

voor enige mogelijke misvattingen 

in het liberalisme. Zo vindt hij dat 

het liberalime zich niet alleen moet 

richten op hardwerkende mensen, 

maar juist op iedereen. Liberalen 

zijn verder niet tegen sociale zeker-

heid, maar zijn voor het recht op 

zelfbeschikking, dus ook dat van 

zieken en gehandicapten. Ook is hij 

van oordeel dat liberalen terecht 

ageren tegen sociale fraude, maar 

dat fiscale fraude hierbij niet moet 

worden vergeten. Verder is hij fel 

gekant om aan het liberalisme het 

stempeltje links of rechts te plak-

ken. “Het liberalisme heeft een unie-

ke positie”, zo oordeelt Verhofstadt. 

“Links of rechts is alleen belangrijk 

in het aantrekken van schoenen.”

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

“breed oriënteren op politieke 
functies....”

liberaalvrouwennetwerk@vvd.nl
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nieuwe Ledendag
in 24 portretten

waarom lid? 
"Vooral om reden van
 lokale betrokkenheid."

Felix Zwetsloot 
(Hillegom)

waarom lid? 
“Omdat Leiden een heel 
actieve VVD-afdeling heeft.”

rick van well 
(Leiden)

waarom lid? 
“Omdat ik als ondernemer de 
VVD nog meer de ‘K’ van ‘MKB’ 
wil laten horen.”

Marcus van der roest 
(De Meeren)

waarom lid? 
“Mijn lidmaatschap bij de VVD 
pastte goed bij mijn idee  wat 
er met Nederland moet gebeu-
ren.”

Hélene phoa 
(Utrecht)

waarom lid? 

“Ik vond het eens tijd worden 

om mijn betrokkenheid bij de 

VVD uit te dragen.”

ernst jansen 
(Bleiswijk)

waarom lid? 
“Nadat ik thuis jarenlang de 
VVD met de paplepel kreeg in-
gegoten, heb ik sinds kort zo-
waar interesse gekregen in de 
politiek.”

stijn Louvenberg 
(Sittard)

waarom lid? 
“Ik was niet al te blij met de ka-
binetsformatie, maar ik word 
dan juist liever lid om me te 
laten horen. Uit de partij weg-
lopen, helpt namelijk niet.”

 

Maarten de vries 
(Naarden)

waarom lid? 
“Ik ben 15 jaar en ben al jaren 
actief voor mijn lokale afdeling. 
Ik hou niet van mensen die 
zeuren. De VVD vindt gelukkig 
dat jezelf de keuze hebt om je  
leven in te richten en zo iets 
van je leven te maken.”

tom de Kleer 
(Ter Aar)

waarom lid? 

“Rond de verkiezingen kwam 

er vanuit de VVD enorm veel 

energie en vernieuwingsdrang 

los die ook hard nodig zijn in 

deze crisisperiode.”

jos saelman 
(Zoetermeer)

waarom lid? 
“Omdat ik al 40 jaar stem op 
de VVD en het dus tijd werd 
voor mijn bijdrage!”

john Louvenberg 
(Geleen)

waarom lid? 
“Omdat de VVD de partij is die 
de juiste, belangrijke beslissin-
gen durft te nemen.”

jayant ramchandani 
(Waddinxveen)

waarom lid? 
“Ik ben opnieuw lid geworden 
omdat ik een grote bewonde-
ring had voor Rutte en Sam-
som: geen geouwehoer, maar 
gewoon gaan regeren.”

rolf Kroes 
(Rotterdam)

waarom lid? 

“Omdat ik nu meer dan ooit 

overtuigd ben om lid te willen 

worden van de VVD!”

Lana gerssen 
(Geldermalsen)

waarom lid? 
“Ik wil een actieve bijdrage le-
veren om de VVD als grootste 
partij te houden.”

Heleen van der Klink 
(Soest)

waarom lid? 
“De komst van de nieuwe rege-
ring was voor mij heel positief. 
Natuurlijk, ik zag de aanloop-
problemen van het kabinet, 
maar dat was voor mij juist de 
reden om nu lid worden.”

Mark ter Hark 
(Den Haag)

waarom lid? 
“Ik was altijd een zwevende 
kiezer geweest, maar op een 
gegeven ogenblik wilde ik een 
vaste keuze maken en heb ik 
me verdiept in liberale den-
kers. Nu wil ik meer gaan doen 
voor de VVD.”

annemarie jansen 
(Oegstgeest)

waarom lid? 
“Als je wilt dat er iets veran-

dert, moet je zelf iets toevoe-

gen.”

philipine vinke 
(Hulshorst)

waarom lid? 
“Omdat dit na de nivellering 
de enige manier is om de VVD 
liberaler te maken!”

Diana de Kreij 
(Krimpen aan de IJssel)

waarom lid? 
“Toen te veel mensen de VVD 
uit begonnen te lopen, vond ik 
het tijd worden om juist lid te 
worden.”

jan Hofland 
(Emmeloord)

waarom lid? 
“Ik heb levenslang VVD ge-
stemd. Toen mensen me vroe-
gen om actief de politiek in te 
gaan, deed ik dat. Ik wil raads-
lid worden.”

Hans Faas 
(Laren)

waarom lid? 
“Ik ben opnieuw lid geworden 

omdat de VVD haar consisten-

tie in haar liberale ideeën ge-

lukkig weer terug heeft gevon-

den.”

tony Merkelbach 
(Almere)

waarom lid? 
“Niet alleen omdat de demo-
cratie dit vraagt, maar ook om-
dat ik een brief kreeg om lid te 
worden.”

Florian van Hall 
(Bilthoven)

waarom lid? 
“80 procent van de doelstellin-
gen van de VVD zijn ook mijn 
doelstellingen.”

Daniel pardoen 
(Purmerend)

waarom lid? 
“Ik ben actief geweest bij een 
lokale partij, maar toen deze 
ophield te bestaan, vond ik dat 
de VVD nu de partij was die me 
het meest aansprak.”

peter Feller 
(Goeree-Overflakkee)

Het waaroM - VVD hield op zater-

dag 26 januari opnieuw haar nieuwe 

ledendag. Honderden leden stroom-

den die dag het Tweede Kamergebouw 

in om bij allerlei standjes kennis te 

maken met alle gremia van de partij. 

Of om een rondleiding te krijgen van 

Tweede Kamerleden door het Kamerge-

bouw. Anderen namen de gelegenheid 

te baat om  te praten met de aanwezige 

bewindslieden of met andere leden.  

Of om gewoon op de foto te gaan met 

de minister-president. Toch staat op die 

dag niet de politici centraal, maar de 

belangrijke, nieuwe leden zelf. Zonder 

leden geen partij. En zonder nieuwe 

leden ook geen versterking van de 

partijstandpunten of nieuwe ideeën.  

En evenmin nieuwe bestuurders en 

politici voor de toekomstige VVD. 

Waarom worden mensen eigenlijk lid 

van de VVD? 26 nieuwe leden geven het 

antwoord.
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Bent u een gemeenteraadslid of denkt 

u erover na om raadslid te worden?  

Noteer dan zaterdag 9 maart 2013 vast in 

uw agenda. Die dag organiseert de VVD 

De Collegetour voor potentiële gemeen-

teraadsleden. Na deze dag kunt u een 

goede afweging maken of het raadslid-

maatschap iets voor u is en gaat u met de 

nodige tips & trucs naar huis. 

De presentatie van deze dag is in handen 

van staatssecretaris Sander Dekker en 

fractievoorzitter in Wassenaar Anouk van 

Eekelen. U krijgt tijdens De Collegetour 

handvatten geboden om na te gaan wat 

een plek in de raad inhoudt en wat er van 

u als gemeenteraadslid wordt verwacht. 

Voorzitter van de Tweede Kamerfractie 

Halbe Zijlstra geeft samen met Marco van 

Kalleveen richting aan het onderdeel Het 

Liberaal Kompas waarbij hij ingaat op 

de kernwaarden en de visie van de VVD. 

Ook de Kern van de Gemeenteraad komt 

tijdens het programma aan de orde. Tot 

slot gaan minister-president Mark Rutte 

en Eurocommissaris Neelie Kroes het ge-

sprek aan over het belang van een goede 

gemeenteraad. 

We hopen u op zaterdag 9 maart te mo-

gen verwelkomen tijdens De Collegetour. 

Heeft u nog vragen? Neem dan contact 

op met Karin de Kok (k.de.kok@vvd.nl; 

070 361 30 12).

Schrijf u vandaag nog in via“MijnVVD” 

(www.vvd.net / Bijeenkomsten) 

(www.vvd.net --> 'bijeenkomsten' --> 

De Collegetour. Inloggegevens kwijt? 

Neem dan contact op met het Alge-

meen Secretariaat, 070 361 30 61).

Kom naar De collegetour
wanneer:  Zaterdag 9 maart 2013

Locatie:  De Rijtuigenloods, Piet Mondriaanplein 61 Amersfoort

Kosten:   19,50 euro (inclusief lunch, koffie en thee)

voor wie:  (potentiële) gemeenteraadsleden

inschrijving

programma van De collegetour

Welkom: 

(Benk Korthals)

Introductie: 

Waarom ga ik op voor de lijst?  

(Sander Dekker en Anouk van Eekelen)

Het Liberaal Kompas     

(Halbe Zijlstra en Marco van Kalleveen) 

Waarom ga ik op voor de lijst?

En wat heb ik over vier jaar bereikt?   

(Lokale politici en trainers)

De kern van de gemeenteraad    

(Klaas Dijkhoff en Stef Blok)

• Het formele verhaal en /staatsrecht 

    en informele verhaal/de wandelgangen

In gesprek met Neelie Kroes en Mark Rutte  

(Hans van den Broek) 

Waarom ga ik op voor de lijst?    

(Sander Dekker en Anouk van Eekelen + jury) 

En wat heb ik over vier jaar bereikt?   

• 8 winnaars deelsessies op het podium

• pitch draaien (20 sec) waarom ga ik 

    op voor de lijst?

• 8 juryleden kiezen ieder één deelnemer 

    om te coachen richting 2014 

10.00 t/m
16.00 uur

potentiËle gemeenteraadsleden:

- Advertentie -



man. Daarnaast krijgen deze winnaars 

elk een coachingstraject aangeboden van 

een Tweede Kamerlid voor de komende 

verkiezingen in hun gemeente. 

Aan het eind van de dag worden Mark 

Rutte en Neelie Kroes geïnterviewd over 

hun loopbanen en de problemen die 

zij onderweg zoal tegenkwamen. Kroes 

drukt de in de zaal aanwezige vrouwen 

nogmaals op het hart om hun risicomij-

dend gedrag eens achter zich te laten en 

meer dan ooit voor de lokale politiek te 

gaan.  

De Collegetour  is onderdeel van een bre-

der programma van het Hoofdbestuur 

voor aankomende Raadsleden. Eind vorig 

jaar is er ook aandacht besteed aan het 

samenstellen van een goede kandidaten-

lijst. Richting de verkiezingen zal nog 

worden stilgestaan bij het op een goede 

manier en in korte tijd overbrengen van 

een boodschap, de zogeheten ‘Stem op 

mij’ training.

Nieuw Netwerk:
VVD YouNg
ProfessioNal

beste lokale
bestuurDer 2012
is weer VaN De VVD

PartijraaD:
oNDerwijs, 
De DerDe DimeNsie

aV oP 24 eN 25 mei
iN maarsseN4 5 7 10

jaargaNg 9
Nummer 2 
5 aPril 2013

Voorbereiden - Over een jaar vinden 

al weer de nieuwe gemeenteraadsver-

kiezingen plaats. Mede om hier extra 

aandacht op te vestigen, organiseerde de 

VVD op 9 maart van dit jaar De College-

tour. Doelgroep van deze dag zijn lokale 

bestuurders en politici, maar ook alle 

potentiële raadsleden die graag meer wil-

len weten over het ‘politieke handwerk’ 

binnen de gemeenten. Hiervoor kunnen 

zij zich niet alleen informeren, maar ook 

laten inspireren door de vele aanwezige 

VVD-politici. Zowel Tweede Kamerleden 

als diverse bewindslieden van de VVD zijn 

die dag dan ook aanwezig om te vertellen 

over hun politieke ervaringen. Zo maken 

zij duidelijk hoe zij politieke meerder-

heden hebben weten te bereiken in hun 

oude gemeenten en halen ze enige libe-

rale successen aan die zij toendertijd wis-

ten te boeken. Deze lopen uiteen van de 

afschaffing van overbodige subsidies tot 

de verlaging van de gemeentelijke WOZ-

waarden (Wet Onroerende Zaken, red.).

Tweeduizend
Partijvoorzitter Benk Korthals benadrukt 

in zijn toespraak het belang van goed op-

geleide kandidaat-raadsleden. Daarvan 

wil hij er eind 2013 tweeduizend klaar 

hebben staan. “De VVD is de grootste par-

tij van Nederland. Ruim 2,4 miljoen kie-

zers hebben ons vorig jaar het vertrouwen 

gegeven om ons land op orde te brengen. 

Dat doen we niet alleen vanuit de lande-

lijke politiek, maar ook lokaal en regio-

naal. Dat brengt verantwoordelijkheden 

met zich mee. Ik vind het belangrijk dat 

onze kandidaat-raadsleden, die namens 

de VVD met oplossingen komen voor pro-

blemen op het gebied van financiën, eco-

nomie en bereikbaarheid in hun stad of 

dorp, zich daar zo goed mogelijk op heb-

ben kunnen voorbereiden.” Hij spoort de 

aanwezigen aan om het komende jaar 

zelf ook lokaal VVD-cursussen te volgen.

Winnaars
Zij die belangstelling hadden voor een 

mogelijke politieke loopbaan binnen hun 

gemeente, kunnen ook meedoen aan een 

‘pitch’-wedstrijd op kleine podia, waaruit 

zes winnaars worden geselecteerd. Deze 

zes ‘toppers’ mogen aan het eind van 

de dag hun pitch nogmaals doen op het 

grote podium voor een publiek van 1200 

Quote

“reken nou nieT op die prins 
op daT WiTTe paard, WanT 
die donderT er Vroeg of 

laaT Toch Van af!”

Neelie Kroes over de financiële 
zelfstandigheid van vrouwen. 

nog één jaar voor de gemeenteraadsverkiezingen

De Collegetour: eeN ‘traiNiNg voor 1200 poteNtiËle raaDsleDeN’
‘steuN oNDer 
strikte Voor-
waarDeN’

De afgelopen dagen werd 

het politieke debat ge-

domineerd door Cyprus. 

Het was een week van omgekeerde 

werkelijkheden. Waar de Cyprioten 

eerst speelden met Russisch geld, 

speelden zij nu een week lang Rus-

sisch roulette. Waar de kleine spaar-

ders veilig zouden zijn, ontstond 

twijfel. Waar de Grieken jaren om 

hulp vroegen, leken zij nu zelf te 

hulp te schieten. Cyprus zelf gooide 

pensioenfondsen en kloosters in de 

uitverkoop. Het kon bijna niet gek-

ker.

De VVD steunt het pakket aan  

Cyprus. Het geeft opnieuw een ste-

vig signaal aan de financiële mark-

ten dat de euro een betrouwbare 

en stabiele munt is en dat is goed 

voor de Nederlandse economie en 

ons bedrijfsleven. De steun van de 

VVD aan Cyprus was wel aan stevige 

voorwaarden verbonden. De proble-

men van Cyprus mogen niet worden 

afgewenteld op de belastingbetaler. 

Er zullen bezuinigingen en hervor-

ming moeten worden doorgevoerd 

en de beloningen in de Cyprioti-

sche bankensector zullen moeten 

worden aangepakt. De kleine spaar-

der mag hier niet de dupe van zijn, 

de banken zullen de rekening moe-

ten betalen. Het is goed dat er nu 

een akkoord over een steunpakket 

is bereikt, binnen de voorwaarden 

die daar wat ons betreft aan zijn 

gesteld. 10 miljard is 10 miljard en 

niet meer. En de banken betalen 

mee. Wij wilden die bail-in; wij wil-

den dat de banken vanwege de gro-

te omvang in Cyprus mee zouden 

bloeden. Wij wilden het IMF aan 

boord en het IMF is aan boord. Wij 

wilden een herstructurering van 

banken en het is een herstructure-

ring van banken geworden. Daarbij 

vindt de VVD-fractie het goed dat 

kleine spaarders tot  100.000 wor-

den ontzien.

Het kabinet heeft de afgelopen we-

ken in alle gekte het hoofd koel ge-

houden. De VVD heeft ook aangege-

ven dat het aan Cyprus was om de 

geboden steun te accepteren of an-

ders failliet te gaan. Daarmee werd 

de juiste druk op Cyprus gehouden 

en hield Europa zelf de rug recht. 

Met dit pakket is de stabiliteit van 

de euro opnieuw gestut, bouwt  

Cyprus zelf een andere economie 

op, dat is gebaseerd op een veel 

kleinere, gezonde financiële sector.  

En de schuld ligt waar hij hoort, bij 

de banken. Alleen zo had het zin 

om steun te bieden.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter tweede Kamer

In de pauze van De Collegetour konden potentiële kandidaten meedoen aan een ´Pitch´-wedstrijd.

hoever is de VVd…
in oegstgeest?
“Ons conceptverkiezingsprogram-

ma moet al voor de zomer klaar 

zijn”, zegt Vincent Janssen, raads-

lid in Oegstgeest. “We zijn dit keer 

expres eerder begonnen met de 

voorbereidingen op de komende 

verkiezingen. Uit ervaring weten 

we dat als je te laat begint, je ook 

voortdurend achter blijft lopen 

met allerlei belangrijke zaken, zo-

als het rond krijgen van een goede 

kandidatenlijst of het bereiken van 

een uitgebalanceerd verkiezings-

programma.”

hoever is de VVd…
in Zwolle?
“Ook zonder De Collegetour waren 

we op schema”, maakt raadslid 

Gerrit van der Kooy duidelijk. “We 

willen namelijk al voor de zomer 

helemaal gereed zijn met de voor-

bereidingen op de gemeenteraads-

verkiezingen. Dit ook met het oog 

op de wel heel lange zomerperiode 

die we in Nederland altijd op na-

houden.”

hoever is de VVd… 
in rotterdam?
Karima Bouchtaoui is secretaris 

van de VVD in de Rotterdamse 

deelgemeente Alexander. “We zijn 

met de onderafdeling al druk bezig 

voor zowel een lokaal VVD-geluid 

als een goede kandidatenlijst. Er 

komt echter een eind aan de laag 

van deelgemeenten in Rotterdam 

(en Amsterdam, red.) waardoor be-

stuurlijk veel zal veranderen. Lastig 

is dat we nog niet weten wanneer 

dit gebeurt waardoor we nu een 

beetje in een spagaat verkeren.“

hoever is de VVd… 
in barendrecht?
‘Onze voorbereidingen op de 

komende gemeenteraadsverkie-

zingen  liggen op schema”, zegt 

Maarten van het Hof, raadslid in 

Bardendrecht. “We hebben in-

middels vier programmacommis-

sies ingericht en hebben al goede 

kandidaten kunnen vinden. Wel 

zoeken we naar meer vrouwelijke 

kandidaten voor onze komende 

kandidatenlijst, daar hebben we 

momenteel echt te weinig van.“

hoever is de VVd… 
op Texel?
Raadslid Marjan de Groot vertelt 

dat maar liefst acht man van Texel 

zijn gekomen om de bijeenkomst 

in Amersfoort bij te kunnen wo-

nen. “Op Texel kennen we een per-

manente campagne. Na elke zomer 

gaan de Texelaars in retraite tot het 

voorjaar. In die periode houden we 

de zogeheten VVD-winteravonden 

waarbij we de mensen bewust ma-

ken van de komende verkiezingen. 

Nu al hebben 20 man aangegeven 

ons hierbij te willen helpen. En 

daar zitten zeker veel mensen tus-

sen die ook geschikt zijn om op de 

kandidatenlijst te gaan staan.”

“belangrijk dat onze kandidaat-raadsleden, 
zich zo goed mogelijk voorbereiden...”



“Misschien speelde in mijn beslissing om opnieuw lid van de VVD te worden wel mee dat mijn 

kinderen ouder worden en ik daarom steeds meer interesse krijg in mijn directe leefomgeving.

Hoewel er achter mijn beslissing niet iets zakelijk zit, is het voor mij ook wel prettig om eens 

een wethouder of een raadslid tegen te komen. En dat doe je nu eenmaal eenvoudiger als 

lid van een partij. Ik werk voor ons familiebedrijf als makelaar-taxateur en vind het gewoon 

leuk om tijdens bijvoorbeeld een AV of in een politiek café mensen te ontmoeten en over de 

ontwikkelingen te praten als de WOZ-waarde of de toegankelijkheid van mijn gemeente.  Verder is de VVD natuurlijk 

een ondernemerspartij. Iets dat voor mij reden genoeg was om in de afgelopen tien jaar ook de VVD te stemmen.  

De VVD is nu eenmaal ook een partij dat ook bereid is om beslissingen te nemen die niet altijd populair zijn. Nee, het 

standpunt van de VVD over de hypotheekrenteaftrek speelt bij mij geen rol. Voor mij mag de hypotheekrenteaftrek 

best verder worden beperkt, want dat zou (onder bepaalde voorwaarden)  tot een mogelijke correctie kunnen leiden 

van de woningmarkt. En dat zou wel eens over enige tijd goed kunnen uitpakken voor mijn kinderen.”

Nieuw lid:

John gajadhar (33) uit Voorburg

Eigendomsrechten spelen terecht een hoofdrol in het liberale denken, want zij zijn essen-

tieel voor een vrije samenleving. Het is geen toeval dat de confiscatie en nationalisatie van 

particulier bezit vaak een eerste stap bleek te zijn naar een totalitaire staat. In een bezitsloze  

samenleving is iedereen gedegradeerd tot een slavenbestaan en het gezegde ‘wiens brood 

men eet, diens woord men spreekt’ stemt somber over hoe het met de geestelijke vrijheid zal 

zijn gesteld indien alle bezit in handen is van de staat. Tot zover geen verschil van mening 

onder liberalen.

colofoN
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

De liberale waarDeN vaN De vvD

bezitsvorming
Dit is een serie over de belangrijkste liberale waarden - die veelal ook 

zijn opgenomen als waarden van de VVD. Het liberale huis kent ech-

ter vele kamers, zoals een cliché gaat. Anders dan de meeste andere 

politieke stromingen kent het liberalisme geen doctrines waarop het 

is gestoeld. En dat is misschien wel het prettige aan het liberalisme: niets is afge-

zegend. Omdat de liberale ‘waarheid’ niet bestaat, laten we vanuit twee ramen wat 

wind waaien door de liberale kamers. 

“Het eigeNDomsrecHt is  iets aNDers DaN 
recHt oP eigeNDom”

beZiT - Jammer genoeg verhaspe-

len sommige liberalen ‘eigendoms-

rechten’ tot ‘recht op eigendom’. Zij 

geloven dat de overheid niet alleen 

de taak heeft om particuliere bezit-

tingen te beschermen, maar dat zij 

particulieren ook moet aanmoedigen 

om bezit te verwerven. Een eerste 

voorbeeld van die misvatting is de hy-

potheekrenteaftrek die in theorie het 

eigenwoningbezit vergroot. Dit belas-

tingvoordeel stuurt mensen in hun 

keuze tussen huren en kopen; iets 

waarmee de overheid zich helemaal 

niet dient te bemoeien. En wanneer, 

zoals nu, de woningprijzen dalen, 

zitten veel mensen gevangen in hun 

woning. Zij zijn geen bezitter van 

een eigen huis, maar van een enorme 

hypotheekschuld. Je hoeft ook geen 

econoom te zijn om te begrijpen dat 

een koopsubsidie voor een product 

op een dichtgeregelde, starre ‘markt’ 

als de huizenmarkt een prijsopdrij-

vend effect heeft. Het is tevens een 

kwalijke zaak dat de overheid, helaas 

door toedoen van liberalen, het ma-

ken van schulden bevordert, terwijl 

sparen wordt bestraft door een fikse 

belasting van 30 procent over het 

nota bene fictieve - en inderdaad zel-

den gerealiseerde, momenteel zelfs 

zo goed als onmogelijk te realiseren 

- rendement van 4 procent op spaar-

tegoeden.

kraakverbod
Op één, bescheiden punt is de wo-

ningmarkt recentelijk wel liberaler 

geworden, namelijk met de invoe-

ring van het kraakverbod. Kraken is 

een schending van het eigendoms-

recht. Wie kraken toestaat, kan geen 

steekhoudend bezwaar maken tegen 

gemeenschappelijk gebruik van an-

der particulier bezit, zoals het onge-

vraagd lenen van ongebruikte auto’s 

en fietsen.

erfbelasting
Een tweede geval waarin anders kan 

worden gekeken naar bezitsvorming 

is de erfbelasting, door veel liberalen 

veelzeggend aangeduid als de ‘sterf-

tax’. Toch zijn er vanuit het libera-

lisme goede redenen voor de erfbelas-

ting. Waarom is een belasting op een 

som geld die iemand toevalt, en waar-

voor diegene zelden een tegenpresta-

tie heeft geleverd, het summum van 

oneerlijkheid, terwijl belasting be-

talen over zelf verdiend inkomen de 

gewoonste zaak van de wereld wordt 

gevonden? In plaats van haar af te 

schaffen, zou de erfbelasting her-

vormd moeten worden. De bestaande 

tarieven en vrijstellingen werken nu 

nog in het voordeel van degene het 

dichtst bij de overledene staat. Dat de 

partner, die wellicht aan de opbouw 

van het vermogen heeft bijgedragen, 

en minderjarige kinderen fiscaal 

worden bevoordeeld, is alleszins bil-

lijk. Maar waarom zijn het uitgere-

kend (niet-verwante) derden die het 

zwaarst worden aangeslagen? Na-

tuurlijk moet het mensen vrij staan 

om hun vermogen na te laten aan 

hun (klein)kinderen, maar de over-

heid hoeft geen boete uit te delen aan 

erfgenamen die zich anders dan door 

bloed nauw verbonden weten met 

de overledene. Op hun beurt moe-

ten erflaters in alle vrijheid kunnen 

kiezen aan wie zij hun bezittingen 

nalaten en niet bij voorbaat worden 

afgeschrikt door de hoge tarieven en 

kleine vrijstellingen waarmee niet-fa-

milieleden te maken krijgen. Een an-

der groot voordeel van één tarief en 

één vrijstelling van gelijke omvang 

voor alle erflaters is dat er een einde 

komt aan de financiële achterstelling 

van kinderloze erflaters.
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“oVerHeiD moet bezitsVormiNg stimulereN”

bron Van inkomsTen - Het 

is liberaal goed verdedigbaar dat de 

overheid bezitsvorming onder particu-

lieren niet alleen voorstaat, maar ook 

stimuleert. Privébezit vergroot im-

mers de individuele economische vrij-

heid door tegelijkertijd de rol van de 

overheid te verkleinen. De hypotheek-

renteaftrek is een uitvinding van de li-

berale minister van Financiën Pierson. 

In 1893 voerde hij de inkomstenbelas-

ting in waar de hypotheekrenteaftrek 

onderdeel van is. De koopwoning werd 

namelijk gezien als een bron van in-

komsten: terwijl de toekomstige eige-

naar al in het huis woont, bouwt hij 

kapitaal op. Stap voor stap, bij elke 

aflossing. Het huis wordt namelijk uit-

eindelijk van de koper, terwijl dit bij 

huren niet het geval is. De hypotheek-

renteaftrek is eigenlijk een korting op 

de hoge belasting die de huizenbezit-

ter sowieso over het inkomen (kapi-

taalopbouw) betaalt. Het dalen van 

de huizenprijzen is een reëel risico en 

heeft meer te maken met economische 

conjunctuur dan de hypotheekrente-

aftrek. Het afschaffen in economisch 

zware tijden zal drukken op het netto 

besteedbaar inkomen, en dus op de 

koopkracht. Hierdoor zal afschaffing 

het principe van kapitaalopbouw on-

dermijnen. 

marktmeester
Kraken kan een signaal zijn dat de 

woningmarkt niet naar behoren func-

tioneert. Terwijl in de Nederlandse 

Grondwet te lezen staat dat de “bevor-

dering van voldoende woongelegenheid (…) 

voorwerp [is] van zorg der overheid” blijkt 

dit in de praktijk lastig te garanderen. 

Enkele maanden na het vieren van het 

kraakverbod ergerde de JOVD zich al-

weer groen en geel aan grootschalige 

leegstand van panden in studenten-

steden. De liberale filosoof John Locke 

had als randvoorwaarde aan bezit dat 

deze anderen niet in hun consumptie 

zou beperken. Indien een bezitter ‘took 

more than his share, [he] robb’d others’. 

Het fenomeen kraken komt voort uit 

een dergelijk mechanisme: het aanbod 

is er (leegstand), de vraag ook (krapte). 

Hierbij wordt het individu dus beperkt 

in diens woonmogelijkheden. Volgens 

Locke is de eigenaar hierdoor “liable 

to be punished” omdat “he had no Right, 

farther than his Use called for”. Die be-

perking geeft natuurlijk niemand het 

recht om zelf te onteigenen –- te kra-

ken - , maar de overheid kan in haar 

rol van marktmeester wel strenger toe-

zien op de markt tot zelfs juridische 

stappen ondernemen tegen huiseige-

naren die hun (slecht onderhouden) 

bezit van de markt afhouden.

 

individuele bezitsvorming
Bezitsvorming stimuleren vanuit de 

overheid betekent niet direct meer be-

moeienis, integendeel. In het geval van 

erfbelasting zal het inperken tot zelfs 

geheel afschaffen van de  individuele 

bezitsvorming ten goede komen. De 

belasting over erfenissen is gebaseerd 

op het zogeheten ‘buitenkansbegin-

sel’. Wanneer een individu geld krijgt 

waarvoor geen arbeid is geleverd (een 

buitenkansje) dan belast de staat deze 

nu. De redenering hierachter is dat 

geen overduidelijke ‘verdienste’ is ge-

leverd. Maar het zou de overheid (zo-

lang het geld niet is verkregen via cri-

minele activiteiten) eigenlijk niets aan 

moeten gaan hoe iemand aan zijn of 

haar geld komt. Laat staan dat dezelf-

de overheid vervolgens gaat bepalen of 

er wel ‘hard genoeg’ voor is gewerkt. 

Inkomsten zijn sowieso een kwestie 

van vraag en aanbod en niet zozeer 

van verdienste of mate van ‘hard wer-

ken’. Daarnaast is het vreemd om ver-

mogen driedubbel te belasten: eerst 

via de inkomstenbelasting, daarna via 

de vermogensrendementheffing en 

bij overlijden nogmaals via erfbelas-

ting. Sparen (voorzichtig met je geld 

omgaan is immers ook een verdien-

ste) en dus kapitaalopbouw wordt op 

deze manier geheel ten onrechte afge-

straft.

www.teldersstichting.nl

“bezitsvorming stimuleren vanuit de overheid betekent 
niet meer bemoeienis, integendeel”
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herZiening VerZorgingssTaaT

“structureel lagere economische groei dwingt tot erkenning 
dat we nog steeds op te grote voet leven”

ontmoeting liberale leiders van europa

“herziening verzorgingsstaat nodig”

liberale agenda - Op uitno-

diging van Mark Rutte zijn op 25 

februari liberale ministers en euro-

commissarissen uit de Europese lid-

staten bijeen gekomen in  Amster-

dam. Aanwezig waren onder meer 

Nick Clegg (LibDems, Verenigd 

Koninkrijk), Phillipp Rösler (FDP, 

Duitsland), Neelie Kroes, Hans van 

Baalen en Guy Verhofstadt (ALDE). 

Het doel van deze bijeenkomst was 

een liberale agenda te bespreken 

voor de versterking van de Europese 

economie. Centraal punt hierbij 

was de implementatie van noodza-

kelijke structurele hervormingen in 

een aantal EU-lidstaten en de Euro-

pese instituties. Deze hervormingen 

moeten leiden tot een sterkere con-

currentiepositie van de Europese 

economie, meer economische groei 

en meer werkgelegenheid. Liberale 

principes moeten in deze hervor-

mingen leidend zijn en een goede 

samenwerking tussen Europese 

liberale partijen is hierbij van fun-

damenteel belang. Deze plannen 

zullen het uitgangspunten zijn van 

de Europese liberale partij ALDE in 

de aanloop naar de Europese Parle-

mentsverkiezingen in 2014.              

biJsTelling - Voor het oplossen van  

de economische crisis hebben veel poli-

tieke partijen in de Tweede Kamer hun 

hoop gevestigd op het weer sterk aantrek-

ken van de economische groei. Daarvoor 

zouden alleen extra investeringen nodig 

zijn in plaats van ook extra bezuinigin-

gen.

kern van het probleem
Maar op die manier lossen we deze crisis 

niet op. De kern van het probleem is dat 

de economische groei op een structureel 

lager niveau is komen te liggen dan we 

in het verleden waren gewend. Deze tijd 

vraagt dus om een structurele herziening 

van onze verwachtingen van de overheid 

en dwingt tot een bijstelling van onze 

verzorgingsstaat. De cijfers van het Cen-

traal Planbureau liegen er niet om. Hoe-

wel de economische crisis feitelijk al vijf 

jaar geleden is uitgebroken, merken Ne-

derlanders de gevolgen daarvan nu pas 

echt. Er is daarom een sterke roep om het 

consumenten- en producentenvertrou-

wen op korte termijn te herstellen door 

minder te bezuinigen, om zo tot herstel 

van economische groei te komen. Als 

de economische groei zich herstelt dan 

komt het vanzelf goed, is een veel ge-

hoorde gedachte.

groeicijfers
Naar mijn mening is het echter ondenk-

baar dat we in Nederland kunnen terug-

keren naar de economische groeicijfers 

waar we in het verleden aan gewend zijn 

geraakt. Kende Nederland in de jaren vijf-

tig en zestig nog groeicijfers van gemid-

deld 5 à 6 procent per jaar, dat percen-

tage lag na de crisis in de jaren zeventig 

al aanzienlijk lager. Deze crisis luidde in 

Nederland een fundamentele herziening 

van de verzorgingsstaat in, waarbij de 

riante overheidsuitgaven in lijn moesten 

worden gebracht met de halvering van 

de structurele economische groei van 6 

procent naar uiteindelijk 3 procent. Re-

cent sprak Pieter Korteweg in dit kader 

in het economenblad ESB over de destijds 

noodzakelijke herziening van het sociale 

contract.

Het groeiniveau van gemiddeld 3 procent 

was tot na de jaren negentig te handha-

ven, mede als gevolg van privatisering, 

deregulering, technologische vooruit-

gang, toenemende concurrentie en vrij-

handel, waaronder een verdere integra-

tie van de Europese interne markt. Het 

was in Nederland bovendien een periode 

van toenemende arbeidsparticipatie, in 

het bijzonder doordat vrouwen in groten 

getale de arbeidsmarkt betraden, forse 

vermogenswinsten werden geboekt als 

gevolg van stijgende huizenprijzen en 

winsten op pensioen- en aandelenbeleg-

gingen.

Teruggevallen
Maar ook aan dit groeiniveau is nu een 

einde gekomen. De huidige laagconjunc-

tuur even buiten beschouwing latend, 

is de economische groei het afgelopen 

decennium teruggevallen tot gemiddeld 

zo’n 1,5 procent. Dat dit verandert, lijkt 

onwaarschijnlijk. Een belangrijke fac-

tor van economische groei, de groei van 

de beroepsbevolking, zal als gevolg van 

de vergrijzing grotendeels verdwijnen. 

Daarnaast moeten publieke en private 

schulden worden afgebouwd en moet 

de eurozone grondig worden hervormd. 

Bovendien zal Nederland toenemende 

concurrentie ondervinden van opkomen-

de economieën en zullen grondstoffen 

schaarser en daardoor duurder worden.

onbetaalbaar
Het nieuwe groeiniveau van gemiddeld 

1,5 procent betekent opnieuw een halve-

ring van het niveau waaraan we inmid-

dels gewend zijn geraakt. Dan kan het 

niet anders dan dat ook nu de overheids-

financiën hiermee structureel in lijn 

worden gebracht. We zullen onze verzor-

gingsstaat wederom moeten aanpassen. 

Deze wordt anders niet alleen onbetaal-

baar, maar zal ook de ruimte opslokken 

voor investeringen in het verhogen van 

de arbeidsproductiviteit, juist noodzake-

lijk om op een groei van 1,5 procent uit 

te kunnen komen. Bovendien bedraagt 

de staatsschuld ruim 430 miljard euro. 

Deze schuld hangt als een zwaard van 

Damocles boven ons land. Zolang de 

rente laag is, kunnen we dit nog beheer-

sen. Zodra de rente echter gaat stijgen, 

komen we in de problemen. De vraag is 

niet óf dit zal gebeuren, maar wanneer. 

Daarom moeten we verder kijken dan de 

korte termijn. We moeten erkennen dat 

we nog steeds op te grote voet leven. Dit 

vergt een fundamentele herziening van 

de overheidsuitgaven en een fundamen-

tele herziening van de verwachtingen en 

verantwoordelijkheden van alle Neder-

landers. Als we de solidariteit tussen ziek 

en gezond, werkend en niet werkend, 

opgeleid en niet opgeleid en tussen jong 

en oud willen handhaven, dan moeten 

we erkennen dat we het huidige voor-

zieningenniveau moeten aanpassen. Dit 

kabinet heeft de handschoen opgepakt 

en neemt maatregelen die de overheids-

financiën in lijn brengen met de nieuwe 

fase waarin de Nederlandse economie is 

beland. Maar dit kan alleen als ook de 

sociale partners en de politieke partijen 

in de oppositie het verwachtingspatroon 

ten aanzien van de rol van de overheid 

en het begin van eigen verantwoordelijk 

herzien. Het oplossen van deze crisis lukt 

namelijk niet via het verder laten oplo-

pen van de staatsschuld, maar vereist het 

zo snel mogelijk bereiken van een begro-

tingsevenwicht door de bijstelling van 

onze verzorgingsstaat.

Halbe Zijlstra, voorzitter tweede Kamer-

fractie van de vvD

Dit opiniestuk is eerder gepubliceerd in 

het FD 

Halbe Zijlstra:

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl
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VVd Young professional, het jongste netwerk binnen VVd

benk korthals,
partijvoorzitter

gemeeNteraaDs-
VerkieziNgeN

Over iets minder dan een jaar gaat 

Nederland naar de stembus om bij 

de gemeenteraadsverkiezingen over 

de toekomst van hun woonplaats te 

beslissen. Ik heb er vertrouwen in 

dat de VVD opnieuw een goed re-

sultaat behaalt. In veel gemeenten 

werd de VVD bij de verkiezingen 

in 2010 een grote partij en kwam 

in de coalitie. Daar hebben VVD-

raadsleden en wethouders duide-

lijke, tastbare resultaten geboekt. 

Dat maakt onze partij zo sterk: we 

hebben niet alleen het goede ver-

haal voor de toekomst, maar ook 

de staat van dienst die dat verhaal 

geloofwaardig maakt. 

Overal in het land wordt inmid-

dels hard gewerkt aan het opstel-

len van goede kandidatenlijsten.  

De lat ligt voor VVD-politici terecht 

hoog. In 2011 gaf ik al aan dat ik 

eind dit jaar 2.000 goed opgeleide 

kandidaat raadsleden wil hebben 

klaarstaan. Op 9 maart kwamen 

1200 potentiële raadsleden bij de 

VVD Collegetour om een goede 

afweging te kunnen maken of het 

raadslidmaatschap iets voor hen is. 

Dit hele jaar organiseren we door 

het hele land opleidingen en trai-

ningen voor aankomende raadsle-

den. De VVD zorgt ervoor dat onze 

nieuwe gemeenteraadsleden straks 

goed beslagen ten ijs komen. 

Het wordt een drukke tijd, maar 

we weten waar we het voor doen. 

We gaan de financiën ook op ge-

meentelijk niveau onder controle 

brengen en houden. We gaan on-

dernemers en anderen weer de vrij-

heid geven om hun dromen na te 

jagen. Er moet in ons land ruimte 

zijn voor goede ideeën, optimisme 

en de drang om er uit te halen wat 

er in zit. Mensen moeten zelf ver-

antwoordelijkheid kunnen nemen.  

De overheid moet klein en sterk 

zijn en dat begint zo dicht mogelijk 

bij huis, bij uw gemeente. 

voorzitter@vvd.nl

ambiTieus - Naast het Seniorennet-

werk, het Liberaal Vrouwennetwerk en 

Liberaal Publiek heeft de VVD sinds kort 

een nieuw formeel netwerk: VVD Young 

Professional. Dit netwerk is bedoeld voor 

relatief jonge ambitieuze mensen die aan 

het begin van hun carrière staan en in 

ieder geval ‘liberaal geïnteresseerd’ zijn, 

zo maakt Maurice Hoogeveen, voorzitter 

van dit netwerk duidelijk. 

herkenbaar platform
VVD Young Professional komt voort uit 

Studio VVD, een nieuw en innovatief pro-

ject van de Haya van Someren stichting 

waarin jonge VVD’ers die zijn opgevallen 

tijdens trainingen of in hun dagelijkse 

(politieke) werk, acht zaterdagen bij el-

kaar komen. Dit om de partij in al haar 

geledingen te leren kennen, maar ook 

om opdrachten uit te voeren. Het project 

van de eerste jaargang cursisten bestond 

uit de organisatie van iets tastbaars. En 

dat werd de oprichting van een herken-

baar platform voor young professionals. 

“We kregen de opdracht van het hoofdbe-

stuur om meer young professionals aan 

de partij de binden”, zegt Hoogenveen. 

“Het young professional netwerk werd 

om die reden een feit. Het hoofdbestuur 

was erg enthousiast over onze ambitie en 

invulling van het netwerk. Daarom kon 

ons netwerk al kort erop voor het eerst bij 

elkaar komen. Mede door de komst van 

Mark Rutte als gast op onze eerste bijeen-

komst in december vorig jaar, ontvingen 

we al gelijk zestig young professionals uit 

het hele land. Inmiddels hebben we zelfs 

meer dan 120 leden.”   

laagdrempelig
Hoogeveen denkt dan ook dat dit net-

werk goed past binnen de VVD. “Onze 

doelgroep is op zich wel politiek geïn-

teresseerd, maar kan vaak moeilijk tijd 

vrijmaken om politiek actief te worden. 

Om die reden organiseert VVD Young Pro-

fessional bijeenkomsten in heel het land 

die niet alleen uitdagend en inhoudelijk 

zijn, maar ook heel gezellig. Onze activi-

teiten passen bij de behoeften van young 

professionals, want we bieden inspiratie, 

kennis en contact met politici met daar-

bij de mogelijkheid tot netwerken. Zij 

worden op deze manier betrokken bij de 

VVD, waarbij de VVD ook toegang krijgt 

tot hun netwerken.” 

Hoogeveen maakt duidelijk dat de kwali-

teit van de bijeenkomsten hierbij belang-

rijker is dan het aantal keren dat deze 

worden georganiseerd. Hij hoopt in ieder 

geval hiermee ook een andere draai te ge-

ven aan het soms stoffige imago van de 

politiek. 

laagdrempelig
Opvallend is dat dit netwerk ook open 

staat voor niet-VVD’ers. “Dat hebben we 

doelbewust gedaan om het netwerk zo 

laagdrempelig mogelijk te houden”, zegt 

de voorzitter. “Het voordeel van deze 

toegankelijkheid is dat we misschien 

ook mensen binnen krijgen die door de 

inhoud en gezelligheid van de door ons 

georganiseerde bijeenkomsten meer ge-

neigd zullen zijn om lid te worden van 

de partij of bij de volgende verkiezingen 

op de VVD te stemmen.”

bijeenkomsten
VVD Young Professional houdt zich ove-

rigens alleen bezig met het organiseren 

van bijeenkomsten en het faciliteren van 

activiteiten voor deelnemers aan het net-

werk. Uiteraard wordt er over politiek 

gediscussieerd, maar dit zal puur en al-

leen voor binnen het netwerk zijn. Het 

hoofddoel is en blijft de kloof naar de 

jonge ambitieuze professional te verklei-

nen door aantrekkelijke bijeenkomsten 

te organiseren voor gelijkgestemden. Er 

wordt dus niet aan interne politiek ge-

daan, zoals het indienen van moties bij 

VVD-congressen.   

Voel jij je aangetrokken tot het net-

werk, maar ben je nog niet aange-

sloten bij VVD Young Professional? 

Je kan je gratis en vrijblijvend aan-

melden via vvdyp.nl. Je ontvangt 

dan binnenkort een uitnodiging 

voor het volgende event op 10 april 

in de Maastoren in Rotterdam met 

onder andere Henk Kamp als spe-

ciale gast. 

VVD Young Professional presenteerde zich ook tijdens de recente Nieuwe Ledendag in het 
Tweede Kamergebouw

Geen loopbaan is gelijk; niet in het 

bedrijfsleven, maar al zeker niet in de 

politiek. En het is evenmin eenvoudig 

om keuzes te maken tussen en/of bin-

nen een politieke of maatschappelijke 

loopbaan. De een heeft ambities om 

volksvertegenwoordiger te worden, de 

ander heeft wellicht bestuurlijke am-

bities. Sommigen staan voor de keuze: 

of hun politieke loopbaan vervolgen of 

hun energie op een maatschappelijke 

carrière richten; weer anderen worste-

len met de vraag hoe een politieke en 

maatschappelijke carrière eigenlijk te 

combineren.

In deze workshop wordt, tijdens een 

intensief programma, inzicht geboden 

in de eigen drijfveren en ambities, en 

wordt dieper ingegaan op kansen en 

mogelijkheden met op het eind een 

actieplan voor de eigen politieke of 

bestuurlijke carrière. Tijdens de work-

shop kunt u in een 1-op-1 gesprek met 

alle inleiders uw ambities en twijfels 

bespreken. Aan deze workshop, die 

door Talentmanagement wordt georga-

niseerd, verlenen Hans van den Broek, 

Bruno Bruins, Frans Gosses en Mark 

Harbers hun medewerking.

data 2013
vrijdag 7 juni en zaterdag 8 juni

vrijdag 29 november en zaterdag 30 no-

vember

aanmelden
De workshop liberale loopbanen is be-

stemd voor VVD’ers die al geruime tijd 

politiek of bestuurlijk actief zijn en toe 

zijn aan de volgende stap. Het aantal 

plaatsen is beperkt en de groep wordt 

zo optimaal mogelijk samengesteld. 

Kandidaten worden geselecteerd op 

basis van hun (VVD-) CV en politiek be-

stuurlijke ervaring. De bijdrage is  160 

per persoon; dit is inclusief maaltijden 

en overnachting (consumpties zijn voor 

eigen rekening).

Meld u aan voor maandag 6 mei 2013 

voor de workshop liberale loopbanen 

(vrijdag 7 juni en zaterdag 8 juni) via 

www.vvd.net (bijeenkomsten)

Vragen
Mocht u algemene vragen hebben over 

uw aanmelding, dan kunt u tijdens 

kantooruren contact opnemen met het 

Algemeen Secretariaat (070 - 361 30 61). 

 

Mocht u vragen hebben over de work-

shop Liberale Loopbanen, dan kunt u 

tijdens kantooruren contact opnemen 

met Graciela Duran (070 - 361 30 34).

liberale loopbanen
bent u al geruime tijd politiek of bestuurlijk actief voor de VVd? 
meld u aan voor de workshop liberale loopbanen (vrijdag 7 juni 
en zaterdag 8 juni 2013).

In het laatste nummer van ‘Liber 

staat een interessant stuk van de 

heer André Vermeulen over de geschiede-

nis van de VVD. Ik heb het met veel ple-

zier gelezen hoewel er een onjuistheid in 

staat. De heer Vermeulen schrijft name-

lijk terzake van de eerste paarse coalitie 

die in 1994 is ontstaan “dat dit min of 

meer werd afgedwongen door D66 die 

toen een sleutelpositie innam”. 

Dit is onjuist. Op 13 mei 1989 zei ik im-

mers tegen het weekblad Elsevier: “Het 

wordt tijd voor een PvdA/ VVD coalitie”. 

Ik wenste in 1994 een paarse coalitie dus 

evenzeer als D66.

Frits Bolkestein,

Amsterdam

Paarse coalitie

iNgezoNDeN brieVeN

De locatie van Liberale Loopbanen in Zeist



heid om werkloze bouwvakkers om te 

scholen, maar ik gebruik die gelden 

liever om hen in de gelegenheid te stel-

len in Duitsland te  gaan werken.  Over 

enige jaren heeft Nederland juist weer 

behoefte aan vaklui. Ik heb dus liever 

dat ze voorlopig in Duitsland gaan wer-

ken. Ik  kreeg voor dit voornemen he-

laas elke dag een fles azijn over me heen 

gegoten, maar ik vind dat ik als burge-

meester ook een rol heb van aanjager 

in discussies. Het is voor mij dus echt 

geen kwestie van een proefballonnetje 

oplaten. Zelfs Bouwend Nederland is 

het eens met mijn voornemen. Inmid-

dels is dit initiatief ook opgepakt door 

het UWV.” 

bronckhorst is recent gefu-
seerd met enige andere ge-
meenten. hoe kijkt u tegen een 
verdere fusie van gemeenten 
aan gezien de komende de-
centralisaties? is de gemeente 
achterhoek al in zicht?
”Bronckhorst bestaat na de recente fu-

sie uit 37.500 inwoners. De Achterhoek  

is  al  van 17  naar acht gemeenten ge-

gaan. Zou je een ‘gemeente Achterhoek’ 

krijgen, dan heb je een gemeente van 

ruim 300.000 inwoners. Ik weet echter 

niet welke oplossing dat is voor welk 

probleem. Binnen P10 zijn momenteel 

zes werkgroepen bezig met het uitwer-

ken van de decentralisatie voor het plat-

teland. Ik, maar ook de P10, is het volko-

men eens met het idee dat de gemeente 

de eerste overheid is voor de burger. Als 

de Tweede Kamer de Participatiewet 

aanneemt, moet om die reden die wet 

natuurlijk niet worden verzwaard met 

allerlei amendementen. Decentralisatie 

is prima, maar dan moet er ook worden 

afgebleven van de invulling van de lo-

kale taken. Het Rijk hoeft inzake het 

uitvoeren van de decentrale taken ons 

alleen maar uitgangspunten mee te ge-

ven waarbij we de vrijheid krijgen om 

alles ontschot uit te voeren. Ik weet ze-

ker dat we hierdoor veel meer zouden 

kunnen gaan besparen.  Neem het leer-

lingenvervoer waar we als gemeente 1,2 

miljoen euro voor krijgen. Hoe graag 

zou ik dit geld willen aanwenden om 

hiermee niet alleen leerlingen te ver-

voeren, maar alle vormen van vervoer. 

Dan zou  je met één vervoersysteem dus 

ook de mensen naar de werkvoorzie-

ning kunnen brengen. En de ouderen 

ophalen voor  de dagopvang. Om hierna 

weer voor Tafeltje Dekje rond te rijden.  

Ofwel: doe lokaal wat lokaal kan.”

“doe lokaal wat lokaal kan“

Henk aalderink, de beste lokale bestuurder in 2012:

Henk Aalderink, VVD-burgemeester van Bronckhorst, is gekozen tot beste lokale bestuur-

der van 2012. Hoewel het niet bepaald de eerste keer is dat een VVD-bestuurder hiervoor 

is uitgekozen, is het dit keer wel opvallend dat een burgemeester van een plattelands-

gemeente concurrenten weet te verslaan als de burgemeester van het veel grotere 

Amsterdam. Tijd dus voor een bezoek aan een, zo blijkt, gedreven bestuurder.

van gelden uit deze fondsen vaak zien 

als het ‘rondpompen’ van geld, maar 

zonder deze gelden zouden we onze 

Achterhoekse regio nooit kunnen vita-

liseren. We zijn nog geen krimpregio, 

maar dat staat wel binnen een paar jaar 

te gebeuren.” 

hoe anticipeert u verder op de 
komende krimp in de achter-
hoek?
“De Achterhoek is momenteel, zoals het 

heet, een anticipeergebied; de fase voor 

krimpregio. Een derde van onze bevol-

king is over 15 jaar 65-plus. We krijgen 

in die tijd ook 25 procent minder kin-

deren waardoor misschien wel 20 van 

de 30 scholen in onze gemeente de ko-

mende 15 jaar sluiten. Het platteland 

is door haar sociale cohesie echter niet 

zielig.  Denk hierbij maar het ‘naober-

schap’, een vorm van burenhulp in De 

Achterhoek waar we ook als gemeente 

op terug vallen. Zo zijn we al drie jaar 

geleden met onze burgers in gesprek ge-

gaan omdat we als gemeente veel  taken 

gewoonweg niet meer kunnen uitvoe-

ren. Niet alleen omdat we binnen enige 

jaren 15 procent minder inwoners gaan 

krijgen, maar ook omdat we voorlopig 

minimaal 10 procent moesten bezui-

nigen op ons gemeentebudget. Als ge-

meente pakken we soms ook projecten 

gezamenlijk op met de burgers. Zo heb-

ben we alleen al in Bronckhorst 650.000 

euro aan groenvoorziening weten uit te 

sparen door dit uit te besteden aan onze 

burgers.“

Welke rol heeft de gemeente 
dan, los van burgerinitiatieven? 
“De gemeenten blijft natuurlijk me-

deverantwoordelijk voor de vitalisatie 

van hun eigen regio. Zo komt door de 

wijzigingen in de landbouw in de re-

gio over 5 jaar zeker 2000 boerderijen 

leeg te staan. We voeren daarom veel 

initiatieven uit voor de vitalisatie van 

het platteland  Omdat onze regio tus-

sen de universiteiten ligt van Twente, 

Enschede en Nijmegen, streven wij er 

bijvoorbeeld naar om de spin-off van 

kennis zoveel mogelijk in de eigen regio 

te laten landen. Hoe? Door bijvoorbeeld 

jonge bedrijven, zoals kleine ICT-onder-

nemingen, te laten vestigen in de leeg te 

komen boerderijen. Hiervoor is natuur-

lijk nodig dat er breedband komt op het 

platteland. Een investeringsproject dat 

ons  zeker 80 miljoen euro zal kosten 

en waarvoor we dus steun zoeken bij zo-

wel de Europese Investeringsbank als de 

Europese structuurfondsen. Daarnaast 

zorgen we dat De Achterhoek altijd aan-

trekkelijk blijft voor toerisme. Hiervoor 

heb je als gemeente wel de plicht zorg 

te dragen dat er voldoende jeugd op 

het platteland blijft. En dat er ook vol-

doende aanbod overeind blijft in kunst 

en cultuur.”

de achterhoek kent een hoge 
werkloosheid. u bent onder 
meer in het nieuws gekomen 
met het voornemen om wer-
keloze bouwvakkers te bege-
leiden naar werk in duitsland. 
dat is, zo neem ik aan, ook een 
vorm van vitalisatie?
“De recessie heeft veel gevolgen gehad 

voor onder meer de bouwbedrijven 

waar we in De Achterhoek veel van heb-

ben. Hierdoor hebben we inmiddels 900 

werkloze bouwvakkers in onze regio. 

Deze kan je op den duur elk voor 15.000 

euro per jaar thuis laten zitten, maar je 

kan via het UWV-Werkplein ook bussen 

regelen voor het vervoer naar Duitsland 

omdat daar momenteel juist enorme 

tekorten bestaan in de bouw . Via struc-

tuurfondsen krijgen we de mogelijk-

gefeliciteerd, maar ik begrijp 
dat deze prijs niet de eerste 
prijs is die u heeft ontvangen.
“Dat klopt. Vorig jaar werd ik nog be-

noemd tot EuroNederlander 2012 van-

wege mijn verdienste om Europa ‘dich-

ter bij de mensen’ te brengen. Ik vond 

namelijk dat er veel te veel werd ge-

zeurd over Europese grenzen terwijl de 

jongere generatie al lang niets anders 

kent dan een Europa zonder grenzen. 

Voor mij is de EU niet zozeer een unie 

van 27 landen, maar vooral een gebied 

van 282 regio’s, waaronder dus De Ach-

terhoek. De EU is  voor een regio als De 

Achterhoek van groot belang omdat zij  

de regio’s helpt bij de realisering van al-

lerlei initiatieven, zoals het bevorderen  

van de werkgelegenheid.”

Waarom heeft u de prijs van 
beste lokale bestuurder gekre-
gen?
“Ik zie die prijs vooral als een prijs van 

de P10-gemeenten, een samenwerkings-

verband waarvan ik de voorzitter ben. 

De P10 bestaat uit oorspronkelijk tien, 

nu elf, plattelandsgemeenten in Neder-

land en streeft naar een beter ‘even-

wicht’ tussen steden en het platteland. 

In dat verband wisselen we niet alleen 

onderlinge kennis uit, maar vestigen 

we ook de aandacht op allerlei ontwik-

kelingen die de plattelandsgemeenten 

aangaan. Denk hierbij maar aan demo-

grafische ontwikkelingen, leefbaarheid, 

toerisme en nieuwe economische initi-

atieven. De P10 is geen grote blaffende 

partij, maar vraagt op een nette manier 

om meer aandacht voor het platteland.  

‘Den Haag’ wil namelijk wel eens de 

buitengebieden vergeten, of het over-

heidsbeleid alleen maar vertalen naar 

specifiek stedelijke situaties. Een voor-

beeld: als een minister het heeft  over 

meer veiligheid, heeft hij vaak de ach-

terstandswijken op het oog. Voor het 

platteland gaat het bij dat onderwerp 

eerder om de aanrijtijden van de brand-

weer die op het platteland vaak langer 

zijn dan de voorgeschreven tijden. Als 

wij investeren in meer veiligheid is dat 

dus bijvoorbeeld in het verstrekken van 

meer rookmelders in zogeheten witte 

vlekken binnen mijn gemeente.”

als burgemeester van een ge-
meente in de achterhoek kijkt 
u waarschijnlijk ook anders 
naar de nederlandse rijksover-
heid. brussel ligt bijna even ver 
als den haag. en duitsland is 
zelfs de buurman.
“De contacten met Den Haag willen 

inderdaad wel eens schuren. We rich-

ten als P10 ons daarom niet alleen op 

de rijksoverheid, maar ook op de pro-

vincies en Europa.  Het is een vreemde 

ervaring om te zien dat Europa soms 

meer oog lijkt te hebben voor het be-

lang van vitale buitengebieden dan Den 

Haag. Een goed voorbeeld zijn de Euro-

pese Structuurfondsen. Ik ken de gelui-

den van politici die hier niet echt blij 

mee zijn omdat zij het gebruikmaken 
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reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

“Veel initiatieven voor de 
vitalisatie van het platteland”



eValuaTie - Onlangs gaf het Europees 

Parlement (EP) haar mening over het re-

cente akkoord van de regeringsleiders 

van de Europese Unie over de meerjaren-

begroting. Dit akkoord werd met grote 

meerderheid verworpen.

Dit was geen verrassing. Meerjarenbe-

grotingen gelden voor zeven jaar en ook 

de twee voorgaande conclusies, die van 

zeven en veertien jaar geleden, werden 

initieel niet door het parlement goedge-

keurd. De aanwezige VVD-leden behoor-

den tot deze meerderheid.

Verhoging begroting
De redenen om de overeenkomst niet 

goed te keuren, waren velerlei, maar 

niet het feit dat de leiders de begroting 

verlaagden. Ondanks dat het EP eerder 

voor een verhoging stemde van de begro-

ting van 5 procent over een zevenjarige 

periode, was dit meer een openingsbod. 

Parlementariërs zijn in meerderheid van 

mening dat de verlaging in deze crisis 

een goede zaak is. Vooral ook als dezelfde 

leiders dit in hun eigen land gaan navol-

gen. Volgens gegevens van de Europese 

Commissie stijgen, ondanks bezuinigin-

gen, de begrotingen in 2013 nog in maar 

liefst 24 van de 27 lidstaten.

Tekort
Het EP heeft in haar resolutie verschillen-

de redenen genoemd voor het verwerpen 

van het akkoord. Door het akkoord zal de 

Europese begroting in toenemende mate 

een tekort vertonen. De Europese Unie 

zegt haar lidstaten toe, projecten te fi-

nancieren maar de lidstaten stoppen niet 

voldoende geld in de pot om deze projec-

ten te kunnen betalen. Volgens het Ver-
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de europese meerjarenbegroting grotere rol nationale parlementen

drag mag de EU geen tekorten hebben. 

De vreemde situatie doet zich voor dat de 

Europese Commissie de lidstaten dwingt 

hun begroting in evenwicht te brengen, 

terwijl de lidstaten de Commissie dwingt 

precies het omgekeerde te doen. Boven-

dien honoreren de regeringsleiders op 

geen enkele wijze de wensen die het EP 

in eerdere resoluties met grote meerder-

heid besloot.

flexibiliteit
Er wordt geen aandacht besteed aan het 

onderwerp flexibiliteit binnen de begro-

ting. De huidige regels zeggen dat als er 

geld over is in een begrotingshoofdstuk 

slechts bij unanimiteit kan worden be-

sloten dat geld te gebruiken in een an-

der hoofdstuk. Wanneer rekeningen te 

laat binnen komen door vertraging in 

de uitvoering van projecten, wordt het 

daardoor niet uitgegeven geld terugge-

stort naar de lidstaten. Dezelfde lidstaten 

beschuldigen vervolgens de Commissie 

en het EP van buitensporige begrotings-

eisen als ze ontdekken dat op volgende 

begrotingen extra voorzieningen worden 

getroffen om die rekeningen alsnog te 

betalen.

Daarnaast wil het EP sinds jaar en dag 

een nieuw systeem van eigen inkomsten, 

van eigen middelen. Met het hierboven 

gegeven voorbeeld is het duidelijk dat 

het systeem niet werkt waarbij lidstaten 

moeten betalen uit hun eigen begroting.

Het parlement is ook van mening dat 

meer middelen zouden moet worden 

vrijgemaakt ten gunste van innovatie en 

nieuwe technologieën.

Het EP wil ook dat de lidstaten een betere 

verantwoording afleggen over de manier 

waarop ze het ontvangen EU-geld beste-

den. In navolging van het Nederlandse 

voorbeeld vraagt het dat iedere lidstaat 

een jaarlijkse verklaring daarover afgeeft 

op het meest geschikte politieke niveau.

europese verkiezingen
Volgend jaar zullen er Europese verkie-

zingen plaatsvinden. Komt er een meer-

jarenbegroting, dan ligt die normaliter 

vast voor 7 jaar met nauwelijks moge-

lijkheden voor verandering. Het huidige 

EP wil dat het nieuw gekozen parlement 

zich nogmaals kan uitspreken over het 

een en ander. Het wil daarom een evalu-

atie na een bepaalde periode.

concessies
In de komende maanden zal er intensief 

worden onderhandeld. Het EP wil duide-

lijk tot overeenstemming komen. Het EP 

zal echter niet tolereren dat de regerings-

leiders geen enkele van haar wensen 

honoreert die eerder met grote meerder-

heid naar voren werden gebracht.

Sinds de inwerkingtreding van het Ver-

drag van Lissabon is er wel een extra 

complicatie. Anders dan vorige keren 

dient een absolute meerderheid van de 

parlementsleden, de helft van het aantal 

leden plus een, her verdrag goed te keu-

ren. De lidstaten zullen dus concessies 

moeten doen.

jan Mulder

jan.mulder@europarl.europa.eu

hans van baalen

buitenlandse Zaken,

veiligheids- en Defensiebeleid, 

industrie en energie

Jan mulder

burgerlijke vrijheden,

justitie en binnenlandse

Zaken, begrotingscommissie

en begrotingscontrole

Toine manders

interne Markt,

juridische Zaken

democraTisch TekorT - De 

Tweede Kamer debatteerde op 7 maart 

met het kabinet over de toekomst van 

de Europese Unie. Het debat over de 

Staat van de Unie wordt van de zijde 

van de Kamer gevoerd door leden van 

de Tweede Kamer. De delegatieleiders 

van de Nederlandse politieke partijen 

in het Europees Parlement (EP) heb-

ben het recht in te spreken. Namens de 

VVD voerde ik samen met mijn collega 

Mark Verheijen, Europa-woordvoerder 

van de VVD-fractie in de Tweede Ka-

mer, het woord.

 

grote invloed
Het democratisch tekort doet zich 

meer dan ooit voelen, nu wetgeving 

voor de stabiliteit van de euro heeft 

geleid tot grote invloed van Brussel 

op de nationale begrotingsprocessen, 

zoals het Stabiliteitspact, ‘Six-pack’, 

‘Two-pack’ en het Europees semester. 

Het EP kan dit democratisch tekort 

niet alleen overbruggen, omdat bur-

gers uit Duitsland, Frankrijk, Neder-

land en andere EU-lidstaten zich in 

eerste plaats identificeren met hun na-

tionale volksvertegenwoordigers. Het 

maatschappelijke debat wordt in eigen 

land gevoerd en er bestaat niet zoiets 

als een Europese publieke ruimte, al is 

het alleen maar omdat de verschillen 

in taal en cultuur te groot zijn en er 

geen Europese media bestaan. Daarom 

betekent een versterking van de Euro-

pese democratie vooral een versterking 

van de betrokkenheid van de nationale 

parlementen. Het EP en de nationale 

parlementen zijn twee zijden van de-

zelfde medaille. 

 

Tweede kamer
De Tweede Kamer heeft meer grip 

gekregen op het optreden van de re-

gering in de Europese Unie en op ini-

tiatieven van de Europese Commissie, 

dankzij de invoering van de zogeheten 

Gele- en Oranje-kaartprocedure en het 

‘behandelvoorbehoud’ met betrekking 

tot nieuwe commissievoorstellen. VVD-

Tweede-Kamerlid Han ten Broeke heeft 

daarbij een belangrijke rol gespeeld. 

Tevens verwijs ik naar mijn rapport 

“Op tijd is te laat” uit 2002 dat ik in 

opdracht van de Kamer uitbracht en 

dat destijds door de Kamer is aangeno-

men.

Wederzijds versterken
Echter, er is meer nodig. In de Conven-

tie over de Toekomst van Europa, die 

werd gehouden van februari 2002 tot 

juli 2003, heeft de voorzitter van de 

Conventie, de oud-president van Frank-

rijk Valéry Giscard d’Estaign, voorge-

steld elk jaar een congres van EP-leden 

en afgevaardigden van de nationale 

parlementen bijeen te roepen om de 

begroting van de EU vast te stellen. Als 

lid van de Conventie heb ik destijds dat 

idee gesteund. Hiermee zouden het EP 

en de nationale parlementen elkaar we-

derzijds versterken. Het idee sneuvelde 

destijds om procedurele redenen. De 

Raad van State heeft in januari dit jaar 

in een advies aan de Eerste Kamer op 

Giscard d’Estaign teruggegrepen door 

een Europese begrotingskamer voor te 

stellen. Door nationale parlementen 

een stem te geven in het vaststellen 

van de Europese begroting, kunnen 

Europese en nationale belangen beter 

op elkaar worden afgestemd. De be-

trokkenheid van nationale parlemen-

ten bij de Europese begroting vergroot 

de legitimiteit van Europese uitgaven, 

waarbij het belang van de burgers voor-

op moet staan. Dit betekent investeren 

in de moderne economie, zoals ICT 

en innovatie, ten koste van subsidies 

voor de oude economie. De VVD vindt 

daarom dat er in het nieuwe Meerjarig 

Financieel Kader 2014-2020 (MFK) meer 

geld gereserveerd moet worden voor 

de digitale portefeuille van Eurocom-

missaris Neelie Kroes. Het is een goede 

ontwikkeling dat het nieuwe MFK voor 

het eerst in de geschiedenis lager is 

dan het lopende MFK. In tijden van 

economische crisis en zware bezuini-

gingen moet ook Europa in eigen vlees 

snijden.

dubbelmandaat
Een andere manier om nationale par-

lementen te betrekken bij de Euro-

pese besluitvorming, is om het dub-

belmandaat toe te staan. Dit betekent 

dat leden van het nationale parlement 

tegelijkertijd EP-lid kunnen zijn en 

deel kunnen nemen aan de beraadsla-

gingen in Brussel of Straatsburg. Het 

is dan aan de politieke fracties in de 

nationale parlementen of zij hun le-

den daadwerkelijk dit dubbelmandaat 

willen toekennen. Het dubbelmandaat 

is dan optioneel en niet meer, zoals in 

het verleden, verplicht. Dit houdt in 

dat de onverenigbaarheid van lidmaat-

schap van het EP en de nationale parle-

menten moet worden opgeheven. 

 

Voortouw
De VVD moet het voortouw nemen 

om nationale parlementen steviger te 

verankeren in de Europese besluitvor-

mingsprocessen. Dat is de enige weg 

om de democratie in Europa te verster-

ken en de democratische legitimiteit 

van Europese besluiten te vergroten. 

 

Hans van Baalen, voorzitter van de 

VVD-delegatie in het Europees Parle-

ment en lid van het bestuur van de 

ALDE-fractie“ondanks bezuinigingen stegen de begrotingen
in maar liefst 24 van de 27 lidstaten”

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

“Het democratisch tekort doet 
zich meer dan ooit voelen...”
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Ijsselgemeenten dat vorige maand werd 

geopend door staatssecreataris Klijnsma. 

We behalen hier goede resultaten met 

mensen aan het werk te helpen en gaf de 

staatssecretaris daarom aan dat ik graag 

zou zien dat mensen in hun laatste fase 

van de WW (bijvoorbeeld de laatste drie 

of zes maanden) al ‘opgepakt’ kunnen 

worden door de medewerkers van onze 

afdeling Sociale Zaken. Dit om ervoor te 

zorgen dat deze mensen extra kansen op 

werk krijgen en zodoende niet in de bij-

stand komen na hun WW-periode. Snel 

aan tafel met het UWV dus!

Soesjes bij de koffie bij het portefeuille-

overleg Sociale Zaken. Goed nieuws. We 

staan in de landelijke top drie van steden 

met de hoogste uitstroom van personen 

uit de de bijstand. Landelijk stijgt het aan-

tal met 2,9 procent, Capelle daalt, jawel, 

met 4 procent. Het strenge, doch recht-

vaardigde beleid en de heroriëntering van 

de afdeling/ambtenaren lijken te werken. 

We draaien aan drie knoppen. Ten eerste 

een strenge controle aan de poort, tij-

dens de uitkering een goede controle op 

fraude en als derde en vooral: zorgen dat 

mensen aan het werk gaan. We hebben 

in totaal 1760 mensen in de bijstand, 180 

minder dan drie jaar geleden. In totaal 

234 uitkeringen zijn beëindigd na fraude 

met uitkeringen. Dit is geen geringe pres-

tatie van de afdeling als je bedenkt dat 

zich jaarlijks 1000 mensen zich melden 

aan de poort. Tevreden en blij schenk ik 

nog eens koffie in voor de afdelings- en 

unithoofden.   

Overleg met vier theaterdirecteuren, 

voorzitters van raden van toezicht en vier 

wethouders om de mogelijkheden te ver-

kennen voor verdergaande samenwerking 

en te onderzoeken wat die samenwerking 

(financieel) oplevert. In de directe om-

geving van Rotterdam zijn vier kleinere 

theaters gevestigd die zijn geprivatiseerd, 

maar toch nog gemeentelijke subsidies 

ontvangen. Inmiddels ben ik gekozen tot 

voorzitter van de stuurgroep. Mooi om te 

zien dat de betrokken wethouders dit ini-

tiatief vooralsnog omarmen. We kunnen 

dus verder.   

Omdat bij de ondernemers de banen 

zitten en ik het belangrijk vind om in 

contact met hen te blijven, heb ik sinds 

twee maanden een inloopspreekuur 

voor ondernemers ingesteld. De eerste 

keer verscheen er niemand, ondanks de 

communicatie naar de ondernemers toe.  

De tweede keer duurde het spreekuur 

echter een half uur langer dan gepland 

omdat de animo groot bleek. Vandaag 

verschenen er vier ondernemers met vra-

gen en opmerkingen van verschillende 

aard. Het lijkt erop dat het spreekuur aan 

een behoefte voldoet.

Overleg tussen de fractie en het bestuur 

van de VVD-Capelle over onder meer de 

gemeenteraadsverkiezingen van maart 

volgend jaar. Programmacommissie en 

Overleg met de andere leden van het da-

gelijks bestuur van de Sociale Werkvoor-

ziening Promen in Gouda. Promen heeft 

ruim 1500 medewerkers met een afstand 

tot de arbeidsmarkt en vestigingen in 

Capelle aan den IJssel en Gouda. Promen 

voert voor twaalf deelnemende gemeen-

ten de Wet Sociale Werkvoorziening uit. 

Promen moet echter de bakens verzetten. 

De herstructurering in 2012 heeft geleid 

tot een veel efficiëntere en meer resultaat-

gerichte uitvoeringsorganisatie. Eigenlijk 

hadden ze dat al jaren eerder moeten 

doen. Maar zoals Churchill eens aangaf: 

“Jongens, we hebben geen geld meer, dus 

nu moeten we na gaan denken!”.  

Even wat tijd om te lezen en voor wat 

telefoontjes. Het lijkt te gaan lukken: zo-

juist belde het UVW mij dat ze een pilot 

willen gaan doen met onze gemeente. In 

Capelle hebben we een Werkplein, waar-

in we samenwerken met de gemeenten 

Zuidplas en Krimpen aan den IJssel. Uit 

eigen middelen betalen we dit Werkplein 

eric faassen
Eric Faassen is sinds 2010 wethouder Sociale Zaken en Werkgele-

genheid, Minderheden, Economische Zaken en Kunst & Cultuur bij 

de gemeente Capelle aan den IJssel.  Een functie met enerzijds veel 

contacten met het bedrijfsleven/ondernemers en anderzijds de 

zorg dat fraude met uitkeringen wordt bestreden en dat mensen 

die kunnen werken, al dan niet met een steuntje in de rug, ook aan 

de slag gaan.

kandidaatstellingscommissie zijn geïn-

stalleerd en aan de slag gegaan. Gelukkig 

hebben zich het afgelopen jaar veel nieu-

we jonge leden aangemeld, waarvan een 

aantal ambitie heeft voor de gemeente-

raad. Dus worden de cursusmiddagen en 

-avonden in de ons omringende KC’s ook 

druk bezocht door Capelse VVD’ers. Ons 

bestuurslid John Renirie heeft zijn han-

den vol aan het scouten en begeleiden 

van zowel de zittende als de aankomende 

raadsleden. 

Niet vergeten:
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partijraad onderwijs over het ideale toekomstig onderwijs

Tussen keuzevrijheid en arbeids-
marktontwikkelingen
Onder de wat futuristisch ogende bena-

ming ‘Onderwijs, de derde dimensie’, werd 

op 16 maart in Breukelen een Partijraad 

gehouden over de rol van het toekomstig 

onderwijs. Zoals gebruikelijk geschiedde 

dat aan de hand van stellingen die door de 

dagvoorzitter Patrick van Domburg, in het 

dagelijks leven wethouder in Zoetermeer, 

aan elkaar werden gepraat.  

generatie voorbereiden
Jan Anthonie Bruijn, die op verzoek van 

de Teldersstichting de werkgroep Onder-

wijs voorzat, leidt de dag in en belicht 

de inhoud van het nieuwe geschrift van 

de Teldersstichting over dat onderwerp. 

Onderwijs is volgens hem een generatie 

voorbereiden op haar toekomst van de ko-

mende 30 jaar. Deze lange termijn maakt 

het voorspellen natuurlijk moeilijk; de be-

hoefte aan kennis veroudert snel. Daarom 

kan voor dit geschrift alleen worden terug 

gevallen op gegevens vanuit het verleden. 

Bruijn’s werkgroep maakt hiervoor ge-

bruik van de belangrijke economische the-

orie van de Russische econoom Kondratieff 

die ver voor de oorlog de internationale 

economische ontwikkelingen verklaarde 

aan de hand van onderliggende, elkaar op-

volgende, langetermijngolven die elk zijn 

gebaseerd op bepaalde technologische in-

novaties. Hierbij wordt een economische 

bloei weer gevolgd door achtereenvolgens 

een krimp en een nieuwe bloeiperiode.  

Is de laatste economische golf nog ont-

staan op onder meer de informatietech-

nologie, waarbij vooral de twee dimensies 

kennis en vaardigheden centraal staan, in 

de volgende golf zal volgens Kondratieff, 

als reactie hierop, de ‘factor mens’ worden 

herontdekt.

empathie 

Om toekomstige generaties leerlingen 

hierop voor te bereiden, pleit Jan Antho-

nie Bruijn en zijn werkgroep dan ook voor 

het toevoegen van de menselijke factor als 

derde dimensie aan het onderwijs: een bre-

de vorm van ‘bildung’ waarbij 21e eeuwse 

vaardigheden (zoals de ICT-geletterdheid 

en creativiteit) worden gecombineerd met 

empathie. Met name de laatste factor zal 

volgens Bruijn zeer bepalend worden in 

de uitkomsten van de nieuwe succesvolle 

samenleving. Bruijn, in het dagelijks leven 

patholoog, geeft hiervan een voorbeeld uit 

zijn eigen praktijk: “85 procent van klach-

ten in de geneeskunde gaat niet om een ge-

brek aan communicatie, maar om gebrek-

kige communicatie waarbij patiënten dus 

aangeven een daadwerkelijke interesse te 

hebben gemist.”

stellingen
Geen eenvoudige materie dus en moge-

lijk ook de reden dat in de discussies het 

toch wat vaak ging over de exacte definitie 

van belangrijke termen als bildung en 21e 

eeuwse vaardigheden. Aan de hand van de 

gevoerde stellingen blijken de partijraads-

leden niettemin achter het belang te staan 

van bildung in het onderwijs. Deze zou dan 

ook voor alle niveaus, en binnen alle secto-

ren van het onderwijs moeten gelden. Bil-

dung en arbeidsmarktgerichtheid sluiten 

elkaar hierbij niet wederzijds uit. 

prikkel
Geert Naaykens van de werkgeversbond 

FME-CWM (technologische industrie) en 

voorzitter van het Regionaal Overleg Be-

drijfsleven Onderwijs, richt zich in zijn 

presentatie vooral op de aanbodzijde van 

het onderwijs en onderstreept hierbij het 

belang van de arbeidsmarktgerichtheid. 

Bijna driekwart van de FME-bedrijven ge-

ven in een recente enquête aan dat zij het 

tekort aan technisch personeel als grootste 

probleem zien van deze tijd. Terwijl er in 

Nederland een schrikbarend tekort bestaat 

aan technisch opgeleide mensen (een te-

kort van 30.000 man per jaar) ,  stroomden 

afgelopen studiejaar gelijktijdig 4000 stu-

denten psychologie het wetenschappelijk 

onderwijs in. “Waar zijn we dus mee be-

zig?”, vraagt Naaykens zich dan ook af. Hij 

vindt het jammer dat er nog steeds geen 

prikkel wordt gegeven van overheidszijde, 

door bijvoorbeeld de collegegelden van 

de ene studie te verhogen en die van met 

name technische studies sterk te verlagen.

De partijraadsleden blijken hier zelf rede-

lijk over verdeeld te zijn. Niettemin vindt 

een kleine meerderheid dat de overheid 

best studenten mag stimuleren bij het 

maken van hun studiekeuze, ook al roept 

een aanwezige dat deze stelling qua maak-

baarheidgedachte “hem doet denken aan 

een PvdA-congres”. Een veel grotere meer-

derheid wil de wildgroei aan studies graag 

beperken, zeker als zij weinig perspectief 

bieden op een baan.  Aan nieuwe, grote 

stelselwijzigingen binnen het onderwijs 

bestaat evenmin veel behoefte. 

Verbetering
Sander Dekker, Staatssecretaris van Onder-

wijs, maakt aan het eind van de Partijraad 

duidelijk goed uit de voeten te kunnen 

met het rapport van de Teldersstichting 

over het onderwijs. Hij vertelt dat het Ne-

derlands onderwijs in Nederland goed is in 

het binnenhouden van kwetsbare scholie-

ren, maar nog wel de nodige verbetering 

behoeft aan de ‘bovenzijde’ om zo nog veel 

meer het beste uit de mensen te kunnen 

halen. Hiervoor, zo geeft Dekker aan, inves-

teert hij natuurlijk liever in de leraar dan in 

weer een nieuw onderwijsstelsel. De staats-

secretaris geeft verder aan liever niet aan 

de studievrijheid te tornen van de student. 

Hij denkt dat met de komst van het sociale 

leenstelsel mensen sowieso kritischer naar 

de studies zullen kijken en zo ook tot een 

bewustere studiekeuze komen.  
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VVd-studiereis israël

liberale vrouwen ontmoeten elkaar op
internationale Vrouwendag

facT-finding - Israël is een land niet 

veel groter dan de Amerikaanse staat 

New Jersey met iets meer dan 7,5 miljoen 

inwoners. Voor de gemiddelde kranten-

lezer is het duidelijk dat Israël vaker wel 

dan niet groot nieuws is in Nederland, 

Europa, de Verenigde Staten en ver daar-

buiten. De aandacht voor de uitkomst van 

de Israëlische verkiezingen op 22 januari 

dit jaar. bevestigde dit nog eens. Genoeg 

aanleiding voor een groep jonge VVD’ers 

om een studiereis te organiseren om zich 

zo te verdiepen in het land, de mensen en 

de geopolitieke positie van Israël.

eigen initiatief
Om een bijdrage te kunnen leveren aan 

de discussie binnen (en buiten) de partij 

over de politieke situatie in het Midden 

Oosten in het algemeen en Israël in het 

bijzonder, organiseerde een kleine groep 

jonge VVD’ers op eigen initiatief een ‘fact-

finding’ studiereis naar Israël. Met onder-

steuning van de Nederlandse ambassade 

in Israël, de Nederlandse vertegenwoordi-

ging in de Palestijnse gebieden, de Israë-

lische ambassade in Nederland en advies 

van het CIDI, werd de studiereis een re-

aliteit. 

briefings
Tijdens een afwisselend en indrukwek-

kend programma bezochten de zestien 

deelnemers van 19 tot en met 24 oktober 

2012 Jeruzalem, Tel Aviv en de Palestijnse 

gebieden. Van briefings op het Israëlische 

ministerie van Buitenlandse Zaken en 

een ontvangst door de (toenmalige) vice-

minister van Buitenlandse Zaken Danny 

Ayalon tot aan een werkbezoek aan de 

Palestijnse Taybeh bierbrouwerij nabij 

Ramallah: alle facetten kwamen aan bod. 

Ook de Heilige Grafkerk, de Rotskoepel, 

de Klaagmuur, de Knesset en het indruk-

wekkende en ontroerende herdenkings-

monument voor en museum over de Ho-

locaust Yad Vashem ontbraken natuurlijk 

niet. 

economische prestaties
Hoewel de focus van de studiereis lag 

bij het Israëlisch-Palestijns conflict, de 

verhoudingen in het Midden-Oosten in 

het algemeen en de positie van Iran in 

het bijzonder, was het ook leerzaam om 

meer over Israël als land te weten te ko-

men. Daarbij spelen ook de nieuwe ver-

houdingen in de regio door de ‘Arabische 

Lente’ een grote rol. Israël is meer dan 

een belanghebbende in een conflict en 

meer dan de enige (volwaardige) demo-

cratie in een op dat vlak verder desolate 

regio. Israël is ondanks de aandacht voor 

het conflict en de onrust in het Midden-

Oosten vooral ook een heel erg ‘gewoon’ 

land. Een land waar haar inwoners over 

het algemeen een normaal leven leiden. 

Een land waar kiezers, net als in Neder-

land, zich zorgen maken over de econo-

mie en daar hun stem (mede) door laten 

bepalen. Wat betreft economische presta-

ties doet Israël het bijzonder goed: geen 

land ter wereld kent per hoofd van de be-

volking meer startende ondernemingen 

(het boek Start-Up Nation. The Story of 

Israel’s Economic Miracle van Dan Senor 

en Saul Singer is een aanrader). Ook kent 

Israël, in tegenstelling tot de meeste an-

dere OESO-landen, gewoon nog economi-

sche groei en is de bijdrage in high-tech, 

maar ook cultuur groots. 

Tegelijkertijd is Israël ook het land van de 

Israeli West Bank Barrier (de veiligheids-

muur c.q. –hek dat Israël scheidt van de 

Palestijnse gebieden) en de joodse neder-

zettingen in Oost-Jeruzalem die worden 

uitgebreid. Het land waarin de leefom-

geving in de door Arabische Israëliërs 

bevolkte gebieden een kwalitatief lager 

niveau heeft. Maar ook het land waarop 

in het zuiden dagelijks een dosis raket-

ten vanuit de door Hamas bestuurde en 

gecontroleerde Gazastrook afgevuurd 

wordt. 

positie
Door het land zo intensief te ervaren, 

maar vooral door de vele gesprekken met 

politici (jong en oud), Nederlandse jonge-

ren in Israël, ondernemers, ambtenaren, 

de Nederlandse ambassadeur in Tel Aviv 

en de Nederlandse vertegenwoordiger in 

de Palestijnse gebieden, zijn in korte tijd 

zoveel indrukken opgedaan dat het de 

nodige tijd heeft gekost om ze allemaal 

te verwerken. Eén ding is zeker: de po-

sitie van Israël in het Midden-Oosten is 

van groot belang en verdient uitgebreide 

aandacht binnen de partij. Net zoals de 

constatering dat het een ‘gewoon’ land 

is waarmee de economische en culturele 

banden niet sterk genoeg kunnen zijn. 

Van links naar rechts: John Manheim, Mark van den Anker, Revital Chen, Bas Steunenberg, Bart Keuper, Hayke Veldman, Bart Groothuis, Boudewijn Revis, 
Jasper Nagtegaal, Ferdi de Lange, Vanessa Penn, Hugo Lantain, Naomi Mestrum, Maurice Hoogeveen, Maarten Tieben, Krijn Lock, Caroline van Doorn.

aanschuifdiners - Over de hele 

wereld is op 8 maart de Internationale 

Vrouwendag. Voor het Liberaal Vrou-

wennetwerk aanleiding om op die 

dag, of in die week, op zoveel mogelijk 

plaatsen in Nederland ‘aanschuifdi-

ners’ te organiseren; informele diners 

waar liberale vrouwen elkaar ontmoe-

ten en netwerken.

Dit jaar is een bescheiden begin ge-

maakt met aanschuifdiners in Gelder-

land, Overijssel, Rotterdam en Brabant. 

Streven is om dit volgend jaar op nog 

veel meer plekken in Nederland derge-

lijke diners te organiseren.

liberaalvrouwennetwerk@vvd.nl

In Nederland kennen we geschre-

ven en ongeschreven staatsrecht. 

Geschreven staatsrecht vinden we 

vooral in de Grondwet, ongeschre-

ven staatsrecht komt voort uit feite-

lijk gedrag van politieke organen, en 

is omdat het geschreven staatsrecht 

beperkt van omvang is voor de po-

litieke praktijk van grote betekenis. 

De Grondwet regelt de wijze van ver-

kiezing van de leden van de Eerste 

Kamer, indirect door de leden van 

Provinciale Staten en de bevoegd-

heden van de Senatoren, waarvan 

de belangrijkste is het goedkeuren 

of verwerpen van wetsvoorstellen, 

maar de Senaat heeft niet het recht 

van amendement zoals de Tweede 

Kamer.

Als we dus spreken over het poli-

tieke primaat van de Tweede Kamer 

dan is dit een begrip ontstaan uit 

de politieke praktijk en ongeschre-

ven staatsrecht, en wat dit precies 

inhoudt is niet ergens duidelijk om-

schreven.

Inmiddels is deze discussie niet 

meer academisch en interessant 

voor staatsrechtgeleerden, maar 

hoogst actueel en onderwerp van 

een stevig debat. Zoals bekend, het 

huidige kabinet Rutte II heeft wel 

een meerderheid in de Tweede Ka-

mer, maar niet in de Senaat, kan het 

kabinet dan wel regeren? Feitelijk is 

dit de eerste keer dat een dergelijke 

situatie ontstaat, Rutte I heeft een 

jaar geregeerd met een stem tekort 

in de Senaat, maar met de hulp van 

de SGP ging dit in de praktijk vaak 

goed. Kortom, de politieke praktijk 

van nu schrijft nieuw staatsrecht 

over de vraag hoe ver de macht van 

de Senaat gaat in verhouding tot 

een Tweede Kamer die wij met ons 

allen september vorig jaar hebben 

gekozen. Mijn stelling daarbij is 

dat de Eerste Kamer natuurlijk een 

politiek orgaan is, senatoren zijn 

volksvertegenwoordigers met een 

politieke achtergrond. Maar mijn 

stelling is tevens dat Senatoren zich 

bewust moeten zijn dat hun staats-

rechtelijke taak en politieke rol een 

andere en beperktere is dan die van 

de Tweede Kamer. Een Regering 

regeert op basis van een Regeerak-

koord dat is opgesteld met medewer-

king van fracties die in de Tweede 

Kamer een meerderheid hebben, de 

Senaat speelt hierbij geen rol. Het 

debat over de Regeringsverklaring 

vindt plaats in de Tweede Kamer. Se-

natoren moeten zich dus beperken 

tot hun taak, het oordelen aan het 

einde over de kwaliteit van de wet-

geving en zich daarbij rekenschap 

geven van het politieke primaat van 

de Tweede Kamer. Tweede Kamer en 

Regering moeten hun werk doen en 

niet voortdurend schermen met de 

positie van de Eerste Kamer. 

Tot slot, in 2015 zijn er weer verkie-

zingen voor Provinciale Staten en 

dus indirect voor de Senaat. Stel dat 

de uitslag is zoals de peilingen nu, 

hoe moeten we dit land dan bestu-

ren met twee totaal verschillend sa-

mengestelde wetgevende organen? 

Willen we werkelijk Amerikaanse of 

Italiaanse toestanden?

Gastcolumn
FraNK De grave
liD eerste KaMer

Mede naar aanleiding van deze stu-

diereis wordt de komende tijd een 

aantal activiteiten voor VVD-leden 

georganiseerd om van gedachten 

te wisselen over Israël en de poli-

tieke situatie in het Midden-Oosten. 

Alvast meer weten? Neem dan con-

tact op met Ferdi de Lange (ferdide-

lange@planet.nl) en Bart Groothuis 

(bart_groothuis@yahoo.com). 

senaat is geen 
tweede kamer light
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duitse liberalen bezoeken
rotterdamse liberalen

hans van baalen voorgedragen als
lijsttrekker europese Verkiezingen

Veranderingen emailadres of telefoonnummer?

Een groep van twintig FDP’ers uit 

Keulen bracht op 16 en 17 februari 

een bezoek aan Rotterdam. Dat deze 

Duitse liberale geestverwanten naar 

Rotterdam kwamen, is het gevolg van 

een eerder bezoek van een groep Rot-

terdamse VVD’ers aan Keulen. 

drieledig
Het doel van het bezoek is drieledig, 

en wel het leggen en verbeteren van 

de onderlinge persoonlijke banden, 

het uitwisselen van gedachten over 

actuele politieke onderwerpen en 

inzicht geven in hoe Rotterdam be-

paalde grote infrastructurele projec-

ten aanpakt.

Na een welkomstlunch aan de voet 

van de Erasmusbrug en een rondlei-

ding langs de belangrijkste beziens-

waardigheden in het centrum van de 

stad, werd het gezelschap rondgeleid 

over het nieuwe Centraal Station en 

het gebied daar omheen. In Duitsland 

kent men vaak tegenslag bij de reali-

satie van dit soort grote projecten. De 

FDP’ers waren dan ook nieuwsgierig 

hoe Rotterdam erin is geslaagd om 

dit binnen de termijn en het budget 

rond te krijgen.

Verschillen en overeenkom-
sten
Tijdens het druk bezochte Café  

LiberAir gingen Ralph Sterck (fractie-

voorzitter FDP Keulen), Frank van der 

Gevel (consul-generaal voor Duits-

land in Rotterdam) en Mark Harbers 

(VVD Tweede Kamerlid) met elkaar en 

met het publiek in discussie. Hierbij 

passeerden onderwerpen de revue als 

de stedenband tussen Rotterdam en 

Keulen, verschillen en overeenkom-

sten tussen beiden steden, vervoer 

vanuit de Rotterdamse haven naar 

het Duitse achterland, Europese poli-

tiek en de aankomende verkiezingen 

in Duitsland.

doorvoer
Tijdens de tweede dag bracht de 

groep een bezoek aan het tweede 

grote infrastructurele project: de in-

drukwekkende Maasvlakte I. Bij in-

formatiecentrum Futureland werd 

op het VIP-deck de voorgeschiedenis, 

aanleg en toekomst van deze belang-

rijke uitbreiding van de Rotterdamse 

haven toegelicht. Ook werd er nog-

maals stilgestaan bij de doorvoer van 

goederen via de Rotterdamse haven 

naar onder andere Keulen en andere 

Duitse steden.

Na de afscheidsspeeches werden de 

Duitse liberale vrienden uitgezwaaid. 

De uitnodiging voor een bezoek aan 

Keulen is al binnen voor 2014.

tekst: robin vossen

Het Hoofdbestuur heeft Hans van Baalen 

(52) voorgedragen als lijsttrekker voor 

de Europese Verkiezingen. Van Baalen is 

sinds 2009 delegatieleider van de VVD in 

het Europees Parlement. Ledenvergade-

ringen van afdelingen en kamercentrales 

kunnen tot uiterlijk 23 april eventuele 

tegenkandidaten stellen. 

 

Het Hoofdbestuur stelde tevens de ver-

kiezingsprogrammacommissie in. Deze 

commissie staat onder leiding van Pim 

van Ballekom, die vice president is bij de 

Europese Investerings Bank. De Algeme-

ne Ledenvergadering van de VVD stelt in 

november tijdens het najaarscongres het 

verkiezingsprogramma vast. 

 

campagneleiders
Het Hoofdbestuur heeft daarnaast cam-

pagneleiders aangewezen voor de Ge-

meenteraadsverkiezingen en de Europese 

verkiezingen in 2014. Tweede Kamerlid 

Klaas Dijkhoff zal de gemeenteraadscam-

pagne leiden. Collega Han ten Broeke 

leidt de Europese campagne. 

kaarTJes - De fractie van VVD Am-

sterdam Nieuw-West heeft op vrijdag 

21 juni theater de Meervaart afgehuurd 

voor een feestje over de vrijheid. Op deze 

avond komt onder meer een lezing van 

Frits Bolkestein, zang van Karsu Dönmez, 

cabaret van Robbert Jan Proos en een 

netwerkborrel (omlijst met muziek van 

DJ Michael). "Het werd wel eens tijd voor 

wat plezier na al die donkere, dreigende 

en depressief makende berichten in de 

krant over de economie", aldus fractie-

voorzitter Michèl Tromp.

De kaartjes kosten 19,95 euro en zijn  

gewoon te bestellen via:

feestje over de vrijheid, met onder meer frits bolkestein

1. Partijvoorzitter Benk Korthals opent de 134e Algemene Vergadering op zaterdag 24 november 2012 om 10:30 uur. 

2. Partijvoorzitter Benk Korthals geeft het woord aan technisch voorzitter Arno Brok.

3. Tot leden van de Stem- en Notulencommissie worden per acclamatie benoemd:

	 •	 Paulien	Geerdink	uit	Groningen;

	 •	 Laura	Werger	uit	Gouda;

	 •	 Lysbeth	van	Valkenburg-Lely	uit	Driebergen-Rijssenburg.

4. Er vindt een verantwoording plaats over het gesloten regeerakkoord. Bij de hierop volgende discussie worden een  

 drietal ingediende moties (moties 1, 2 en 3) betrokken.

5. Motie 2 (ingediend door de afdeling Utrecht) wordt door het Hoofdbestuur overgenomen. 

 (Motie 2: De Algemene Vergadering verzoekt het Hoofdbestuur om bij de volgende reguliere algemene vergadering te  

 komen met een voorstel hoe de betrokkenheid van leden bij een bereikt onderhandelingsakkoord over politieke samen 

 werking met (een) andere fractie(s) kan worden vergroot)

6. Motie 1 (ingediend door 12 leden, eerste indiener Jos Lubbers te Amsterdam) wordt in stemming gebracht. Voor de  

 motie stemmen 216 leden (26,7%), tegen de motie stemmen 592 leden (73,3%).

 (Motie 1: De VVD-fractie heeft ingestemd met het overeengekomen regeerakkoord tussen de VVD en de PvdA. In de VVD  

 blijft grote weerstand bestaan tegen de nivellerende maatregelen uit het overeengekomen regeerakkoord. Het kabinet  

 dat uitvoering geeft aan deze nivellerende maatregelen is inmiddels aangetreden zonder dat de Algemene Ledenverga 

 dering van de VVD zich over het regeerakkoord heeft kunnen uitspreken Derhalve wordt het partijbestuur opgedragen  

 om de statuten zodanig te wijzigen, dat extra te houden Algemene Ledenvergadering goedkeuring moet hebben  

 verlenen aan regeringsdeelname van de VVD voordat het kabinet kan aantreden.)

7. Motie 3 (ingediend door 16 leden, eerste indiener Gijs Dröge te Wassenaar) wordt in stemming gebracht. Voor de motie  

 stemmen 272 leden (34,0%), tegen de motie stemmen 528 leden (66,0%). 

 (Motie 3: De algemene vergadering draagt het Hoofdbestuur op de activiteiten op het gebied van debat en politieke  

 discussie te bundelen en onder verantwoordelijkheid te stellen van één van de leden van het Hoofdbestuur, voor welke  

 functionaris politiek en debat de kerntaak is; bij de activiteiten op het gebied van debat en politieke discussie een  

 brede vertegenwoordiging van leden te betrekken en leden daarin het primaat te geven; bij de herziening van de opzet  

 van de Partijraad met name ook de wijze van samenstelling te herzien, zodat een brede vertegenwoordiging van leden 

 en netwerken hierin een plaats krijgt; de ledenvergadering ten minste jaarlijks te rapporteren op welke wijze de  

 politieke vertegenwoordigers gevolg hebben gegeven aan de uitvoering van het verkiezingsprogramma en andere 

 politieke uitspraken die door de Algemene Ledenvergadering zijn gedaan.)

8. Technisch voorzitter Arno Brok geeft voor 5 minuten het woord aan JOVD-voorzitter Jarico Vos.

9. De voorzitter van de Tweede Kamerfractie (Halbe Zijlstra), de voorzitter van de Eerste Kamerfractie (Loek Hermans) en  

 de voorzitter van de VVD in het Europees Parlement (Hans van Baalen) leggen verantwoording af en beantwoorden  

 gestelde vragen.

10. Robert Reibestein wordt benoemd tot vice-voorzitter van het Hoofdbestuur.

11. Internationaal Secretaris Pieter van de Stadt wordt herbenoemd.

12. De vergadering wordt van 13.55 uur tot 14.30 uur geschorst.

13. Bij de behandeling van het Jaarplan 2013 zijn een viertal moties ingediend door de afdeling Rheden/Rozendaal 

 (moties 4 t/m 7).

14. Motie 4 wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 272 leden (40,8%) tegen de motie stemmen 395 leden  

 (59,2%)

 (Motie 4: De algemene vergadering verzoekt het Hoofdbestuur om binnen de VVD en de Teldersstichting de discussie,  

 het debat en de dialoog te bevorderen, is het aan te bevelen om in de bladen 'Liber' en 'Liberaal Reveil' aan te geven dat  

 reacties van lezers op artikelen op prijs gesteld worden, hoe men die in kan sturen, en dat er daarom een opinie-rubriek  

 geopend zal worden.)

15. Motie 5 wordt door de indiener ingetrokken. 

 (Motie 5: De gedragscode voor VVD-politici moet met onmiddellijke ingang gebruikt gaan worden waarvoor die bedoeld  

 is. En dit dient in onze reglementen te worden opgenomen.) 

16. Motie 6 wordt door de indiener ingetrokken. 

 (Motie 6: De partijvoorzitter regelt dat voor het volgend congres er of een onafhankelijke ethische commissie in 

 werking wordt gesteld of er een onafhankelijke ethisch vertrouwenspersoon benoemd wordt.)

17. Motie 7 wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 83 leden (12,5%), tegen de motie stemmen 582 leden  

 (87,5%). 

 (Motie 7: De premier zal zijn Ministerie van Algemene Zaken belasten met het vormgeven, stroomlijnen en coördineren  

 van het integriteitsbeleid van het openbaar bestuur. Als voorbeeld voor de semi-publieke en de private sector.

18. Het Jaarplan 2013 wordt vastgesteld

19. De begroting 2013 wordt na discussie vastgesteld.

 (Spreektijd is aangevraagd door de heer Houba van de afdeling Venray, om de post ‘contributie aandeel Hoofdbestuur’  

 te verlagen. Hij wil daar de korting van afdelingen voor de niet-geïncasseerde contributie van aftrekken. 

 Penningmeester Mart van de Ven zegt toe tijdens de volgende Algemene Vergadering met een voorstel te komen.)

20. De vergadering wordt om 16.00 uur gesloten.

Alle agendastukken zijn tenminste een jaar na te lezen via www.vvd.nl 

Aldus vastgesteld door de Stem- en Notulencommissie

besluitenlijst 134e aV

www.meervaart.nl/?l=/voorstellingen/

event/1784.

Bij het Algemeen Secretariaat van de VVD zien we dat steeds meer leden 
gebruik maken van www.MijnVVD.nl. En dat is een goede zaak. Leden 
houden zo zelf hun persoons- en contactgegevens up-to-date, waardoor 
wij ze altijd goed op de hoogte kunnen houden. Om onze service aan u 
nog verder te verhogen, vragen we u om veranderingen in uw emailadres 
of telefoonnummer door te geven via mijnvvd.nl.

De medewerkers van het Algemeen Secretariaat VVD
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Het VVD-congres vindt op vrijdag 24 en 

zaterdag 25 mei plaats in De Fabrique in 

Maarssen. Het congres wordt op vrijdag 

ingeleid met een plenair programma en 

feestavond. Op vrijdagmiddag zal ook de 

VVD-Bestuurdersvereniging haar bijeen-

komst houden. Het is voor het eerst dat 

deze bijeenkomst tijdens de AV plaats-

vindt. Deze bijeenkomst is overigens al-

leen bedoeld voor de bij deze vereniging 

aangesloten bestuurders.

Tijdens het zaterdagochtendprogramma 

hebben alle deelnemers de mogelijkheid 

om verschillende workshops te volgen.  

Uiteraard is er ook dit jaar weer voldoen-

de gelegenheid voor VVD-leden om elkaar 

in een informele sfeer te ontmoeten.

Op zaterdagmiddag vindt de 135e Alge-

mene Vergadering plaats. Tijdens deze 

AV komt het Hoofdbestuur met een voor-

stel om leden meer te betrekken bij de 

totstandkoming van een regeerakkoord. 

Ook wordt er een nieuwe Penningmees-

ter en een nieuwe Internationaal Secre-

taris benoemd en wordt het Jaarverslag 

over 2012 goedgekeurd.

VVd-congres op 24 en 25 mei in maarssen

Vrijdag:

17.00 uur    registratiebalies open 

18.30 uur  - 20.00 uur   Plenair Programma 

    met o.a mark rutte en benk korthals 

20.00 uur    Diner 

21.30 uur    feestavond 

Zaterdag:

08.00 uur    ontbijt 

08.30 uur    registratiebalies open 

10.00 uur    workshops 

    1. De toekomst van de Europese Unie 

    2. Energie en duurzaamheid 

    3. De Teldersstichting: ‘Naar een liberaal pensioenstelsel’ 

    4. Studie en arbeidsmarkt 

    5. Netwerken in de partij 

    6. Pitch’n perfect 

    7. De kunst van het overtuigen: debatvaardigheden 

    8. Jij als je MERKwaardige zelf 

12.00 uur    lunch 

13.30 uur    alV 

15.00 uur    einde programma met aansluitend een borrel

programma (onder voorbehoud van wijzigingen) 

machtigingskaart 135e aV

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart als volmacht aan een 

ander stemgerechtigd VVD-lid worden afgegeven.

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

Handtekening 

Verleent volmacht aan:

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

135e AV: vrijdag 24 en zaterdag 25 mei in De Fabrique in Maarssen. 

Heeft u behoefte aan een extra machtigingskaart, 

dan kunt u hiervoor terecht op www.vvd.nl/av

zie voor het volledige programma www.vvd.nl/av

algemene Vergadering van afgevaardigden (aVa)

1. Voorstellen wijziging contributieafdrachten

algemene Vergadering (aV)

2. benoeming vacatures in het Hoofbestuur

3. jaarverslag van het Hoofdbestuur over 2012

4. financieel jaarrapport 2012

5. rapportage van de financiële commissie over het verslagjaar 2012

6. benoeming financiële commissie over het verslagjaar 2013

7. Vaststelling hoogte contributie voor het jaar 2014

8. benoeming leden permanente scoutingcommissie

9. Voorstel vanuit het Hoofdbestuur m.b.t. ledenbetrokkenheid bij coalitievorming

10. Vaststellen kaderstellend advies europese Verkiezingen

11. integriteit

12. afdeling met de V-factor

13. bespreken ingediende actuele moties (indien van toepassing)

14. Politieke verantwoording fracties

15. rondvraag



Het is dan ook goed dat werkgevers en 

werknemers concrete afspraken hebben 

gemaakt over banen voor mensen met 

een arbeidsbeperking. Daarmee onder-

strepen zij ook het van belang van werk 

voor deze groep. In Nederland moet het-

normaal zijn dat je collega iemand is met 

een beperking. De herkeuring van Wa-

jongers leidt er toe dat minder mensen 

onterecht aan de kant komen te staan en 

de rest van hun leven worden afgeschre-

ven met een uitkering. Zij krijgen juist de 

kans om volwaardig mee te draaien in de 

samenleving.

Andere maatregelen geven meer zekerhe-

den aan mensen met tijdelijke contrac-

ten. Zo komen zij eerder in aanmerking 

voor een vast contract en wordt misbruik 

van tijdelijke contracten ook tegenge-

gaan. 

 

De VVD is weliswaar minder gelukkig 

met de vertraging die het akkoord in som-

mige trajecten oplevert, maar het meest 

belangrijk is de brede steun voor de maat-

regelen. Het is waardevol dat werkgevers 

en werknemers hun handtekening zet-

ten onder de hervormingen van dit kabi-

net. Dat zorgt voor duidelijkheid en rust 

op de arbeidsmarkt. Voor bedrijven, voor 

werknemers en voor werkzoekenden. Bo-

vendien is er nu ook de duidelijkheid dat 

de aangekondigde hervormingen door 

dit kabinet daadwerkelijk nog deze kabi-

netsperiode worden doorgevoerd. 

Van-werk-naar-werk
Ook wordt een aantal concrete maatre-

gelen genomen om huidige werkzoeken-

den te helpen. Zo hebben we voor 2013 en 

2014 in totaal  600 miljoen beschikbaar 

om mensen van werk-naar-werk te hel-

pen. Eerdere van-werk-naar-werk trajec-

ten lieten zien dat dit een enorm succes-

volle manier is om mensen wiens baan 

op het spel staat, naar een andere baan te 

laten doorstromen. Daarnaast zetten we 

in op een aanpak jeugdwerkloosheid en 

krijgen oudere werkzoekenden meer on-

dersteuning bij het vinden van een baan. 

Allemaal maatregelen die werkzoeken-

den meer kansen bieden. 

Zorgafspraken IntervIew: 
wethouder revIs

van Baalen
lIjsttrekker

pamflet rechten 
van het 
slachtoffer3 5 8 9

jaargang 9
nummer 3 
17 meI 2013

Belangrijke stap - Medio april is 

met het sluiten van het sociaal akkoord 

opnieuw een belangrijke stap gezet in het 

aanpakken van de problemen waar ons 

land voor staat. Het is goed dat er nu een 

akkoord ligt waarmee ook werkgevers en 

werknemers de hervormingen van dit 

kabinet voor hun rekening nemen. Daar-

mee wordt ook door hen de noodzaak 

van de hervormingen onderkend.

In het sociaal akkoord staat een aantal 

hervormingen waar de VVD al jarenlang 

voor gepleit heeft. Hervormingen die no-

dig zijn om de arbeidsmarkt te moderni-

seren en de sociale zekerheid toekomst-

bestendig te maken. 

tijdelijk vangnet
De stappen die gezet worden op het ter-

rein van de werkloosheidswet zorgen er-

voor dat deze meer activerend wordt. En 

dat is belangrijk in een snel veranderen-

de arbeidsmarkt. De overheid biedt bij 

werkloosheid een tijdelijk vangnet. Het 

is echter niet de bedoeling dat mensen 

langdurig in een uitkering blijven zitten. 

Daarom wordt de ww-periode door de 

overheid beperkt tot 24 maanden. Boven-

dien wordt na 6 maanden in de ww alle 

arbeid als passend ervaren. Dat betekent 

dat iemand met een ww-uitkering dan 

een beschikbare baan moet accepteren, 

ook als deze niet de voorkeur heeft. Be-

langrijk is namelijk dat mensen niet on-

nodig lang langs de kant zitten, maar aan 

het werk zijn.  Dat is niet alleen goed voor 

hen zelf, maar ook voor de economie als 

geheel. Want we willen niet alleen nu ba-

nen, we willen ook dat onze kinderen en 

kleinkinderen in de toekomst een baan 

kunnen krijgen. 

Werkgevers zijn op dit moment vaak 

terughoudend om mensen in dienst 

te nemen. Juist vanwege de complexe, 

dure en bureaucratische procedures bij 

ontslag. Daarom wordt het ontslagrecht 

hervormd. We vereenvoudigen de pro-

cedures en maken deze korter. Wanneer 

bijvoorbeeld een bedrijf failliet dreigt te 

gaan dan leidt het nieuwe ontslagregime 

er toe dat deze werkgever goedkoper en 

sneller een ontslagprocedure kan doorlo-

pen. Ook is een maximum gesteld aan de 

hoogte van ontslagvergoedingen.

Deze hervorming van het ontslagrecht 

leidt er tevens toe dat werkgevers sneller 

mensen in (vaste) dienst zullen nemen. 

Dat betekent meer kansen voor mensen 

op een baan. Niet alleen zullen werk-

zoekenden sneller een kans krijgen, ook 

werknemers zullen sneller van baan kun-

nen wisselen. Dat leidt tot een verhoogde 

arbeidsmobiliteit en dat is nodig in een 

steeds sneller veranderende economie en 

arbeidsmarkt. De ontslaggronden wijzi-

gen niet. Je kunt dus niet opeens zomaar 

ontslagen worden.

participatiewet
 Een andere belangrijke hervorming is de 

participatiewet. Deze wet geeft mensen 

met een arbeidsbeperking de kans om bij 

reguliere werkgevers aan de slag te gaan. 

Niet langer kijken we naar wat iemand 

niet kan, maar juist naar wat iemand wel 

kan. Wat zijn kansen en kwaliteiten zijn. 

Quote
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“De strijD Voor rechtVaarDig-
heiD is nooit oVer. De strijD 

Voor VrijheiD Begint elke Dag 
opnieuw. in jezelf en in De 

samenleVing.”

Generaal b.d. Peter van Uhm,
4 mei 2013

Breed draagvlak voor modernisering arbeidsmarkt

Sociaal akkoord: InhuldIgIng

D
e inhuldiging van onze 

nieuwe vorst, Koning 

Willem-Alexander, ligt 

nog vers in ons geheugen. Wat een 

feest, wat een speciaal moment, wat 

een belangrijke gebeurtenis voor de 

toekomst van ons land. 

Het was een bijzondere dag om bij 

aanwezig te zijn. Als parlementa-

riër, maar zeker ook als inwoner 

van Nederland. Zulke gebeurtenis-

sen maak je natuurlijk niet iedere 

dag mee. Ik was onder de indruk 

van het daadwerkelijke moment 

van abdicatie. Een staatsrechtelijke 

aangelegenheid, maar tegelijkertijd 

een mooi moment tussen moeder 

en zoon. Extra bijzonder was dat 

zo veel van onze partijgenoten een 

belangrijke rol hadden op deze dag. 

Fred de Graaf, die de Verenigde Ver-

gadering voorzat, Anouchka van 

Miltenburg, die voorzitter was van 

het Comité van In- en Uitgeleide, 

zij en onze bewindslieden die ge-

tuige waren van de abdicatie, en 

natuurlijk al onze collega’s die in 

de Nieuwe Kerk de eed of belofte 

uitspraken. En tot slot premier  

Rutte, die de nieuwe Koning een 

feestelijke avond aanbood, hem met 

een prachtige speech heeft verwel-

komd en prinses Beatrix namens 

ons allen nogmaals heeft bedankt.

Je kon zien dat ook onze inmid-

dels voormalig Koningin geroerd 

was. Het moet ook bijzonder voor 

haar zijn geweest. Niet alleen leg 

je zelf je functie neer, tegelijkertijd 

zie je hoe je zoon deze oppakt.  Ik 

ben trots op prinses Beatrix, die tot 

het laatste moment haar rol als Ko-

ningin met verve heeft vervuld. Ik 

wens haar toe dat zij nog vele jaren 

van haar leven en relatieve rust 

mag genieten. Ik zie uit naar het 

koningschap van Koning Willem-

Alexander en wens hem dan ook 

een goede start toe. Ik verwacht dat 

hij een Koning zal zijn die ons met 

net zo veel betrokkenheid vertegen-

woordigt en samenbindt als ook 

zijn moeder heeft gedaan. Daar heb 

ik alle vertrouwen in.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede kamer

Premier Rutte, minister Asscher, FNV-voorzitter Heerts en voorzitter Wientjes van VNO-NCW bij de presentatie van het Sociaal Akkoord.

“het is goed dat er nu een akkoord ligt waarmee ook werkgevers 
en werknemers de hervormingen van dit kabinet voor hun 
rekening nemen.”



In 2012 ben ik lid geworden van de VVD. Na het bijwonen van enkele bijeenkomsten viel het 

mij meteen op dat de sfeer binnen de partij, zowel lokaal als landelijk, leuk en open is. Die 

sfeer motiveerde om verder te gaan! In algemene zin spreekt de liberale visie op (individuele) 

vrijheid en eigen verantwoordelijkheid van een ieder mij enorm aan. In de dagelijkse beroeps-

praktijk ben ik werkzaam als wijkagent van een woonwijk in het bekende Rotterdam Zuid. Een 

groot deel van mijn tijd besteed ik aan het tegengaan van jeugdoverlast en het bestrijden van 

jeugdcriminaliteit. Daardoor spreekt het mij, in meer specifieke zin, aan hoe er door de VVD gedacht wordt over 

de aanpak van diverse criminaliteitsvormen en de interventies bij overlast gevende en criminele jongeren. Bij dit 

laatste komt dan nadrukkelijk de liberale visie op eigen verantwoordelijkheid naar voren. Oneindig faciliteren door 

de overheid leidt in de praktijk in veel gevallen niet tot een gewenste oplossing. Ik vind het daarom belangrijk om 

door de ‘VVD-bril’ te kijken naar de haast oneindig lange lijst hulpverleningstrajecten/organisaties en alleen te doen 

(en vooral alleen betalen) wat echt werkt. Daar hoop ik als VVD-lid, met een eerlijk praktijkverhaal, aan bij te kunnen 

dragen. 

Nieuw lid:

frans rietveld (25) uit krimpen aan den ijssel

colofon
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

liberale beGinSelen in de lokale PoliTiek

presentatie liberale spiegel

Op woensdag 10 april vierde de Schepenbank – de vereniging van 

VVD-wethouders – haar 12½ -jarig bestaan met een symposium over 

liberale beginselen en de lokale politiek. Tijdens dit symposium, dat 

in samenwerking met de Teldersstichting werd georganiseerd, werd 

bovendien de Liberale Spiegel gepresenteerd, een handzaam boekje waarin Heleen 

Dupuis en Patrick van Schie reflecteren op een zestiental veelgehoorde vooroorde-

len over het liberalisme en de VVD. Patrick van Domburg, voorzitter van de Sche-

penbank en wethouder in Zoetermeer, en Cees Roem, wethouder te Bergen (N-H), 

namen de eerste exemplaren van de Liberale Spiegel in ontvangst.
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www.teldersstichting.nl

De opzet van het boekje – puntsgewijs 

worden de vooroordelen over het libe-

ralisme met argumenten weerlegd – is 

uitermate geschikt voor lokale bestuur-

ders die zich voorbereiden op de ge-

meenteraadsverkiezingen volgend jaar. 

Veelgehoorde verwijten als: liberalisme 

zet aan tot egoïsme; liberale politiek is 

asociaal; liberalen willen een nachtwa-

kersstaat; liberalisme bedrijft marktfun-

damentalisme; en liberalen zijn tegen 

godsdienst passeren de revue. Met de 

liberale filosofie als uitgangspunt weer-

leggen de auteurs deze vooroordelen 

kernachtig en eenvoudig. Het boekje 

voorziet daarmee in munitie voor (ver-

kiezings)debatten, maar is daarnaast 

ook voor leden die geïnteresseerd in het 

liberalisme een aanrader.

 
liberale beginselen
Tijdens het symposium sprak Heleen 

Dupuis, onder meer Eerste Kamerlid 

voor de VVD, over de liberale beginselen: 

vrijheid, verantwoordelijkheid, gelijk-

waardigheid, sociale rechtvaardigheid 

en verdraagzaamheid. Dupuis ziet het 

liberalisme van oudsher als verzetsbe-

weging. In de vijftiende/zestiende eeuw 

werd het denken onderdrukt door de ti-

rannie van de staat en de kerk. Erasmus 

durfde zijn kritiek op bepaalde aspecten 

van het katholicisme nog niet te uiten, 

zoals Luther later  in zijn 95 stellingen 

wel aandurfde.

Het belang van de vrijheid van denken 

en spreken staat centraal in het liberalis-

me, zoals John Stuart Mill ook duidelijk 

maakte in zijn werk On Liberty. Uitein-

delijk wordt een samenleving er beter 

van als deze vrijheid is gewaarborgd, 

aldus Mill.

Daarbij dient wel onderscheid gemaakt 

te worden tussen enerzijds het publiek 

domein en het privé domein. In het pu-

bliek domein moeten de neuzen in het 

in het belang van burgers kostenbespa-

rend te werk te gaan. Tot slot dienen be-

stuurders hun verantwoordelijkheden te 

kennen en voor burgers aanspreekbaar 

te zijn op het gevoerde beleid.

De huidige wens van de landelijke poli-

tiek tot schaalvergroting op zowel ge-

meentelijk als provinciaal niveau zou 

ook door wethouders proactief bena-

derd moeten worden. Steeds dient daar-

bij de vraag centraal te staan in hoeverre 

lokaal bestuur – al dan niet samenge-

voegd – nog beantwoordt aan de vragen 

en wensen van burgers.

De Liberale Spiegel is bij de Telders-

stichting te bestellen voor  5,-. 

algemeen belang min of meer dezelfde 

kant op staan, terwijl er binnen het pri-

vé domein alle ruimte is voor keuzevrij-

heid en diversiteit. Het begrip verdraag-

zaamheid is dan ook binnen het privé 

domein essentieel. Binnen het publiek 

domein staan liberalen voor zaken als 

de rechtsstaat, mensenrechten en de 

democratie. Met deze waarden wordt 

niet gemarchandeerd.

Op de vraag waarom het voor 

liberalen toch zo lastig is 

hun boodschap voor het 

voetlicht te brengen, ant-

woordt Dupuis dat dit 

hoofdzakelijk het ge-

volg is van het feit 

dat grote delen 

van de liberale 

boodschap 

inmiddels 

breed gedra-

gen worden.

goed bestuur
Luigi van Leeuwen, onder meer voorma-

lig burgemeester van Wassenaar en Zoe-

termeer, alsmede emeritus hoogleraar 

openbare financiën van de lagere over-

heden, sprak tijdens deze bijeenkomst 

over het belang van goed bestuur op 

alle niveaus. Hij benoemde vier criteria 

waar openbaar bestuur aan zou moeten 

voldoen.

In de eerste plaats moeten bestuurders 

onderzoeken en informeren wat bur-

gers nu eigenlijk wensen en vervolgens 

ook integer met deze wensen omgaan. 

Daarnaast zouden goede bestuurders 

niet meer moeten willen doen dan waar 

burgers om vragen en behoefte aan heb-

ben. Daarmee gepaard gaat de opdracht 

dat via belastingen niet meer geld opge-

haald mag worden dan om precies dat 

te doen wat burgers wensen. In de derde 

plaats hebben bestuurders de opdracht 
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einDe aan ‘kleine lettertjes’

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

vervolg van pagina 1

De premier heeft opgeroepen op te hou-

den met somberen en daar heeft hij gelijk 

in. Nu zijn liberalen altijd wat optimisti-

scher van aard, maar vandaag de dag lijkt 

het soms alsof heel Nederland in zak en 

as zit. En daar is geen reden toe. 

Wij beschikken nog steeds over een goed 

opgeleide beroepsbevolking, een goede 

infrastructuur en een innovatief en con-

currerend bedrijfsleven. Daar komt onze 

groei vandaan, niet uit de overheid.

naar begrotingsevenwicht
Reden te meer om te zorgen dat die over-

heid stopt met te veel geld uitgeven. 

Want voor de overheid geldt hetzelfde 

als voor u en mij. Als wij nu lenen dan 

weten wij dat het geleende bedrag in de 

toekomst met rente moet worden terug-

betaald. Dan geven we dus in feite het 

geld van onze kinderen en kleinkinderen 

uit. Daarom houdt de VVD vast aan het 

pad naar een structureel begrotingseven-

wicht. 

Want ‘de 3%’ is wat ons betreft een tus-

senstap, het einddoel is 0%. Dit sociaal 

akkoord helpt ons daarbij. De hervor-

ming van de arbeidsmarkt zorgt voor 

een structurele verbetering van onze 

overheidsfinanciën.  En als de economie 

in augustus nog onvoldoende is aange-

trokken om binnen de genoemde drie 

procent te blijven, zal het pakket met 

aanvullende bezuinigingsmaatregelen 

gewoon op tafel liggen. 

De VVD houdt niet voor niets vast aan 

haar lijn: het toewerken naar een struc-

tureel begrotingsevenwicht. Want elke 

euro die we uitgeven aan rente van de 

staatsschuld kunnen we niet inzetten 

voor lastenverlaging, onderwijs, en we-

gen. Deze aanpak hebben we nodig om 

uit de crisis te komen en de economie 

weer aan te jagen. 

de VVd feliciteert koning Willem-alexander van harte met zijn inhuldiging als nieuwe vorst van het koninkrijk. Zijn koningschap zien we met groot 

vertrouwen tegemoet. Prinses beatrix zijn we bijzonder dankbaar voor de indrukwekkende wijze waarop ze ons land 33 jaar lang als koningin heeft 

gediend. 

Inmiddels zijn naast het sluiten van het 

sociaal akkoord ook afspraken gemaakt 

over hervormingen in de langdurige 

zorg. De VVD is blij dat werkgevers en 

werknemers in de zorg deze noodzake-

lijke hervormingen steunen. 

 

In het Regeerakkoord is aangegeven dat 

er in de langdurige zorg en welzijnszorg 

ingezet wordt op het maken van een om-

slag naar meer maatwerk, meer zorg in 

de buurt en naar voorzieningen die op 

een houdbare manier worden gefinan-

cierd, zodat ook latere generaties hier 

nog gebruik van kunnen maken. 

Recent zijn met werkgevers en werkne-

mers onder meer afspraken gemaakt 

over werkgelegenheid en opleidingen in 

de zorg. Daarbij moet bijvoorbeeld wor-

den gedacht aan een kwaliteitsimpuls 

voor het personeel van ziekenhuizen, 

door middel van scholing, ontwikkeling, 

passende beloning en stageplaatsen.

 

Tegelijkertijd is overeenstemming be-

reikt over de noodzakelijke hervorming 

van de langdurige zorg. We gaan de ko-

stenexplosie te lijf. Voor de zware zorg 

brengen we de AWBZ terug naar de kern, 

zodat we deze zorg ook in de toekomst 

kunnen blijven bieden. De lichtere zorg 

en ondersteuning, zoals de begeleiding 

en de persoonlijke verzorging, worden 

voortaan uitgevoerd door gemeenten. 

Deze voorzieningen blijven ook in 2014 

toegankelijk voor nieuwe gevallen, con-

form de aangenomen motie Samsom / 

Zijlstra bij de Regeringsverklaring. Ook 

de aanspraak op huishoudelijke hulp 

blijft in 2014 bestaan. Daarbij is afge-

sproken dit budget niet met de voorge-

nomen 75 procent, maar met maar 40 

procent te korten. Gemeenten staan 

dichter bij de mensen, en kunnen dus 

beter maatwerk leveren. Uitgangspunt 

zal zijn dat meer wordt gekeken naar 

wat mensen zelf kunnen regelen, voor-

dat ondersteuning vanuit de overheid 

in zicht komt. Mensen kunnen langer 

thuis blijven wonen, in plaats van naar 

een instelling te moeten verhuizen, om-

dat minder strikt wordt gekeken naar 

de categorie waarin iemand geïndiceerd 

wordt, maar naar de mogelijkheden die 

iemand heeft om nog zelfstandig te wo-

nen.

In totaal is met deze maatregelen circa 

1 miljard euro gemoeid. Dit wordt vol-

ledig binnen de zorg gedekt door aan-

passing van lonen en tarieven. Hierdoor 

hoeft de financiële taakstelling voor de 

zorg van 3,5 miljard euro uit het Regeer-

akkoord niet te wordt aangepast. 

 

Het is goed dat er nu duidelijkheid is. 

Dit zijn stuk voor stuk maatregelen 

waar de VVD al jaren op hamert, omdat 

wij ook in de toekomst goede en betaal-

bare langdurige zorg willen blijven ga-

randeren. 

VVD blij met breed draagvlak hervormingen langdurige zorg
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Benk korthals,
partijvoorzitter

oranje

De inhuldiging van een nieuwe  

Koning maak je maar één keer 

mee. Of twee keer, zoals in mijn ge-

val. Maar de inhuldiging van 1980 

was toch een hele andere dan die 

van 2013. Toen stond Nederland 

in het teken van relletjes en rook-

bommen. Er was woningnood, de 

jeugdwerkloosheid was hoog en de 

economie stond zwaar onder druk. 

Groepen jongeren reageerden hun 

frustratie af op het establishment 

door de inhuldiging van Koningin 

Beatrix te verstoren. Nu, in 2013, 

hebben wij weer te maken met een 

economie die onder druk staat, een 

woningmarkt die nog niet naar be-

horen draait en een stijgende jeugd-

werkloosheid. Maar dit jaar zagen 

we in plaats van rellen en rookbom-

metjes heel veel juichende mensen 

op het Damrak. En, zoals vooral de 

buitenlandse journalisten opmerk-

ten, veel jonge mensen. 

Onze nieuwe Koning heeft zichzelf 

de opdracht gegeven een verbin-

dende kracht in onze samenleving 

te zijn. Hij wil steun bieden waar 

nodig en motiveren waar moge-

lijk. Nederland moet samenkomen 

rond Oranje. Niet perse om de per-

soon, maar om waar Oranje voor 

staat. Voor mij staat Oranje voor 

de werklust, de nuchterheid en 

het optimisme dat Nederland zo 

ver heeft gebracht. Want ondanks 

de grote uitdagingen waar we voor 

staan, hebben we erg veel om trots 

op te zijn en om daar vertrouwen 

in onze toekomst aan te ontlenen. 

Dat vertrouwen zag ik gloren bij al 

die mensen die overal in het land 

een nieuw hoofdstuk van onze 

vaderlandse geschiedenis vierden.  

En dat vertrouwen zag ik vooral 

ook in de gezichten van de jonge 

mensen op de Dam. Koning Wil-

lem-Alexander had zich geen be-

tere start kunnen wensen.

voorzitter@vvd.nl

verkiezingsprogrammacommissie@VVd.nl 

einDe Van ‘kleine lettertjes’ -
Acquisitiefraude is een groot probleem 

voor ondernemend Nederland, dat 

krachtig bestreden moet worden. De 

huidige wetten schieten echter tekort. 

Acquisitiefraude is momenteel niet 

strafbaar en ondernemers die er mee 

te maken krijgen worden nauwelijks 

beschermd. SP en VVD gaan daar veran-

dering in brengen. Daartoe dienen SP-

Kamerlid Sharon Gesthuizen en VVD-

Kamerlid Foort van Oosten samen een 

initiatiefwet in. Ondernemers kunnen 

straks rekenen op meer bescherming 

tegen oneerlijke handelspraktijken en 

kunnen makkelijker van misleidende 

overeenkomsten af. Bovendien wordt 

acquisitiefraude strafbaar gesteld.

Geschat wordt dat het Nederlandse be-

drijfsleven door acquisitiefraude jaar-

lijks ongeveer 400 miljoen euro schade 

lijdt. Iedere dag worden ondernemers 

misleid door malafide aanbieders van 

advertentieruimte in niet bestaande of 

weinig gelezen (internet)gidsen. Door 

het gebruik van oneerlijke handels-

praktijken, zoals bijvoorbeeld de be-

ruchte ‘kleine lettertjes’, zitten zij vast 

aan langdurige overeenkomsten waar 

zij niks aan hebben. Ook spookfacturen 

zijn een bron van ergernis.

Om deze malafide praktijken tegen te 

gaan, stellen de SP en de VVD een twee-

ledige aanpak voor. VVD-Kamerlid Van 

Oosten: “In de eerste plaats zorgen we er 

voor dat ondernemers beschermd wor-

den tegen deze oneerlijke handelsprak-

tijken. Ze moeten op eenvoudige wijze 

af kunnen van overeenkomsten die op 

misleidende wijze tot stand zijn geko-

men.” Gesthuizen vult aan: “Daarnaast 

stellen we ook een expliciete strafbepa-

ling voor: acquisitiefraude moet straf-

baar worden. Er zitten georganiseerde 

bendes achter deze praktijken, die moe-

ten hard worden aangepakt.”

Dat de wet tekort schiet, werd recent 

nog benadrukt in een uitspraak van de 

rechtbank Noord-Nederland. De recht-

bank stelde in deze zaak vast dat acqui-

sitiefraude een groot probleem is en 

dat ‘het wenselijk is dat verdergaande 

maatregelen getroffen worden om aan 

acquisitiefraude een einde te maken’. 

Gesthuizen en Van Oosten pakken deze 

handschoen nu op door samen een wet 

in te dienen. SP en VVD hopen nog dit 

jaar het wetsvoorstel door de Tweede 

Kamer te krijgen.

Betere bescherming van ondernemers met initiatiefwet tegen acquisitiefraude

Verkiezingsnieuws
De voorbereidingen voor het verkiezings-

jaar 2014 zijn in volle gang. Met nog iets 

meer dan 10 maanden te gaan tot de ge-

meenteraadsverkiezingen en een maand 

of 12 tot de verkiezingen voor het Euro-

pees Parlement, is het immers tijd om 

spijkers met koppen te slaan. En dat doen 

we ook.  

campagneleiders aangesteld
Vorige maand zijn de campagneleiders 

formeel aangesteld. De Tweede Kamerle-

den Klaas Dijkhoff en Han ten Broeke zul-

len de landelijke campagnes voor respec-

tievelijk de gemeenteraadsverkiezingen 

en de Europese verkiezingen leiden. 

Klaas Dijkhoff, Tweede Kamerlid sinds 

2010, kent de lokale politiek goed. Zelf 

was hij actief bij de VVD Breda, was daar 

lijsttrekker bij de gemeenteraadsverkie-

zingen van 2010 en nadien voorzitter van 

de raadsfractie. Dijkhoff weet wat ervoor 

nodig is om overal in het land sterke lo-

kale campagnes op te zetten. Naast een 

sterke landelijke campagne mogen de 

afdelingen met Dijkhoff als campagne-

leider dan ook opnieuw maximale onder-

steuning vanuit het landelijk campagne-

team verwachten bij het vormgeven van 

de lokale campagnes. Afdelingen kunnen 

ook nu al bij het Algemeen Secretariaat 

terecht via 070 - 361 30 33 of campagne@

vvd.nl.  

Han ten Broeke, Tweede Kamerlid sinds 

2006, gaat onze campagne voor de ver-

kiezingen voor het Europees Parlement 

leiden. In de Tweede Kamer was hij sinds 

2006 woordvoerder Europese Zaken en is 

sinds de verkiezingen van 2012 woord-

voerder Buitenlandse Zaken. De Europese 

politiek kent hij inhoudelijk goed. Voor 

zijn overstap naar de Haagse politiek was 

Ten Broeke bovendien werkzaam in com-

municatie en public affairs. Ten Broeke 

gaat samen met lijsttrekker Hans van 

Baalen (zie pagina 8), de andere kandida-

ten en het landelijk campagneteam een 

stevige campagne neerzetten. 

Verkiezingsprogrammacommis-
sie europese Verkiezingen 2014
Het Hoofdbestuur heeft onlangs de Ver-

kiezingsprogrammacommissie benoemd 

die het programma gaat schrijven voor 

de Europese Verkiezingen 2014. Deze 

commissie wordt voorgezeten door Pim 

van Ballekom, die in zijn functie als vice-

voorzitter van de Europese Investerings-

bank jarenlang ervaring heeft in Brussel 

en Nederland. De commissie is samen-

gesteld met als doel zoveel mogelijk ex-

pertise over verschillende Europese on-

derwerpen samen te brengen, om zo een 

programma te schrijven waar het liberale 

VVD geluid luid en duidelijk in naar vo-

ren komt. 

Natuurlijk willen we onze leden zo veel 

mogelijk betrekken bij het schrijven van 

het programma. Daarom worden in sa-

menwerking met verschillende afdelin-

gen politieke cafés georganiseerd waar 

leden hun ideeën over de toekomst van 

Europa met de commissie kunnen delen. 

Bovendien zal tijdens de Algemene Le-

denvergadering in Maarssen op 25 mei 

een workshop plaatsvinden over Europa 

waarbij de commissie aanwezig is en 

waar de mogelijkheid bestaat uw ideeën 

kenbaar te maken.

Uiteraard kunt u ook via e-mail met de 

commissie in contact treden. Wanneer 

u ideeën heeft over de toekomst van Eu-

ropa die u graag met de commissie wilt 

delen kunt u deze opsturen naar verkie-

zingsprogrammacommissie@VVD.nl 



pakket in de HTM verkocht aan de NS, 

waardoor we een investeringsfonds van 

75 miljoen euro voor het lokale open-

baar vervoer hebben kunnen creëeren. 

Daarmee kunnen we bijvoorbeeld extra 

tramlijnen aanleggen en de aansluiting 

tussen treinen en trams verbeteren. 

Daarmee maakt Den Haag zich voor 

de toekomst nog aantrekkelijker voor 

bedrijven en voor mensen om hier te 

komen wonen.

De financiën zijn op orde, er 
wordt geïnvesteerd in de eco-
nomie en in bereikbaarheid. 
hoe staat het met de veiligheid 
in de stad?
Als wethouder Stadsbeheer ben ik ook 

verantwoordelijk voor onze gemeen-

telijke handhavers. Mijn voorganger 

Sander Dekker heeft ruimte gemaakt 

om het aantal handhavers uit te brei-

den naar 125 man. Ik sta nu voor de 

opgave om die klus af te maken door 

alle gemeentelijke handhavers onder 

één dak te brengen. Dat betekent dat 

boswachters, binnenwatercontroleurs, 

maar ook alle parkeerwachters samen 

in één handhavingsorganisatie komen, 

zodat we veel meer zichtbaar blauw op 

straat creëeren. Zo laten we zien dat je 

in deze stad welkom bent, maar dat je 

je wel aan de regels moet houden.

De haagse VVD-stemmer heeft 
dus eigenlijk heel veel waar 
voor zijn stem gekregen.
Jazeker! Als je kijkt naar deze collegepe-

riode, dan zie ik voor de hardwerkende 

Hagenaar, de echte VVD-stemmer, dat 

zijn belastingen omlaag zijn gegaan, 

dat de stad schoner is geworden, dat 

de straten veiliger zijn geworden, dat 

er 2500 extra parkeerplaatsen worden 

aangelegd en dat er in bereikbaarheid 

wordt geïnvesteerd. En misschien nog 

wel het allerbelangrijkste: het econo-

misch potentieel van de stad is verbe-

terd. In de Haagse Grote Marktstraat 

wordt op dit moment op vier plaatsen 

gebouwd. Er wordt door particuliere in-

vesteerders voor 200 miljoen euro geïn-

vesteerd in ons stadscentrum. En dat in 

een tijd van diepe economische crisis. 

Dat laat zien dat Den Haag op de goede 

weg zit en dat hier nog steeds bedrijven 

naartoe willen komen. Per saldo groeit 

het aantal bedrijven dan ook nog ieder 

jaar in onze stad.

Dan gaan we nu langzaamaan 
richting de gemeenteraadsver-
kiezingen van volgend jaar. Ben 
je erbij?
Absoluut. Het afdelingsbestuur heeft 

mij voorgedragen als lijsttrekker en 

daar heb ik veel zin in.

Als lijsttrekker zal ik uitdragen dat de 

VVD wil blijven investeren in de stad 

en in het verdienvermogen van de stad. 

In de eerste plaats betekent dat dat 

bedrijven en mensen graag hier in de 

stad moeten willen zijn. Dat betekent 

betaalbare koopwoningen, opgeruimde 

straten, veilige buurten en goede be-

reikbaarheid. Dat is wat de VVD hier 

in Den Haag de afgelopen jaren heeft 

laten zien. In opeenvolgende colleges 

hebben altijd VVD’ers gezeten die op 

deze prioriteiten hebben ingezet. Dat 

wil ik voortzetten. En ik heb gelukkig 

genoeg campagne-ervaring om dat ook 

met scherp en duidelijk neer te zetten. 

Hagenaars zullen daar dus zeker van 

horen.

“Blijven investeren in de stad”

boudewijn revis:

Boudewijn Revis is een wethouder Financiën met een bijzonder verhaal: terwijl gemeen-

ten in het hele land met moeite de boel financieel op orde weten te houden, presen-

teerde hij vorige maand een overschot van 115 miljoen euro. Overheden die de boel op 

orde hebben ziet de VVD graag, dus tijd om eens nader kennis te maken. 

naast stadsbeheer ben je ook 
verantwoordelijk voor financi-
en en dat is natuurlijk voor de 
VVD een ontzettend belangrij-
ke portefeuille. terwijl in heel 
nederland gemeenten met pijn 
en moeite de financiën slui-
tend krijgen, heb jij in april een 
voorjaarsnota gepresenteerd 
met een overschot van zo’n 
115 miljoen euro. hoe heb je 
dat voor elkaar gekregen?
Ik ben er trots op dat Den Haag financi-

eel gezond is, juist in een moeilijke tijd. 

Daar hebben we als VVD met onze coa-

litiepartners hard aan gewerkt. We heb-

ben moeilijke keuzes moeten maken. In 

de eerste plaats heeft de VVD er bij de 

coalitieonderhandelingen aan het be-

gin van deze raadsperiode al op aange-

drongen om fors te snijden, omdat we 

moeilijke tijden zagen aankomen. Als 

je er vroeg bij bent en op tijd maatre-

gelen afspreekt, dan zie je dat dat zich 

uitbetaalt. We hebben ingegrepen om 

te zorgen dat we genoeg vlees op de 

botten hebben, zodat we het vermogen 

hebben om klappen op te vangen. Want 

zoals we al voorzagen, moest het Rijk 

verder bezuinigen en moeten we het 

elk jaar weer met minder geld doen. 

Die 115 miljoen euro hebben we dus 

hard nodig om, gezien de nu bekende 

bezuinigingen, de komende jaren het 

huishoudboekje op orde te houden. 

Dat is een hele prestatie, zeker 
omdat dat is gelukt zonder de 
belastingen te verhogen. er is 
dus flink gesnoeid in de uitga-
ven.
Sterker nog, deze periode hebben we 

de OZB met tien procent verlaagd. Vo-

rig jaar waren we de enige grote ge-

meente die de OZB verlaagde. Als je wil 

ingrijpen, moet je echte keuzes durven 

maken en dat hebben we ook gedaan. 

De VVD had bijvoorbeeld in zijn verkie-

zingsprogramma staan om fors te bezui-

nigen op cultuur en dat is ook gebeurd. 

Voor Den Haag als internationale stad is 

het belangrijk dat we op het gebied van 

‘topcultuur’ goede instellingen hou-

den, maar op wijkniveau viel gewoon 

heel veel te bezuinigen: daar moest het 

lokale subsidiebeleid worden ingericht. 

Dat betekent bijvoorbeeld dat er geen 

ruimte is voor doelgroepsubsidies voor 

amateurclubs op wijkniveau. Daarnaast 

hebben we ook scherp gekeken naar 

wat nu echt gemeentelijke kerntaken 

zijn en waar  mensen in de stad meer 

zelf kunnen doen. Bijvoorbeeld stads-

boerderijen en wijkbibliotheken. Daar-

van hebben we er een aantal afgestoten 

en een deel daarvan is ook gewoon door 

mensen zelf overgenomen.

Met de bezuinigingen hebben we ook 

geld vrijgespeeld voor investeringen 

die de economische groei en bloei van 

Den Haag stimuleren. Naast het verla-

gen van de OZB, hebben we gekozen te 

investeren in andere tastbare projecten 

die de Haagse economie een impuls ge-

ven. Daarvoor hebben we bijvoorbeeld 

extra geld uitgetrokken voor het op orde 

houden van de openbare ruimte, zodat 

mensen Den Haag als een aantrekkelij-

ke stad blijven zien. We doen ongelofe-

lijk ons best om de bereikbaarheid van 

Den Haag te verbeteren. Collega Peter 

Smit heeft gezorgd dat we eindelijk de 

Rotterdamse Baan, de belangrijke ver-

binding tussen de A4 en het centrum, 

gaan aanleggen, waardoor Den Haag 

beter bereikbaar wordt vanuit de re-

gio. Dat is van essentieel belang voor 

de economie. En ik heb een aandelen-

eind vorig jaar ben je sander 
Dekker opgevolgd als wethou-
der financiën en stadsbeheer. 
hoe bevalt het?
Ik heb de mooiste baan van Nederland. 

Als wethouder in een stad als Den Haag 

kun je het verschil maken. Stadsbeheer 

gaat over bijna alles wat mensen op 

straat tegenkomen. Natuurlijk verdeel 

ik daarbij schaarste: ik heb maar een be-

perkt budget. Daarom maak ik bij stads-

beheer keuzes die mensen iedere dag in 

hun directe omgeving tegenkomen, zo-

dra ze hun voordeur uitstappen. Ik kan 

beslissen recreatie op het water aan-

trekkelijker te maken voor Hagenaars 

door onze grachten  op te schonen en 

beter toegankelijk  te maken. Of ik kan 

beslissen dat we het onkruid in de stra-

ten vaker gaan wieden, zodat mensen 

zich prettiger voelen in hun buurt. Dat 

gaat soms om hele kleine dingen, die 

samen echter voorwaardelijk zijn voor 

een aantrekkelijke woonomgeving. Het 

zijn juist deze zaken die op orde moe-

ten zijn om een aantrekkelijke vesti-

gingsplaats te blijven voor bedrijven 

én bewoners. Mensen kunnen daaraan 

zien dat ze voor hun belastingcenten 

een goed onderhouden en nette stad 

terugkrijgen. Dat vind ik een kerntaak 

van de overheid.

hiervoor was je landelijk cam-
pagnemanager van de VVD en 
vervolgens directeur van het 
algemeen secretariaat. toen 
was je heel erg met de hoofd-
lijnen van de ‘haagse’ landelij-
ke politiek bezig en nu met de 

heel concrete haagse stadspo-
litiek. Dat moet even omscha-
kelen zijn.
Ik ben inderdaad een beetje verhuisd 

van het Binnenhof naar Den Haag. Dat 

is een heel andere wereld. Als je deze 

stad mag besturen krijg je met directe 

problemen te maken van mensen die 

met elkaar moeten samenleven op een 

heel druk stukje van het land. Lande-

lijke politiek, zeker als je met campag-

nes bezig bent, gaat over beeldvorming, 

over lange termijn. Als wethouder in 

een grote, groeiende stad gaat het om 

heel concrete acties. Ik krijg met tast-

bare problemen te maken van mensen 

die met elkaar samenleven in een heel 

druk stukje van het land.
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reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

“we investeren in tastbare 
projecten die de haagse 
economie een impuls geven”



nieuwe richtlijn - Wat hebben 

Europa en roken met elkaar te maken? 

Het veelbesproken rookverbod in de ho-

reca is namelijk nationaal geregeld. De 

producteisen aan de tabaksproducten en 

tabakssubsidies worden echter Europees 

geregeld, waaronder de verpakkingen. 

Die eisen moeten in heel Europa gelijk 

zijn, omdat wij één gemeenschappelijke 

markt hebben. Alle tabaksproducenten 

moeten een gelijk speelveld hebben om te 

kunnen concurreren. Momenteel wordt 

in Brussel de gevoelige tabaksproducten-

richtlijn herzien. Als lid van de commis-

sie Volksgezondheid in het Europees Par-

lement behandel ik deze richtlijn. 

Eurocommissaris Tonio Borg (Volksge-

zondheid) heeft voorgesteld om de ei-

sen aan verpakkingen behoorlijk aan 

te scherpen. Daarmee wil de Europese 

Commissie vooral de jeugd ontmoedigen 

om te roken. 94% van alle rokers begint 

namelijk voor hun 25e levensjaar met 

roken. Volgens het nieuwe voorstel moet 

75% van de voor- en achterkant van een 

sigarettenpakje bestaan uit schrikbaren-

de afbeeldingen en teksten om roken te 

ontmoedigen. Het merk is dan nauwe-

lijks zichtbaar op het pakje. Er mogen 

ook geen smaakstoffen meer worden 

toegevoegd, waardoor bijvoorbeeld men-

tholsigaretten worden verboden. In Ne-

derland worden deze sigaretten weinig 

gerookt, maar in Polen zijn 3 op 10 van 

de verkochte sigaretten mentholsigaret-

ten. Door de aanscherping wordt effec-
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roken verbieden?

tief 30% van het marktaanbod in Polen 

verboden. 

Roken is zeer schadelijk voor de gezond-

heid. Het kost 25 miljard per jaar aan 

extra gezondheidskosten in de EU. Om 

nog maar te zwijgen over de tabakland-

bouwers in de Europese Unie die jaarlijks 

honderden miljoenen subsidie mogen 

ontvangen. Tegelijkertijd worden tabaks-

producten in veel lidstaten zwaar belast 

via accijnzen en andere belastingen, vol-

gens Eurostat voor meer dan honderd 

miljard per jaar. Daarmee is de sigaret, 

naast de auto, een melkkoe voor de over-

heid.  

In de debatten tussen politici, de tabaks-

industrie en de anti-rookorganisaties lo-

pen de emoties hoog op. Ik probeer vooral 

vanuit een realistische blik deze richtlijn 

te bekijken. De nu voorgestelde richtlijn 

is betuttelend en hypocriet. Waarom 

wordt roken niet helemaal verboden als 

het echt zo schadelijk voor onze gezond-

heid is? Het gebruik van asbest is verbo-

den omdat er één kankerverwekkende 

bestandsdeel bevat, in een gemiddeld 

tabaksproduct zitten kennelijk meer 

dan zeventig schadelijke elementen. Om 

roken bij de jeugd te ontmoedigen, zou 

het een idee kunnen zijn om de inhoud 

van een pakje sigaretten te verdubbelen, 

waardoor de stap om te gaan roken veel 

duurder wordt. Dan zijn nog grotere en 

afschrikkende plaatjes wellicht niet no-

dig. Het dilemma blijft in hoeverre de 

overheid moet ingrijpen om roken te 

ontmoedigen, want de vrijheid van het 

individu is voor mij als liberaal belang-

rijk. Als echter de meerderheid van het 

Europees Parlement kiest voor het voor-

gestelde ontmoedigingsbeleid, dan vind 

ik dat de opgehaalde euro´s uit accijnzen 

ook direct geïnvesteerd moeten worden 

in de gezondheidszorg en informatie-

voorziening richting jongeren. 

Graag hoor ik uw suggesties en opmerkin-

gen om roken onder de jeugd te ontmoe-

digen of om deze richtlijn te verbeteren, 

zowel van liberale rokers als niet-rokers. 

Het gevecht in het Parlement is net be-

gonnen. 

jan.mulder@europarl.europa.eu

hans van Baalen

buitenlandse Zaken,

Veiligheids- en defensiebeleid, 

industrie en energie

jan mulder

burgerlijke Vrijheden,

Justitie en binnenlandse

Zaken, begrotingscommissie

en begrotingscontrole

toine manders

interne Markt,

Juridische Zaken

toine.manders@europarl.europa.eu

schaliegas kan europa energie-
onafhankelijk maken

niet treuzelen - Energie is de 

basis voor de moderne economie. De 

industriële revolutie voltrok zich in 

landen met veel steenkool. Daarna 

zorgden olie en gas voor economische 

ontwikkeling, welvaart en het beïn-

vloeden van geopolitieke verhoudin-

gen. Tijdens de oliecrisis in 1973 bleek 

dat de energievoorziening niet is ge-

garandeerd. Dat het nu mogelijk is uit 

schaliegesteente rendabel gas te win-

nen, heeft grote gevolgen voor onze 

economie en politieke onafhankelijk-

heid. De discussie over schaliegas moet 

gevoerd worden aan de hand van de 

thema’s veiligheid, economie, milieu 

en (geo)politiek.

Met de winning van schaliegas zullen 

de gasprijzen in Amerika drastisch da-

len. Waarom treuzelt Europa dan met 

het exploiteren van deze energiebron? 

Het antwoord is: wantrouwen en de 

vrees dat het winnen ervan niet veilig 

is. Onder deskundigen bestaat echter 

brede consensus dat het boren naar 

schaliegas niet anders is dan het boren 

naar conventioneel aardgas. Het is niet 

gevaarlijker is dan het winnen van ge-

othermische warmte of olie. Daarbij 

heeft Nederland de grote troef dat er al 

een dicht vertakt en veilig gasnet ligt 

waardoor extra investeringen in infra-

structuur niet meer nodig zijn.

Zowel energiebedrijven als het Staats-

toezicht op de Mijnen (toezichthouder 

op de winning van delfstoffen) hebben 

vertrouwen dat schaliegas veilig kan 

worden gewonnen. De minister van 

Economische Zaken heeft derhalve in-

gestemd met het verlenen van enkele 

opsporingsvergunningen. Er is een mo-

ratorium op boringen ingesteld totdat 

een aanvullend onderzoek naar risico’s 

is afgerond. Terecht, want veiligheid is 

een belangrijke randvoorwaarde voor 

de winning van schaliegas.  

De winning van schaliegas levert veel 

werkgelegenheid op. Alleen al Neder-

land heeft twee- tot vijfhonderd mil-

jard kuub schaliegas in de ondergrond 

zitten. Waarde: 130 tot 300 miljard 

euro. Door het ruim voorradige en 

schone schaliegas is er tijd om te wer-

ken aan duurzame alternatieven voor 

fossiele energie. En door die immense 

hoeveelheden schaliegas in de wereld 

kan de uitstoot van CO2 omlaag. 

Amerika wordt dankzij schaliegas voor 

zijn energievoorziening versneld onaf-

hankelijk van de buitenwereld. Europa, 

waaronder Nederland, moet dat ook 

worden. Thans is het voor zijn energie 

in grote mate afhankelijk van instabie-

le en autoritaire regimes en dat wordt 

er niet beter op nu de gasvelden van de 

Noordzee en Groningen leeg raken. Bo-

vendien kunnen Nederland en andere 

lidstaten de miljarden euro’s aan scha-

liegas goed gebruiken. 

Als deskundigen oordelen dat scha-

liegas veilig kan worden gewonen, is er 

geen reden om nog langer te wachten 

met proefboringen om te zien of, waar 

en hoeveel schaliegas er valt te winnen. 

Het is hoog tijd om de Europese scha-

liegasvoorraden in kaart te brengen en 

ons te richten op een veilige wijze van 

exploitatie. Schaliegas biedt Europa, 

en Nederland, de kans op een industri-

ele opleving, lagere gasprijzen, lagere 

milieubelasting, grotere energieon-

afhankelijkheid en een sterkere (geo)

politieke positie. Daar kan niemand 

tegen zijn. Schaliegas moet onderdeel 

worden van de energiepolitiek van de 

EU in nauwe samenwerking met de 

lidstaten. 

Hans van baalen, leider van de VVd-de-

legatie in het europees Parlement 

karel burger dirven, lid van de VVd-

fractie in de Provinciale Staten van 

noord-Holland. 

dit artikel werd in verschillende media 

gepubliceerd. 

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

“de winning van schaliegas 
levert ook werkgelegenheid op”

Dezer dagen wordt in alle lidstaten van 

de Europese Unie nagedacht over de sa-

menstelling van de kandidatenlijsten 

voor de Europese verkiezingen van vol-

gend jaar. Echter, de werkzaamheden 

van het Europees Parlement kunnen niet 

overal op dezelfde belangstelling rekenen 

als de werkzaamheden van de nationale 

parlementen. Dat is jammer, want sinds 

de inwerkingtreding van het Verdrag 

van Lissabon is de wetgevende bevoegd-

heid van het Europees Parlement enorm 

toegenomen en verdient het minstens 

dezelfde belangstelling als een nationaal 

parlement. 

Op het gebied van het vaststellen van de 

begroting was de invloed al groot, maar 

nu heeft het EP op zeer veel terreinen een 

beslissende stem in het vaststellen van de 

wetgeving. De lidstaten hebben voor dit 

recht wel bedongen dat een meerder-

heid in het EP voldoende moet zijn. Een 

absolute meerderheid is noodzakelijk 

voor het vaststellen van verordeningen 

en richtlijnen en dat betekent in de prak-

tijk dat twee derde van de aanwezigen 

voor moet stemmen. In de afwezigheid 

van een oppositie en een regeringspartij 

betekent het ook dat een EP-lid vaak op 

kracht van zijn argumenten het pleit kan 

beslechten en dus meer invloed kan uit-

oefenen dan in een nationaal parlement 

het geval is. 

Daarom is het van belang dat de kandi-

daten voor het EP van hoge kwaliteit zijn: 

ze moeten over een grote werkkracht be-

schikken en van vele markten thuis zijn. 

Door de toetreding van Kroatië heeft een 

aantal landen een parlementszetel moe-

ten inleveren, maar gelukkig behoudt 

Nederland haar 26 zetels. 

europese verkiezingen
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Tussendoor levert persoonlijk medewer-

ker Merel Zeilstra, samen met beleidsme-

dewerker Mark Thiessen nog ‘even’ twee 

series schriftelijke vragen in voor toekom-

stige debatten. 

Begin van de middag presenteert Jasper, 

een scholier die drie dagen had meegelo-

pen, de resultaten van zijn werk. Mooi om 

te zien hoe snel enthousiaste scholieren 

die zich er in durven storten het maat-

schappelijk belang van de politiek door-

zien. Hij krijgt van Pieter Duisenberg, 

Roald van der Linde en mij (met dank aan 

de persoonlijk medewerkers!) een mooi 

getuigschrift mee. 

Laatste overleg over het F16-debat van die 

avond en alles nog eens controleren op 

feiten, mogelijke interrupties en politie-

ke gevoeligheden. Er volgt een rommelige 

middag met veel heen en weer lopen. 

Leuk is de kennismaking met Steffen Wes-

terburger die met ingang van 1 mei als 

stagiaire mijn team komt versterken. Hij 

heeft al ervaring bij de NAVO en gaat ons 

vanuit dat perspectief helpen met naden-

ken over het verdiepen van internatio-

nale materieel defensie samenwerking. 

Daarna volgen nog twee inhoudelijk be-

sprekingen. 

Met Merel Zeilstra evalueer ik ons overleg 

van een week eerder met de vice-voorzit-

ter van de Raad van State over de span-

ning tussen actieve informatieplicht van 

de minister en het recht op informatie 

van het parlement. Ik vind dat wij in de 

Vaste Commissie Defensie teveel tussen-

rapportages opvragen. Er liggen zoveel 

gedetailleerde rapportages dat we er met 

moeite aan toe komen alles voldoende 

aandacht te geven. Samen met Angelien 

Eijsink van de PvdA wil ik daar wat aan 

doen. En Merel trekt dit onderwerp. 

 

Als laatste onderwerp van de middag 

spreek ik uitgebreid met stagiaire Ma-

soumah Hosseini over het verdiepen van 

internationale defensiesamenwerking, 

de problemen met soevereiniteit en be-

stuurlijke complexiteit. De minister heeft 

opgeroepen tot actie in de nationale 

parlementen omdat veel internationale 

samenwerking niet zo effectief is als zou 

kunnen. Met Masoumah zoek ik voorbeel-

den van succesvolle projecten waarmee 

Nederland het handelingsvermogen kon 

vergroten en de kosten verlagen. Het 

EATC in Eindhoven is de eerste. De ko-

mende weken leggen wij contacten met 

de betrokken nationale parlementen. Zij 

gaat haar bevindingen in mei presente-

ren aan de Partijcommissie Defensie. 

De Thorbeckezaal in de Tweede Kamer 

loopt vol en het debat begint. Omdat ik 

de toon wil zetten in het debat kies ik er 

voor om vooraan naast de griffier te gaan 

zitten. Onze kernboodschap is dat in 2013 

de beslissing over de vervanging 

van de F16 moet worden geno-

men. Verder uitstel is niet goed 

omdat de F16’s van lapwerk aan 

elkaar hangen, niet meer overal 

ter wereld inzetbaar zijn en 

compensatieorders met werkge-

legenheid veilig gesteld moeten 

worden. De keuze voor een spe-

cifiek jachtvliegtuig is aan het 

kabinet. Hoewel de politieke 

boodschap door sommige frac-

ties niet direct begrepen wordt, 

bleek dit later de harde kern 

van de strategie. D66 stuurt 

Donderdag 25 april was de laatste dag 

voor het meireces, traditioneel een lange 

en stressvolle dag. De dag begon met het 

naar school brengen van mijn zoon en 

daarna snel door naar Het Plein om sa-

men met fractiemedewerkers Mark Thies-

sen en Paul Weber de laatste hand te leg-

gen aan de spreektekst voor het F16-debat 

van die avond. Omdat er dezelfde dag een 

debat over fraude met toeslagen dreigde 

dat mogelijk zou samenvallen met ons 

debat, was er wel wat onzekerheid en 

hing er een voortdurende dreiging van 

stemmingen. We vreesden nachtwerk. 

Han ten Broeke start als voorzitter van de 

Vaste Commissie Defensie de Procedure 

Vergadering met als bijzonderheid dat 

enkele leden van onze commissie, waar-

onder ondergetekende, toezeggen later 

dit jaar de Militaire Conditie Proef te 

zullen afleggen. Een dag later heeft de Te-

legraaf hier in een aardig artikeltje aan-

dacht aan besteed. Eind van de ochtend 

worden alle Kamerleden door de fractie-

secretaris opgeroepen onze passen voor 

de inhuldiging op te halen en nog eens te 

controleren of we alle uitnodigingen voor 

onszelf en onze gasten goed in bezit heb-

ben. De druk van de inhuldigingsceremo-

nie begint ons nu echt te raken. 

ronald Vuijk
Ronald Vuijk is sinds de laatste verkiezingen Tweede Kamerlid en woordvoerder Defensie en is ondermeer bezig met het dossier opvolging F16. 

Het dossier over de opvolging van de F16 domineerde de gesprekken in de weken voorafgaand aan het meireces. In ons verkiezingsprogramma 

is er niet specifiek iets over opgenomen en in het regeerakkoord is afgesproken dat het kabinet in het najaar van 2013 op grond van een toe-

komstvisie een besluit neemt. Op donderdag 25 april voerde de Vaste Commissie Defensie een debat met de ministers Hennis en Kamp over de 

opvolging van de F16. Een bijzonder debat met als uitkomst dat wij wachten op de toekomstvisie van de minister. Een motie van D66 met een 

oproep voor een nieuwe kandidatenvergelijking werd later op de avond met een ruime meerderheid weggestemd omdat zo een kandidatenver-

gelijking tot nieuw uitstel zou leiden. Een mooie dag voor een dagboek. 

aan op een motie voor een derde kandi-

datenvergelijking, nog meer onderzoek 

en daardoor opnieuw vertraging. Een mo-

tie die in het daaropvolgend debat in de 

plenaire zaal onder aanvoering van VVD, 

PvdA en samen met CDA met klein rechts 

breed wordt weggestemd. 

Het debat over fraude met toeslagen was 

inmiddels uitgesteld en na een fractiever-

gadering volgt nog een lange stemronde. 

Rond 1:00 uur in de vroege vrijdagoch-

tend kom ik thuis, met die vrijdag op de 

agenda: jacquet, smoking, kapper, schoe-

nen poetsen... De Koning. 

Niet vergeten:
Inbreng voor het F16-debat
nog eens controleren 

Naast de griffier gaan 
zitten om de toon 
te kunnen zetten

Pas voor de inhuldiging
van de Koning ophalen
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energie-onafhankelijk europa herwint macht

een zelfverkozen onmacht staat 
europese energie-onafhankelijk-
heid in de weg. het roer moet 
om.
Het Europese machtsverval is ontluiste-

rend. Een eeuw geleden trokken Europese 

staatsmannen grenzen op andere conti-

nenten, de komende eeuw bepalen die con-

tinenten de grenzen waarbinnen Europese 

leiders nog invloed kunnen uitoefenen. 

De neergang van het Avondland hebben 

wij aan onszelf te wijten. De Amerikanen 

boden zestig jaar lang militaire zekerheid 

terwijl wij onbekommerd bouwden aan 

onze sociale zekerheid. Nu krijgt Europa de 

rekening gepresenteerd voor de eigen vei-

ligheid en doorgeschoten welvaartsstaat.

De VS boren zich intussen met schaliegas 

een weg naar energie-onafhankelijkheid en 

trekken zich steeds minder aan van Poetin 

of de oliesjeiks. Europa daarentegen gokt 

op ouderwetse kolen, onvoorspelbare wind 

en Russisch gas. Wij diversifiëren onze ener-

giebronnen pas als we worden afgesloten. 

Geen ander continent gaat zo achteloos om 

met macht als Europa.

Europa heeft dringend behoefte aan een re-

alistisch buitenlands- en veiligheidsbeleid. 

Niet omdat het populair is, maar omdat 

het moet. Een half miljard Europeanen fi-

nanciert de helft van het troepenaantal en 

het defensiebudget van de VS. Onze interne 

markt is nog steeds de grootste ter wereld, 

als handelsblok worden we gevreesd en 

zelfs ons stemgewicht in internationale or-

ganisaties is bovengemiddeld.

De EU zou een internationale machtsfac-

tor van betekenis kunnen zijn, maar is dat 

niet. Onze onveilige omgeving en onzekere 

economische toekomst vragen erom dat de 

EU meer met één stem spreekt, dat selec-

tief doet en niet normatief, maar juist in 

termen van macht.

We hebben geen behoefte aan een gemeen-

schappelijk standpunt over alle wereldpro-

blemen, wél over de problemen in de eigen 

regio. De persberichten van de Hoge Ver-

tegenwoordiger van het Europees buiten-

land- en veiligheidsbeleid, barones Ashton, 

zijn dood proza. Ze vertegenwoordigen de 

laagste gemene deler die lidstaten onder-

ling konden bereiken en worden pas we-

reldkundig nadat het US State Department 

de kranten al ruimschoots heeft gehaald. 

De huidige Europese buitenlandpolitiek 

stuit niet het machtsverval, maar is er de 

uitdrukking van. Dat moet anders.

wereldvreemd
Onze kracht als handelsblok is nog altijd 

ongeëvenaard. Daarom kan niemand onze 

industriestandaarden, zoals uitstootbeper-

kende maatregelen voor de auto-industrie, 

negeren. Hoewel de Europese autoindu-

strie hier goeddeels is vertrokken, kunnen 

realistisch geformuleerde Europese milieu-

eisen, mits ondersteunend aan onze han-

delspolitiek, de wereld hun wil opleggen.

Helaas frustreert de EU de wereldwijde 

consensus met haar wereldvreemde kli-

maatdoelstellingen, zoals op de mislukte 

klimaattop in Kopenhagen weer is geble-

ken. Terwijl de VS energie-onafhankelijk 

zijn en in 2017 Saoedi-Arabië van de troon 

stoot als ‘s werelds grootste olie- en gas-

producent, staat de Nabucco-pijplijn naar 

Europa droog, speelt Gazprom een behen-

dig verdeel-en-heerspolitiek en zijn we te 

netjes om te kapitaliseren op de bevrijding 

van Libië. Verkeerde, veelal linkse, keuzes 

en zelfverkozen onmacht staan Europese 

energie-onafhankelijkheid in de weg.

Het roer moet om. Er is namelijk geen regio 

ter wereld waar zowel de wet- en regelge-

ving als de overheidssubsidies klaarliggen 

om een werkelijk aaneengesloten ener-

giemarkt te realiseren. De koppeling van 

trans-Europese energienetwerken levert 

werkgelegenheid en lagere energiekosten 

op. Een goed functionerende Europese 

energiemarkt zorgt bovendien voor meer 

externe veiligheid. Energiepolitiek is na-

melijk buitenlandse politiek.

De ironie is dat een minder normatieve EU 

(onrealistische klimaatdoelstellingen) die 

haar eigen normen wél serieus neemt (re-

aliseren van de interne energiemarkt) snel 

energie-onafhankelijkheid kan bereiken. 

Die onafhankelijkheid verbetert onze posi-

tie in de wereld. Een externe politiek die, 

meer dan nu, uitgaat van onze kracht in-

zake handel, energie en milieu maakt van 

Europa een morele leider, in plaats van een 

dolend schaap.

Het laatste noodzakelijke ingrediënt voor 

deze externe politiek is dat de EU haar 

buitengrenzen bewaakt. De EU heeft 44 

duizend kilometer zee-grens en negendui-

zend kilometer landsgrenzen. In 2011 pro-

beerden ruim 135.000 illegale migranten 

via zee, land en door de lucht de EU binnen 

te komen.

europese buurtwacht
Ook grensoverschrijdende criminaliteit, 

terrorisme en cyberwarfare zijn bedreigin-

gen voor de Europese en daarmee Neder-

landse welvaart, vrijheid en veiligheid. Wij 

zijn dan ook voorstander van meer samen-

werking in Europa op defensiegebied.

Dat is iets anders dan meer Europese de-

fensiesamenwerking die via Brusselse 

instellingen verloopt. ‘Brussel’ moet zich 

beperken tot betere coördinatie van defen-

sie-uitgaven en het collecteren van bijdra-

gen voor lidstaten die buitengrenzen kun-

nen bewaken.

Europa moet meer veiligheid uit elke euro 

halen en meer euro’s gaan besteden aan 

veiligheid. Van de Maghreb tot Wit-Rusland 

en vooral vanwege de uitslaande brand in 

Syrië is de veiligheid van onze regio daad-

werkelijk in gevaar. De VS betalen onze 

brand- en inboedelverzekering niet langer, 

dus is er dringend behoefte aan een Euro-

pese buurtwacht.

De huidige Europese buitengrensbewa-

king, Frontex genaamd, moet meer ta-

ken, bevoegdheden en middelen krijgen.  

De nieuwe patrouillevaartuigen van de Ne-

derlandse marine, met hun enorme radar-

capaciteit, zijn bijvoorbeeld uitstekend toe-

gerust om patrouilletaken tussen Europa 

en Noord-Afrika te vervullen.

Wij kunnen de Arabische chaos en drei-

gende implosie van landen aan de andere 

kant van de Middellandse Zee niet de rug 

toekeren als we de veiligheid van ons con-

tinent willen garanderen. Goede buren ge-

dijen nu eenmaal bij stevige grenzen en die 

krijgen we niet zonder gemeenschappelijk 

Europees veiligheidsbeleid.

Dit najaar spreken Europese staatshoofden 

en regeringsleiders voor het eerst sinds 2004 

weer over Europees veiligheids- en buiten-

landbeleid. Alleen indien zij zich beperken 

tot handel, energie, milieu en buitengren-

zen kunnen zij het Europese machtsverval 

stuiten. Dat is hun dure plicht.

door: Han ten broeke

dit opiniestuk verscheen 

op 24 april in de Volkskrant
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Hans van Baalen is de lijsttrekker van 

de VVD bij de komende verkiezingen 

voor het Europees Parlement, die in 

mei 2014 zullen worden gehouden. 

Het Hoofdbestuur droeg hem eerder 

voor die positie voor en er zijn door de 

leden geen tegenkandidaten gesteld. 

Van Baalen: “Het is een bijzondere eer 

en een grote uitdaging om wederom 

de VVD-lijst voor de Europese verkie-

zingen in 2014 te mogen leiden. Het 

gaat er daarbij om de Nederlandse 

belangen en de liberale beginselen 

van vrijheid en democratie in Europa 

veilig te stellen.”

Het Hoofdbestuur laat weten ver-

heugd te zijn met Van Baalen als lijst-

trekker. “Sinds 2009 is Van Baalen 

leider van de VVD-delegatie in het 

Europees Parlement en is daarnaast 

ook voorzitter van de Liberale Inter-

nationale. Hij kent de Europese libe-

ralen daardoor als geen ander. De af-

gelopen jaren heeft Van Baalen laten 

zien uitstekend te manoeuvreren in 

de vaak complexe beïnvloedings- en 

besluitvormingsprocessen in Brussel. 

Ook wist hij daarbij concrete resul-

taten te behalen. Onder zijn leiding 

is de VVD-delegatie zowel binnen de 

Europese liberale fractie als binnen 

het bredere Europees Parlement een 

invloedrijke speler. Met Hans van 

Baalen als delegatieleider van de VVD 

wordt het Nederlandse belang goed 

vertegenwoordigd in het Europees 

Parlement.

Daarnaast heeft Van Baalen bewezen 

via mediaoptredens en spreekbeur-

ten ook bij onze Nederlandse achter-

ban draagvlak te kunnen verwerven 

voor de standpunten van de VVD in 

Europa. We hebben er dan ook veel 

vertrouwen in dat Hans van Baalen 

de partij volgend jaar naar een goed 

verkiezingsresultaat zal leiden.”

hans van Baalen lijstrekker voor europees parlement

Len Rempt-Halmmans de Jongh

De goedlachse en geestige Len was van 1979 tot 1994 

Tweede Kamerlid en zette zich onder andere in voor 

de rechten van vrouwen, consumenten en energie-

zaken. De VVD denkt met veel waardering terug aan 

haar inzet, enthousiasme en betrokkenheid. 

In memoriam

twentse VVD’ers voor het goede doel
op de fiets naar sint petersburg

Jan Veerenhuis (45) en Chris Walraven 

(65) van de VVD Twenterand vertrekken 

op 10 juni 2013 op de fiets naar Sint Pe-

tersburg. De fietstocht over 2400 kilo-

meter wordt georganiseerd in het kader 

van het Nederland-Rusland jaar en de 

opbrengsten komen volledig ten goede 

aan weeshuis nr. 11 in Sint Petersburg. 

Veerenhuis: “Ik doe een oproep aan alle 

partijgenoten om ons te sponsoren, zo-

dat we onze doelstelling van 10.000 euro 

voor de weeskinderen ook daadwerkelijk 

kunnen halen. We hebben dit bedrag ze-

ker nog niet bereikt en kunnen uw hulp 

daarbij goed gebruiken.”

Wat de tocht extra bijzonder maakt is dat 

de beide heren bepaald geen fanatieke 

sporters waren. Vooral fractievoorzitter 

Walraven moest stevig aan de bak om er 

de nodige kilo’s af te trainen. Inmiddels 

is hij al zo’n 30 kilo kwijt. Walraven: “Een 

echte enthousiaste fietser word ik nooit, 

maar ik doe er alles aan om Sint Peters-

burg te halen, want het is voor een heel 

goed doel.” De intocht van de twee fiet-

sers  wordt georganiseerd door het Rus-

sische Rode Kruis en de Stichting Vrien-

den van Sint Petersburg. Op de speciaal 

ontwikkelde website www.fietsgiganten.

nl kunt u alle informatie vinden en tij-

dens de tocht kunt u de twee fietsers hier 

live volgen. 

www.fietsgiganten.nl

Het Algemeen Secretariaat heeft 

vorige maand een wel heel bijzon-

dere schenking ontvangen van Loek  

Marico uit Kloetinge. Door vererving 

is de heer Marico in bezit gekomen 

van een tot noch toe onbekende ori-

ginele krijttekening van een van de 

oprichters van de VVD: P.J. Oud.

Halverwege de jaren ’50 heeft een 

vriendin van de heer Marico Oud geïn-

terviewd voor de schoolkrant van het 

Goese Lyceum. Onder de indruk van de 

VVD- voorzitter, is zij in die periode in 

bezit gekomen van de tekening. Door 

verhuizing naar het buitenland (New 

York) heeft het werk vervolgens tien-

tallen jaren op een zolder gestaan en 

is pas onlangs herontdekt. Het portret 

heeft een prominente plaats gekre-

gen in de Oud-zaal van het Algemeen  

Secretariaat van de VVD.

krijttekening
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als liberaal zakendoen in communistisch Vietnam

korthals en Van de stadt bezoeken “4th china-europe
high-level political parties forum”

Van der steur presenteert pamflet
rechten van het slachtoffer

Het uitgestrekte land in Zuid-Oost Azië met bijna 

honderd miljoen inwoners, onder de schaduw 

van grote broer China heeft vele ingrediënten om 

een industriële wereldspeler te worden.

Enerzijds is Vietnam bij velen bekend als het com-

munistich bestuurde land waar het eenpartijen-

stelsel nog altijd van toepassing is. Het land dat 

bij velen bekend is (geworden) door de Vietnam-

oorlog. Door de inzet van chemische wapens zijn 

de gevolgen uit deze zwarte pagina van de wereld-

geschiedenis, met name in het zuiden, nog steeds 

in het straatbeeld zichtbaar. Daarnaast is corrup-

tie op grote schaal een immens probleem. Wie 

als verkeersagent aan de slag wil moet ongeveer 

10.000 dollar (ongeveer drie keer modaal) aftikken 

om de hoofdcommissaris ervan te overtuigen dat 

je uit het goede hout gesneden bent. 

Aan de andere kant  heeft het socialistische regi-

me in 1986 het startsein gegeven voor enkele eco-

nomische hervormingen. Zo werd het in beperkte 

mate mogelijk om particuliere bedrijven op te zet-

ten. Tevens werden handelscontacten met andere 

landen op touw gezet. Dit leidde tot buitenlandse 

investeringen, kennis en toerisme. Momenteel 

investeert het communistische bestuur flink  in 

onderwijs en infrastructuur. Jaar na jaar worden 

economische groeicijfers gerealiseerd waar we in 

Europa alleen maar van kunnen dromen. Boven-

dien is het gemiddelde inkomen per hoofd van de 

bevolking inmiddels 3500 dollar. Begrippen als 

vergrijzing, economische recessie en milieuwet-

ten zijn termen die het veelal jonge arbeidsleger 

in Vietnam niet kent. Zorgdragen voor je familie 

daarentegen wel. 

Momenteel verblijf ik voor zaken in Hải Phòng, 

honderd kilometer ten oosten van de hoofdstad 

Hanoi. Deze stad, met bijna 2,5 miljoen inwoners, 

kenmerkt zich als het Rotterdam van Vietnam en 

is één van de grootste havensteden in Zuid-Oost 

Azië. Het straatbeeld  is divers met een continue 

stroom van motorfietsen en trucks, straatverko-

pers en kleine fabriekjes die vanuit de woonka-

mer gerund worden. 

Als Nederlands bedrijf, opererend in de mari-

tieme industrie, investeren we in Vietnam en 

treffen we momenteel voorbereidingen om ons 

productieproces zo snel mogelijk operationeel te 

krijgen. De algemeen directeur en ik hebben alles 

opgebouwd: contracten afsluiten, gekwalificeerd 

personeel aannemen, leveranciers zoeken, het ad-

ministratieve proces doorgronden en natuurlijk 

het dagelijkse proces managen. 

De verschillen met Nederland zijn gigantisch. 

Om te kunnen slagen in Vietnam heb je allereerst 

gezond verstand nodig. Daarnaast moet je ambi-

tieus en volhardend zijn en veel doorzettingsver-

mogen hebben.

Vietnam heeft ongekende mogelijkheden, een le-

ger aan vitale arbeidskrachten, een groeiende bin-

nenlandse markt en de vraag uit de rest van Azië 

is reusachtig. 

Als je in Vietnam woont realiseer je je eens te 

meer dat in Nederland heel veel zaken goed gere-

geld zijn. We zouden naar mijn mening wel wat 

vaker trots mogen zijn op ons land, in plaats van 

een negatieve - vaak populistische -  tendens te 

volgen. Natuurlijk bevinden Nederland en de Eu-

ropese Unie zich momenteel in een economisch 

en financieel moeilijke situatie. Toch denk ik dat 

het belangrijk is om oog te houden voor positieve 

zaken en ons te realiseren dat we het relatief ge-

zien nog steeds uitstekend doen.  Denk aan ons 

welvaartsniveau, de hoge kwalitatieve zorg die 

breed toegankelijk is, de topuniversiteiten en de 

uitstekende infrastructuur. Laten we als Neder-

landers weer trots zijn op ons land, kansen pak-

ken en vooral uitdagingen aangaan. Ook over de 

grenzen.

Tekst: ivo van breukelen 

Partijvoorzitter Benk Korthals en Internationaal Secretaris Pieter van de Stadt 

hebben op 22 en 23 april de 4e bijeenkomst van Europese politieke partijen en de  

Chinese Communistische partij in Suzhou, China bezocht. De VVD was hier als enige 

Nederlandse politieke partij voor uitgenodigd. In totaal waren er vijftig partijen uit 

twintig Europese landen. Naast een intensief programma met discussiegroepen was 

er een cultureel programma en een trip door Suzhou. En er was de verrassing van 

een Chinees galadiner:  8 gangen in 1 uur (!).

Zowel Benk Korthals als ik hadden van de 

Chinese organisatoren een rol in het pro-

gramma gekregen. Ik leidde de discussie 

van de eerste werkgroep: “How to build 

a cooperative and win-win China-Europe 

community of common destiny”. Hier 

bleek al snel dat de kijk van China op 

handel steeds liberaler wordt. Win-win 

moet toch vooral uit handelsliberalisa-

tie komen. Aardig was ook het antwoord 

van professor Qu Xing, voorzitter van het 

China Institute of International Studies 

(CIIS) op een vraag van een vertegenwoor-

diger van Nieuwe Democratie (Grieken-

land) over de Europese politiek van bezui-

nigen. Volgens Qu Xing is de consumptie 

in Europa simpelweg te hoog in relatie 

tot het productieniveau en dat is volgens 

hem het gevolg van teveel beloftes van 

politici onder druk van verkiezingen. 

Democratisering is daarom voor de Com-

munistische Partij van China (CPC) ook in 

economisch opzicht nog geen aantrekke-

lijke optie.

Korthals was een van de drie Europese 

sprekers bij de plenaire afsluiting en hij 

sprak over de belangrijke en zeer goede 

relaties tussen Nederland en China. Daar-

naast vroeg hij aandacht voor de slachtof-

fers van de aardbeving die China trof op 

onze dag van aankomst. De aardbeving 

was ook ter sprake gekomen in het bilate-

rale gesprek dat Korthals had met Li Jin-

Jun, vice minister van het International 

Department van het CPC Central Com-

mittee. Li JinJun verwees naar de reactie 

van de Chinese autoriteiten op de aard-

beving om de snelle ontwikkeling van de 

CPC en de Chinese overheid te duiden. 

Nog maar enkele jaren geleden zou, vol-

gens Li JinJun, de Chinese regering haar 

reactie op de aardbeving vooral hebben 

gericht op de reputatie van China en de 

CPC. Nu stond voor de Chinese overheid 

het redden van de slachtoffers voorop. 

Volgens Li JinJun heeft het 18e partijcon-

gres van de CPC mensen daadwerkelijk 

op de eerste plaats gezet.

In dat bilaterale gesprek stond de relatie 

tussen de VVD en de CPC echter voorop. 

Volgens Li JinJun blijft die achter bij de 

uitstekende Chinees-Nederlandse rela-

ties. Hij gaf aan dat die relatie gebaseerd 

moet zijn op wederzijds respect, begrip 

en ‘niet-inmenging in interne aangele-

genheden’. Korthals antwoordde dat hij 

de relatie zeker wil verbeteren en een 

bezoek van een Chinese delegatie aan de 

VVD op prijs zou stellen. Maar betekende 

volgens Li JinJun ‘niet-inmenging’ dat er 

niet over mensenrechten kon worden ge-

sproken? Daarop was het antwoord ont-

kennend. Niet-inmenging betrof elkaars 

partijen en besluitvorming. Mensenrech-

ten waren volgens Li JinJun geen interne 

kwestie. Hij gaf aan dat de CPC open staat 

voor discussie met de VVD over mensen-

rechten, zolang dat op basis van gelijk-

waardigheid zou zijn en er niet slechts 

met het vingertje gewezen zou worden.

Al met al een zeer prettig en interessant 

bezoek dat duidelijk maakte dat de Chi-

nese regering zeer veel waarde hecht 

aan de relatie met Nederland en de VVD. 

Men is zich er zeer van bewust dat Ne-

derland de tweede handelspartner in de 

EU is en de derde investeerder in China. 

China ziet in Nederland en de VVD een 

belangrijke partner inzake (vrij)handel. 

En dat besef is wederzijds. Het is zaak de 

goede handelsrelaties te gebruiken om 

met China en de CPC in open dialoog te 

gaan over zaken als democratie en men-

senrechten. Wil China bijvoorbeeld de 

corruptie onder controle krijgen, dan 

zal de Chinese burger ook democratische 

invloed op het beleid van de machtheb-

bers moeten krijgen. De snel groeiende 

Chinese middenklasse vraagt die invloed 

ook in toenemende mate. Het is zaak een 

evenwicht te vinden tussen het laten kie-

zen door China van zijn eigen tempo en 

ontwikkeling en voortdurende aandacht 

te blijven vragen voor de rechten van Chi-

nese burgers. Want daarin had Li JinJun 

gelijk: mensenrechten zijn geen interne 

zaak.

door Pieter van de Stadt

pamflet gepresenteerD - Als 

het aan de VVD ligt, krijgen slachtoffers 

van een misdrijf meer aandacht en meer 

rechten. VVD Tweede Kamerlid Ard van 

der Steur : “De VVD zet zich krachtig in 

voor slachtoffers van misdrijven. Wij zijn 

ervan overtuigd dat hun positie voor, tij-

dens en na het proces nóg beter kan. Dit 

is belangrijk, want een sterke positie ván 

en duidelijke rechten vóór het slachtof-

fer dragen bij aan de verwerking van het 

leed”. Om deze doelstelling te verwezen-

lijken, presenteerde Van der Steur on-

langs een pamflet met daarin 25 concrete 

voorstellen.

Voor slachtoffers zijn wat de VVD be-

treft vijf zaken van belang: een goede 

informatievoorziening over het proces; 

bescherming tegen de dader; wettelijk 

vastgelegde rechten; en betere schadever-

goeding en herstelmaatregelen. “Op deze 

vijf zaken zet de VVD dan ook vol in”, al-

dus Van der Steur.

goede informatievoorziening en 
meer rechten voor slachtoffers
Het gepresenteerde pakket aan maatre-

gelen zal ervoor zorgen dat het slachtof-

fer beter op de hoogte wordt gesteld als 

er iets verandert in de hechtenis van de 

dader. Of als de dader bijvoorbeeld met 

verlof gaat of vrijkomt. Ook verbetert het 

een aantal rechten van het slachtoffer 

of legt deze nadrukkelijk wettelijk vast. 

Van der Steur: “Zo willen wij dat slachtof-

fers altijd recht hebben op een advocaat, 

desnoods betaald door de overheid, en 

dat slachtoffers die daar behoefte aan 

hebben, makkelijker van naam kunnen 

veranderen”.

snellere schadevergoeding en 
betere afwikkeling
Ook in de afwikkeling van het strafproces 

wordt de positie van het slachtoffer ver-

beterd. “We regelen dat slachtoffers mid-

dels herstelmaatregelen en een schade-

vergoeding hun leven sneller op de rails 

krijgen. Omdat niet alleen de dader, maar 

de samenleving als geheel dit aan slacht-

offers verplicht is”, aldus van Der Steur. 

Zo stelt hij voor dat slachtoffers langer 

de tijd krijgen om een schadevergoeding 

in te dienen, dat het schadefonds sneller 

schade aan het slachtoffer vergoedt en 

dat schade altijd verhaald wordt op de 

dader. Ook wil hij mediation tussen bei-

de partijen stimuleren. De praktijk leert 

namelijk dat hierdoor schadevergoeding 

sneller wordt betaald en het verwerkings-

proces beter verloopt.

Van der Steur heeft het pamflet aan-

geboden aan Martin Roos, oprich-

ter en secretaris van de Stichting 

Aandacht Doet Spreken (ADS), een 

belangenvereniging die opkomt 

voor de belangen van slachtoffers. 

Door gesprekken met ADS, andere 

slachtofferorganisaties en vele 

slachtoffers zijn deze voorstellen 

tot stand gekomen. De komen-

de tijd zal de Tweede Kamer 

veel komen te spreken over 

het beleid voor slachtoffers 

van een misdrijf.

Het pamflet is te lezen op 

vvd.nl/pamfletslachtoffers
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Op 24 en 25 mei vindt het Voorjaarscon-

gres van de VVD plaats in De Fabrique te 

Maarssen. In het plenaire programma 

op de vrijdagavond heeft onze minister-

president Mark Rutte de hoofdrol. Het 

programma wordt afgesloten met een 

feestavond. Tijdens het zaterdagoch-

tendprogramma kunt u interactieve 

workshops volgen over onder andere de 

Europese Unie, het pensioenstelsel en 

de arbeidsmarkt. Ook kunt u workshops 

volgen die tips en tricks bieden op het ge-

bied van netwerken, pitchen en debatte-

ren. Na de lunch vindt de 135e Algemene 

Vergadering plaats. Tijdens deze AV komt 

ondermeer de benoeming van twee nieu-

we Hoofdbestuursleden aan de orde en 

zal het Jaarverslag 2012 aan bod komen. 

Inschrijven is mogelijk via “MijnVVD”. 

Meer informatie over het congres, de aan-

meldprocedure en het programma vindt 

u op de website www.vvd.nl. 

Wij hopen u op 24 en 25 mei te mogen 

verwelkomen in Maarssen.

VVD-congres op 24 en 25 mei in maarssen

Vrijdag:

17.00 uur    registratiebalies open 

18.30 uur  - 20.00 uur   plenair programma 

    met o.a mark rutte en een film over 65 jaar vvd 

20.00 uur    diner 

21.30 uur    feestavond 

zaterdag:

08.00 uur    ontbijt 

08.30 uur    registratiebalies open 

10.00 uur    workshops 

    1. De toekomst van de Europese Unie 

    2. Energie en duurzaamheid 

    3. De Teldersstichting: ‘Naar een liberaal pensioenstelsel’ 

    4. Studie en arbeidsmarkt 

    5. Netwerken in de partij 

    6. Pitch’n perfect 

    7. De kunst van het overtuigen: debatvaardigheden 

    8. Jij als je MERKwaardige zelf 

12.00 uur    lunch 

13.30 uur    alv met o.a. Benk korthals, halbe Zijlstra, loek hermans 

    en hans van Baalen  

15.00 uur    einde programma met aansluitend een borrel

programma (onder voorbehoud van wijzigingen) 

machtigingskaart 135e aV

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart als volmacht aan een 

ander stemgerechtigd VVD-lid worden afgegeven.

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

Handtekening 

Verleent volmacht aan:

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

135e AV: vrijdag 24 en zaterdag 25 mei in De Fabrique in Maarssen. 

Heeft u behoefte aan een extra machtigingskaart, 

dan kunt u hiervoor terecht op www.vvd.nl/av

Zie voor het volledige programma www.vvd.nl/av

algemene Vergadering van afgevaardigden (aVa)

1. voorstellen wijziging contributieafdrachten

algemene Vergadering (alV)

2. politieke verantwoording fracties

3. jaarverslag van het hoofdbestuur over 2012

4. financieel jaarrapport 2012

5. rapportage van de financiële commissie over het verslagjaar 2012

6. Benoeming financiële commissie over het verslagjaar 2013

7. vaststelling hoogte contributie voor het jaar 2014

8. Benoeming leden permanente scoutingcommissie

9. voorstel vanuit het hoofdbestuur m.b.t. ledenbetrokkenheid bij coalitievorming

10. vaststellen kaderstellend advies europese verkiezingen

11. Integriteit

12. Bespreken ingediende actuele moties (indien van toepassing)

13. afdeling met de v-factor

14. Benoeming vacatures in het hoofdbestuur

15. rondvraag
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StreefcijferS - Vorige maand werd 

tijdens Verantwoordingsdag teruggeke-

ken op de prestaties van de overheid in 

het afgelopen jaar. Dan wordt gekeken of 

geld rechtmatig is uitgegeven en streef-

cijfers gehaald zijn. Ik vind het echter tijd 

dat we ons gaan afvragen of de overheid 

in zijn huidige vorm nog wel voldoet. 

Naar mijn mening vragen wij ons te wei-

nig af, of de overheid bepaalde taken wel 

behoort uit te voeren. Het gevolg is dat de 

overheid te veel doet. Dat is onwenselijk, 

onbetaalbaar en dus onhoudbaar. Voor 

langdurig economisch herstel en echte 

solidariteit moet Nederland weer terug 

naar de klassiek liberale kern.

De overheid zoals we die vandaag kennen 

is in oorsprong een liberale uitvinding. 

In 1848 was het de liberaal Thorbecke 

die met de invoering van de Grondwet de 

rechten van de Nederlanders ten opzichte 

van de staat verstevigde. Het waren ook 

de liberalen die sociale voorzieningen in-

voerden om het individu te beschermen. 

Armoede, arbeidsongeschiktheid, kinder-

arbeid of gebrekkige huisvesting stonden 

immers vrijheid en zelfontplooiing in de 

weg. Zo werd kinderarbeid door de libe-

raal Van Houten afgeschaft met het Kin-

derwetje van 1874. De liberaal Goeman 

Borgesius voerde in 1900 de leerplichtwet 

in. Een jaar later legde hij met de onge-

vallenwet de basis voor de arbeidsonge-

schiktheidsverzekering. En in diezelfde 

periode regelden de liberalen via de Wo-

ningwet dat er eisen gesteld werden aan 

de woningbouw. In 1917 was het de libe-

raal Cort van der Linde die het algemeen 

kiesrecht invoerde en belangrijke voorbe-

reidingen trof voor de invoering van het 

vrouwenkiesrecht.

Doorgeslagen
Deze liberale verworvenheden hebben 

Nederland en de Nederlandse overheid 

gevormd. Maar de afgelopen decennia 

is de rol van de overheid doorgeslagen. 

Haar rol gaat nu verder dan het borgen 

van de basale vrijheid voor mensen om 

zich te ontplooien. Dat heeft geleid tot 

een verregaande zorgplicht van de over-

heid en een afgedwongen solidariteit. 

Zo ontvangt in Nederland 70% van de 

bevolking kind-, huur- of zorgtoeslag. 

Hier komen nog eens allerlei persoonsge-

bonden budgetten, tegemoetkomingen, 

vergoedingen en basisbeurzen bij. En dat 

staat dan nog los van alle sociale verzeke-

ringen waar elke Nederlander jarenlang 

een beroep op kan doen, om nog maar te 

zwijgen over de miljarden aan subsidies, 

garantstellingen en verzekeringen aan 

instellingen en bedrijven.

Geveltuintje
Dit opgeblazen systeem is onhoudbaar. 

De kleine groep mensen die de voorzie-

ningen echt nodig hebben, worden weg-

gedrukt. Zij krijgen niet de woning of de 

zorg waar ze recht op hebben. Eigen ini-

tiatief wordt in de kiem gesmoord, door 

de alom aanwezige overheid.  Bovendien 

wordt de valse verwachting gewekt dat 

de overheid ook daadwerkelijk alles kán 

oplossen. Wat weer leidt tot teleurgestel-

de burgers, want het tegendeel is immers 

waar. Boven op dit alles is het ook nog 

eens onbetaalbaar, door de hoge belas-

tingdruk en het vooruitzicht van structu-

reel lagere economische groei in Neder-

land waar ik eerder al over schreef.

Dit kan niet ongebreideld doorgaan. Er 

zullen scherpe keuzes gemaakt moe-

ten worden wat de overheid nog kan en 

moet doen. Zo geeft de gemeente Utrecht 

geld aan mensen die een geveltuintje 

voor hun huis willen bouwen en kregen 

bewoners daar subsidie voor het ophan-

gen van oranje vlaggetjes bij het WK 

voetbal. Dit is toch geen overheidstaak? 

Zo zijn er overheidssubsidies voor ont-

moetingen tussen bewoners. Maar moet 

de overheid niet zorgen voor goede en 

verzorgde openbare ruimte, zodat men-

sen zelf kunnen kiezen of ze elkaar daar 

ontmoeten? Zo regelt de overheid nog 

steeds huishoudelijke hulp voor zieke 

mensen. Maar echte solidariteit is toch 

dat je voor huishoudelijke hulp niet naar 

de overheid kijkt, maar zelf je familie, 

vrienden of buren helpt?  Uitgangspunt 

moet weer zijn dat de samenleving heel 

goed zelf in staat is voor het merendeel 

aan sociale voorzieningen te zorgen. De 

samenleving is zelfs het meest sociale 

distributiemechanisme. Mensen kunnen 

dan zelf bepalen wat de beste allocatie 

van middelen is, waar ze zich tegen ver-

zekeren en welke diensten ze aanbieden. 

Er is dan geen afgedwongen solidariteit 

door belangengroepen, alleen nog echte 

solidariteit uit welwillendheid.

De overheid moet alleen nog handelen 

wanneer binnen de samenleving bepaal-

de producten of diensten van algemeen 

belang niet zelfstandig tot stand komen, 

of wanneer de vrijheid van individuen 

door het noodlot of door anderen wordt 

geschaad. Denk aan de klassiek collec-

tieve goederen als dijken, politie, infra-

structuur, basis- en voortgezet onderwijs, 

basiszorgverzekering of bijstand. Of denk 

aan handelen dat wordt ingegeven door 

de gevolgen van onwenselijk gedrag; cri-

minaliteit en milieuvervuiling. Hier heeft 

de overheid nadrukkelijk wél een rol. Het 

handelen van de overheid in het domein 

waar ook private partijen kunnen han-

delen, moet in feite gezien worden als 

motie van wantrouwen tegen de Neder-

landse bevolking. De overheid denkt het 

namelijk beter te weten en het beter te 

kunnen. Beide is zelden waar.

Toen wij dit jaar in het kader van Verant-

woordingsdag terugkeken naar de presta-

ties van de overheid in het afgelopen jaar, 

waren helaas tegengestelde bewegingen 

te zien. Zo zijn de uitgaven aan sociale ze-

kerheid en zorg het afgelopen jaar verder 

gestegen. Ook de belastingen zijn geste-

gen. De garanties die de overheid afgeeft 

zijn, mede onder druk van de eurocrisis, 

verder toegenomen. 

Quote

vervolg op pagina 4

"echte solidariteit is toch dat je voor huishoudelijke 
hulp niet naar de overheid kijkt, maar zelf je familie, 
vrienden of buren helpt?"

De overheid doet te veel en presteert te weinig

“ich bin ein berliner”

Barack Obama tijdens zijn bezoek 
aan Berlijn, precies 50 jaar nadat 
president John F. Kennedy deze 
historische woorden voor het

eerst uitsprak. 

VerantwOOrdingsdag

we zijN er Nog Niet

De kabinetten Rutte I en II 
hebben forse stappen ge-
zet in het op orde brengen 

van onze overheidsfinanciën. Maar 
we zijn er nog niet. Onze situatie is 
drastisch veranderd door een struc-
tureel lagere economische groei. 
De overheidsuitgaven moeten  
daarmee in lijn lopen. Als wij onze 
economie daar niet op aanpassen, 
blijft de staatsschuld oplopen en is 
de overheid niet langer financier-
baar. Want in feite lenen wij nu van 
onze kleinkinderen. En helaas is 
het zo dat wat we nu consumeren, 
we in de toekomst minder kunnen 
uitgeven.
Het verraderlijke is daarnaast dat 

Nederland nog steeds idioot goed-

koop geld leent. Tot nu toe komen 

we er dus nog genadig van af, maar 

vroeg of laat zal de rente op onze 

schulden stijgen.

 

We zullen nú de pijn moeten pak-

ken. Ook nu uit de meest recente 

cijfers blijkt dat er tenminste 6 mil-

jard extra zal moeten bezuinigd. 

Dat zal er ongetwijfeld weer toe 

leiden dat politieke tegenstanders 

roepen dat wij de economie kapot 

bezuinigen. We moeten af van dat 

dogma want het omgekeerde is 

juist het geval. De enige oplossing 

is snijden in de overheidsuitgaven, 

de economie hervormen en werken 

aan structureel begrotingseven-

wicht. Daar heeft het kabinet zich 

aan gecommitteerd en daar moet 

het aan vasthouden. 

 

We hebben in het verleden, ja ook 

de VVD, te vaak te algemeen in de 

uitgaven gesneden. 

De overheid geeft daardoor op dit 

moment te veel uit aan consumptie-

ve uitgaven en te weinig aan inves-

teringen in de concurrentiekracht 

van Nederland. Er moet op dit punt 

een bijstelling komen. Het kabinet 

moet voortaan, in plaats van over 

de hele linie te bezuinigen, gerich-

ter snijden in de overheidsuitgaven. 

Consumptieve uitgaven zoals zorg, 

uitkeringen en toeslagen nemen 

nog altijd toe. Daar moet dus iets 

tegen gedaan worden. Onderwijs en 

infrastructuur daarentegen moeten 

zo veel mogelijk worden ontzien, 

dat zijn immers investeringen in 

de concurrentiepositie van Neder-

land. 

 

De VVD zal – dat bent u van ons 

gewend - vasthouden aan een ver-

standig economisch en financieel 

beleid. Niet ingrijpen, creëert een 

groter probleem, terwijl wij allen 

hier juist zitten om problemen op 

te lossen en de juiste beslissingen 

te nemen voor de toekomst van ons 

land. Die beslissingen zijn soms 

pijnlijk en impopulair, maar de 

maatregelen zijn wel noodzakelijk.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter tweede Kamer
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eigeN veraNtwoordelijKheid is soms 
alleeN mogelijK met hulP vaN aNdereN

KeerzijDe - Eigen verantwoorde-

lijkheid is voor liberalen steeds de 

keerzijde van individuele vrijheid. 

In principe zijn mensen zelf verant-

woordelijk voor de gevolgen van de 

keuzes die ze maken. Desalniettemin 

zijn er situaties denkbaar waarin ook 

liberalen een beroep doen op het col-

lectief om tegemoet te komen aan in-

dividuele behoeften, ook als deze zijn 

ontstaan als gevolg van eigen keuzes.

Indien we daadwerkelijk zouden stel-

len dat mensen zelf verantwoordelijk 

zijn voor de gevolgen van gemaakte 

keuzes zouden we een heleboel col-

lectieve arrangementen moeten af-

schaffen waar liberalen in het ver-

leden toch ook de schouders onder 

hebben gezet. Zoals in het tweede 

artikel is beargumenteerd is het krij-

gen van kinderen een eigen keuze en 

zouden ouders dus ook de (volledige) 

verantwoordelijkheid voor de opvoe-

ding van hun kinderen moeten dra-

gen. Toch zijn er talrijke collectieve 

voorzieningen die juist in de opvoe-

ding van en het onderwijs aan kinde-

ren voorzien.

Niet om de ouders de verantwoorde-

lijkheid voor hun eigen kroost – en 

daarmee hun ooit gemaakte keuze 

voor kinderen – te ontnemen. Inte-

gendeel: deze arrangementen bestaan 

er in het belang van de gelijke kansen 

voor ieder kind. Individuen kunnen 

alleen opgroeien tot verantwoordelij-

ke en zelfstandige volwassenen als ze 

daartoe de juiste bagage meekrijgen. 

Daarom zijn collectieve arrangemen-

ten, zoals de kinderbijslag, in het le-

ven geroepen.

De nadruk op het belang van eigen 

verantwoordelijkheid voor de gevol-

gen van zelfgemaakte keuzes doet 

ook vermoeden alsof er altijd een hele 

duidelijke relatie is tussen oorzaak en 

gevolg. Het is echter nog maar zeer de 

vraag of bepaalde effecten van keuzes 

altijd te herleiden zijn tot bewust 

genomen beslissingen door het indi-

viduen. Soms is het verband evident, 

maar er zijn ook voorbeelden waar 

mensen vooraf niet helemaal – of he-

lemaal niet – konden overzien wat de 

effecten van hun keuzes zijn.

In die gevallen heeft de samenleving 

wel degelijk een opdracht om, met 

behulp van collectieve middelen, 

bij te springen. Bijspringen op een 

manier dat individuen uiteindelijk 

wel van de verkeerde keuzes leren 

en pogen te voorkomen dat mensen 

de fouten nog eens maken. Kijkend 

naar de schuldhulpverlening is bij-

voorbeeld echt niet altijd te zeggen 

dat individuen door eigen fouten in 

de financiële malaise zijn geraakt. 

Soms zijn het kleine zelfstandigen 

die zeer bewust en weloverwogen 

aan een eigen bedrijf zijn begon-

nen, maar uiteindelijk niet slaagden 

in hun opzet. Zij hebben hun eigen 

verantwoordelijkheid genomen door 

te proberen in een eigen inkomen te 

voorzien, maar moeten soms in ex-

terne factoren, zoals een financiële 

crisis, hun meerdere erkennen. Juist 

voor deze mensen is een voorziening 

als de schuldhulpverlening bij uit-

stek van belang. Opnieuw niet om 

hun eigen verantwoordelijkheid over 

de schutting te gooien, maar om hen 

snel weer op weg te helpen naar een 

nieuwe toekomst.

In het debat over eigen verantwoor-

delijkheid is het niet altijd mogelijk 

collectieve arrangementen helemaal 

uit te sluiten, ook niet voor liberalen. 

Soms past het mensen ten behoeve 

van het (her)nemen van de eigen 

verantwoordelijkheid een handje te 

helpen.

Teldersstichting

Ik ben onlangs lid geworden van de VVD, hoewel ik al  vanaf mijn 18e op de VVD stem. Ik heb 
best wel eens getwijfeld, maar uit vele kwaden dan toch maar de beste gekozen en de VVD 
trouw gebleven. 

Mijn ouders waren middenstanders. Moderne, oprechte en liberale  lieve mensen. En hun 
tijd ver vooruit. Op zondag (de enige vrije dag in de week) trokken wij er als gezin op uit om te 
zeilen op de Friese meren, wat ik tot op de dag van vandaag nog steeds graag doe. Commentaar op de toendertijd 
tè sportieve zondagse outfit (gympen en korte broek) en daaruit voortvloeiende omzetdaling in de winkel namen wij 
graag voor lief.

Na een carrière van 32 jaar bij de ING bank, ben ook ik als gevolg van de reorganisaties aan de kant gezet. Maar het 
credo van de VVD ‘ handen uit de mouwen’ blijft mij natuurlijk aanspreken. Ik hoop dat de VVD daar dan ook de mo-
gelijkheden voor blijft onderzoeken. Want voorlopig word ik voor functies bij de overheid afgewezen omdat ik geen 
ervaring in die sector heb. 

Ik wil mijzelf in blijven zetten en ontwikkelen. Door lid te zijn van de VVD kan ik meedenken- en praten in de prachtige 
Gemeente Heerde: de parel van Gelderland. De plaats waar ik en mijn man Hans met heel veel plezier nu alweer zo’n 
17 jaar mogen wonen. 

Nieuw lid:

Gerda hardam - Postma
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

de liBerale waarden Van de VVd

Verantwoordelijkheid
Dit is een serie over de belangrijkste liberale waarden - die veelal ook 

zijn opgenomen als waarden van de VVD. Het liberale huis kent ech-

ter vele kamers, zoals een cliché gaat. Anders dan de meeste andere 

politieke stromingen kent het liberalisme geen doctrines waarop het 

is gestoeld. En dat is misschien wel het prettige aan het liberalisme: niets is afge-

zegend. Omdat de liberale ‘waarheid’ niet bestaat, laten we vanuit twee ramen wat 

wind waaien door de liberale kamers. 

eigeN veraNtwoordelijKheid is: wat volgt uit eigeN Keuzes
Niet over de schuttiNg gooieN

StartPunt - Echte liberalen stellen 

het individu centraal. Het individu is 

het startpunt van hun denken en han-

delen en wie de naam liberaal ver-

dient behoort politiek te toetsen aan 

de vraag of voorgestelde maatregelen 

en bestaande wetten wel ten goede ko-

men aan (de vrijheid van) individuen. 

Vaak wordt dit principiële individua-

lisme verkeerd begrepen of vals voor-

gesteld, namelijk als: ‘ieder voor zich’. 

Ten onrechte: liberalen menen wel de-

gelijk dat veruit de meeste individuen 

op vrijwillige basis allerlei soorten re-

laties met elkaar zullen aangaan. Indi-

viduen mogen echter nooit in relaties 

opgesloten zitten.

Het aangaan van relaties met elkaar 

schept verplichtingen, oftewel verant-

woordelijkheden. Maar waar de rela-

ties uit vrije wil zijn aangegaan of in 

stand worden gehouden, vloeien ook 

die verantwoordelijkheden uit deze 

vrijwilligheid voort. Verantwoordelijk-

heid hebben voor anderen ligt dus bo-

venal in het verlengde van de keuzes 

die iemand maakt. Met een bepaalde 

keuze neem je een verantwoordelijk-

heid op je. Verantwoordelijkheid is 

geen opdracht die de staat mag opleg-

gen naar het politici betaamt. Opge-

legde verantwoordelijkheid is slechts 

aanvaardbaar voor zover strikt nodig 

om de vrije samenleving en de daartoe 

benodigde wetten in stand te houden. 

Zo kán in het uiterste geval de staat 

van vrije burgers verlangen dat zij de 

vrijheid gewapenderhand verdedigen 

als een vijand de eigen samenleving 

dreigt te verpletteren. Anderzijds bete-

kent de verantwoordelijkheid die bur-

gers hebben om de vrije samenleving 

in stand te houden dat zij geen onno-

dig beroep doen op de zogenoemde 

‘collectieve’ middelen, die feitelijk be-

staan uit gelden die aan hun individu-

ele mede-burgers worden onttrokken.

Waar de samenleving bestaat uit indi-

viduen die een onoverzichtelijk web 

van relaties met elkaar spannen – voor 

de goede orde: gelukkig maar dat dit 

onoverzichtelijk is, want die relaties 

komen voort uit een oneindige hoe-

veelheid eigen keuzes; er is geen cen-

trale ‘wever’ – en de staat zich daar, al 

dan niet terecht, ook stevig in mengt, 

is het wel van groot belang dat verant-

woordelijkheden in die wirwar niet 

verloren gaan. Dat is alleen te voor-

komen door, overeenkomstig liberaal 

inzicht, verantwoordelijkheden in de 

samenleving bij individuen te laten en 

hun verantwoordelijkheden scherp te 

scheiden van die van de staat.

Eigen verantwoordelijkheid betekent 

dat individuen de verantwoordelijk-

heid voor de eventuele gevolgen van 

hun keuzes niet mogen ontlopen en 

dus niet over de schutting mogen 

gooien. Dat doen zij onder andere 

wanneer zij de verantwoordelijkheid 

bij ‘het collectief’ leggen. Als burgers 

bijvoorbeeld niet met geld weten om 

te gaan en er voor hen vervolgens een 

schuldsaneringsregeling wordt getrof-

fen waarbij een deel van de schuld 

wordt kwijtgescholden, draaien ande-

re burgers op voor het gat in de hand 

van degenen die zich aan hun eigen 

verantwoordelijkheid onttrekken. En 

wie kinderen neemt – tegenwoordig 

toch duidelijk een kwestie van eigen 

keuze – zal de verantwoordelijkheid 

voor de zorg voor hen zelf op zich 

dienen te nemen en mag geen beroep 

doen op wat ‘de collectieve middelen’ 

wordt genoemd.

"het aangaan van relaties met elkaar 
schept verplichtingen, oftewel 
verantwoordelijkheden"

www.teldersstichting.nl



aantal liberalisme trainingen aan onder 

de noemer Liberalisme in de Nederland-

se Praktijk.

Discussie en debat
Goede standpunten hebben is één, maar 

ze goed kunnen verwoorden is iets an-

ders. Een betoog moet staan als een huis 

inclusief de juiste argumenten en reac-

ties op opponenten. Daarom is het goed 

om de discussie- en debattrainingen te 

volgen Theorie en oefeningen leiden tot 

het kunnen houden van een redelijk be-

toog dat niet bij de eerste windvlaag weg-

waait. 

De trainingen van de Haya van Some-

renstichting staanop www.vvd.nl/oplei-

dingen of kunt u via uw afdeling organi-

seren. Mail dan naar haya@vvd.nl 

voor alle (toekomstige) raadsleden die al 

kennis hebben opgedaan in de introduc-

tie- en basistrainingen en die willen leren 

(en ervaren) hoe een serie vergaderingen 

in de raadscyclus in zijn werk gaat 

Het spel bestaat in onverkorte vorm uit 

een eerste fractievergadering, drie com-

missievergaderingen ter voorbereiding 

van de raadsvergadering, een tweede 

fractievergadering, en de raadsvergade-

ring zelf. Eventuele coalitievergaderin-

gen zijn optioneel. Deelnemers spelen 

de wethouders en raadsleden van de di-

verse partijen in de raad van een fictieve 

gemeente.

liberalisme
Voor de VVD in een gemeenteraad zitten 

betekent dat het liberale geluid in alle 

beslissingen en discussies tot uiting moet 

komen. Daarom biedt de Haya een groot 
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leiDen (zuid-holland) is in een 

vroeg stadium begonnen met het spotten 

van talenten voor de gemeenteraad. Ook 

hebben de zittende raadsleden het jaar-

lijkse zomergesprek gehad met de fractie-

voorzitter en het bestuur. Zo hebben we 

als bestuur een duidelijk beeld gekregen 

van het potentieel in onze afdeling’, zegt 

voorzitter Jaap van Oeveren. ‘We hebben 

in onze voorjaars ALV een groslijst vastge-

steld met flink wat geïnteresseerde kan-

didaten. Als bestuur zijn we nu nog bezig 

een klein aantal leden te benaderen die 

wellicht op een onverkiesbare plek op de 

lijst willen. Zo kunnen we de kiezer op de 

verkiezingsdag hopelijk een keuze bie-

den uit dertig Leidse VVD’ers! Van Oeve-

ren gaat de verkiezing van 2014 met veel 

vertrouwen tegemoet. “Nu al gaan we de 

stad in om de Leidenaren zelf te vragen 

wat zij belangrijk vinden voor de stad, als 

input voor het verkiezingsprogramma. 

Zo maken we een goed programma en 

een goede kieslijst: de Leidse politiek kan 

namelijk niet genoeg liberale raadsleden 

gebruiken”!

terSchellinG (friesland) heeft 

eigenlijk wel wat anders aan haar hoofd. 

Met de zomer voor de deur beleeft het ei-

land haar drukste tijd. Ook de VVD’ers op 

Terschelling zijn daar druk mee, al is het 

alleen maar met het aankomende Oerol 

festival. Maar denk voor geen moment 

dat ze stil zitten… . Nee, de afdeling heeft 

de kandidatenlijst al klaar, zij het nog 

in ABC volgorde. En van die lijst is maar 

liefst de helft nieuwkomer. “Die hebben 

zich spontaan aangemeld, we hebben er 

geen enkele moeite voor hoeven te doen”, 

zegt campagneleidster Ally Wiegman.  

Een lijsttrekker heeft Terschelling ook al 

op het oog, twee zelfs, de leden gaan in 

oktober beslissen hoe de definitieve lijst 

eruit gaat zien. 

Ideeën voor de campagne zijn er ook te 

over, om na de zomer in volle vaart aan 

de slag te kunnen. Voor de op het eiland 

gevestigde Hogere Zeevaartschool liggen 

aparte plannen klaar. “Op die school zit-

ten 300 studenten, waarvan veel nieuw 

zijn. Daar ligt gewoon een hele zetel op 

ons te wachten”, zegt Wiegman. Ze wil 

de campagne voor die doelgroep dan ook 

op de beroemde oude zeesleper ‘Het Hol-

land’ gaan voeren.

Geld is ook het probleem niet, in augus-

tus organiseert Terschelling een BBQ die 

nieuwe leden en wat cash moet opleve-

ren. Terschelling heeft er alle vertrou-

wen in. Wiegman: “Wij winnen gewoon. 

Punt”.

In MaruM (Groningen) zijn alle 

campagneplooien glad gestreken en zijn 

ze volop bezig met de kandidatenlijst. Op 

de groslijst staan nu twaalf kandidaten. 

Twee daarvan zitten nu het afdelingsbe-

stuur, die zijn om begrijpelijke redenen 

‘op afstand gezet’. Marum draagt geen 

lijsttrekker voor, in oktober mogen de 

leden dat doen. Sommige afdelingen 

denken er op dit moment over om een 

lijstverbinding met een andere partij aan 

te gaan, Marum heeft ervoor gekozen om 

dat niet te doen. 

Maar liefst een derde van het ledenbe-

stand van OPSterlanD (friesland) 

heeft zich aangemeld voor een plaatsje 

op de kieslijst. Bovendien leveren de aan-

meldingen een reële verdeling vanuit de 

verschillende dorpen op. Dat is een pres-

tatie want Opsterland is samengesteld 

uit 16 kernen, waarbij Beetsterzwaag als 

residentie van het politieke toneel fun-

geert. 

Gezien de geschiedenis van Friesland 

in het algemeen en Opsterland in het 

bijzonder is het een hele uitdaging om 

het liberale geluid te laten horen. De 

gemeente is doorleefd van tegenstellin-

gen: veenarbeid, onderdrukking, grote 

armoede en opstanden. Maar ook macht 

en rijkdom en de aanwezigheid van adel. 

Daardoor is het sociaaldemocratische 

gevoel diepgeworteld. Toch heeft Opster-

land een missie: de huidige twee raadsze-

tels aanvullen met één extra. 

Op 28 juni is er een ‘Groslijstborrel’ ge-

houden. “Onder het genot van een goed 

glas met inhoud, hebben we elkaar beter 

leren kennen, is er gediscussieerd over 

het verkiezingsprogramma en is

het liberale gevoel verstevigt. Het vergro-

ten van het wij- gevoel. Het aanspreken 

op elkaars plichten. Het beschermen van 

onze rechten. Het versterken van het libe-

rale geluid. Zeker in deze roerige tijden”, 

aldus Hendrikus de Boer. 

‘S-hertOGenbOSch (Noord-Brabant) 

leeft nog in onzekerheid, de stad fuseert 

misschien met de gemeente Maasdonk. 

Ondanks alle ‘groene seinen’ en het har-

de werk aan de herindelingplannen door 

de ambtenaren van beide gemeenten 

gaat de Bossche VVD voorzichtigheids-

halve vooralsnog uit van verkiezingen in 

maart 2014. 

De voorbereidingen voor de campagne in 

‘s-Hertogenbosch zijn op zaterdag 8 juni 

officieel van start gegaan met een Inspira-

tiedag. Onder de enthousiaste leiding van 

Tweede Kamerlid Mark Verheijen hebben 

tijdens deze drukbezochte dag achter-

eenvolgens trendwatcher Tony Bosma en 

VVD social media expert Tim Versnel de 

kandidaten, het bestuur en de leden we-

ten te boeien met hun vooruitstrevende 

ideeën, kennis van zaken en intrigerende 

inzichten. Ook de daaropvolgende inter-

actieve breakout sessies, onder leiding 

van onze Brabantse Tweede Kamerleden 

Klaas Dijkhoff en Sjoerd Potters, hebben 

voor velen nieuwe inzichten en waar-

devolle tips voor het campagnevoeren 

opgeleverd. Hiermee heeft het Bossche 

campagneteam duidelijk de toon voor de 

komende verkiezingen gezet. Of ze nu in 

maart of in november 2014 zijn… . 

Een laatste noot uit OPSterlanD: 

“Vanuit het rustige Friesland wensen wij 

al onze mede- liberalen en bestuurders 

veel succes met de campagne. Met veel 

nieuwe geluiden maar met behoud van 

het vertrouwde. Met als uitgangspunt: 

Wat goed is voor ons land is waardevol 

om te behouden. Maar wel leren van het 

verleden en monter naar de toekomst kij-

ken”.

Gemeenteraadsverkiezingen 2014,
al volop aan de slag...

Gloednieuwe leergang Gemeenteraad van de haya van Somerenstichting

www.vvd.nl/opleidingen

leergang Gemeenteraad
De Leergang Gemeenteraad is helemaal 

vernieuwd! De gecertificeerde trainers 

van de Haya hebben deze training tegen 

het licht gehouden en naar deze tijd in-

gericht. 

De Introductie Gemeenteraad is bedoeld 

voor een ieder die geïnteresseerd is wat 

een gemeenteraad doet. De Basis Ge-

meenteraad duurt een dagdeel en is een 

training voor alle (toekomstige) raadsle-

den die de introductietraining al hebben 

gevolgd. Wat zijn de belangrijke elemen-

ten in de omgeving van een raadslid? Hoe 

ziet het politieke handwerk eruit? Welke 

middelen staan ter beschikking aan een 

raadslid? Wat de zijn de belangen en be-

hoeften van een fractie? Wat houdt frac-

tiediscipline in? 

Na de training kan de deelnemer de ver-

schillende omgevingsfactoren van een 

raadslid noemen en heeft inzicht in de 

context en samenhang van deze factoren. 

Daarnaast heeft de deelnemer inzicht ge-

kregen in het politieke handwerk en de 

verschillende instrumenten die worden 

gebruikt binnen de gemeenteraad. Tot 

slot zal de deelnemer kennis hebben van 

de ins and outs van een fractie en hoe 

hierbinnen een rol te spelen. 

Gevorderde Gemeenteraad bestaat uit 

twee dagdelen en is voor alle (toekomsti-

ge) raadsleden die al kennis hebben opge-

daan in de introductie- of basistraining. 

Hoe bereikt een raadslid zijn of haar 

doelen, zowel persoonlijk als politiek? 

Na de training zal de deelnemer aan de 

slag kunnen met het formuleren van per-

soonlijke en politieke doelen binnen de 

context van het voeren van oppositie, en 

met het formuleren van persoonlijke en 

politieke doelen binnen de context van 

het zijn van coalitiepartner.

Voor meer inzicht in de financiën van 

een gemeente moet je leren omgaan met 

gemeentebudgetten. Geen sinecure. De 

cursus Gemeentefinanciën bestaat uit 

een basis en gevorderd deel, allebei on-

ontbeerlijk voor raadsleden.

Leerzaam is ook de training Gemeente-

raadssimulatie, een gevorderde training 

gOed Beslagen ten iJs KOMen

In 2014 treden weer vele gemeenteraden aan met (nieuwe) gemeenteraadsleden. 
Het is belangrijk zo voorbereid mogelijk te zijn. Een ‘must’ voor ieder nieuw 
raadslid: de cursus Gemeenteraad van de Haya van Somerenstichting. (overigens 
ook goed als opfrissertje voor zittende raadsleden)

Afdelingen zijn zich Al druk AAn het voorbereiden 

op de gemeenterAAdsverkiezingen 2014. vAnAf deze 

editie vAn liber houden we u tot AAn de verkiezin-

gen op de hoogte vAn het reilen en zeilen in de Af-

delingen. Als u ook wilt delen hoe uw Afdeling deze 

tijd beleeft en hoe het gAAt met de cAmpAgne, mAil 

dAn nAAr liber@vvd.nl

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

campagnebijeenkomst
Vorige maand kwamen campagne-

leiders van diverse afdelingen bijeen 

met het landelijk campagneteam 

in Barneveld, om de komende cam-

pagne  vast globaal door te nemen. 

Er werden ideeën uitgewisseld en er 

is gesproken over de veranderende 

rol van de VVD. We zijn nu immers 

een regeringspartij, tijdens de vorige 

gemeenteraadsverkiezingen waren 

we een oppositie partij. Dat vergt 

een andere strategie. Op 9 november 

is er weer zo’n bijeenkomst, waarbij 

we hopen dat álle campagneleiders 

en lijsttrekkers aanwezig zullen zijn. 

Nadere informatie volgt. 
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Kc Dordrecht organiseert europatour

bOlKeStein - Kamercentrale Dord-

recht speelt alvast in op de verkiezin-

gen voor het Europees parlement van 

volgend jaar. Deelnemers aan de regi-

onale Masterclasses van de afgelopen 

jaren brengen een bezoek aan het Eu-

ropees Parlement. Ook bestuursleden 

uit de regio mogen mee naar Brussel. 

Ze maken er vanuit liberaal perspec-

tief kennis met Europa, waarbij de 

betekenis van Europa voor de lokale 

politiek centraal staat. Dit bezoek 

draagt daarmee bij aan een succes-

volle campagne voor de Europese- en 

gemeenteraadsverkiezingen in 2014 

Moeizame pogingen
Om alvast op te warmen debatteer-

den zo’n honderdvijftig VVD-leden 

in het Energiehuis in Dordrecht over 

‘Europa’ met Frits Bolkestein en bui-

tenlandcolumnist Joshua Livestro. Na-

tuurlijk kwamen actuele zaken aan 

bod, zoals de eurocrisis. Bolkestein 

wees op de moeizame pogingen van 

Europa om de zuidelijke economie-

en meer concurrerend te maken. De 

VVD- prominent hield ook een harts-

tochtelijk pleidooi voor de Interne 

Markt, het liberale kern-Europa van 

de Vier Vrijheden: vrij verkeer van 

werknemers, goederen, diensten en 

kapitaal. Hij vertelde hoe hij in zijn 

tijd als Eurocommissaris volop strijd 

had geleverd om deze te beschermen 

tegen onwillige lidstaten die maar 

al te vaak de regels aan hun laars te 

lapten: “Strijd was noodzakelijk om-

dat de hele Unie er uiteindelijk bij te 

winnen heeft als bedrijven in vrijheid 

over de binnengrenzen heen handel 

kunnen drijven”. 

hightech
Joshua Livestro besprak Europa vooral 

vanuit regionaal perspectief. Er liggen 

volgens hem daar volop kansen voor 

een kennisregio bij uitstek als Zuid-

Holland Zuid. Hightech industrie als 

Fokker en Dupont kunnen gebruik 

maken van Europese Research & De-

velopment-gelden. De lokale trans-

portsector, die de goederen vanuit de 

Rotterdamse haven helpt verspreiden 

over heel Europa, profiteert volop van 

investeringen in de grote Trans-Euro-

pese Transport Netwerken.

 

Maar soms worden goede ontwik-

kelingen ook geremd door Europa: 

“Technologisch hoogwaardige vis-

serijmethoden uit ons land worden 

geblokkeerd door minder vooruit-

strevende krachten in Brussel”. Ook 

de dienstensector heeft volgens hem 

veel te winnen bij volledige liberalise-

ring. Hij verwees daarbij naar een rap-

port van de Brusselse denktank Open 

Europa, die berekend heeft dat een 

voltooiing van de Interne Markt voor 

diensten op jaarbasis maar liefst twee 

procent extra economische groei zou 

opleveren. “Juist in een recessie zou 

de Europese Unie daarom vaart moe-

ten maken met het realiseren van de 

gemeenschappelijke dienstenmarkt”, 

meende Livestro.

hOOfDbeStuur - De heer Ger Jaars-

ma is de nieuwe penningmeester van het 

hoofdbestuur. Jaarsma heeft veel ervaring 

binnen de partij. Zo is hij 6 jaar voorzitter 

van de Kamercentrale Friesland geweest 

en is hij voorzitter van de partijcommis-

sie Sociale zaken. Sinds 2009 is Jaarsma 

directievoorzitter bij Kredietbank Neder-

land. Daarvoor was hij werkzaam als di-

recteur bij GKB Friesland. Ook voorzitter 

geweest van de Stichting Schuldhulpver-

lening Voor Ondernemers (SVO) en van 

de NVVK, Vereniging voor schuldhulpver-

lening en sociaal bankieren. Hij brengt 

dan ook veel financiële kennis met zich 

mee. 

Jock Geselschap is gekozen voor de functie 

van Internationaal Secretaris. Geselschap 

heeft een uitgebreid internationaal pro-

fiel. Zo was hij jarenlang diplomaat bij 

het ministerie van Buitenlandse Zaken. 

Ook is hij werkzaam geweest bij de Com-

missie Europese Zaken van de Tweede Ka-

mer in het kader van de versterking van 

de parlementaire betrokkenheid bij Eu-

ropa. Geselschap is dagelijks bestuurder 

in de deelgemeente Kralingen-Crooswijk. 

VerbinDen - Universiteiten, zie-

kenhuizen, omroepen, woningcor-

poraties, zorginstellingen en belan-

genverenigingen, ze maken allemaal 

deel uit van de grote wereld van 

organisaties die tussen overheid en 

markt opereren; het Maatschappelijk 

Middenveld. Daarmee bepalen deze 

organisaties voor een groot deel hoe 

Nederland functioneert. De VVD wil 

graag in gesprek blijven met bestuur-

ders van deze organisaties. Daarom 

is het VVD-netwerk Maatschappelijk 

Middenveld onlangs opgericht. 

Het netwerk verbindt bestuurders met 

een liberale visie op het functioneren 

van het maatschappelijk middenveld 

met de politiek. Ook wil het netwerk 

bestuurders met elkaar in contact 

brengen, om ideeën uit te wisselen. 

Bent u een liberale bestuurder in het 

maatschappelijk middenveld of wilt 

u dat worden, meldt u dan aan op 

maatschappelijkmiddenveld@vvd.nl 

In september komt het netwerk voor 

het eerst bij elkaar in Den Haag.

in gesprek met het
Maatschappelijk Middenveld

benk Korthals,
Partijvoorzitter

voorbeeld-
fuNctie
Het zomerreces van de Tweede Ka-

mer is begonnen en dat betekent 

dat ook de rest van politiek Den 

Haag even tot rust komt. Dat is 

een goed moment voor een korte 

terugblik op het afgelopen half-

jaar. Naast de dagelijkse politiek en 

het besturen van ons land heeft in 

onze partij vooral het onderwerp 

integriteit veel aandacht gekregen.  

De integriteit van politici en be-

stuurders is dan ook een erg belang-

rijk onderwerp. Politici en bestuur-

ders hebben een voorbeeldfunctie 

en moeten zich daar ook naar ge-

dragen. Als grootste partij willen 

we daar leidend in zijn en de stan-

daard zetten. Met het pakket maat-

regelen dat tijdens het congres in 

Maarssen werd gepresenteerd zet-

ten we belangrijke stappen in die 

richting. We realiseren ons dat ech-

te integriteit niet van regels, maar 

uit mensen zelf komt. En in vrijwel 

alle gevallen zit dat bij VVD’ers wel 

goed. Daarom zijn onze maatrege-

len, zoals de integriteitsverklaring 

en de vuistregels, erop gericht om 

integriteitsbewustzijn te bevorde-

ren.  

Het begin van het Haagse zomer-

reces biedt ook gelegenheid om 

vooruit te kijken. Want hoewel het 

Binnenhof even tot rust komt, zal 

er in de rest van onze partij weinig 

stilgezeten worden. De gemeen-

teraadsverkiezingen komen im-

mers steeds dichterbij. Inmiddels 

hebben alle afdelingen al aardig 

in beeld wie hun kandidaten zul-

len zijn en een deel heeft al een 

lijsttrekker gekozen. Overal zijn 

werkgroepen aan de slag met het 

schrijven van goede, herkenbare 

verkiezingsprogramma’s waarmee 

we bij de kiezer aan kunnen komen. 

Lokale campagneteams zijn begon-

nen met het maken van plannen 

en het bedenken van leuke acties 

waarmee we onze standpunten bij 

kiezers onder de aandacht kunnen 

brengen. Het zijn lokale verkiezin-

gen, maar de afdelingen mogen op 

maximale steun vanuit Den Haag 

rekenen. We kunnen ook úw hulp 

goed gebruiken. Deze verkiezingen 

worden te belangrijk om toeschou-

wer te blijven. Meld u daarom bij 

uw afdeling en kijk hoe en op welk 

moment u de lokale campagne 

kunt ondersteunen. Ik hoop dat we 

op u mogen rekenen.

voorzitter@vvd.nl
maatschappelijkmiddenveld@vvd.nl

nieuwe bestuursleden

Ger JaarsmaJock Geselschap

overheidsfinanciën op orde te brengen en 

nationale faillissementen te voorkomen. 

Maar de maatregelen staan allerminst 

symbool voor de richting waar Neder-

land wat mij betreft heen moet gaan. Na-

melijk een bescheiden overheid die zich 

weer gaat concentreren op wat ze kán en 

moét doen. 

 

Het in stand houden van de doorgeslagen 

verzorgingsstaat met haar afgedwongen 

solidariteit en doorgeschoten zorgplicht 

laat Nederland vastlopen. Uiteindelijk 

worden de individuen verdrukt voor wie 

de overheid zegt op te komen. Voor mij 

staat voorop dat de samenleving in be-

weging moet zijn om te kunnen groeien. 

Daarvoor is ruimte en vrijheid nodig. 

Ruimte voor eigen initiatief en eigen 

verantwoordelijkheid. Alleen zo ontstaat 

een werkelijk sociale en rechtvaardige 

samenleving waarin mensen gelijkwaar-

dig kunnen zijn, kunnen opkomen voor 

elkaar en zich volledig kunnen ontplooi-

en. 

actie ondernemen
Dat is waarom het belangrijk is dat we 

grote hervormingen en zware bezuini-

gingen doorvoeren. De overheid moet 

terug naar haar kerntaken en ophouden 

met de bevolking verantwoordelijkhe-

den uit handen te nemen. Alleen zo kan 

een nieuwe samenleving ontstaan: Waar 

mensen niet hun schouders ophalen, 

maar de schouders eronder zetten. Waar 

zij betrokken zijn omdat het hun aan het 

hart gaat, niet omdat zij hiertoe verplicht 

worden. Waar ze niet kijken naar de over-

heid, maar zelf actie ondernemen en ini-

tiatieven ontplooien.

vervolg van pagina 1



het bedrijfsleven. Een opleiding moet 

tot een baan leiden, want alleen dan is 

onderwijsgeld ook echt een investering 

in de toekomst van jezelf en die van Ne-

derland.”

Gedreven
Dan is er natuurlijk nog het veelbespro-

ken sociaal leenstelsel voor HBO- en 

WO-studenten. Ondanks het protest 

van de studentenvakbonden is Duisen-

berg ervan overtuigd dat deze veran-

dering uiteindelijk iedereen ten goede 

zal komen. “Het sociaal leenstelsel 

vervangt de basisbeurs en het geld dat 

hiermee vrijkomt wordt geïnvesteerd in 

onderwijs. Het heeft twee belangrijke 

uitwerkingen. Enerzijds zorg je ervoor 

dat meer onderwijsgeld naar onderwijs 

gaat en anderzijds zullen studenten er 

bewuster en gedrevener door gaan stu-

deren. En het onderwijs blijft voor ie-

dereen toegankelijk, omdat studenten 

tegen heel gunstige voorwaarden kun-

nen lenen en aflossing gekoppeld is aan 

draagkracht. De aanvullende beurs voor 

studenten met ouders met een lager 

inkomen blijft gewoon bestaan. Dat is 

voor ons een heel belangrijke randvoor-

waarde: iedereen die wíl gaan studeren 

moet dat ook kunnen.” Uit een onlangs 

gepresenteerd SCP-onderzoek blijkt dat 

de invoering van het leenstelsel scho-

lieren er niet van weerhoudt te gaan 

studeren. Dat er ondanks dat gegeven 

toch nog enige weerstand is tegen het 

leenstelsel verbaast Duisenberg niet. 

“Er blijkt onder studenten gewoon nog 

veel onduidelijkheid te zijn over wat 

er nu precies gaat gebeuren. Door het 

leenstelsel spelen we 1,2 euro miljard 

vrij, die direct in de kwaliteit van het 

onderwijs zal worden geïnvesteerd. Zo-

als bijvoorbeeld het verhogen van het 

aantal contacturen, meer persoonlijke 

begeleiding en digitalisering van het 

onderwijs. Daar komt bij dat ook na de 

invoering van het sociaal leenstelsel de 

bijdrage van de student aan de eigen 

studie beperkt is; nog steeds wordt ze-

ventig procent van de kosten van een 

studie door de belastingbetaler betaald. 

Het is goed als studenten zich dat ook 

realiseren.” 

De afgelopen jaren zijn er goede stap-

pen gezet om het Nederlandse onder-

wijs naar de wereldtop te helpen en 

ondanks de steeds toenemende bezui-

nigingsopgave van de overheid blijft de 

VVD daarop inzetten. Straus: “De slot-

som is dat we als VVD op de korte ter-

mijn natuurlijk gericht zijn op het orde 

brengen van de overheidsfinanciën, 

maar dat we daarbij het lange termijn-

perspectief niet uit het oog verliezen. 

Het onderwijs staat er goed voor, maar 

we moeten zorgen dat we de kansen die 

er gaan komen in de globaliserende we-

reld van de eenentwintigste eeuw ook 

kunnen pakken. Pas dan kunnen we 

echt sterker uit de crisis komen.”

Goed onderwijs is de beste garantie voor economische groei in de toekomst en het geeft 

kinderen de kans om het beste uit zichzelf te halen. Dat geldt voor zowel de knappe 

koppen, als de gouden handjes. Of je nu arts wilt worden of loodgieter, ieder kind moet 

de kans krijgen om zijn talenten te ontwikkelen. Onderwijs is hét fundament onder onze 

economie. Daarom zetten Tweede Kamerleden Karin Straus en Pieter Duisenberg zich 

ervoor in dat het Nederlandse onderwijs tot de echte wereldtop gaat behoren. 

“Onderwijs is het fundament
onder onze economie”

Om die nieuwe denkwijze op gang te 

brengen zijn onder het kabinet Rutte 1 

al een aantal veranderingen geïntrodu-

ceerd. Het regeerakkoord van Rutte II 

trekt deze ingezette lijn door: onderwijs 

moet van ‘’goed naar excellent’’. Straus: 

“De verplichte centrale eindtoets en het 

leerlingvolgsysteem zijn daar voorbeel-

den van. In Nederland hadden we ner-

gens concreet gemaakt wat een leerling 

precies moet kennen en kunnen als hij 

naar de middelbare school gaat. Daar-

door zagen we dat de beheersing van 

basisvaardigheden als rekenen en taal 

ernstig achteruit ging en dat tij moet 

worden gekeerd. We willen dat ook in 

het basisonderwijs alles erop gericht is 

om het beste uit de kinderen te halen. 

Het leerlingvolgsysteem levert daarin 

een belangrijke bijdrage. Je kunt als 

school daarmee de ‘leerwinst’ van het 

kind veel beter volgen en daarop bijstu-

ren en het wordt ook voor ouders veel 

beter inzichtelijk hoe hun kinderen 

het doen. Daarnaast zien we zo ook hoe 

verschillende scholen presteren en dat 

levert voor hen een prikkel op om zich 

te verbeteren.”

intervisie
“We willen dus ook dat het niveau van 

leraren omhoog gaat”, zegt Duisenberg. 

“De toelatingseisen voor de PABO’s en 

lerarenopleidingen gaan omhoog. En 

na de PABO of lerarenopleiding ben je 

nog niet klaar. Samen met lerarenorga-

nisaties willen we stimuleren dat lera-

ren ook na de opleiding continu bezig 

zijn om zichzelf te verbeteren. Daarom 

komt er een register van leraren en een 

bijscholingsverplichting. Ook kijken we 

naar mogelijkheden voor ‘intervisie’, 

zodat leraren ook van elkaar leren en 

elkaar inspireren.”

Ook in het vervolgonderwijs wordt er 

aan veranderingen gewerkt die voor 

meer kwaliteit moeten zorgen. Voor 

het MBO komt er bijvoorbeeld een 

verplichte ‘studiebijsluiter’, waarmee 

onderwijsinstellingen studiekiezers 

actief moeten informeren over het ar-

beidsperspectief van hun opleidingen. 

Straus: “Uit een onderzoek van de FNV 

bleek onlangs nog dat bijna de helft van 

de MBO-opleidingen weinig perspectief 

op een baan of zelfs maar een mooie 

stageplaats bieden. Studiekiezers heb-

ben daar nu nauwelijks zicht op. Met 

de studiebijsluiter weet je beter wat je 

straks met een bepaalde opleiding kunt 

en zo kun je een betere keuze maken. 

Tegelijkertijd worden onderwijsinstel-

lingen zo geprikkeld om hun oplei-

dingen nog eens goed tegen het licht 

te houden en beter te kijken naar de 

wensen en behoeften van het bedrijfs-

leven. Niemand zal immers kiezen voor 

een opleiding of studie met nagenoeg 

geen arbeidsperspectief. Zo kan het 

aantal ‘pretopleidingen’ worden terug-

gebracht en stimuleren we samenwer-

king tussen onderwijsinstellingen en 

inVeSterinG - Duisenberg en Straus 

concentreren zich momenteel voorna-

melijk op de kwaliteitsverbetering van 

het onderwijs. Daar valt volgens de li-

beralen nog een slag te winnen. Straus: 

“Onderwijs is heel erg belangrijk omdat 

het de basis voor je legt om je als vrij in-

dividu te kunnen ontplooien, om uitein-

delijk je eigen keuzes te kunnen maken 

en je eigen leven in te kunnen richten. 

Onderwijs is dus echt een investering in 

de toekomst van individuele mensen, 

maar ook van Nederland als geheel. On-

derwijs sluit daarmee ook naadloos aan 

op het onderwerp economie.”

Duisenberg is het daar roerend mee 

eens. “Zoals John F. Kennedy zei: onder-

wijs is de hoeksteen van vrijheid en de-

mocratie. Als liberalen spreekt ons dat 

enorm aan. In deze tijd zijn we natuur-

lijk bezig met doelmatigheid, maar als 

VVD zetten we boven alles in op verbe-

tering van de kwaliteit van het onder-

wijs. We willen dat onderwijsgeld ook 

echt naar onderwijs gaat en niet naar 

allerlei randvoorwaarden, zoals het le-

vensonderhoud van studenten, of naar 

subsidies die niets bijdragen. Het moet 

zoveel mogelijk naar onderwijs, naar de 

klassen en naar de collegezalen.” Straus 

vult aan: “Uit internationaal onderzoek 

blijkt dat het Nederlandse onderwijs 

bij de duurste van de wereld zit, maar 

dat we qua kwaliteit niet bij de top van 

de wereld horen. We blijven hangen in 

de subtop. Ons doel is dat we met het-

zelfde geld bij de echte wereldtop gaan 

horen. Dat is echt een investering in de 

toekomst, in het verdienvermogen van 

Nederland.”

ambitie 
Voor die groei naar de wereldtop is al-

lereerst een verandering in het denken 

nodig. “Het betekent voor ons allemaal 

dat een zes niet goed genoeg is. Daar 

moet je als individu niet tevreden mee 

zijn en daar moeten we ook als het om 

het hele stelsel gaat niet tevreden mee 

zijn. Over de hele linie, van leerlingen 

en leraren tot onderwijsorganisaties, 

moet de lat dus omhoog.”, aldus Dui-

senberg. “Die ambitie willen we mee 

helpen realiseren. We moeten van el-

kaar verwachten en eisen dat we het 

beste uit de leerlingen halen”, vervolgt 

Straus.  

"een zes is niet goed genoeg"
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Pieter duisenberg:

Tekst: Tim Versnel

Pieter  Duisenberg kwam in septem-

ber vorig jaar nieuw in de Kamer 

en heeft in korte tijd veel politieke 

ervaring opgedaan. ”De afgelopen 

twintig jaar heb ik in het bedrijfsle-

ven gewerkt, bij Shell, McKinsey en 

bij Eneco. Ik ben van jongs af aan 

erg geïnteresseerd in de politiek. Op 

de middelbare school hebben vooral 

mijn leraren mij geïnspireerd om po-

litiek actief te zijn. Zo ben ik actief ge-

weest in het leerlingenbestuur en heb 

ik ook deelgenomen aan ‘politieke 

spelen’ als de jeugd-Verenigde Naties 

en het Haags jeugd-parlement. Gedu-

rende mijn tijd in het bedrijfsleven 

heb ik me als vrijwilliger ook ingezet 

in een bewo-

nersorganisa-

tie, waarmee 

we hier in Den 

Haag hebben 

gewerkt aan de 

openbare ruim-

te en sociale co-

hesie.” 

Karin Straus deed voor ze in 2010 

in de Tweede Kamer werd gekozen 

ruime ervaring op in de lokale poli-

tiek. Naast haar werk, ze werkte meer 

dan 10 jaar in diverse HR functies bij 

DSM, vervulde ze bijna drie periodes 

in de Roermondse raad en één ter-

mijn in die van Midden-Delfland. “Ik 

ben eigenlijk altijd al politiek geïn-

teresseerd geweest. Toen ik nog heel 

klein was keek ik altijd samen met 

mijn moeder naar de gemeenteraads-

vergadering in Melick-Herkenbosch. 

Dat was een van de eerste gemeentes 

waar raadsvergaderingen integraal 

op de lokale televisie werden uitge-

zonden. Mijn moeder had een abon-

nement op de 

raadsstukken 

en die zat dan 

met de stukken 

voor zich naar 

de vergade-

ring te kijken.  

En ik keek met 

veel plezier.”



chAmpAgne - Op gezette tijden, 

doorgaans in Straatsburg, eten de li-

berale leden van de commissie Bur-

gerlijke Vrijheden van het Europees 

Parlement met de commissaris voor 

Binnenlandse Zaken de Zweedse libe-

raal Cecilia Malmström. Altijd betaalt 

een ieder voor zichzelf, een gebruik 

dat waarschijnlijk uit Nederland is 

overgenomen.

De laatste keer was het echter anders. 

Er stond een fles champagne op tafel. 

De commissaris trakteerde.

Ze had dan ook een bijzondere reden 

om tevreden te zijn.

Die week had het Europees Parle-

ment in Straatsburg, na jarenlange 

onderhandelingen, een groot pakket 

maatregelen aangenomen die allen 

beoogden de Europese immigratie en 

asielpolitiek meer te harmoniseren. 

En tevens werd een akkoord bereikt 

over regels die lidstaten mogelijk ma-

ken onder bepaalde omstandigheden 

weer tijdelijke interne grenscontroles 

in te stellen. 

Wat betreft de asielpolitiek, komen er 

regels die in de hele Europese Unie gel-

den. Gemeenschappelijke regels over 

wanneer iemand als vluchteling kan 

worden toegelaten, wat de rechten en 

de plichten van de vluchtelingen zijn 

en regels onder welke omstandighe-

den iemand naar een andere lidstaat 

kan worden verwezen. Er komt een 

Europees vingerafdrukkensysteem 

(Eurodac) waardoor onmiddellijk kan 

worden nagegaan of iemand die asiel 

zoekt niet de procedure in verschil-

lende lidstaten begint.

Onder deze nieuwe procedures is 

de rol van de Europese Commissie 

versterkt. Geen versterkte samenwer-

king tussen de lidstaten maar een 

versterkte toepassing van de z.g. Com-

munautaire methode. De Europese 

Commissie controleert en verifieert. 

En de Europese Commissie wordt op 

haar beurt gecontroleerd door het Eu-

ropees Parlement en de Raad.

Dat is in mindere mate het geval bij 

het wederom instellen van grenscon-

troles in Europa. De rol van de lid-

staten blijft daar cruciaal. Maar een 

versterkte controlerende rol van de 

Europese Commissie en daarmee van 

het Europees Parlement is voorzien.

In dezelfde week bereikten het Euro-

pees Parlement en de Raad een princi-

peakkoord over een betere bewaking 

van de buitengrenzen van de EU. Het 

project genaamd Eurosur voorziet in 

een constante bewaking van de ex-

terne grenzen van de Unie. Worden 

tekortkomingen in de bewaking van 

deze grenzen ontdekt, dan kan een 

centrum in Warschau onmiddellijk 

suggesties aan alle lidstaten doen om 

de situatie te rectificeren 

Sommige zaken in Europa liggen 

moeilijk. Maar noest onderhandelen 

levert resultaten op. De VVD leden en 

de liberale fractie ondersteunden al 

deze voorstellen.

Al met al een reden om ons de cham-

pagne goed te doen smaken.

Jan Mulder 
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Geen placebo-oplossingen voor europese jeugdwerkloosheid

europese samenwerking
bij asielpolitiek

VVD bedankt!

epidemie - Ruim zes miljoen Europe-

se jongeren zitten thuis zonder baan. De 

jeugdwerkloosheid in Europa bedraagt 

bijna 23 procent. Griekenland en Spanje 

zijn koploper met 63 en 56 procent. In 

Nederland schommelt de jeugdwerkloos-

heid rond 13 procent. Door het uitblij-

ven van economische groei, neemt dit 

percentage gestaag toe. De epidemische 

jeugdwerkloosheid is een bom onder 

onze samenleving. Er dreigt een genera-

tie te ontstaan zonder ervaring en zonder 

perspectieven op de arbeidsmarkt. Jonge 

mensen die zich geen eigen huis kunnen 

veroorloven, geen gezin kunnen onder-

houden en voor hun levensonderhoud 

zijn aangewezen op de overheid, familie 

of het zwarte circuit. De Waalse Borinage 

is hét voorbeeld van een voormalige mijn-

streek, waar de werkloosheid van vader 

op zoon en van moeder op dochter wordt 

doorgegeven.

 

In de Brusselse glaspaleizen wordt het 

ene na het andere Europese banenplan 

gelanceerd. Het Europees Parlement 

heeft de Europese Raad in januari opge-

roepen een ‘jongerengarantieregeling’ in 

het leven geroepen. De regeling behelst 

dat alle Europese jongeren onder de 25 

en afgestudeerden onder de 30, binnen 

vier maanden een baan of praktijkoplei-

ding krijgen aangeboden. In mei sloten 

Frankrijk en Duitsland een pact tegen 

de jeugdwerkloosheid. Hiermee is een 

bedrag gemoeid van zes miljard euro dat 

met behulp van kredieten van de Euro-

pese Investeringsbank (EIB) vermeerderd 

moet worden.

 

De grote vraag is echter of deze mega-

plannen in de praktijk echte banen ople-

veren. Ik heb het dan niet over plaatsen 

aan de ambtelijke tekentafels. Het garan-

deren van werk, zoals het EP heeft voor-

gesteld, past in een planeconomie en niet 

in de Europese vrije markt. Jongeren in 

Europa kunnen alleen aan werkloosheid 

ontsnappen als de economie groeit en er 

structurele werkgelegenheid ontstaat. In 

plaats van banen te subsidiëren en kost-

bare, ineffectieve garanties voor jonge-

ren af te geven, moeten de fundamenten 

voor welvaart en groei worden hervormd. 

Dit betekent dat de interne markt verder 

voltooid moet worden, waarbij de een-

making van de digitale markt en de dien-

stenmarkt absolute prioriteit heeft. De 

EU en de lidstaten moeten investeren in 

de groeisectoren van de toekomst en niet 

in de economie van gisteren. ICT, ener-

gie, innovatieve landbouw, R&D moeten 

in de plaats komen van ouderwetse subsi-

dies van onrendabele industrieën. Jonge 

ondernemers moeten ruim baan krijgen 

om hun nieuwe diensten en producten 

aan te bieden. Administratieve lasten 

voor bedrijven en ZZP’ers moeten overal 

in Europa omlaag. De drempels voor het 

starten van ondernemingen moeten ge-

slecht worden. Meer markt, minder over-

heid is daarbij het credo.

 

De alarmerende jeugdwerkloosheid is te 

belangrijk om aan de politiek en ambte-

narij over te laten. Het bedrijfsleven speelt 

de belangrijkste rol bij het opleiden van 

jongeren via stages en traineeships. Het 

is immers in diens eigen belang dat een 

jonge beroepsbevolking qua vaardig-

heden en kennis aansluiting vindt bij 

de behoefte van de markt. Bedrijven en 

overheden moeten hierbij nauw samen-

werken. De regio Eindhoven is hiervan 

een geslaagd voorbeeld. Het gaat om het 

versterken van de concurrentiekracht in 

plaats van het in stand houden van geves-

tigde belangen.

 

Het Europese jeugdwerkgarantieplan, 

het Europese plan voor sociale volkshuis-

vesting, het Europese initiatief voor vrou-

wenquota, het Europese plan voor sociale 

investeringen voor groei en cohesie zul-

jan.mulder@europarl.europa.eu

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

hans van baalen

Buitenlandse Zaken,

Veiligheids- en defensiebeleid, 

industrie en energie

jan Mulder

Burgerlijke Vrijheden,

Justitie en Binnenlandse

Zaken, Begrotingscommissie

en Begrotingscontrole

toine Manders

interne Markt,

Juridische Zaken

ovAtie - Tijdens de ALV van 24/25 mei 

in Maarsen is het kaderstellend advies 

voor de Europese Verkiezingen 2014 aan-

genomen bij acclamatie. Hierin wordt 

aan de duur van het lidmaatschap voor 

het Europees Parlement een maximum 

van drie termijnen verbonden. Hoewel 

ik graag als lijstduwer de VVD had willen 

steunen, wordt dat nu onmogelijk ge-

maakt. Aangezien het partijbelang voor 

mij groter is dan mijn persoonlijk belang 

heb ik mij daar mij neergelegd. Na de 

vaststelling heb ik iedereen bedankt voor 

de vele steun en de mooie jaren, met een 

staande ovatie als slotstuk. 

Dit betekent voor mij als VVD´er dat ik 

nu met mijn laatste jaar bezig ben om de 

Interne Markt te optimaliseren. Als ik dit 

stuk schrijf weet ik dat ik genomineerd 

ben met twee collega´s om verkozen te 

worden tot Europarlementariër 2013 voor 

de Interne Markt. Dit is mij ook in 2008 

overkomen en Jeanine Hennis in 2010 

voor haar werk. Als ik wordt verkozen is 

dat een waardige afsluiting van een hele 

mooie periode. Ik wens mijn opvolgers 

veel succes, sterkte en moed toe in een 

Europees woelige periode. Ik hoop dat zij 

beseffen dat Nederland economisch to-

taal afhankelijk is geworden van de Euro-

pese Unie en hoe beter deze functioneert 

des te beter voor onze welvaart.

cruciaal 
De komende 5 jaar zijn cruciaal voor onze 

toekomst omdat het naar mijn mening 

vijf voor twaalf is. De wereldeconomie 

staat niet stil en met een sterk Europa 

kunnen wij de crisis trotseren. Ik betreur 

de Eurosceptische sfeer in Nederland en 

wellicht kan de VVD een baken voor de 

toekomst zijn. In Europa zijn het de lid-

staten die meer tegen elkaar bezig zijn in 

plaats van dat wij samen de wereldcrisis 

paren. Ook hier is het geheel meer dan de 

som der delen. 

Of de Europese Unie valt uiteen of er zal 

onder druk een steviger samenwerking 

komen waarbij sneller beslist kan wor-

den dan nu. De financiële crisis begint in 

2008 en de lidstaten komen pas in 2013 

met de "oplossende" bankenunie. Een 

bedrijf zou dan al lang failliet zijn, maar 

overheden kennelijk niet. Deze versnelde 

besluitvorming zal centraal gaan plaats-

vinden en velen onder u zullen dat fede-

raal noemen. Ik ben van mening dat be-

paalde beleidsterreinen alleen Europees 

kunnen worden aangepakt. Ik denk dan 

vooral aan economisch-monetair beleid. 

Ik strijd al jaren om Europese wetgeving 

in direct werkende verordeningen te ma-

ken, en richtlijnen af te schaffen. Als de 

lidstaten geen Europese aanpak wensen, 

laat het dan volledig nationaal beslissen. 

Richtlijnen moeten worden omgezet tot 

nationale wetten met als gevolg dat elke 

lidstaat er hun eigen hobby aan toevoe-

gen waardoor er nog steeds grote ver-

schillen blijven en dat is slecht voor de 

Interne Markt.

Conclusie: Minder Europa, maar wat we 

doen moet beter!  

toine.manders@europarl.europa.eu

len niet één echte baan opleveren, dat 

kan alleen een goed functionerende Eu-

ropese interne markt en handelsovereen-

komsten met de VS, Japan en Zuid-Ameri-

ka en andere opkomende economieën. 

 

Hans van Baalen is leider van de VVd- 

delegatie in het europees Parlement

 

"minder europa, maar wat we 
doen moet beter!"
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Federatie van Technologie Branches, met 

wie ik een afspraak heb, is gearriveerd. 

Wij discussiëren een dik uur over medi-

sche hulpmiddelen en in het bijzonder 

over de samenwerking tussen ziekenhui-

zen en producenten van medische ap-

paratuur. In de Kamer heb ik regelmatig 

gesprekken met experts en belangheb-

benden over tal van onderwerpen die in 

de zorg spelen. Daarnaast ga ik, net als 

vanmorgen, regelmatig op werkbezoek 

om mee te kijken in de praktijk. 

Onverwachts verzoekt de commissie-assi-

stente me om de voorzitter van het Alge-

meen Overleg Geneesmiddelen te vervan-

gen, dat over een uur (!) geagendeerd staat. 

Ik help haar graag uit de brand en maak 

snel mijn agenda vrij. Dat betekent helaas 

wel dat ik het kennismakingsgesprek dat 

ik vanmiddag met mijn nieuwe voorlich-

ter had willen voeren, moet uitstellen. 

Werk in de Kamer gaat altijd voor. 

Door het Kamergebouw klinkt maar liefst 

een minuut lang een luide bel. Voor mij 

als Kamerlid een belangrijk signaal, om-

dat er gestemd moet worden. Het wordt 

een onrustige middag, want na de ge-

wone stemming volgt onverwachts een 

Hoofdelijke Stemming. Het gaat over het 

voorstel van een aantal fracties om de 

tweede termijn van het masterplan van 

de Dienst Justitiële Inrichtingen over 

elektronische detentie uit te stellen. Tus-

sen de bedrijven door ontvang ik met ple-

zier mijn oud-collega Gerard Stoffels, wet-

houder in de Gemeente Cuijk, aan wie ik 

al maanden geleden een rondleiding heb 

beloofd. 

Eindelijk tijd om de debatten die ik vol-

gende week moet voeren, voor te berei-

den. Ik werk aan twee debatten: één over 

patiëntveiligheid en één over het jaarver-

slag van het ministerie van Volksgezond-

heid, Welzijn en Sport. Mijn standpunten 

schrijf ik op in twee notities die ik volgen-

de week in de fractiever-

De dag begint met een werkbezoek. Van-

uit mijn ‘pied a terre’ in Den Haag, waar 

ik doordeweeks overnacht, pak ik de bus 

naar het Bronovo Ziekenhuis. Ik spreek 

met drie microbiologen over het voorko-

men van ziekenhuisinfecties. Ziekenhuis-

infecties hebben mijn aandacht in het 

kader van patiëntveiligheid, één van de 

belangrijkste onderwerpen binnen mijn 

portefeuille. Eenmaal terug op mijn kan-

toor op het Binnenhof denk ik na over 

de rol van de politiek bij het voorkomen 

van ziekenhuisinfecties. De afweging die 

ik moet maken tussen het tegengaan van 

meer regeldruk voor ziekenhuizen aan de 

ene kant en het verbeteren van de veilig-

heid van de patiënt aan de andere kant, 

vind ik lastig. 

De beveiliging van de Tweede Kamer laat 

weten dat de vertegenwoordiger van de 

Michiel van Veen

Michiel van Veen zit deze kabinetsperiode voor het eerst in de Tweede Kamer. Hij dacht op een onverkies-

bare plaats te staan, maar tot ook zijn eigen grote verrassing kwam hij toch in het parlement terecht.

Dat betekende dat hij zijn wethouderschap in de Brabantse gemeente Cuijk moest inruilen voor een zetel 

in Den Haag. Een hele verandering en genoeg reden om op een willekeurige dag eens in zijn agenda te 

kijken. 

gadering ga bespreken met mijn collega-

Kamerleden van de VVD. 

Nog net op tijd pak ik de trein naar Cuijk, 

waar ik woon. Alle Kamerleden werden 

verzocht om tot laat in de avond in de 

buurt van de Tweede Kamer blijven, 

omdat er meer stemmingen werden ver-

wacht. Om half één in de nacht kom ik 

thuis; mijn zoon en dochter van 8 en 11 

zijn al diep in slaap. Natuurlijk mis ik 

mijn gezin als ik doordeweeks in Den 

Haag woon en werk. Ze vinden mijn werk 

net als ik bijzonder… 

Column voor
De Maas Driehoek

schrijven 

Spreektekst maken voor 

het debat over de Wet 

kwaliteit, klachten en 

geschillen zorg 

Tijd maken om 

te lunchen 

Niet vergeten:
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Partijraad VVD: laat de markt de energiemix bepalen

De Partijraad van de VVD boog zich onlangs in Barneveld over de vraag welke korte-

termijn keuzes er moeten worden gemaakt om voldoende en betaalbare energie te 

garanderen, waarbij de doelen voor emissiereducties gehaald worden.  Ook discus-

sieerden de leden van onze Partijraad over de vraag waarnaar de politieke beslissers 

moeten streven om op de langere termijn energiezekerheid en schone energievoor-

ziening mogelijk te maken.  Daarbij werd niet alleen naar de Nederlandse keuzes 

gekeken, maar nadrukkelijk ook naar de keuzes die in Europees verband zouden 

moeten worden gemaakt. Een nieuwe aanpak met een Lagerhuisopstelling stimu-

leerde de discussie onder leiding van de gedreven dagvoorzitter Jeroen de Veth.

De dag werd ingeleid door Dick Benschop, 

president-directeur van Shell Nederland en 

voormalig Staatssecretaris van Buitenland-

se Zaken en Jan Paul van Soest, adviseur op 

het gebied van duurzaamheid en oprichter 

van “De Groene Zaak”. In aanwezigheid 

van de ministers Henk Kamp en Stef Blok 

en Tweede Kamerlid en energiewoordvoer-

der René Leegte brandde het debat vervol-

gens los. 

fossiele brandstoffen 
in overvloed
Beide inleiders schetsten dat –mede door 

de komst van schaliegas- de aanname dat 

fossiele brandstoffen aan het opraken zijn 

inmiddels achterhaald is. In een wereld 

waarin de vraag naar energie nog steeds 

groeit is dat goed nieuws, maar anderzijds 

lijken de lage prijzen voor fossiele brand-

stoffen spanningen te veroorzaken tussen 

de doelstellingen schonere energie en be-

taalbare energie. Benschop wees erop dat 

door keuzes voor koolstofarmere productie 

de markt wereldwijd tot nu toe nog kon 

groeien zonder netto toename van CO2-

uitstoot, maar dat de vraag naar energie 

zo snel toeneemt dat binnenkort een netto 

toename van CO2-uitstoot te verwachten 

is. Benschop meent dat het tij gekeerd kan 

worden wanneer ingezet wordt op het ont-

wikkelen van nieuwe technieken die leiden 

tot minder CO2-uitstoot en tot een efficiën-

ter gebruik van energie. 

tegenstrijdige en wisselende 
maatregelen funest
Van Soest uitte zijn zorgen over de onder-

linge tegenstrijdigheid van de maatregelen 

die genomen worden om energiedoelstel-

lingen te halen. Niemand weet wat het 

netto effect van alle getroffen maatrege-

len op de CO2-uitstoot is, aldus Van Soest. 

Om goed op de doelstellingen te kunnen 

sturen dient de overheid zich wat hem be-

treft te beperken tot een paar hoofdzaken. 

De exacte uitwerking van de maatregelen 

dient vervolgens aan de markt overgelaten 

te worden. 

Geen invoerheffing chinese 
zonnepanelen
Door middel van stellingen over kernener-

gie, teerzand, schaliegas en windenergie 

werd de Partijraad uitgedaagd om zich 

uit te spreken over de verschillende ener-

giebronnen. Hoewel er onder de leden ook 

pleitbezorgers waren voor of tegen specifie-

ke energiebronnen, was de algemene opi-

nie dat de overheid technologie-neutraal 

beleid zou moeten maken: kies als over-

heid niet voor een specifieke technologie, 

maar laat de keuze aan de markt. Hierbij 

horen wat de raad betreft in ieder geval 

geen beperkingen zoals de invoerheffing 

die Europa op Chinese zonnepanelen heeft 

ingesteld. 

De raad sprak zich ook uit tegen een boycot 

van teerzand en schaliegas: de markt moet 

de ruimte hebben en houden om nieuwe 

energiebronnen te ontwikkelen, aldus de 

Partijraad. Deze ruimte is overigens niet 

onbegrensd, de ontwikkeling mag geen 

nadelige gevolgen hebben voor veiligheid 

en het (leef)milieu. Voor de overheid ligt 

nadrukkelijk een rol om daarvoor kaders 

te stellen. 

energiebesparing ja, 
verplichtingen neen
Waar stimuleren van innovatie in de raad 

breed bijval kreeg, was men over het stel-

len van verplichte doelen voor energiebe-

sparing minder eensgezind. Het belang 

van energiebesparing werd breed gedeeld, 

maar er werd getwijfeld aan de noodzaak 

tot verplichting. Van energiebesparing gaat 

immers al een stimulerend effect uit door-

dat het kostenbesparend is. Voorstanders 

van een verplichting meenden echter dat 

dit stimulerende effect niet in alle gevallen 

sterk genoeg is. 

henk Kamp: ´hoge leverings-
zekerheid energie in nederland´
Zorgen over de betrouwbaarheid van de 

energieleverantie leefde nauwelijks bij de 

leden. Door ons aardgas is de Nederlandse 

positie stevig en universele handelsbelan-

gen maken dat energie wereldwijd verhan-

deld zal blijven worden. Ook minister Henk 

Kamp maakte zich geen zorgen, gaf hij in 

zijn slotwoord aan. Met een zeer betrouw-

baar en grotendeels ondergronds elektrici-

teitsnetwerk dat aangesloten is op alle rele-

vante netwerken in Europa heeft Nederland 

een zeer hoge leveringszekerheid. Het gaat 

in Nederland op gebied van energie zeker 

niet slecht, aldus de bewindspersoon. Hij 

dankte de leden van de Partijraad voor het 

geven van hun visie en benadrukte het be-

lang om als partij over zo’n belangrijk on-

derwerp als energie met elkaar in debat te 

blijven en elkaar te blijven voeden.

De eerstvolgende Partijraad is op zaterdag 
28 september. In deze Partijraad wordt tra-
ditiegetrouw de Miljoenennota besproken. 

de OVerHeid is er VOOr Kaders VOOr VeiligHeid en Milieu



bOrDje - Vanaf volgend jaar komt 

een aantal tot nu toe overheidstaken 

op het bordje van de gemeenten te-

recht. De ophanden zijnde decentrali-

saties zijn al een tijd onderwerp van 

gesprek, vooral in de lokale politiek. 

Eén van de beleidsterreinen waarop 

gedecentraliseerd wordt, is de langdu-

rige zorg. Woordvoerder op dit onder-

werp in de Tweede Kamer is Bas van 

’t Woud. Hij vertelt van de hoed en de 

rand.

Waarom is deze hervorming 
nodig?
We staan aan de vooravond van een 

historische hervorming van de Alge-

mene Wet Bijzondere Ziektekosten 

(AWBZ). Deze hervorming is hard no-

dig. De stijging van de uitgaven aan de 

langdurige zorg is namelijk onhoud-

baar geworden. Er is steeds meer on-

der de paraplu van de onverzekerbare 

ziektekosten gebracht, ook al was hier 

helemaal geen sprake van. 

Bovendien leidt de huidige uitvoering 

van de wet tot onnodige bureaucratie 

bij de overheid en bij zorgorganisaties. 

Dit zorgt er voor dat er minder ruimte 

is voor het verlenen van goede zorg. 

Ingrijpen is onvermijdelijk. Dit kabi-

net brengt de AWBZ terug naar waar 

het voor bedoeld is zodat we goed kun-

nen blijven zorgen voor mensen met 

ernstige beperkingen die onze zorg 

het hardst nodig hebben.

hoe realiseren we een toe-
komstbestendige langdurige 
zorg?
We nemen meerdere maatregelen om 

de langdurige zorg toekomstbestendig 

te maken. Uitgangspunt daarbij is dat 

we niet alleen kijken naar wat iemand 

niet kan, maar ook naar wat iemand 

– soms met hulp van zijn omgeving – 

wel kan. Dat is nu onderbelicht. Daar-

om worden gemeenten verantwoorde-

lijk voor een aantal taken die nu nog 

onder de AWBZ vallen. Gemeenten 

kunnen op lokaal niveau veel beter 

maatwerk leveren, omdat zij dicht bij 

de burger staan en kunnen inspelen 

op lokale omstandigheden. 

We vinden het erg belangrijk dat 

mensen de keuze hebben voor een 

persoonsgebonden budget zodat zij 

indien gewenst zelf de regie kunnen 

hebben over de zorg die zij ontvangen. 

Het persoonsgebonden budget wordt 

onder stringente voorwaarden aange-

boden om misbruik te voorkomen.

Omdat we scherper kijken naar wat 

mensen zelf kunnen of kunnen rege-

len wordt de huishoudelijke hulp een 

maatwerkvoorziening voor die men-

sen die het écht nodig hebben. Ook 

wordt de toegang tot zorginstellingen 

beperkt voor mensen die lichtere zorg 

nodig hebben. Zij kunnen die zorg 

ook thuis ontvangen. Daarmee doen 

we recht aan de wens van veel mensen 

om zo lang mogelijk thuis te kunnen 

blijven en de zorgaanbieder te gast te 

hebben in plaats van andersom.

Waar staan we nu?
Begin juni is er in de Kamer gedebat-

teerd over de hervorming van de lang-

durige zorg. 

In dit overleg zijn op mijn initiatief 

twee belangrijke zaken geregeld. Ten 

eerste worden gemeenten in staat ge-

steld om slimme verbanden te leggen 

tussen de verschillende beleidsterrei-

nen. Voor het slagen van de hervor-

ming is het cruciaal dat gemeenten 

volledige zeggenschap hebben over de 

besteding van middelen. Voor de fijn-

proevers: we willen dus geen hek om 

het sociale domein. Door te investeren 

in bijvoorbeeld de toegankelijkheid 

van een winkelcentrum investeert een 

gemeente namelijk ook in een voorzie-

ning voor mensen met een beperking. 

Ik denk daarbij ook aan een gemeente 

waar jongeren die voorheen overlast 

veroorzaken nu ouderen helpen met 

hand en spandiensten om het huis. 

Ik heb ook voor elkaar gekregen dat 

mensen gebruik kunnen maken van 

onafhankelijke cliëntondersteuning. 

Het is belangrijk dat dit beschikbaar is 

als mensen ergens tegenaan lopen in 

hun contact met instituties. 

Waarom is dit liberaal?
Dit is bij uitstek een liberale hervor-

ming. Omdat we er voor zorgen dat 

iedereen die zorg nodig heeft die ook 

kan krijgen. Ook gaan we uit van ei-

gen kracht en eigen verantwoordelijk-

heid (wat kun je zelf doen of regelen?). 

Daarbij wordt de keuzevrijheid en ei-

gen regie van mensen versterkt door-

dat we de zorg organiseren rondom 

mensen zelf en niet rondom institu-

ties en organisaties.

 

Wat wil je meegeven aan 
lokale politici?
Er komen gemeenteraadsverkiezingen 

aan. Door deze hervorming wordt het 

sociale domein in één klap de grootste 

post op de begroting. Ik wil alle lokale 

liberalen dan ook oproepen om de 

sociale portefeuilles te claimen in de 

nieuw te vormen colleges. 
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r.e. waterMan sustainaBility award

Vooraankondiging congres Seniorennetwerk

Teldersstichting

“Verbeter de wereld en begin bij jezelf” dat is het motto waarmee ik ben opgegroeid. Mijn vader was 
raadslid voor de VVD en van hem heb ik geleerd dat je met oprechte interesse in en met verbinding 
zoeken met mensen die een andere mening hebben, meer bereikt dan enkel je eigen standpunten 
verkondigen. 

Een wereldverbeteraar en idealist die lid is van de VVD geeft soms verbaasde blikken. Maar voor mij 
is eigen verantwoordelijkheid nemen de kern, het beginpunt van elke maatschappelijke verandering/verbetering. 
Van jongs af aan ben ik daarom lid geweest van de VVD. Ruim tien jaar geleden ben ik met mijn man en eerste kind 
naar het buitenland verhuisd en heb mijn lidmaatschap toen opgezegd. 

Bij terugkomst in Nederland, enige jaren geleden, moest ik nogal wennen aan het veranderde politieke en maat-
schappelijke klimaat. In het buitenland (Afrika) heb ik gezien wat de maatschappelijke kracht is van goed onderwijs. 
Vanuit het bankwezen ben ik toen actief geworden in het onderwijs (als docent en als bestuurder). 
Inmiddels gaat de discussie in Nederland wat minder over links of rechts en meer over hoe een solide begroting 
eruit ziet. Ook wordt er gesproken over de rol van de overheid bij kwesties als veiligheid, werkgelegenheid, zorg en 
onderwijs. Voor mij is het daarmee tijd geworden om me weer aan te sluiten bij de VVD en me opnieuw in te zetten 
voor haar idealen. 

Nieuw lid:

beryl van Straten-van Diepenbeek

erKentelijK - De Consumentenbond 

heeft de eerste R.E. Waterman Sustaina-

bility Award gewonnen.Tijdens het af-

gelopen VVD-Congres ontving directeur 

Bart Combée  de prijs uit handen van Ed 

Nijpels, voormalig VVD-minister voor mi-

lieu. De Consumentenbond ontving de 

prijs uit “erkentelijkheid voor het streven 

om haar leden een passend instrumenta-

rium aan te bieden om, vanuit de eigen 

verantwoordelijkheid, bewust te kunnen 

kiezen voor producten die tijdens hun 

gebruiksfase en daarna zo milieuvrien-

delijk mogelijk zijn”.  

De Consumentenbond oogst lof van de 

VVD- jury omdat de bond de consumen-

ten helpt bewust te kiezen voor produc-

ten die tijdens het gebruik, maar ook 

daarna zo milieuvriendelijk mogelijk 

zijn. De Consumentenbond doet dat door 

milieuaspecten van producten mee te we-

gen in de testoordelen. De bond is erg blij 

met de prijs: “Veel consumenten vinden 

duurzaamheid belangrijk bij de keuze 

voor een product. Wij kunnen helpen 

dit inzicht te vergroten zodat men een 

bewuste keuze kan maken. Deze prijs is 

hiervoor een mooi compliment”, aldus 

Combée. 

De R.E. Waterman Sustainability Award 

is een jaarlijkse prijs van de VVD die is 

bestemd voor mensen en organisaties die 

methoden ontwikkelen en/of invoeren 

die zowel de economie als het milieu ver-

sterken. Dr.ir. Ronald Waterman, wereld-

wijd erkend wetenschapper en gedurende 

33 jaar VVD-Statenlid voor de provincie 

Zuid-Holland, is een groot pleitbezorger 

hiervan. De prijs is dit jaar voor het eerst 

uitgereikt. 

Prijs voor consumentenbond

Wonen, mobiliteit en het belang 
van vrijwilligerswerk, dat zijn de 

thema’s van het Seniorennetwerk con-

gres. In de middag worden de thema’s 

Wonen en Mobiliteit uitgediept tijdens 

een workshop. Ook zijn er sessies over  

Patiëntveiligheid, WMO/Zorg, Pensioe-

nen en Financiën. Voor alle thema’s zijn 

de woordvoerders uit de Tweede Kamer 

over deze onderwerpen aanwezig.

Een goede gelegenheid om te netwerken 

en inspiratie op te doen! 

Het congres staat open voor alle VVD le-

den- ook 50 minners- en hun introducés. 

Aanmelden en inschrijving wordt  half 

augustus  aangekondigd op www.vvd.nl. 

13 september 2013

Provinciehuis flevoland

10.30 - 15.30 uur 

Volleyballende VVD-ers

caMPaGne - Dat (permanent) 

campagne voeren niet alleen nuttig is 

maar ook heel leuk bewijst afdeling  

Ouder-Amstel. Een enthousiast team 

van VVD’ers deed mee aan een beach-

volleybal toernooi dat door de lokale 

ondernemers werd georganiseerd. Dit 

ter ere van het 10-jarig  jubileum van 

het Zomer Festival in Ouder-Amstel. 

Alle gelederen van het lokale bestuur 

waren vertegenwoordigd: onder an-

dere wethouder Crys Larson, gemeen-

teraadslid Jeroen Dikker, commissielid 

Barbara de Reijke en Marten Hilbrands, 

voorzitter van het lokale partijbestuur 

waren sportief bezig. 

Kansloos
Dat meedoen belangrijker is dan win-

nen, werd door de resultaten onder-

schreven. Ondanks een goede en veel-

belovende start van het VVD-team, 

gingen zij kansloos ten onder tegen de 

meer ervaren teams. Maar de zon over-

goten dag maakte het toernooi voor 

alle deelnemers een succes.

De VVD heeft haar waardering uitge-

sproken voor de lokale ondernemers 

en is tijdens het toernooi op een laag-

drempelige wijze in contact gekomen 

met de inwoners.  Al met al kan Ouder-

Amstel  terugkijken op een zeer ge-

slaagd festival en een unieke vorm van 

campagne voeren!

Decentralisatie uitgelicht:

vvd.ouderamstel@gmail.com

De Algemene Wet Bijzondere Ziektekosten stamt uit 1968 en biedt 

een vangnet voor onverzekerbare risico’s die voortkomen uit chroni-

sche ziekten en ernstige geestelijke of lichamelijke beperkingen. Waar 

aanvankelijk 50.000 mensen gebruik maakten van wet, maken er nu 

800.000 mensen gebruik van. Met een enorme kostenstijging bij als ge-

volg: de AWBZ kost nu onge-

veer 30 miljard euro per jaar. 

De zorguitgaven stijgen sinds 

het begin van deze eeuw 

met circa 4,3% per jaar. Om 

de kosten in perspectief te 

plaatsen: als het budget voor 

cultuur wordt afgeschaft kan 

hier nog geen week zorg van 

geleverd worden, van het af-

schaffen van de politie kan 

nog geen maand zorg betaald 

worden.



9135e aLv liber 04 » 2013

Tijdens het congres was er een bij-

zonder ‘rustpunt’ ingebouwd. Sylvia 

Bakker van het archief richtte een ten-

toonstelling van bijzondere documen-

ten, uitgaven en voorwerpen in, waar-

bij 65 jaar VVD de revue passeerde.

Vooral de bronzen buste van VVD-

oprichter en 1e voorzitter Dirk Stik-

ker trok de aandacht. De vijftig kilo 

wegende buste is begin jaren ’70 ge-

schonken de door voormalige Britse 

premier Winston Churchill en is ver-

volgens door Stikker in de jaren ’70 

overgedragen aan de VVD afdeling 

Amsterdam voor het ‘Stikkerhuis’. 

Sinds de jaren ’90 staat de buste in de 

fractiekamer van de VVD in het stad-

huis van Amsterdam. En voor even 

dus in de Fabrique in Maarssen. 

Voor velen was de tentoonstelling een 

feest van herkenning. Zo ook voor 

voormalig politiek leider Ed Nijpels, 

die foto’s maakte van zichzelf op fo-

to’s van de tentoonstelling… .

O ja, weet je nog...

Op vrijdag 24 en zaterdag 25 mei vond 

in het sfeervolle De Fabrique in Maars-

sen het Voorjaarscongres van de VVD 

plaats. Premier Rutte betoogde in zijn 

openingsspeech dat het kabinet op 

de goede weg zit en dat we als partij 

nu koers moeten houden op weg naar 

een sterker Nederland. Daarna werd 

stilgestaan bij het 65-jarig bestaan 

van de VVD en was er traditiegetrouw 

een erg gezellige feestavond. Op zater-

dag kon in verschillende workshops 

worden gediscussieerd over actuele 

onderwerpen en konden de leden 

korte trainingen volgen. ‘s Middags 

stond de Algemene Vergadering op 

het programma. Daarin presenteerde 

het Hoofdbestuur het integriteitsbe-

wustzijn en besprak dit met de leden. 

VVD Voorjaarcongres in Maarssen

Net als vijf jaar geleden zal Hans van 

Baalen de VVD-lijst aanvoeren bij de 

verkiezingen voor het Europees Parle-

ment. Op het VVD congres in Maars-

sen vertelde hij de leden nog maar 

eens waarom Europa juist voor Ne-

derland zo belangrijk is. “Het gaat om 

handel, handel en handel. Wij zijn al-

lemaal kooplieden. Als Nederland al-

leen met China gaat onderhandelen, 

dan krijgen we weinig gedaan. Dat 

kan alleen maar in Europees verband. 

Meer handel is meer werk en dat is in 

het Nederlands belang.”

Om dit bereiken is volgens Van Baalen 

allereerst een liberaler Europa nodig. 

“Wim van Eekelen (voormalig staats-

secretaris Europese zaken, red) heeft 

gezegd: Europa zijn wij zelf. Alleen, er 

zijn te weinig liberalen in Europa. We 

hebben maar drie VVD’ers in de libe-

rale fractie van vijfentachtig, in een 

Europees Parlement van 754. Er moe-

ten dus meer VVD’ers in het Europees 

Parlement komen!” Dat er écht meer 

VVD’ers in het Europees Parlement 

moet komen blijkt wel uit een on-

derzoekje dat Van Baalen heeft laten 

doen. “Ik heb niet zo lang geleden aan 

een denktank gevraagd om te onder-

zoeken hoe liberaal de ALDE-fractie 

nu eigenlijk is. En wat bleek: de ALDE-

fractie spreekt en schrijft vaker over 

duurzaamheid, een ‘sociaal Europa’ 

en solidariteit dan over vrijheid. Dat 

moet anders. Europa móet liberaler 

gemaakt worden en dat kan alleen als 

er meer VVD’ers in het Europees Par-

lement komen te zitten. Samen met 

campagneleider Han ten Broeke en de 

andere kandidaten gaan we daarvoor 

en dat gaat lukken!”

Een van de redenen waarom het 

Hoofdbestuur Van Baalen voordroeg 

voor het lijsttrekkerschap, is dat hij 

met zijn team de afgelopen jaren 

heeft bewezen het VVD-geluid duide-

lijk te kunnen laten horen én tastbare 

resultaten te kunnen boeken. “Ik heb 

twee collega’s, Jan Mulder en Toine 

Manders, die op hun gebieden een 

autoriteit zijn in het Europees Parle-

ment. Toine Manders op het gebied 

van de interne markt, die zo belang-

rijk is voor Nederland. Die markt 

moet verder worden uitgebreid. Ook 

het dienstenverkeer moet daar onder-

deel van uitmaken. Jan Mulder is een 

autoriteit op het gebied van de finan-

ciën en de begroting van de Europese 

Unie. Naar hem wordt geluisterd. Het 

feit dat de Europese meerjarenbegro-

ting kleiner is dan de vorige, is een re-

sultaat van de samenwerking van Jan 

Mulder in het Europees Parlement, 

Mark Rutte in de Europese Raad en 

Mark Harbers in de Tweede Kamer. 

Dát zijn resultaten!”

“er zijn te weinig liberalen
in europa”
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Partijvoorzitter Korthals:
“integriteit is nooit af”

Het hoofdbestuur van de VVD presenteerde op het Voorjaarscongres in de 

Maarssen een pakket maatregelen die het integriteitsbewustzijn in de partij 

moet vergroten. De redactie van Liber stelde voor u de belangrijkste ragen aan 

Partijvoorzitter Benk Korthals.

Waar bestaat het pakket 
maatregelen uit?
Korthals: “Het hoofdbestuur heeft 

een Permanente Commissie Integri-

teit ingesteld. Daarnaast gaan we 

vertrouwenspersonen aanwijzen voor 

de landelijke fracties en vragen we 

de kandidaten voor de Eerste Kamer, 

Tweede Kamer, Provinciale Staten en 

het Europees Parlement de vuistregels 

integriteit te onderschrijven. Tot slot 

maken we integriteit integraal onder-

deel bij de bestaande opleidingen en 

trainingen en komt er een vragenlijst 

voor leden die een actieve functie wil-

len bekleden bij de VVD”.

Waarom komt het bestuur nu 
met deze maatregelen?
“In november heb ik op het najaars-

congres aangekondigd met maatrege-

len te komen die het bewustzijn zou-

den moeten vergroten. Ook de VVD 

kent enkele concrete gevallen waarin 

het vermoeden bestaat dat een be-

stuurder niet integer heeft gehandeld. 

Dat probleem is breder dan de VVD en 

breder dan de politiek. Maar ik ben 

voorzitter van de VVD en vindt dat wij 

onze verantwoordelijkheid moeten 

nemen en ervoor moeten zorgen dat 

de kans op integriteitsschendingen 

zo klein mogelijk is. Daar helpen deze 

maatregelen bij”.

Wat gaat de commissie 
integriteit doen?
“De Permanente Commissie Integriteit 

staat onder leiding van oud-Kamerlid 

en lid van de Raad van State Jan-Kees 

Wiebenga. Deze commissie zal VVD-

leden adviseren over individuele inte-

griteitsdilemma’s en kan meldingen 

van integriteit onderzoeken en ons 

als bestuur hierover adviseren. Daar-

naast komen er vertrouwenspersonen 

voor de fracties in de Eerste Kamer, 

Tweede Kamer, Provinciale Staten en 

het Europees Parlement. Zij fungeren 

als laagdrempelige vraagbaak voor 

vragen en meldingen”. 

Voor wie gelden de 
vuistregels?
“Iedereen die vanaf nu kandidaat wil 

zijn voor de Eerste Kamer, Tweede 

Kamer, Provinciale Staten en het Eu-

ropees Parlement zal de vuistregels 

moeten aanvaarden. Daarnaast zullen 

we de afdelingen, die over de samen-

stelling van de lokale kandidatenlijst 

gaan, zoveel mogelijk stimuleren de 

vuistregels ook op te nemen bij hun 

kandidaatstellingsprocedures”.

niet echt des VVD’s om te 
moeten tekenen bij het 
kruisje. is dat nodig?
“De maatregelen zijn bedoeld om het 

bewustzijn te vergroten in de partij. 

De vuistregels zijn heel algemeen 

aanvaarde uitgangspunten die een 

goed bestuurder in acht zou moeten 

nemen. De vuistregels worden toege-

voegd aan het kandidaatstellingfor-

mulier en moeten voor aanvaarding 

worden ondertekend. Een handeling 

die ervoor zorgt dat de vuistregels 

nog beter tot zich genomen worden. 

Je moet het goed en gedegen doen, an-

ders niet is mijn overtuiging”.

en daarnaast komt er
nog een vragenlijst?
“Dat klopt. De vragenlijst is ook voor 

kandidaten en informeert naar even-

tuele integriteitsschendingen om het 

risicoprofiel van een kandidaat te 

bepalen. De Permanente Commissie 

Integriteit heeft het Hoofdbestuur ge-

adviseerd bij de uitwerking van deze 

vragenlijst”.

Voorkomen deze maatrege-
len dat de VVD met nieuwe 
integriteitsgevallen te ma-
ken krijgt?
“Integriteit leg je niet op, dat zit in 

mensen zelf. Dus het antwoord is 

nee. Ik zie dat ook niet als mijn rol, 

er is ook nog zoiets als eigen verant-

woordelijkheid. Als voorzitter van de 

grootste partij van Nederland vind ik 

het wel belangrijk dat het bewustzijn 

rondom integriteit zo groot mogelijk 

is. Soms is de scheidslijn namelijk heel 

dun. Ik zie het daarom als de taak van 

het Hoofdbestuur om handvatten te 

geven die het mogelijk maken om dat 

bewustzijn zo groot mogelijk te hou-

den. En integriteit is natuurlijk nooit 

af, het gaat erom dat erover gesproken 

wordt in onze partij en dat we elkaar 

ook scherp houden”. 

Moeten kandidaten voor 
de gemeenteraadsverkie-
zingen ook een vragenlijst 
invullen en vuistregels 
ondertekenen?
“Afdelingen zijn al druk bezig met de 

procedures voor kandidaatstelling. 

De vragenlijst zal voor diverse afde-

lingen daardoor te laat komen. Het 

onderschrijven van de vuistregels zal 

via de afdeling aan het eind van dit 

jaar gebeuren, wanneer de kandida-

ten ook hun plek op de lijst aanvaar-

den”.
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terreurdreiging - De jihadistische 

strijd in Syrië. Niet iets dat je meteen as-

socieert met scholen, pleinen, buurthui-

zen en moskeeën in Delft, Den Haag en 

Zoetermeer. Toch werd dit voorjaar de 

terreurdreiging in Nederland verhoogd 

vanwege Nederlandse jongeren die van-

uit die plaatsen naar Syrië trokken om 

zich in de gewapende strijd te mengen. 

Via internet, ronselaars en predikers van 

‘de ware leer’ radicaliseren ze. En hoewel 

vaak geboren en getogen in ons Neder-

land, keren ze zich af van dit vrije land 

om in Syrië hun leven te riskeren voor 

een onvrij ideaal. 

Het heeft iets cynisch om hier eerst op 

te groeien in vrijheid, veiligheid en de-

mocratie; en dan te willen vechten tegen 

vrijheid en democratie in een van de 

onveiligste gebieden op aarde. En hoe-

wel je nog zou kunnen betogen dat het 

aan mensen zelf is om ervoor te kiezen 

hun leven te riskeren in dit soort oor-

den, raakt het wel de samenleving als 

geheel wanneer zij vervolgens terug wil-

len keren naar Nederland. Wanneer deze 

strijders, getraind en gehard, hun strijd 

hier voort willen zetten, dan móeten we 

opstaan en opkomen voor onze vrijheid, 

veiligheid en democratie. 

Vreemde vlag 
“Helaas bleken de juridische middelen 

om dat effectief te kunnen doen te ont-

breken. De VVD fractie heeft daarom het 

voortouw genomen om de wet aan te pas-

sen aan de moderne tijd en dreiging”, zo 

stelt Klaas Dijkhoff, VVD-woordvoerder 

op dit terrein. De wettelijke basis voor 

het aanpakken van personen die elders 

onder vreemde vlag hadden gestreden, is 

ook nu nog de oude notie van ‘in vreem-

de krijgsdienst’ gaan. “Maar dit dekt al-

leen de traditionele vorm van in vreemde 

krijgsdienst gaan, te weten in dienst gaan 

bij een ander statelijk leger. Het dekt niet 

de activiteiten van strijders die vechten 

voor terroristische organisaties. Zoals 

het in Syrië actieve Al-Nusra waar menig 

polderjihadist door gerekruteerd is”, legt 

Dijkhoff uit. Dankzij de motie-Dijkhoff 

wordt het ‘in vreemde krijgsdienst gaan’ 

nu uitgebreid met deelname aan deze 

terroristische organisaties. Een logische 

stap: “Wie in de rangen van een terroristi-

sche organisatie strijdt, heeft voldoende 

aangetoond het Nederlanderschap niet 

waard te zijn. Het zal dan ook mogelijk 

worden hen het Nederlandse paspoort 

af te nemen. Een duidelijk signaal aan 

deze jihadi’s dat het ons menens is. Dat 

vrijheid en veiligheid geen spelletje is. 

En dat hen bij terugkomst geen helden-

ontvangst te wachten staat. Integendeel. 

”Hoewel een Nederlands paspoort alleen 

afgepakt kan worden in geval van een 

dubbel paspoort, beschikt een flink deel 

van de jihadreizigers hierover en kan al-

dus aangepakt worden.”

Om de terreurdreiging die uitgaat van 

deze jihadstrijders verder tegen te gaan, 

heeft de VVD het kabinet verzocht te on-

derzoeken wat de mogelijkheden zijn om 

te komen tot een ‘terugreisverbod’. Dijk-

hoff: “Bij landen die zo gevaarlijk zijn als 

Syrië nu is, is het al gangbare praktijk dat 

journalisten en hulpverleners vrijwillig 

melden aan het ministerie dat ze naar 

zo’n land reizen. Zij hebben immers bo-

venal nobele en onverdachte intenties. 

Wij willen bekijken of deze praktijk om 

te zetten is in een officiële variant. Wie 

dan zonder goedkeuring naar een der-

gelijk, vooraf door het kabinet aange-

merkt oord des verderf reist, heeft bij 

terugkeer heel wat uit te leggen en een 

wetsovertreding op zijn naam staan.” Of 

een dergelijk systeem haalbaar en werk-

baar is, is nog de vraag. Een VVD-motie 

om te verkennen op welke manier dit, in 

samenwerking met Europese bondgeno-

ten, te realiseren is, haalde in elk geval 

een ruime meerderheid. “Dat onze eigen 

minister Opstelten aan het hoofd van de 

uitvoering van beide moties staat, sterkt 

de fractie in het vertrouwen op een goede 

uitvoering.”, aldus Dijkhoff.

Voortrekkersrol 
De afgelopen tijd - en zeker sinds het 

oplaaien van de strijd in Syrië - heeft de 

VVD in de Tweede Kamer een duidelijke 

voortrekkersrol gehad in het zoeken naar 

manieren om de jihadistische terreur-

dreiging te voorkomen. Dijkhoff: “Kort-

sluiting in iemands hoofd kunnen we 

helaas niet voorkomen. Dreigingen als 

deze zullen er altijd zijn en we moeten 

dus voorbereid zijn op de terugkeer van 

tientallen getraumatiseerde, in de strijd 

geharde en/of gedesillusioneerde jonge-

ren die bereid zijn de (gewapende) strijd 

tegen onze vrijheid, veiligheid en demo-

cratie voort te zetten. Dat vergt soms 

een nieuwe aanpak, maar altijd alert en 

kordaat optreden van de overheid. Niet 

alleen in Nederland, maar ook in de ons 

omringende landen.” Met de in dit arti-

kel genoemde en andere voorgestelde 

maatregelen zoals het aanpakken van 

ronselaars, wordt volgens Dijkhoff het 

juridische instrumentarium aan de mo-

derne tijd en dreiging aangepast zodat 

kordaat optreden mogelijk wordt. Dijk-

hoff: “Ik schat de kans dat een jihadrei-

ziger bij terugkomst van mening is ver-

anderd en in de donkere ellende van de 

jihad het liberale licht heeft gezien in als 

klein. Als partij die staat voor een veilig 

Nederland, moet juist ook de VVD bereid 

zijn onze kostbare vrijheid, veiligheid en 

democratie zo goed mogelijk te wapenen 

tegen nieuwe dreigingen. Dat is wat we 

de afgelopen tijd hebben gedaan. En dat 

is wat we de komende tijd zullen blijven 

doen.”

Quote

nederlandse jihadstrijders wacht bij
thuiskomst geen heldenontvangst

“nieuwe dreigingen vereisen nieuwe aanpak”

“A LiberAL mind
is A joy foreVer”

Tekst op de VVD t-shirts
tijdens de Canal Parade 2013.

”NeDerlaNDse JihaDsTiJDers geVaar Voor oNze VeiligheiD.”

klaar voor Het 
nieuwe parlemen-
taire Jaar

Na een zomer gevuld met 
werkbezoeken, meeloop-
stages en natuurlijk ook de 

broodnodige vakantie en aandacht 
voor het gezin, is het parlementaire 
jaar tegen de tijd dat deze Liber bij 
u op de mat valt, weer begonnen. 

De laatste maanden van het jaar 
zijn traditioneel gevuld met de 
behandeling van de diverse begro-
tingen, met als aftrap Prinsjesdag. 
Dit keer een extra bijzondere, aan-
gezien onze Koning voor het eerst 
de troonrede zal voorlezen. Alweer 
een mooi moment waar wij als par-
lementariërs getuige van mogen 
zijn.

Het wordt een belangrijk politiek 
jaar, waarin – zowel in de Tweede 
als in de Eerste Kamer –besluit-
vorming over vele maatregelen 
voorligt die onze financiële positie 
moet verbeteren en onze economie 
verder moet versterken. Het is goed 
dat het kabinet zich daarbij niet 
alleen laat leiden door meerderhe-
den, maar juist door het doen van 
inhoudelijk goede voorstellen en 
het vertrouwen dat de Kamers deze 
op hun merites zullen beoordelen. 

Bij de Algemene Politieke Beschou-
wingen zal, naast de politieke 
agenda voor het komende parle-
mentaire jaar, ook de invulling van 
de aanstaande bezuinigingsronde 
ongetwijfeld een grote rol spelen. 
De afgelopen tijd is door de coali-
tiepartijen onderhandeld over een 
verstandige invulling van ‘de 6 mil-
jard’. De VVD is geen voorstander 
van lastenverzwaring maar houdt 
zich aan de afspraak dat twee derde 
van dit bedrag wordt ingevuld door 
bezuinigingen en een derde door 
lastenverzwaringen.

Natuurlijk is een breed draagvlak 
voor deze maatregelen ook voor de 
VVD van belang. Ik heb niet voor 
niets aangegeven dat de deur altijd 
open staat voor de bespreking van 
goede voorstellen, wie er ook voor 
die deur staat. Maar dan ligt het 
wel voor de hand om met plannen 
te komen die tot een vermindering 
van uitgaven leiden en niet tot een 
extra investering van geld dat wij 
niet hebben.

Ik zou geen liberaal zijn als ik geen 
licht aan het einde van de economi-
sche tunnel zou zien. Toegegeven, 
de tunnel is lang, maar het licht is 
er wel degelijk. In ons omringende 
landen zien we de economie aan-
trekken, en met de maatregelen 
die wij het komende parlementaire 
jaar zullen nemen ben ik er nog 
steeds van overtuigd dat we ook 
in ons land de verbetering van de 
economie zullen gaan zien. Daar 
zal mijn fractie zich in elk geval 
ook dit parlementaire jaar weer vol 
voor gaan inzetten. Ik houd u op de 
hoogte!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

kinderopvang geen 
ondergesCHoven 
kindJe

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl
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Andreas Kinneging, Paul de Hert & Stefan 

Somers (red.), Tocqueville, profeet van de 

moderne democratie.

Uitgeverij Lemniscaat, paperback, 347 pp, ISBN: 

9789047704515, € 29,50.

Meer dan ooit staat het werk van de Fran-

se negentiende-eeuwse denker Alexis de 

Tocqueville in de belangstelling. Niet 

alleen zijn bekendste werk Over de de-

mocratie in Amerika werd onlangs in 

een nieuwe Nederlandse vertaling uitge-

bracht, ook van werken als Herinnering 

aan de omwentelingen van 1848 en de le-

zing Over het pauperisme werden recent 

nieuwe edities op de markt gebracht. 

Bovendien verscheen een keur aan secun-

daire literatuur over het gedachtengoed 

van deze originele fi losoof, die tegelijk 

historicus en staatsman was.

 

De bundel Tocqueville, profeet van de 

moderne democratie vormt daarop een 

mooie aanvulling. Vanuit diverse discipli-

nes, zoals de historie, sociologie, politico-

logie en fi losofi e wordt leven en werk van 

Tocqueville nader belicht. Natuurlijk is 

er aandacht voor de visie van Tocqueville 

op de (opkomst van de) democratie, zoals 

door hem zo eloquent beschreven in zijn 

tweedelige hoofdwerk.

Haast interessanter zijn de hoofdstukken 

waarin juist het minder bekende werk 

van de Fransman wordt belicht. Veel kun-

nen wij leren van de waarschuwingen die 

Tocqueville decennia geleden al heeft ge-

richt aan de steeds meer uitdijende taken 

die aan de staat worden toegekend. Met 

vooruitziende blik voorspelde Tocquevil-

le bijvoorbeeld in zijn lezing over armoe-

de en armenzorg dat overheden in steeds 

meer noden zouden willen voorzien dan 

strikt noodzakelijk. Met het stijgen van 

de welvaart zouden in toenemende mate 

Teldersstichting

Als zorgprofessional merk ik tijdens mijn werkzaamheden dat er nog veel hobbels te nemen 
zijn in de hervormingen in de zorg. Ik hoop hier als VVD-lid een bijdrage aan te kunnen leve-
ren!

In het dagelijks leven ben ik werkzaam als teamleider van een vijftal thuiszorgteams in Noord-
Limburg. Daarvoor heb ik enkele jaren gewerkt als wijkverpleegkundige in dezelfde organisa-
tie. Ik besteed met mijn thuiszorgteams veel aandacht aan de hervormingen in de zorg. Hierbij komt sterk het om-
buigen van de hiërarchische organisatie structuur naar kleinere, wijkgerichte en meer zelfstandige teams naar voren. 
Het spreekt mij zeer aan hoe er door de VVD gedacht wordt over de hervormingen in de langdurige zorg. Er zal meer 
aanspraak gemaakt worden op de zelfredzaamheid en eigen verantwoordelijkheid van mensen. 

Ik hoop als VVD-lid met mijn praktijkervaring bij te kunnen dragen aan hoe we deze hervormingen zowel voor de 
mensen die zorg nodig hebben, als voor de mensen die zorg leveren behapbaar kunnen houden en kunnen stroom-
lijnen. Ik vind het belangrijk dat professionals leren om de regie bij de burger te leggen, in plaats van (met alle goede 
bedoelingen) verantwoordelijkheden over te nemen. Daarnaast vind ik het belangrijk dat het inzicht komt dat de 
hervormingen in de zorg niet alleen bezuinigingsmaatregelen betreffen, maar vooral ook leiden tot verbetering van 
de kwaliteit van zorg. Het geld dat bestemd is voor de zorg zal ook daadwerkelijk hiervoor gebruikt gaan worden. 
Dit laatste spreekt mij aan bij de VVD en zie ik ook in andere onderwerpen terug, zoals het onderwijs, de arbeidsmarkt 
en het woningenbeleid.

Nieuw lid:

inge opbroek, (25 jaar)

ColoFon
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CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

telderslezing met biograaf Charles moore

tocqueville, profeet van de moderne democratie

Winterschool teldersstichting

leestip: 

iron LAdy - Kort na het 

overlijden van Margaret 

Thatcher verscheen het eer-

ste lijvige deel van de geau-

toriseerde biografi e over deze ‘iron lady’. 

De Britse journalist Charles Moore, die 

publiceert in onder meer The Daily Te-

legraph en The Spectator, kreeg in 1997 

opdracht de biografi e te schrijven, waar-

bij het op nadrukkelijk verzoek van That-

cher zelf de bedoeling was pas na haar 

overlijden tot publicatie over te gaan. 

Moore kreeg de gelegenheid Thatcher 

uitvoerig te interviewen en kon boven-

dien haar persoonlijk archief raadplegen, 

alsmede de regeringsarchieven. Hij zal op 

5 november aanstaande naar aanleiding 

van zijn boek de jaarlijkse Telderslezing 

uitspreken.

De eerste pennenvrucht – Not for turning 

– beslaat de jeugd van de politica en haar 

opkomst binnen de Britse conservatieve 

partij, om te eindigen met de overwin-

ning op de Falklands. De titel slaat op de 

beroemde uitspraak van Thatcher ‘you 

turn if you want to. The lady’s not for 

turning’, die zij tijdens een toespraak in 

1980 deed. De liberalisering van de eco-

nomie stond ter discussie en critici wens-

ten een wijziging van het beleid, gezien 

de stijging van de werkloosheid en de 

economische recessie. De zogenaamde 

‘U-turn’ die van Thatcher werd verwacht, 

wenste zij niet uit te voeren.

De anekdote kenmerkt de standvastige 

wijze waarop de Britse premier in de ja-

ren ’80 leiding gaf aan het klassiek libe-

rale beleid waar ze in geloofde. Al in 1975 

maakte Thatcher toen ze werd gekozen 

als leider van de conservatieven duidelijk 

in welke richting ze de partij zou leiden. 

Bij een interne bijeenkomst wierp ze The 

Constitution of Liberty van Hayek op ta-

fel met de woorden: ‘This is what we be-

lieve in!’

In haar strijd voor meer individuele vrij-

heid en minder overheidsinvloed trok 

ze meer dan eens fel van leer tegen de 

socialisten. ‘Socialist governments tradi-

tionally do make a fi nancial mess. They 

always run out of other people’s money. 

It’s quite characteristic of them.’ In de 

ogen van Thatcher bestond er niet zoiets 

als een gemeenschappelijke pot met geld 

waar allerlei leuke dingen voor de men-

sen uit betaald konden worden. Het zijn 

altijd individuele mensen die het geld 

opbrengen waar de overheid vervolgens 

een bestemming voor vindt. Dat gegeven 

maakt dat de overheid zuinig met dit 

geld dient om te gaan en moet zorgen dat 

het staatshuishoudboekje op orde is.

Daarbij merkte Thatcher terecht op dat 

‘the larger the slice taken by govern-

ment, the smaller the cake available for 

everyone’. Ten onrechte hadden mensen 

het gevoel dat de overheid de beste reme-

die zou zijn voor al hun problemen, ster-

ker nog, dat de overheid ook om de hoek 

zou moeten kijken als er helemaal geen 

problemen waren. ‘There is much to be 

said for trying to improve some disadvan-

taged people’s lot. There is nothing to be 

said for trying to create heaven on earth.’ 

Tot aan vandaag de dag zouden veel over-

heden een voorbeeld kunnen nemen aan 

deze simpele doch o zo wijze lessen van 

Thatcher.

Met succes wist Thatcher haar land te 

bevrijden uit de verlammende greep van 

het socialisme, bijvoorbeeld door niet te 

zwichten voor stakingen en daarmee uit-

eindelijk de macht van de vakbonden te 

breken. Tegen alle kritiek op haar klas-

siek liberale politiek – kritiek die veelal 

ook op de persoon werd gericht – was ze 

wel opgewassen. Nuchter merkte ze op: 

‘I always cheer up immensely if an at-

tack is particularly wounding because I 

think, well, if they attack one personally, 

it means they have not a single political 

argument’.

Op 5 november aanstaande zal Charles 

Moore om 20.00 uur (inloop vanaf 19.30 

uur) in de Geertekerk, Geertekerkhof 23 

te Utrecht de Telderslezing uitspreken. 

Hij zal daarbij ingaan op de klassiek li-

berale politiek van Thatcher en de lessen 

die we nu nog van haar kunnen leren. 

De voertaal is Engels. Aan deelname zijn 

geen kosten verbonden, wel dient u zich 

aan te melden via aanmelden@telders-

stichting.nl.

MargareT ThaTCher

geVArieerd - Van maandag 6 tot 

en met donderdag 9 januari 2014 or-

ganiseert de Teldersstichting een win-

terschool over de grondslagen van het 

liberalisme. Deze winterschool (voor-

gaande jaren steevast in augustus geor-

ganiseerd als zomerschool) zal plaats-

vinden in Leusden (vlakbij Amersfoort). 

Tijdens de winterschool, bedoeld voor 

vergevorderde studenten en recent 

afgestudeerde academici, krijgen de 

cursisten een zeer gevarieerd pro-

gramma aangeboden met sprekers uit 

politiek en wetenschap, waarbij ruim 

de gelegenheid is voor discussie. Naast 

inleidingen over het liberalisme, gere-

lateerd aan thema’s als economie, re-

ligie, milieu, ethiek en internationale 

politiek, zullen ook sprekers van an-

dere stromingen worden uitgenodigd 

om de liberale ideologie ter discussie 

te stellen.

Geïnteresseerd in deelname? Kijk voor 

meer informatie over het programma 

en aanmelding op:

www.teldersstichting.nl

ook zaken tot het bestaansminimum 

worden gerekend, die voorheen als (over-

bodige) luxe werden gezien. Waarlijk 

een kwaal waar ook onze huidige verzor-

gingsstaat onder gebukt gaat.

Deze bundel is een aanrader voor ieder-

een die geïnteresseerd is in de verschil-

lende aspecten van het werk van een 

belangrijke en in zijn tijd zeer baanbre-

kende denker.



‘de Winnende Lijst’ uitgerold, gericht op 

hen die een lijst moeten gaan samenstel-

len in hun afdeling of KC. Na de College-

tour Clinic volgt nog de campagnetrai-

ning ‘Stem op Mij’ die is bedoeld voor 

de mensen die daadwerkelijk op de lijst 

komen.

leden die niet hebben deelgenomen aan 

de Collegetour kunnen zich aanmelden 

voor de Clinic.

De Collegetour en de Collegetour Clinic 

maken beiden deel uit van het oplei-

dingsprogramma ‘de lat ligt hoger’ van 

de Haya van Somerenstichting. Vooraf-

gaand aan de Collegetour is de training  
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Kerkrade (Limburg) is op weg naar 

een recordaantal kandidaat raadsleden. 

De afdeling wil het record van de verkie-

zingen in 2010, waar zij 24 kandidaten 

op de kieslijst had staan, verbreken en 

hoopt deze keer op 30 mensen uit te ko-

men. Historisch gezien kon de afdeling 

altijd rekenen op zo’n 15 kandidaten, 

maar vooral door het bouwen aan een 

goede interne structuur van de afdeling 

in de afgelopen tien jaar trok de VVD 

Kerkrade nieuwe, competente mensen 

aan. De afdeling screent haar kandidaten 

op communicatieve en cognitieve compe-

tenties, net zoals op het netwerk dat de 

kandidaat met zich mee brengt. Kerkrade 

zegt niet alleen op het aantal potentiële 

stemmen te anticiperen, maar ook heel 

goed te kijken naar de inhoud van haar 

kandidaten. “Hierdoor wordt veel meer 

voorgesorteerd op een verankering van 

de VVD binnen de lokale politiek dan op 

het op korte termijn binnen halen van 

zoveel mogelijk zetels, met daarbij een 

toenemende kans op een afbreukrisico 

door negatieve interne strubbelingen”, 

aldus de afdeling. Kerkrade gaat dus voor-

al voor de kwalitatieve in plaats van de 

kwantitatieve groei. En dat is niet onver-

standig in een gemeente die historisch 

links en lokaal georiënteerd is. Maar ook 

daar maakt de afdeling dan weer handig 

gebruik van: zij benadert mensen die 

hun zorgen uitspreken over de toekomst 

van hun stad en plaatst dat in de context 

van de machtspositie van PvdA en CDA 

en de lokale partijen. 

In gouda (Zuid-Holland) zijn de 

“eerste piketpalen geslagen”. Er zijn een 

aantal themabijeenkomsten geweest, 

waar leden input konden leveren voor 

het verkiezingsprogramma. De uitkom-

sten daarvan zijn inmiddels gebundeld 

en zodoende ligt er al een stevig concept-

programma. De groslijst is vastgesteld en 

binnenkort wordt de lijsttrekker gekozen. 

Heel ingewikkeld zal dat niet zijn, aange-

zien er maar één kandidaat is, maar dan 

ook wel een hele goede!

Gouda heeft veel ‘nieuwe aanwas’. De af-

deling vindt het een goed signaal dat er 

ook een aantal goede, nieuwe mensen is 

opgestaan als kandidaat raadslid. “In een 

tijd waarin mensen maar moeilijk tijd 

kunnen vinden voor nevenactiviteiten, is 

men blijkbaar wel bereid tijd te steken in 

de VVD”. 

Appingedam (groningen) heeft 

besloten een lijstverbinding aan te gaan 

met D’66, om zo meer kans op restzetels 

te maken. 

In het verkiezingsprogramma van de af-

deling is verder rekening gehouden met 

een toekomstige gemeentelijke herinde-

ling en daarom wordt er zeer intensief 

samengewerkt met Delfzijl, Eemsmond 

en Loppersum, de gemeenten die in de 

toekomst eventueel samen gaan. Het zijn 

dus bijzondere tijden voor Appingedam, 

aangezien de gemeente als één van de 

weinigen in de provincie Groningen alle 

gemeentelijke herindelingen tot nu toe 

heeft doorstaan. De huidige gemeente 

komt vrijwel overeen met de grenzen die 

bij de invoering van gemeenten in 1811 

ontstonden. Maar volgens de VVD in Ap-

pingedam is het tijd om intensief samen 

te gaan werken. 

In breda (noord-brabant) is cam-

pagne voeren dagelijkse business. “Ui-

teraard zijn wij bezig in Breda om een 

sterke campagne te ontwikkelen voor 

de gemeenteraadsverkiezingen in 2014. 

Waarbij natuurlijk gepiekt moet gaan 

worden op de verkiezingsdatum. Naast 

het klassiek flyeren, canvassen en politie-

ke cafés zijn wij aan het nadenken over 

ons online profiel en een ondernemersdi-

ner zoals die nog niet eerder is vertoond. 

Waarbij traditionele elementen gecombi-

neerd moeten gaan worden met nieuwe 

technieken”, meldt afdeling Breda.

Campagnevoeren zit de Bredase VVD 

in het bloed. “Campagne is iets moois”, 

schrijft Breda enthousiast. “Je gaat met 

mensen in gesprek om ze ervan te over-

tuigen dat wat de VVD doet in het beste 

belang is. Iets wat we permanent moeten 

doen. Informatie halen, informatie de-

len en keuzes verantwoorden. In Breda 

hebben we een groot team enthousiaste 

vrijwilligers die helpen de boodschap 

te verspreiden. Dit maakt het niet al-

leen gezellig maar ook slagvaardig. Vele 

handen maken immers ligt werk. Zo 

hebben we nu al verschillende werkbe-

zoeken en rondleidingen georganiseerd 

voor onze achterban en relaties daarvan. 

Hierbij snijdt het mes aan twee kanten. 

Wij bezoeken belangrijke ondernemers 

en projecten in de stad èn we gebruiken 

deze kans om de parels te laten zien en 

in gesprek te raken met relaties van onze 

achterban”. 

De VVD in Breda gebruikt ook de evene-

menten in de stad om gasten te ontvan-

gen. Bij het Jazz festival, Breda Live en 

Outdoor Brabant worden relaties uitge-

nodigd. Ook organiseren ze regelmatig 

borrels, die voor niet- VVD leden een zeer 

laagdrempelige manier zijn om aan te 

schuiven. “Het leukste evenement van 

het jaar is de Braderie in het Ginneken. 

Het Ginneken is een wijk in Breda waar 

veel VVD sympathisanten wonen. Deze 

braderie trekt ongeveer 80.000 bezoekers 

in vier dagen. Twee jaar geleden is deze 

traditie geboren om daar een stand in te 

richten met een ballengooi spel en onze 

campagne bus. Vier dagen lang hebben 

we aanloop van leden, geïnteresseerden 

en mensen die hun verhaal komen vertel-

len”. In Breda weten ze wat ‘permanent 

campagne voeren’ is!

Ook in tiel (gelderland) werkt de 

fractie actief aan de permanente campag-

ne. Dat doet zij door regelmatig in het 

nieuws te komen. Zo is er onlangs een 

grote enquête in een woonwijk uitgezet 

waar onvrede leefde over leefbaarheid en 

woongenot. Deze actie is ook uitgezon-

den op de lokale TV zender. “Dit zetten 

we uiteraard vol in op sociale media als 

Facebook en Twitter. Hierdoor zijn we 

zichtbaar, herkenbaar en benaderbaar. 

Het bereik is effectief, meetbaar en 

brengt actuele politieke thema’s dichter 

bij de burger. Voorafgaand en tijdens de 

verkiezingscampagne zullen we optimaal 

gebruik maken van deze media. Met een 

sterke, herkenbare kandidatenlijst en 

een krachtige campagne werken wij vol 

vertrouwen naar de verkiezingen”. 

gemeenterAAdsVerKieZingen
2014, AL VoLoP AAn de sLAg!

Collegetour Clinic voor aankomende raadsleden

www.vvd.nl/collegetourclinic

VAArdigHeden - Na het grote succes 

van de Collegetour start in september de 

Collegetour Clinic. De ‘Clinic’ zal zich 

net zoals de Collegetour van 9 maart dit 

jaar richten op aankomende gemeen-

teraadsleden. Eric van der Burg leidt 

namens de Haya van Somerenstichting 

dit opleidingstraject waarbij praktische 

vaardigheden in de raadszaal centraal 

staan. Kandidaten voor de gemeenteraad 

kunnen zich nu inschrijven!

Op 9 maart dit jaar vond de Collegetour 

plaats. Een nieuw project van de VVD 

waarbij maar liefst 1.100 kandidaat raads-

leden naar Amersfoort kwamen voor een 

trainingsdag onder leiding van Sander 

Dekker en Anouk van Eekelen. Deelne-

mers van de Collegetour beantwoordden 

voor zichzelf de vraag “waarom ga ik op 

voor gemeenteraad”? Inspiratie hiervoor 

kon worden opgedaan door de trainingen 

van onder andere Halbe Zijlstra, Klaas 

Dijkhoff en Stef Blok. Ook konden de 

deelnemers in gesprek met Mark Rutte 

en Neelie Kroes. Zes deelnemers moch-

ten op het podium vertellen waarom ze 

op wilden gaan voor de lijst en wonnen 

daarmee een coach. 

Vervolg
Aan de Collegetour wordt nu een vervolg 

gegeven met de Collegetour Clinic. De 

Collegetour Clinic wordt georganiseerd 

in KC-verband en is kleiner van opzet dan 

de Collegetour. Deelnemers krijgen dus 

nog meer de mogelijkheid om zelf aan 

het woord te komen. De vraag die tijdens 

de training centraal staat is “Hoe werkt 

de gemeenteraad”? De Clinic is een rol-

lenspel waarbij het strategisch inzicht en 

de praktische vaardigheden worden ge-

traind. Hoe stel je je op als coalitie- of op-

positiepartij? Wanneer ga je met gestrekt 

been de raadsvergadering in, of wanneer 

kies je juist een verzoenende toon? 

Als raadslid heb je verschillende instru-

menten in handen om het beleid te beïn-

vloeden of om informatie in te winnen. 

De gemeenteraad moet natuurlijk wel 

rekening houden met andere bestuursla-

gen, zoals het provinciale bestuur en de 

landelijke regering. Hoe zorg je ervoor 

dat je binnen dat speelveld maximaal re-

sultaat kunt bereiken? Hoe beïnvloed je 

bijvoorbeeld de begroting van de gemeen-

te waarmee je het beleid daadwerkelijk 

kan veranderen? Voordat dat bereikt kan 

worden moet er natuurlijk wel eerst een 

meerderheid worden gevonden. Tijdens 

de training zullen twee casus behandeld 

worden die spelen in een representatieve 

gemeente in Nederland.

Deelnemers kunnen zich aanmelden 

voor de training bij het eigen KC-bestuur. 

De trainingen zullen plaatsvinden in sep-

tember en oktober. De datum verschilt 

per KC. Ook kandidaat gemeenteraads-

Afdelingen zijn zich Al druk AAn het voorbereiden 

op de gemeenterAAdsverkiezingen 2014. in liber hou-

den we u tot AAn de verkiezingen op de hoogte vAn 

het reilen en zeilen in de Afdelingen. Als u ook wilt 

delen hoe uw Afdeling deze tijd beleeft en hoe het 

gAAt met de cAmpAgne, mAil dAn nAAr liber@vvd.nl

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

data collegetour

Zaterdag 14 september
Friesland
Limburg
(Oost) Brabant

Zaterdag 28 september
Utrecht

Zaterdag 12 oktober
Groningen
Overijssel
Flevoland
Noord Holland Noord
(Midden) Brabant
Zeeland

Zaterdag 26 oktober 
Zuid Holland Noord
(West) Brabant
Gelderland
Drenthe
Haarlem

Zaterdag 30 november
Dordrecht
Rotterdam

Op www.vvd.nl/collegetourclinic 
kunt u zien hoe u zich kunt 
aanmelden.

Winterschool teldersstichting
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‘deze afdeling leeft echt enorm’

CAmPAgne - Priscilla Boonman kijkt 

trots om zich heen. De kraam is net opge-

bouwd en de VVD is al van grote afstand 

te herkennen. Het is de eerste dag van de 

EL CID-week, de introductieweek voor 

studenten in Leiden, en de VVD staat op 

de informatiemarkt om nieuwe leden 

te werven. Boonman is sinds april 

bestuurslid Permanente Campagne 

van de VVD Leiden. Ze krijgt op deze 

maandagmiddag hulp van liefst ne-

gen vrijwilligers. “Kijk eens wat een 

groot, jong team. En dat is niet eens 

een uitzondering. Deze afdeling 

leeft echt enorm.”

Veel van de vrijwilligers zijn zelf stu-

dent. Rick (18) bijvoorbeeld, die vorig 

jaar Sittard verliet om in Leiden te 

gaan studeren. “Ik dacht eerst aan 

Nijmegen, dat was toch wat dichter 

bij huis. Maar uiteindelijk koos ik 

voor Leiden omdat de studie politico-

logie hier beter is. Ik ben meteen ver-

liefd geworden op deze stad en voel 

me er al helemaal thuis.” Dat hij al 

snel na zijn verhuizing actief werd in 

de VVD heeft daar zeker bij geholpen. 

“Ik kwam in de verkiezingstijd naar 

een politiek café, waar ik aan de praat 

raakte met wat enthousiaste leden. 

Kort daarna ben ik lid geworden en nu 

ben ik actief in twee commissies. Ik heb 

het erg naar mijn zin. Dit is gewoon een 

heel leuke groep mensen.”

Rick is het jongste lid van de afdeling, 

maar hij kreeg in Leiden bepaald niet 

met een generatiekloof te maken. In de 

studentenstad is 40% van de VVD-leden 

jonger dan 30. Die jeugdige energie is het 

visitekaartje van de VVD Leiden, zichtbaar 

bij leden van alle leeftijden. Bijvoorbeeld 

bij Juliette Gilissen, lid van de zeskoppige 

raadsfractie. Ze helpt het campagneteam 

vandaag met fl yeren. “Tijdens de EL CID 

ligt de nadruk natuurlijk op studenten. 

Aan hen kunnen we vertellen dat onze 

wethouder zo’n 1900 studentenwonin-

gen aan het bouwen is. Maar bij datzelfde 

project worden ook 200 starterswonin-

gen gebouwd.” 

Gilissen benadrukt dat laatste, omdat ze 

het belangrijk vindt dat afgestudeerden 

Leiden niet verlaten als ze hun diploma 

binnen hebben. “Daarom is 

het realiseren van voldoende 

geschikte woonruimte nu essentieel. 

Werkgelegenheid is hier namelijk ge-

noeg. Het Bio Science Park groeit nog 

steeds en grote advocaten- en notarissen-

kantoren vestigen zich graag in Leiden. 

Bovendien bieden wij een aantrekkelijk 

cultuuraanbod en veel ruimte voor hore-

ca-ondernemers. Geen enkele reden om 

deze stad te verlaten!”

Daar is Puck (19) nog lang niet mee bezig. 

Ze is na vier jaar Curaçao net naar Leiden 

verhuisd voor haar studie Internationale 

Betrekkingen en Organisaties. Eén van 

haar eerste beslissingen is om lid te wor-

den van de VVD. Terwijl ze de lidmaat-

schapskaart bij de kraam invult, legt ze 

uit waarom. “Vorig jaar volgde ik de ver-

kiezingen op de voet, maar toen kon ik 

niet stemmen. 

Ik had al wel 

door dat de 

VVD-standpun-

ten goed bij mij 

passen. Daar-

naast vind ik 

dat Mark Rutte 

het ondanks 

de kritiek heel 

goed doet. Hij 

komt oprecht 

over, dat vind ik 

belangrijk.” De 

secretaris wijst 

haar nog even op 

de activiteiten die 

de VVD Leiden in het najaar organiseert. 

Grote kans dat ze hier over een jaar zelf 

staat te fl yeren.

stoKje - Voormalig Internationaal 

Secretaris Pieter van de Stadt heeft op 

25 mei het bestuursstokje overgedragen 

aan Jock Geselschap. Met Liber blikt hij 

nog even terug op wat hij zelf zegt dat de 

leukste portefeuille in het Hoofdbestuur 

is. 

“De Internationaal Secretaris is verant-

woordelijk voor alle buitenlandcontacten 

van de partij en dat uit zich in vertegen-

woordiging van de partij bij de Liberale 

Internationale en de ALDE, de twee over-

koepelende liberale organisaties in de 

wereld en Europa waar de VVD lid van 

is”, vertelt Pieter enthousiast. “Daarnaast 

voert het Internationaal Secretariaat als 

geheel het Matra programma van Bui-

tenlandse Zaken uit, waarmee het steun 

geeft aan liberale partijen met een toetre-

dingsperspectief tot de EU. In landen als 

Roemenië en Kroatië trainen we bijvoor-

beeld liberalen. Als het liberale gedach-

tegoed in die landen sterker naar voren 

komt hebben wij daar ook baat bij. Maar 

er wordt ook gewerkt met bijvoorbeeld 

Georgië en de kans dat dat land ooit lid 

wordt van de EU is niet zo groot”. 

Daarnaast is de Internationaal Secretaris 

er vooral voor de politieke vertegenwoor-

digers. “Als Internationaal Secretaris wil 

je de politieke vertegenwoordigers faci-

literen, zodat die uiteindelijk kunnen 

‘scoren’. We hebben bijvoorbeeld begin 

dit jaar de ‘ Liberal Leaders Meeting’ geor-

ganiseerd in Amsterdam, om alle liberale 

leiders hier te krijgen (liberale ministers 

en vertegenwoordigers van deelregerin-

gen). Puur bedoeld om onze politieke 

leiders te faciliteren in hun netwerken 

en ook te laten zien dat we als VVD groot 

zijn”. Politieke vertegenwoordigers zelf 

hebben eigenlijk geen budgetten. “Als 

Mark Verheijen naar het buitenland wil 

moet heel lief naar de fractie gaan kijken 

de VLAg uit - ‘Het is een kwestie 

van gewoon goed luisteren naar de 

mensen in je afdeling en zorgen dat 

hun vragen, opmerkingen en klachten 

op de juiste plek terecht komen. Dan 

worden ze vanzelf wel lid’, zegt Bertus 

Berghuis, bestuurslid van de afdeling 

Heemskerk. 

Begin juli kon de vlag uit bij de VVD 

Heemskerk. Mevrouw van den Berk-

van der Pal zorgde voor het bereiken 

van de magische grens van honderd le-

den door haar inschrijving. Mevrouw 

zelf is helaas niet erg gezond, dus haar 

man gaf een machtiging af aan Berg-

huis, die de inschrijving doorstuurde 

naar het Algemeen Secretariaat.

Persoonlijk
Heemskerk is zeer actief in het werven 

van leden. Het bestuur doet aan actie-

ve werving door vaak persoonlijk met 

mensen te praten. En ze helpt potenti-

ele nieuwe leden ook een handje: “Ik 

download het contributieformulier 

van de site, laat er een handtekening 

op zetten en klaar is kees”.  Door deze 

persoonlijke aanpak heeft Heemskerk 

de afgelopen maanden al veertig nieu-

we leden gerekruteerd. En dat mag 

best een prestatie genoemd worden!

Heemskerk schrijft 100ste lid in

benk Korthals,
Partijvoorzitter

Hete dagen

Ik hoop dat u van een aangename 

zomer heeft genoten, al dan niet 

met verblijf op een vakantieadres 

in binnen- of buitenland, en dat u 

zich net als ik opgeladen voelt voor 

de drukke tijd die is aangebroken. 

Want net als de afgelopen zomer 

zal ook het komende najaar een 

aantal hete dagen kennen. In Den 

Haag, maar zeker ook in de rest van 

het land. De gemeenteraadsverkie-

zingen komen immers steeds dich-

terbij en dat betekent dat de druk 

in alle afdelingen door het hele 

land snel zal toenemen.

Dat wij die druk voelen is goed, 

want onze partij zal in elk opzicht 

een topprestatie moeten leveren. 

Onze strijd voor de ingrijpende her-

vorming van onze verzorgingsstaat 

die zo nodig is en waar het kabinet 

hard mee aan het werk is, zal voor 

een steeds groter deel ook in de ge-

meenten plaats moeten vinden. Op 

het gebied van zorg en sociale ze-

kerheid gaan gemeenten namelijk 

veel taken van het Rijk overnemen. 

Wij weten dat er echt VVD-wethou-

ders en –raadsleden voor nodig 

zullen zijn om te voorkomen dat 

dit uitmondt in veel te dure en dus 

onhoudbare regelingen.

Het takenpakket van een VVD-

raadslid was nog niet eerder zo uit-

gebreid en zo belangrijk. Daarom 

benadruk ik bij elke gelegenheid 

hoe belangrijk het is dat wij straks 

in het hele land niet alleen véél, 

maar vooral ook goed opgeleide, 

integere en kundige VVD-raadsle-

den aan het werk kunnen zetten. 

En daarom is het ook zo’n goede 

zaak dat de Kamercentrales dit na-

jaar door het hele land trainingen 

voor onze kandidaten organiseren. 

Overal waar ik kom merk ik dat 

onze partij heel goed doordrongen 

is van de grote uitdaging die voor 

ons ligt. Dat geeft mij heel veel ver-

trouwen.

Meer over de trainingen voor kan-

didaten: vvd.nl/collegetourclinic

voorzitter@vvd.nl

Pieter van de stadt blikt terug
op bijna 4 jaar Hoofdbestuur

sTUDeNTeN WerVeN MeT De VVD leiDeN

dent. Rick (18) bijvoorbeeld, die vorig 

jaar Sittard verliet om in Leiden te 

gaan studeren. “Ik dacht eerst aan 

Nijmegen, dat was toch wat dichter 

bij huis. Maar uiteindelijk koos ik 

voor Leiden omdat de studie politico-

logie hier beter is. Ik ben meteen ver-

liefd geworden op deze stad en voel 

me er al helemaal thuis.” Dat hij al 

snel na zijn verhuizing actief werd in 

de VVD heeft daar zeker bij geholpen. 

“Ik kwam in de verkiezingstijd naar 

een politiek café, waar ik aan de praat 

raakte met wat enthousiaste leden. 

Kort daarna ben ik lid geworden en nu 

of hij wat uit het fractiebudget krijgt. In 

principe is dat ‘nee’. Met de reisbudget-

ten die we wel hebben via de Alde kan je 

nog eens iets organiseren”. Bij Europa zit 

veel geld. De FDP (de Duitse liberale par-

tij) heeft 50 miljoen per jaar te besteden. 

“Dus door heel dicht bij die partij te staan 

en een goede reputatie te hebben kunnen 

we heel veel met hun samen doen. In dat 

hele proces was ik eigenlijk de spil”. 

Van de Stadt vindt desgevraagd dat eigen-

lijk iedere functie binnen het Hoofdbe-

stuur erg leuk en nuttig is. “Je kunt het 

Hoofdbestuur van de VVD eigenlijk ver-

gelijken met het bestuur van een voetbal-

club. Het bestuur moet ervoor zorgen dat 

het eerste elftal kan scoren, in ons geval 

is dat zorgen dat de Tweede Kamerfractie 

en de leden in het Europees Parlement 

hun werk kunnen doen”. Over dat laatste 

gesproken: Van de Stadt heeft zijn functie 

binnen het Hoofdbestuur neergelegd om-

dat hij zich kandidaat voor de Europese 

verkiezingen van mei 2014 heeft gesteld. 

ten goed bij mij 

passen. Daar-

naast vind ik 

dat Mark Rutte 

het ondanks 

de kritiek heel 

goed doet. Hij 

komt oprecht 

over, dat vind ik 

belangrijk.” De 

secretaris wijst 

haar nog even op 



halen. Natuurlijk werken wij mee aan 

tempo maar tegelijk nemen we wél de 

tijd om wetten schriftelijk en/of plenair 

te behandelen en uit te pluizen wat de 

wet precies inhoudt en moet bewerk-

stelligen”. 

europa
Door de jaren heen heeft de Eerste Ka-

mer natuurlijk ook steeds meer met 

Europa te maken gekregen. Er bestaat 

bijna niet meer zoiets als pure Neder-

landse wetgeving. Veel richtlijnen ko-

men uit Europa en moeten omgezet 

worden naar Nederlandse wetgeving. 

Ook daarover kan Ankie duidelijk zijn. 

”Je ziet nu vaak gebeuren dat de poli-

tiek er nog iets extra’s bij wil doen. Er 

wordt geprobeerd om met de Europese 

richtlijn in de hand er een paar stok-

paardjes bij te verzinnen. Maar dat gaat 

dus niet gebeuren. En dan zeker als er 

iets mis gaat Europa de schuld geven, 

zo werkt dat niet…”, aldus Ankie. Wat 

haar betreft wordt een richtlijn één op 

één geïmplementeerd, tenzij de ruimte 

voor eigen invulling er echt inzit. 

Met haar benoeming is Ankie nu ook 

het ‘gezicht’ van de Eerste Kamer, wat 

extra beslag legt op haar privétijd. Maar 

dat is geen enkel probleem. “ Ik vind het 

gewoon fantastisch dat men dit vertrou-

wen in me heeft gesteld”, glundert ze. 

Dus de mensen uit haar verleden die ze 

soms dertig tot veertig jaar niet gezien 

heeft en die haar wisten te vinden na de 

persaandacht rondom haar benoeming, 

moeten soms nog even wachten op reac-

tie. “Maar ik ga ze allemaal benaderen 

om te bedanken voor de hartverwar-

mende felicitaties”. 

 

Sinds 2 juli is Ankie Broekers-Knol de nieuwe VVD voorzitter van de Eerste Kamer. Ze was 

één van de vier kandidaten die zich beschikbaar hadden gesteld voor de functie. De an-

dere kandidaten waren Hans Franken(CDA), Guusje  ter Horst (PvdA) en Marijke Linthorst 

(PvdA). Ankie werd gekozen na drie stemrondes. In de derde ronde stemden 41 van de 

72 aanwezige Kamerleden op haar, één stem was ongeldig.

“ik heb zoveel reacties gekregen, ik heb
nog niet iedereen kunnen bedanken”

kandidaten kwam waardoor de PVDA 

stemmen verdeeld moesten worden 

was niet echt handig van ze”. De PVDA 

kandidaten kregen uiteindelijk ieder 

zes stemmen.

ervaring
Ankie heeft veel politieke ervaring. Ze 

zit al twaalf jaar in de Senaat en was 

ook gemeenteraadslid in Bloemendaal. 

Ze belooft de onafhankelijkheid van de 

Eerste Kamer te bewaken, ook al den-

ken of hopen sommigen dat het stem-

gedrag in de Eerste Kamer een kopie is 

van wat er in de Tweede Kamer gebeurt. 

“Onzin”, zegt ze strijdlustig. “Dat is een 

imago dat ‘de buitenwacht’ ons nu op-

dringt, we worden op die manier ex-

tern in een positie gemanoeuvreerd die 

gewoonweg niet klopt”. Als voorbeeld 

gebruikt ze de Prostitutiewet. “Er zaten 

nogal wat haken en ogen aan de wet zo-

als deze was aangenomen in de Tweede 

Kamer en dus bij ons terecht kwam”. 

De Eerste Kamer heeft de minister toen 

gevraagd zich te herbezinnen op met 

name de zogenoemde ‘vergewisplicht’ 

van klanten en de registratieplicht van 

prostituees en nam een motie aan om 

deze twee onderdelen uit de wet te ha-

len. “De stemverhoudingen lagen hier 

heel anders dan in de Tweede Kamer”, 

aldus Ankie. 

Ankie denkt dat de Eerste Kamer nog 

steeds te onbekend is. “Veel mensen 

hebben geen idee wat wij precies doen 

en waarom. Wij toetsen nieuwe wetten 

op rechtmatigheid, uitvoerbaarheid 

en handhaafbaarheid. En dat doen wij 

heel zorgvuldig”, benadrukt ze.” Het 

komt voor dat een minister een wet 

vliegensvlug door de Eerste Kamer wil 

Het was een ongeloofl ijk spannende 

strijd. Toch zat Ankie er naar eigen zeg-

gen “redelijk relaxed” in. “Als ik het 

niet was geworden was er ook geen man 

overboord geweest. Ik had het ontzet-

tend naar mijn zin met mijn portefeuil-

les en het voorzitterschap van de vaste 

Kamercommissie Veiligheid en Justitie. 

Maar toen gevraagd werd of er iemand 

zich kandidaat wilde stellen voor het 

voorzitterschap van de Eerste Kamer, 

heb daaraan gehoor gegeven”. 

Ankie is erg blij met haar nieuwe func-

tie, die ze naarmate de tijd verstreek bij 

de stemrondes steeds liever wilde heb-

ben. “In de eerste ronde had ik al dertig 

stemmen, dus ik dacht “ik ga in ieder 

geval niet af”. Toen ik bij de tweede ron-

de weer dertig stemmen kreeg dacht ik: 

verdorie, nou wil ik het hebben ook. Na 

anderhalf uur bleek dat dat ook gelukt 

was”. 

Veel tijd om aan haar nieuwe positie 

wennen kreeg ze niet. Om half negen 

was het rond en om negen uur zat ze 

de vergadering al voor. “Ik heb precies 

zeven minuten gehad om een borrel te 

drinken en toen kon ik direct aan de 

slag”. 

Hamer
Met haar verkiezing behoudt de 

VVD de voorzittershamer in de 

beide kamers van het parlement. 

De ondervoorzitter van de senaat, 

Hans Franken (CDA) werd tweede, 

de PvdA kandidaten derde en 

vierde. “Ik had het heel merk-

waardig gevonden als het iemand 

van het CDA was geworden”, zegt 

Ankie. “De partij is aardig in om-

vang geslonken en ze hebben 

per slot van rekening al het vice-

voorzitterschap van de Raad van 

State. En dat de PVDA met twee 

"de eerste kamer is nog 
steeds te onbekend"
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geLd - Dezer dagen is het Europees 

Parlement, na het reces, weer volop 

aan de slag. Voor de Europese verkie-

zingen van volgend jaar mei dienen 

verschillende voorstellen van de Eu-

ropese Commissie nog te worden af-

gehandeld. Het Europees Parlement 

heeft een vaak onderschatte positie 

in het maken van wetten en in het 

uitgeven van geld.

De laatste hand wordt gelegd aan het 

goedkeuren van de meerjarenbegro-

ting. Dit zal echter alleen gebeuren 

als de Raad zich houdt aan de toezeg-

gingen die eerder zijn gedaan. Als dat 

het geval is zal de begroting voor de 

Europese Unie naar beneden gaan en 

wel met 3.5% over een periode van ze-

ven jaar. Een goed voorbeeld voor de 

lidstaten. De meeste lidstaten hebben 

ondanks de bezuinigingen een begro-

ting die jaarlijks nog licht stijgt.

In de afgelopen parlementaire peri-

ode zijn belangrijke wetsontwerpen 

door het parlement goedgekeurd 

op het gebied van asiel en emigra-

tie. De Dublin akkoorden zijn ver-

nieuwd, wat onder andere betekent 

dat het duidelijker wordt welk land 

een asielaanvraag in behandeling 

moet nemen. Ook is er een akkoord 

over een betere bescherming van de 

buitengrenzen. Akkoorden over het 

toelaten van seizoensarbeiders en 

over het tijdelijk toelaten van hoog 

gekwalifi ceerd personeel van buiten 

de Europese Unie liggen in het ver-

schiet. In het tot stand komen van 

deze wetgeving speelden vele liberale 

parlementsleden een essentiële rol.

Vele vergaderingen zullen nog moe-

ten worden gewijd aan het Data 

protectie dossier, die de rechten en 

plichten rondom de bescherming 

van persoonlijke data regelt. Op het 

voorstel van de Europese Commissie 

werd door het EP fors geamendeerd, 

er werden meer dan 3000 amende-

menten ingediend. Het formuleren 

van compromissen is in volle gang. 

Het dossier is moeilijk omdat de tech-

nologische vooruitgang maakt dat de 

wetgever daar moeilijk mee in de pas 

kan blijven. De recente onthullingen 

in de PRISM-affaire maken de zaak 

nog gecompliceerder. 

Inmiddels is deze wetgeving gekop-

peld aan een ander zeer belangrijk 

dossier, de voorstellen over een vrij-

handelsakkoord tussen de Europese 

Unie en de Verenigde Staten. De ver-

wachtingen over het Transatlantic 

Trade and Investment Pact zijn hoog 

gespannen. Het merendeel van het 

zakenleven is zeer positief over dit 

akkoord omdat de verwachting is dat 

het nieuwe welvaart zal creëren door-

dat handelsbarrières weg worden ge-

nomen door bijvoorbeeld technische 

standaarden op elkaar af te stemmen 

en regelgeving hetzelfde te maken. 

Wat echter oorspronkelijk niet voor-

zien was, maar sinds de onthullingen 

over de NSA spionage wel, is dat be-

langrijke groeperingen in het parle-

ment, inclusief de liberale fractie, een 

akkoord met de VS over dataprotectie 

als voorwaarde stellen voor een goed-

keuring van het vrijhandelsakkoord.

Er is een kans dat er voor het eind van 

deze parlementaire periode een ak-

koord wordt bereikt over dataprotec-

tie in de EU. Dat zal echter niet het ge-

val zijn met het vrijhandelsakkoord. 

Dat zal moeten wachten op een nieuw 

verkozen Europees Parlement.
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oostelijk Partnerschap eu: no near Abroad!europees Parlement
terug van reces

Vakantie verbreedt de horizon

stAbiLiteit - In 2009 lanceerde de Eu-

ropese Unie in Praag het ‘Oostelijk Part-

nerschap’, een politiek en economisch sa-

menwerkingsverband tussen de Europese 

Unie en een aantal van haar buurstaten 

in het Oosten: Belarus, Oekraïne, Mol-

davië, Georgië, Armenië en Azerbaijan. 

Het doel van het partnerschap is om de 

economische banden met deze landen te 

verstevigen en politieke stabiliteit te ga-

randeren in de buurlanden van de Euro-

pese Unie. Tevens wordt voorkomen dat 

deze voormalige Sovjet-republieken zich 

eenzijdig weer op Rusland gaan richten. 

 

Hans van Baalen, ALDE-woordvoerder 

voor de Oostelijke partnerlanden, was 

recent key-note speaker tijdens de 10e 

Georgia’s European Way conferentie in 

Batumi over de toekomst van het Ooste-

lijk Partnerschap. Hij sprak, onder meer, 

met de Georgische premier Bidzina Iva-

nishvili, de voorzitter van het Georgische 

Parlement David Usupashvili en de Mi-

nister van Buitenlandse Zaken Maia Pan-

jikidze. De VVD steunt de samenwerking 

tussen de Europese Unie en de Oostelijke 

partnerlanden op het gebied van handel, 

economie en energie. Indien de partner-

landen voldoen aan de voorwaarden op 

het gebied van mensenrechten, democra-

tie, vrije-markteconomie en de onafhan-

kelijke rechtsgang, zijn het afsluiten van 

associatie-overeenkomsten en ‘Deep and 

Comprehensive Free Trade Argreements’ 

(DFTA), waarbinnen handelsbarrières 

worden geslecht en investeren wordt 

vereenvoudigd, mogelijk. Een associatie 

met de EU staat volledig los van de uit-

breidingsdiscussie. Voor de VVD staat 

vast dat er tijdens het mandaat van het 

in mei volgend jaar te kiezen Europees 

Parlement (2014 - 2019) geen uitbreiding 

aan de orde is.

 

Voorwaarts
Tijdens het Litouwse EU-voorzitterschap 

vindt in november 2013 de top van het 

Oostelijk Partnerschap in de Litouwse 

hoofdstad Vilnius plaats. Hier moet een 

grote stap voorwaarts worden gemaakt. 

Per partnerland zijn er echter grote ver-

schillen in ontwikkeling. Voor veel lan-

den is een associatie-overeenkomst nog 

niet aan de orde. 

 

Oekraïne is het verst gevorderd. De onder-

handelingen over een associatie-overeen-

komst en vrijhandelszone bevinden zich 

in het laatste stadium, maar Oekraïne 

moet nog onherroepelijke hervormingen 

van haar kieswet en haar rechtssysteem 

doorvoeren. De onafhankelijkheid van 

de rechterlijke macht moet worden gega-

randeerd en de corruptie moet effectief 

worden bestreden. Tevens moet het pro-

ces tegen oud-premier Julia Timosjenko 

worden herzien opdat zij een eerlijke 

kans krijgt zich tegen aantijgingen van 

corruptie te verweren. Onlangs bezoch-

ten Hans van Baalen als ALDE-rapporteur 

voor Oekraïne en als voorzitter van de Li-

berale Internationale en Guy Verhofstadt 

als ALDE-fractievoorzitter Oekraïne. Op 

basis van hun initiatief beoordelen de li-

berale oud-voorzitter van het EP, Pat Cox, 

en de oud-president van Polen, Alexan-

der Kwasniewski, nu de hervormingen 

in Oekraïne. Zij komen voor de top van 

Vulnius met hun aanbevelingen over een 

associatie met Oekraïne.

In Armenië en Moldavië ontwikkelen 

democratie en rechtstaat zich traag. In 

Georgië zijn de ontwikkelingen positief 

te noemen. De parlementsverkiezingen 

in oktober 2012 verliepen democratisch, 

waarbij de partij van zittend President 

Saakashvili verloor en de oppositiepar-

tijen, verenigd in de liberale Georgian 

Dream Coalition, een nieuwe regering 

vormden. In oktober dit jaar vinden 

presidentsverkiezingen plaats die het 

democratiseringsproces moeten verster-

ken. Azerbaijan biedt, gezien zijn grote 

olie- en gasvoorraden, interessante eco-

nomische samenwerkingsperspectieven. 

Echter, het land is geen democratie en 

oppositiepartijen worden onderdrukt. 

 

Belarus is onder President Loekasjenko 

de laatste dictatuur van Europa. Er zijn 

noch economische, noch politieke her-

vormingen. Er is geen onafhankelijke 

rechtspraak en veel oppositieleiders zit-

ten gevangen. Derhalve diskwalifi ceert 

Wit-Rusland zich in alle opzichten als 

partner van de Europese Unie. Wel kun-

nen de contacten met ondergrondse 

NGO’s en de politieke oppositie worden 

aangehaald.

 

Hefboom
Vanuit geopolitiek oogpunt is het Oos-

telijk Partnerschap belangrijk. Rusland 

schroomt niet om zijn invloed in de ach-

tertuin van Europa uit te breiden. Als po-

litieke hefboom houdt Rusland de Georgi-

sche provincies Zuid-Ossetië en Abchazië 

en de Moldavische provincie Transnistrië 

bezet. Derhalve moet Europa via het Oos-

telijk Partnerschap druk uitoefenen op 

Rusland om deze bezetting te beëindi-

gen. Het Russische begrip Near Abroad, 

het nabije buitenland, bestaat niet. 

 

Het Oostelijk Partnerschap is een belang-

rijk middel om de landen in het Oosten 

aan Europa te binden en de Russische 

invloed terug te dringen, zonder dat 

hen een lidmaatschap wordt aangebo-

den. Deze samenwerking brengt zowel 

de Europese Unie als de landen van het 

Oostelijk Partnerschap veel economische 

en handelsvoordelen. Tegelijkertijd heeft 

de Europese Unie instrumenten om her-

vormingen af te dwingen op het gebied 

van democratie, rechtsstaat en econo-

mie. Hiertoe zullen de partnerlanden, 

ook na Vilnius, nog veel stappen moeten 

zetten. Het Oostelijk Partnerschap is een 

geleidelijke route naar meer stabiliteit en 

welvaart in de Europese achtertuin 

  

hans van Baalen is leider van de VVD-

delegatie in het europees Parlement 

jan.mulder@europarl.europa.eu

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

Hans van baalen

Buitenlandse zaken,

Veiligheids- en Defensiebeleid, 

industrie en energie

jan mulder

Burgerlijke Vrijheden,

Justitie en Binnenlandse

zaken, Begrotingscommissie

en Begrotingscontrole

toine manders

interne Markt,

Juridische zaken

stof - De laatste weken voor het reces 

heb ik kennelijk bij volgers van Geen-

stijl.nl nogal wat stof doen opwaaien. 

Via mijn medewerkster werd een tweet 

de ether in geslingerd waarop een foto 

stond met nummerplaten, waarin een 

RFIDS-chip was verwerkt. Mijn volgers op 

sociale media zijn gelukkig heel alert en 

direct werd er schande gesproken door 

anonieme zenders over mijn voorstel om 

dergelijke chips in te voeren om kente-

kenfraude te bemoeilijken en de controle 

op kentekens binnen Europa te verbete-

ren. Stel je wilt als particulier een auto 

in Duitsland kopen en deze laten over-

schrijven op een Nederlands kenteken, 

hoe weet je dan of de te kopen auto ook 

het juiste kenteken heeft? Dit idee wordt 

gesteund door nagenoeg alle betrokken 

partijen zoals Bovag, ANWB enzovoort. 

Maar er zijn ook tegenstanders die bang 

zijn voor hun privacy en dat blijkt uit de 

tientallen anonieme reacties op Geen-

stijl.nl. Natuurlijk gebruiken zij geen 

bankpassen of mobiele telefoons, want 

daar zit ook een RFID-chip in. Soms kun 

je van mening verschillen, maar som-

mige persoonlijke aanvallen tasten mijn 

privacy aan en zijn zelfs bedreigend. 

gevaarte 
Goed dat het reces snel begon. Ik ben met 

mijn vrouw Europa ingetrokken om aan 

andere dingen te denken dan de dagelijk-

se beslommeringen. Op de Duitse auto-

bahn rijdt een muur van vrachtauto’s en 

deze worden met hogere snelheid gepas-

seerd door personenauto’s. Bedreigend 

wordt het echter als er plotseling uit die 

muur van vrachtauto’s een gevaarte met 

achterop ‘Mein Hobby’ op de midden-

strook duikt met een snelheid van 100 

km per uur. De hele middenstrook vol 

op de rem want terug van 130 naar 100 

km per uur is een groot verschil. Ik heb 

diverse kop-staart botsingen gezien hier-

door. Vrachtauto’s mogen maximaal 80 

km per uur, auto’s met aanhangers zoals 

caravans rijden 100 km per uur en perso-

nenauto’s 130 of sneller. Wellicht is het 

te overwegen voor de veiligheid van alle 

weggebruikers om de verschillen in snel-

heden kleiner te maken, dus vrachtwa-

gens en auto caravans dezelfde snelheid.

 

Na enkele omzwervingen komen we in 

het Italiaanse Pondanone in de provin-

cie Friuli om een presentatie te geven 

over het terugdringen van voedselverspil-

ling op een congres met mijn Italiaanse 

vriend professor Alberto Sanna, waarna 

tijdens het diner in een wijngaard de 

ham uit San Daniele volledig wordt ge-

nuttigd. Vervolgens trekken we via Fer-

rara door naar Urbino in de Marche. Daar 

raak ik op een terras in gesprek met een 

jonge Duitse econoom. Hij werkt al 7 

jaar in Zwitserland bij een Amerikaanse 

bank, omdat in Duitsland de lonen voor 

hoger opgeleiden heel erg laag zijn. Veel 

hoogopgeleide jongeren zoeken werk 

buiten Duitsland en gaan naar Noorwe-

gen, Zwitserland of zelfs Turkije. Duits-

land kent nog geen minimumloon en is 

daarom Europees gezien het land met de 

laagste lonen, waardoor landen aan de 

Middellandse Zee geen enkele kans heb-

ben om hun economie concurrerend te 

maken. Deze situatie is bedreigend voor 

de economische balans in de Eurozone 

en het is dus goed om een minimumloon 

in te voeren.

Natuurlijk wil ik mijn beperkte econo-

mische kennis via deze jonge Duitser 

verbeteren. Ik vraag hem naar zijn visie 

op de toekomst van Europa. Hij denkt 

dat Europa over een aantal jaar de Ver-

enigde Staten van Europa worden, inclu-

sief Zwitserland. Hij verwacht op termijn 

een defl atie in de Eurozone omdat de 

oorzaak van infl atie, namelijk de hoge 

prijzen voor energie en grondstoffen, een 

minder grote rol gaan spelen.

Samenvattend was onze conclusie dat 

het er naar uit ziet dat Amerika en Ca-

nada energie exporterende landen wor-

den vanwege hun schaliegas. China krijgt 

nog meer interne problemen door hun  

stijgende welvaart, waardoor de globale 

werkplaats verschuift van China naar 

Indonesië, Vietnam, Cambodja, Pakistan 

enzovoort. Geopolitiek zou Rusland een 

bedreiging kunnen worden als hun in-

komstenstroom uit olie en gas krimpt.

Mooi om te fi losoferen over onze toe-

komst. Helaas ontbreekt die wil vaak bij 

het gros van de moderne politici, want 

zij hebben slechts oog voor de dag van 

morgen, alsof er geen horizon bestaat. 

toine.manders@europarl.europa.eu

Hans van Baalen en de Georgische premier Bidzina Ivanishvili tijdens de conferentie in Batumi over de 
toekomst van het Oostelijk Partnerschap
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vindt het grote Volksfeest plaats op en om 

rivier de Donge. Daar treden grote namen 

op en iedereen kan gratis mee komen ge-

nieten. Dit laatste overleg is om te bezien 

of we met alles zo goed mogelijk rekening 

hebben gehouden. 

Overleg met mijn secretaresse. De secreta-

ris is nog op vakantie en de locosecretaris 

meldde zich vanochtend ziek. Normali-

ter geen probleem maar een belangrijke 

zaak moet vandaag doorgezet worden en 

een bijbehorend schrijven moet onderte-

kend door mij en de (loco)secretaris de 

deur uit. Verder nemen we de post door: 

op welke uitnodigingen ga ik in, ga ik 

naar het afscheid van de ene burgemees-

ter die stopt of naar het afscheid van de 

andere die in de buurgemeente werkt 

maar binnenkort geïnstalleerd wordt in 

een grote stad? Beide evenementen zijn 

op dezelfde dag en tijdstip. Ik beslis naar 

het afscheid van de vertrekkende burge-

meester te gaan en ik schrijf een brief 

aan de andere burgemeester dat ik niet 

bij zijn afscheid kan zijn, maar wel heel 

graag in zal gaan op de uitnodiging voor 

zijn installatie. 

Interview met Jan Tromp, redacteur 

Volkskrant, op verzoek van Commissa-

ris van de Koning Wim van de Donk in 

het kader van zijn nieuwe project “Het 

Nieuwste Brabant”. Van de Donk heeft de 

namen van (in zijn ogen) tien markante 

Brabanders doorgegeven die door Tromp 

geïnterviewd worden om hun visie op de 

toekomst van Brabant te geven. Ik vind 

het een eer dat hij mij heeft genoemd. 

Tromp wil in het eerste gesprek er dan 

ook achter komen wie ik ben en wat mij 

kenmerkt alvorens we volgende week op 

de verdere inhoud ingaan. 

Bezoek van de jongste mannelijke burge-

meester van Nederland, Pieter Verhoeve.

Hij wil graag leren van onze opzet van de 

organisatie en aanpak van festiviteiten. 

In 2015 viert Oudewater namelijk 750 

jaar stadsrechten en zij willen er net zo’n 

spektakel van maken als Geertruidenberg 

in dit jaar. Ze hebben ons goed gevolgd in 

de media en zijn onder de indruk van 

met name de Vestingstedendagen hier en 

willen alles weten over het Volksfeest en 

hoe we het hebben aangepakt met spon-

sorgelden enzovoort. Daarna laat ik mijn 

collega met trots ‘mijn’ gemeente zien. 

Op mijn bureau ligt weer een stapel te te-

kenen stuk-

Mijn dag begint eigenlijk zodra het licht 

wordt (erg vroeg in de zomer) want onze 

jongens van 3 en 4 wonen nu een maand 

in ons nieuwe huis in de nieuwe gemeen-

te en vinden alles nog erg spannend. 

De kinderen naar school brengen, voor de 

oudste extra bijzonder omdat hij voor het 

eerst naar een nieuwe school gaat. 

Gelijk door naar het gemeentehuis want 

om 9.00 uur is er een extra ingelast stuur-

groep overleg in het kader van 800 jaar 

stad Geertruidenberg. In alle drie de ker-

nen van de gemeente Geertruidenberg 

wordt dit volop gevierd met tal van eve-

nementen voor alle doelgroepen en gedu-

rende het hele jaar. Als stuurgroepvoorzit-

ter heb ik de coördinatie en ceremonieel 

van de festiviteiten in mijn portefeuille. 

Als gemeente zijn wij zelf mede kartrek-

ker van de vijf hoofdevenementen en de 

vierde staat voor de deur dus tijd voor de 

puntjes op de i. Op zaterdag 24 augustus 

Willemijn van Hees

Sinds 1 november 2012 is Willemijn van Hees burgemeester van Geertruidenberg. Bij haar benoeming 

was ze 34 en daarmee Nederlands jongste vrouwelijke burgemeester. Daarvoor was ze twaalf jaar actief 

in de lokale politiek, eerst als raadslid, daarna in twee verschillende periodes als wethouder, waarbij ze 

vrijwel alle portefeuilles een keer heeft mogen beheren. Ze geeft Liber een kijkje in haar agenda tijdens 

het reces. 

ken. Die werk ik snel door. Ik scan mijn 

mailbox snel op prio’s en ik beantwoord 

deze.  Ik zie dat ik morgenmiddag tijd 

heb om de stukken voor volgende week 

voor te bereiden na de eerste afspraken 

in de ochtend, dus ik ga om 17.30 uur op 

huis aan.

Heerlijke uitzondering: nog geen verga-

dering of afspraak. Dat is de meeste avon-

den wel het geval, ook in het reces vaak 

nog. Ik lees de kinderen maar liefst drie 

boekjes voor (gewoon omdat het kán) en 

ook de was behoeft aandacht. Als manlief 

om 23.00 uur thuis komt, praten we sa-

men nog even bij want morgenavond ben 

ik weer de hort op. 

kenen stuk-

Morgen nestor van de 

raad jarig: 75 jaar oud 

en ruim 40 jaar in de raad. 

Even persoonlijk feliciteren.

Inlezen nieuwe onderdelen 

portefeuille: 380 KV en 

Millenniumgemeente.

Presidium volgende week 

voorbereiden: 1ste na 

het reces.
 

Niet vergeten:
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Windmolens plaatsen daar waar het waait
Visie - Met de komende gemeenteraads-

verkiezingen in het achterhoofd, organi-

seerde René Leegte, woordvoerder Energie, 

op 29 juni 2013, een masterclass Energie 

voor lokale politici, in het gebouw van de 

Tweede Kamer. Centraal stond de vraag hoe 

om te gaan met energievraagstukken op lo-

kaal niveau. Het doel van de bijeenkomst 

was om van elkaar te leren en om de visie 

van de VVD ten aanzien van energie te ver-

enigen en helpen uitdragen. Bijna zestig 

lokale politici waren aanwezig. 

Het energievraagstuk is op verschillende 

manieren benaderbaar voor discussie. Ener-

zijds is het een geopolitiek vraagstuk. Eu-

ropa heeft weinig eigen energiebronnen en 

de vraag is hoe Europa op de lange termijn 

toegang blijft houden tot betaalbare ener-

gie. De huidige keuzes voor hernieuwbare 

energie leiden tot hogere energiekosten. 

Dat is slecht voor de concurrentiepositie 

van bedrijven en slecht voor het besteed-

baar inkomen van huishoudens.  Deson-

danks moet Nederland fors investeren in 

hernieuwbare energie. Van Europa moeten 

we in 2020 14% van alle energie hernieuw-

baar opwekken. 

Bij energie gaat het ook om innovatie. Het 

betreft een zoektocht naar nieuwe, duur-

zame energiebronnen. Zoals de zonnewij-

zer overbodig werd door betere klokken, 

zullen olie, kolen en gas overbodig worden 

door betere alternatieven. Die alternatie-

ven moeten dan wel schoon, betaalbaar en 

betrouwbaar zijn. Als dergelijke alternatie-

ven gevonden worden kan dat bijdragen 

aan een sterke concurrentiepositie. Het 

vinden van alternatieven kost echter tijd.

In de tussentijd worden lokale politici op-

gezadeld met de uitwerking van het huidi-

ge beleid. De vraag waar en in welke mate 

er windmolens, zonnepanelen of andere 

technieken moeten komen, wordt deels op 

hun bord neergelegd. Hoe ga je met alle di-

lemma’s om? Binnen deze context had de 

bijeenkomst plaats.

Na een korte toelichting van René Leegte op 

de visie van de Kamerfractie op het energie-

beleid in Nederland, spraken lokale politici 

Christel Portegies (Wethouder in gemeente 

Castricum), André van Schie (Raadslid VVD 

Utrecht) en Wil van Pinxteren (Raadslid 

VVD Haaren) over de toepassing en uit-

werking van zonne-energie, windenergie 

en schaliegas in hun gemeenten. Hierna  

volgde een boeiende discussie waarbij best 

practices  gedeeld werden.

initiatief
In Castricum wordt vooral gelet op de be-

trokkenheid van inwoners bij de ontwikke-

ling van lokale hernieuwbare energie. Inwo-

ners kunnen lid worden van het collectief, 

krijgen informatie en worden betrokken. 

Het aardige is dat het initiatief vanuit de 

inwoners zelf komt en niet vanuit de ge-

meente. De gemeente faciliteert het initia-

tief wel, maar beperkt zich verder tot haar 

kerntaken.  André van Schie legde uit hoe 

de lokale VVD (de VVD zit in Utrecht in de 

oppositie) tegenover het GroenLinks-beleid 

betere plannen stelt. GroenLinks wil wind-

molens plaatsen in een gebied dat grenst 

aan een woonwijk. Bovendien is er weinig 

wind in dat gebied. De lokale weerstand 

is dan ook groot. Zoals je olie moet boren 

waar olie in de grond zit, moet je windmo-

lens plaatsen waar het waait en waar zo 

min mogelijk mensen wonen. 

Wil van Pinxteren schetste helder het di-

lemma dat speelt bij schaliegas. Natuurlijk 

is er nieuwsgierigheid naar  de potentie 

van schaliegas en de bijdrage ervan aan het 

versterken van de economie. Tegelijkertijd 

leven er lokaal zorgen over het milieu en 

de leefomgeving. De zorgvuldige manier 

waarop minister Henk Kamp (Energie) met 

het onderwerp omgaat geeft wel veel ver-

trouwen. 

Al met al was het een geslaagde bijeen-

komst, waarbij is afgesproken om alle 

deelnemers in een emailgroep bij elkaar 

te houden, zodat iedereen ervaringen kan 

blijven uitwisselen.  Ook werd benadrukt 

dat lokale politici  altijd een beroep kun-

nen doen op de aanwezige kennis bij de 

Tweede Kamer-fractie. 

Geïnteresseerden voor de emailgroep kun-

nen zich aanmelden via een email aan 

René Leegte.

De kinderen naar school brengen, voor de 

Gelijk door naar het gemeentehuis want 

Bezoek van de jongste mannelijke burge-

Heerlijke uitzondering: nog geen verga-

r.leegte@tweedekamer.nl

reNÉ leegTe geeFT MasTerClass eNergie
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Het wordt hoog tijd om te regelen dat we 

in Nederland maar eens in de vier jaar naar 

de stembus gaan om de Tweede Kamer te 

kiezen. Het huidige systeem is economisch 

schadelijk voor ons land en helpt niet om de 

politiek geloofwaardiger te maken. Met een 

wijziging van de grondwet is dat te verande-

ren. Daarmee voorkomen we schade, maken 

we de politiek geloofwaardiger en versterken 

de democratie.

In de periode 2002-2012 zijn wij vijf maal uit-

genodigd om de leden van de Tweede Kamer 

te kiezen. Vijf keer in tien jaar, terwijl we ook 

met drie keer zouden hebben kunnen volstaan. Met die vijf verkiezingen lieten 

we zelfs Italië achter ons. Daar ging men in dezelfde periode “maar” vier keer 

naar de stembus. Te vaak een demissionair kabinet. Te vaak een Tweede Kamer 

die onderwerpen controversieel kon verklaren. Te vaak vooruitschuiven van be-

langrijke beslissingen. Te vaak formatieonderhandelingen. Snel berekend had-

den we ons de afgelopen tien jaar zo’n 200 formatiedagen kunnen besparen…. 

Dat wij vijf keer naar de stembus mochten is een gevolg van het feit dat in de 

Grondwet (art. 64) is geregeld dat de regering bij een politiek geschil de Tweede 

Kamer kan ontbinden. Elke keer als er onenigheid is in een regeringscoalitie 

dreigt nu ‘crisis’. Tussen 2002 en 2012 is het daardoor maar liefst vier keer tot 

voortijdige Kamerontbinding gekomen. We lijken tegenwoordig in een vrijwel 

constante staat van dreigende politieke crisis te verkeren. Tussentijdse peilingen 

naar kiezersmeningen krijgen nu een te groot gewicht en media stoken er het 

vuurtje graag mee op. Morgen kan het immers weer raak zijn….

Hoeveel schade onze economie van het ‘te vaak’ kiezen heeft ondervonden is 

lastig te becijferen, maar dát het vaak kiezen schade heeft veroorzaakt kunnen 

we gevoegelijk aannemen. Zoals we ook gerust mogen aannemen dat de veelvul-

dige politieke brandjes negatief uitwerken voor het vertrouwen van de kiezers 

in het systeem. En daarmee zijn politici ook mee verantwoordelijk voor het lage 

consumentenvertrouwen dat ze in deze tijd van economische crisis zo graag wil-

len herstellen.

De oplossing ligt voor de hand. Wijzig de Grondwet waardoor het voor een re-

gering niet langer mogelijk is vanwege politieke meningsverschillen de Tweede 

Kamer te ontbinden en nieuwe verkiezingen uit te schrijven. Eens in de vier jaar 

kiezen is dan genoeg en de politiek zal het vier jaar met de uitslag van de ver-

kiezingen moeten doen. Natuurlijk kan een regering ook in zo’n nieuwe situatie 

tussentijds struikelen, maar het is dan aan de leden van de Tweede Kamer om 

dat probleem op te lossen. Daar zijn ze voor gekozen en dat kunnen ze.

In de Grondwet is bepaald dat nadat de Tweede Kamer een grondwetswijziging 

‘in eerste lezing’ heeft aanvaard er eerst nieuwe Tweede Kamerverkiezingen 

moeten worden gehouden voordat het (nieuwe) parlement de wijzigingen kan 

aanvaarden.

Alle reden om een grondwetswijziging nu met spoed voor te bereiden en er in de 

Tweede Kamer over te stemmen vlak voor volgende verkiezingen. 

2017 zou daarvoor een mooi jaar zijn. 

Jan Willem Schotel – VVD-raadslid in Zoetermeer. 

De heer Schotel schreef deze column op persoonlijke titel. 

minder vaak verkiezingen, 
meer democratie?

gAstcolumn
JaN WilleM sChoTel

"met die vijf verkiezingen lieten 
we zelfs italië achter ons"

nieuw kamerlid: rudmer Heerema
droombAAn - Rudmer (35) heeft per 3 

september Johan Houwers opgevolgd in de 

Tweede Kamer. De fractievoorzitter van de 

Alkmaarse VVD viel bij de vorige verkiezin-

gen net buiten de boot, maar mag nu toch 

invulling gaan geven aan deze ‘droombaan’. 

Rudmer is sinds 2002 lid van de VVD en be-

kleedde naast het fractievoorzitterschap in 

Alkmaar diverse andere functies binnen 

de partij. Rudmer heeft talentherkenning 

en -ontwikkeling hoog op de agenda staan. 

Zo heeft hij in Alkmaar een grote groep ta-

lentvolle jongeren om zich heen verzameld 

en opgeleid die hoge ogen moeten gaan 

gooien bij de komende verkiezingen. Naast 

politiek is Rudmer gek op alle vormen van 

sport, zowel kijken als zelf doen. Hij heeft 

de ALO Amsterdam gedaan, liep zijn eind-

stage bij NOC*NSF, was directeur van het 

Expertisecentrum voor Onderwijs en Top-

sport en werkt nu als Senior Projectleider 

Excellentie bij het Platform Beta Techniek 

in Den Haag. Rudmer liep het afgelopen 

jaar al regelmatig mee met de fractie en 

komt dus goed beslagen ten ijs.

tALent - Het Liberaal Vrouwen Net-

werk houdt op 28 september het semi-

nar ‘Talentvolle vrouwen 2013’. Een 

seminar dat inzet op talenten van vrou-

wen. Naast de kansen en mogelijkhe-

den binnen de VVD richt het seminar 

zich op stimulans en inspiratie om zelf 

initiatief te nemen om ambities waar 

te maken. Premier en partijleider Mark 

Rutte zal hierbij aanwezig zijn, evenals 

de lijsttrekker voor de Europese ver-

kiezingen, Hans van Baalen. De derde 

spreker van de dag is Heleen Dura- van 

Oord, zakenvrouw van het jaar 2013. 

Na de inleidingen staan een drietal 

deelsessies op het programma over 

kansen in maatschappelijke besturen, 

kansen in het openbaar bestuur en 

kansen die VVD-opleidingen bieden.

Het seminar vindt plaats op zaterdag 

28 september 2013 van 13.00 uur tot 

17.15 uur in het Carlton President Ho-

tel in Maarssen. Voorafgaand aan de 

bijeenkomst is er de gelegenheid om 

gebruik te maken van de lunch.

U kunt zich voor dit seminar aanmel-

den via www.mijnvvd.nl. De kosten 

voor het seminar bedragen €25,- en 

zijn te voldoen via een eenmalige 

machtiging. De lunch voorafgaand aan 

het seminar is facultatief.

Introducés, zowel mannen als vrou-

wen, zijn van harte welkom (en hoe-

ven geen lid te zijn van de VVD). Hun 

bijdrage kan worden voldaan via uw 

eigen inschrijving. 

Voor meer informatie kunt u mailen 

naar liberaalvrouwennetwerk@vvd.nl.

mark rutte bij seminar Liberaal Vrouwen netwerk

VooraaNKoNDigiNg:

in deze editie: de voorzittershamer van H.C. dresselhuys. 

gevonden: op het bureau van partijvoorzitter benk korthals. 

H. C. Dresselhuys was de eerste voorzitter van de Vrijheidsbond. De Vrijheids-

bond was één van de voorlopers van de VVD. De heer Dres-

selhuys was Tweede Kamerlid en oud-secretaris-generaal 

van Justitie. Hij was afkomstig uit een Culemborgse fami-

lie van industriëlen en in de Tweede Kamer een krachtig 

pleitbezorger van de Volkenbondsgedachte.

De Vrijheidsbond heette eigenlijk Liberale Staatspartij (LSP). Die ontstond in 1921 toen de Liberale 

Unie, de Bond van Vrije Liberalen en enkele kleinere liberale partijen samengingen. In 1946 ging de LSP 

op in de Partij van de Vrijheid. Daaruit ontstond in 1948 de VVD. 
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Liber, het ledenblad van de VVD, zoekt mensen 

voor het schrijversnetwerk. Vindt u het leuk 

om verslag te doen van wat er speelt in 

uw afdeling, regio en Kamercentrale? 

Bent u aanwezig geweest bij een goe-

de of leuke bijeenkomst, of gaat u 

graag naar politieke cafés? Meld u 

dan op Liber@vvd.nl

U kunt ook bellen naar Iris van 

Delden: 070 - 361 30 41

Liber zoekt schrijvers!



Ik heb besloten (weer) lid te worden van de VVD. Dat was ik al eerder, nadat Henk Vonhoff mij 
eens uitdaagde lid te worden. Ik heb het lidmaatschap later weer opgezegd omdat ik mij niet 
meer geïnspireerd voelde door de VVD destijds.

Ik ben 69 jaar jong, heb rechten gestudeerd in Rotterdam, heb gewerkt in een aantal landen 
waaronder Brazilië, 12 jaar bij de SHV en de laatste 12 jaar als algemeen directeur van Ar-
boNed. 

Nadat ik gestopt ben met mijn dagelijkse werk ben ik in 2009 geschiedenis gaan studeren aan 
de VU, waar ik vorig jaar mijn bachelor-bul heb gehaald, Vonhoff zou trots op me zijn. 

Tijd om me nu eens bezig te gaan houden met politieke zaken in dorp en provincie. Ik geloof dat we in een prachtig 
en welvarend land wonen, maar dat de politiek in Den Haag de harde werkelijkheid van vandaag niet onder ogen 
wil of kan zien. Er zullen structurele en ingrijpende maatregelen moeten worden genomen: radicale aanpak van de 
arbeidsmarkt, terugdringen van de overheidsuitgaven, lastenverlichting voor MKB-bedrijven en particulieren, veel 
forsere investeringen in onderwijs en kennis, straffere aanpak van de banken. 
Daarnaast zal de VVD een antwoord moeten vinden op de stijgende invloed van de oudere Nederlander. Er ligt daar 
een enorm kiezerspotentieel, als de VVD bereid is ook hun belangen evenwichtig te vertegenwoordigen. 

Graag ben ik bereid op allerlei niveaus daar de nodige inspanning voor leveren. Om te beginnen zal ik mijn stem 
laten horen in de lokale afdeling van de VVD in het mooie dorp Laren, en hoop ik een actieve rol te kunnen spelen 
op lokaal en/of provinciaal niveau.

9liber 05 » 2013

... vindt Ockje Tellegen, Tweede Kamerlid

Portefeuille (o.a.) Kinderopvang en Kindregelingen

“Geachte mevrouw Tellegen, beste Ockje, de reken-

som aan de keukentafel was begin dit jaar een-

voudig. De kosten van de kinderopvang voor onze 

beide kinderen bleken hoger dan het deeltijdsala-

ris van mijn vrouw. Sterker, we legden erop toe. 

Werken bleek niet langer te lonen. Na lang wik-

ken en wegen, het verkennen van alternatieven, 

besloot mijn vrouw noodgedwongen te stoppen 

met werken om zelf voor de kinderen te zorgen. Is 

dit wat de VVD bedoelt met werken moet lonen? 

Als de VVD van mening is dat kinderopvang 

een arbeidsmarktinstrument is, waarom zet de 

VVD dan niet veel harder in op betaalbare kin-

deropvang? Zeker gelet op de vergrijzing en de 

noodzaak meer mensen langer aan het werk te 

houden. De VVD zou zich als geen andere partij 

in moeten zetten voor betaalbare en kwalitatief 

goede kinderopvang”. 

Zwaar weer
Het zal u niet ontgaan zijn: de kinderop-

vangsector bevindt zich momenteel in 

zwaar weer. Deels als gevolg van de crisis 

(minder banen), deels als gevolg van de re-

cente bezuinigingen. De sector heeft sinds 

de invoering van de Wet op de Kinderop-

vang in 2005 beide uitersten ‘meegemaakt’. 

Aanvankelijk kon het niet op. De overheid 

bekostigde een aanzienlijk deel van de kos-

ten en dus werden kinderen massaal naar 

de opvang gebracht. De kinderopvangin-

stellingen schoten als paddenstoelen uit 

de grond met eindeloze wachtlijsten als 

gevolg. Ook de VVD riep in 2006 in haar 

verkiezingsprogramma nog dat kinderop-

vang voor alle werkende en ondernemende 

Nederlanders gratis moest worden. 

Maar na jaren van maximale groei, ervaart 

de sector vandaag de dag een fikse krimp. 

Deze is het gevolg van een reeks noodza-

kelijke maatregelen die onder Rutte I al 

zijn ingezet. Zo is de opvang niet langer 

voor iedereen toegankelijk; sinds 2010 is de 

kinderopvangtoeslag gekoppeld aan werk. 

VVD-minister van Sociale Zaken Henk 

Kamp redeneerde terecht: ouders die niet 

werken, kunnen voor hun kinderen zorgen. 

Voor hen hoeft de overheid niet te betalen. 

De kinderopvangtoeslag werd hiermee for-

meel een arbeidsmarktinstrument met als 

doel ouders die werken te ondersteunen 

bij het combineren van arbeid en zorg. 

Tot dan toe was kinderopvang onbeperkt 

toegankelijk voor inactieven. En opa’s en 

oma’s werden gesubsidieerd als ze op hun 

kleinkinderen pasten. Aan dat soort zaken 

is paal en perk gesteld. En er volgden bezui-

nigingen. De kosten waren sinds 2005 zeer 

fors gestegen (in 5 jaar tijd van grofweg 1 

naar 3 miljard EUR); deze moesten worden 

ingedamd. De kinderopvangtoeslagtabel-

len werden naar beneden bijgesteld met als 

streven tot een redelijker verdeling van de 

kosten te komen: 1/3 voor de werkgever, 1/3 

voor de overheid en 1/3 voor de ouders. Bij 

het Kunduz-akkoord uit 2012 kwam er nog-

maals een ronde bezuinigingen overheen. 

Al deze maatregelen hebben in de sector 

tot veel onrust geleid. Niet alleen voor de 

ouders (en hun kinderen) maar ook voor de 

ondernemers en de werknemers binnen de 

branche. 

nieuwe inzichten
Zonder het zware weer waarin de sector 

zich bevindt te willen relativeren, kan deze 

nood mogelijk ook een deugd blijken. Im-

populaire maatregelen kunnen tot nieuwe 

inzichten leiden. Soms moet het eerst 

slecht gaan om te weten welke kant het 

op moet. En op dat punt zijn we nu met de 

kinderopvang beland.

Er lopen twee discussies door elkaar. Een 

korte en een lange termijn discussie. De 

korte termijn discussie betreft de vraag over 

het al dan niet repareren van een deel van 

de bezuinigingsmaatregelen uit het Lente-

akkoord. Concreet: het terugdraaien van 

de beruchte werkgeversvoet waardoor ook 

de ouders met gezamenlijk inkomen vanaf 

±118.000 EUR of hoger weer een deel van de 

kosten voor kinderopvang voor het duurste 

kind vergoed krijgen. Reparatie is een grote 

grote wens van de VVD, zoals ook verwoord 

in het verkiezingsprogramma 2013-2017. 

Echter, de VVD blijft de partij van de finan-

ciële degelijkheid en een reparatie vergt 

een deugdelijke dekking. Trekt de econo-

mie weer aan, dan staat het terugbrengen 

van de werkgeversvoet bovenaan het wen-

senlijstje van de VVD. In de tussentijd gaan 

we niet stilzitten. Naast de discussie over 

de acute nood in de sector is het minstens 

even belangrijk fundamenteel na te den-

ken over de langere termijn, over toekomst 

van de kinderopvang in Nederland. De VVD 

heeft hier heldere opvattingen over. 

Arbeidsmarktinstrument
Zoals gezegd, voor de VVD is kinderopvang 

primair een arbeidsmarktinstrument dat 

zich tot 2009 heeft bewezen. Het Neder-

landse anderhalfverdienersmodel (een ou-

der full time, een ouder part time), vaarde  

er wel bij. Kinderopvang leidde tot meer 

arbeidsparticipatie; meer mensen bleven 

aan het werk of gingen aan het werk. De 

afgelopen jaren bleef de arbeidsparticipa-

tie ongeveer gelijk. De meest recente cijfers 

laten een lichte daling zien maar het blijft 

lastig deze cijfers te duiden; een gevolg van 

de crisis (banen) of van de hogere kosten 

(bezuinigingen)? Het arbeidsmarktinstru-

ment kent zo, lijkt het, een natuurlijke 

bovengrens. Vanaf een bepaald participa-

tiepercentage gaat er geen prikkel meer 

vanuit. Klaarblijkelijk is er een redelijk vas-

te groep ouders (veelal vrouwen) die onge-

acht de kosten van de opvang ervoor kiezen 

niet te werken en bij voorkeur bij de kin-

deren blijven. Is het instrument daarmee 

niet effectief bewezen? Nee. Het zorgt er in 

ieder geval voor dat 70,4% hierdoor beter in 

staat wordt gesteld arbeid en zorg te com-

bineren. Maar we zijn wel op een kritisch 

punt aan beland. Hiervan getuigt de e-mail 

aan het begin van dit artikel. Wil de VVD 

haar adagium ‘werken moet lonen’ recht 

doen, dan moet het instrument zich weer 

meer als arbeidsmarktinstrument bewij-

zen. Dat wordt het naar mijn overtuiging 

op het moment dat we naar een systeem 

gaan waarbij het uitgangspunt: 1/3 voor de 

werkgever, 1/3 voor de overheid en 1/3 voor 

de ouder redelijk is. 

basisvoorziening 
Het wordt de VVD regelmatig verweten: 

kinderopvang is geen arbeidsmarktinstru-

ment maar een pedagogisch instrument. 

Voor de VVD geldt: het een sluit het andere 

niet uit. Voor de ruim 700.000 kinderen die 

momenteel gebruik maken van kinderop-

vang is het wel degelijk een pedagogisch 

instrument. Onder hen zijn kinderen van 

werkende ouders en onder hen zijn kinde-

ren bij wie in een vroegtijdig stadium leer/

taalachterstanden zijn gesignaleerd. Het 

verschil van visie is daarin gelegen dat de 

VVD vooralsnog niet overtuigd is van de 

noodzaak om alle kinderen in de leeftijd 

tussen 2,5 en 4 jaar een ‘recht’ op kinder-

opvang te geven, de zogeheten basisvoor-

ziening, gefinancierd door de overheid. De 

VVD weerspreekt niemand die zegt dat het 

goed is voor kinderen om op jonge leeftijd 

deel uit te maken van een spelende leerom-

geving. De vraag is alleen vanaf welk mo-

ment de overheid hieraan gaat bijdragen. 

Deze discussie over waar we in Nederland 

naartoe willen met de kinderopvang, zal 

het komende jaar verder worden gevoerd. 

Voor de VVD geldt daarbij de volgende in-

zet: 

•streven naar een redelijke verdeling van 

de kosten waardoor kinderopvang een aan-

trekkelijk arbeidsmarktinstrument blijft

•het verder werken aan sluitende dagar-

rangementen waardoor kinderopvang zo-

wel in praktische (geen gesleep met kinde-

ren) als in pedagogische zin (doorlopende 

leerlijnen) beter op elkaar aansluiten

•verschillende vormen van kinderopvang 

(peuterspeelzalen, kinderdagverblijf en 

gastouderopvang) behouden maar inzetten 

op hoger kwaliteitsniveau (scholing perso-

neel) en waar mogelijk financieel stroom-

lijnen 

•effectievere en bredere inzet van de mid-

delen voor- en vroegschoolse educatie (VVE) 

om (taal)achterstanden bij peuters vroegtij-

dig weg te werken, bij voorkeur door op 

alle kinderopvangvoorzieningen VVE-pro-

gramma’s te gaan aanbieden waardoor ook 

kinderen zonder achterstand profiteren 

van de programma’s

•het consequent tegengaan van regelzucht 

in de sector

•het aanpakken van fraude met de kinder-

opvangtoeslag. 

In artikel 18 van het Verdrag inzake de 

Rechten van het Kind dat op 20 november 

1989 werd vastgesteld door de Algemene 

Vergadering van de Verenigde Naties staat: 

“Ouders zijn verantwoordelijk voor de op-

voeding van hun kinderen. Het belang van 

het kind is hun eerste zorg. De staat on-

dersteunt de ouders hierbij. Voor kinderen 

van werkende ouders zorgt de staat voor 

kinderopvang”. Die laatste zin gaat de VVD 

te ver. Kinderen zijn en blijven primair de 

verantwoordelijkheid van ouders. Maar de 

VVD is wel degelijk bereid werkende ou-

ders tegemoet te komen in de kosten die zij 

maken om arbeid en zorg te combineren. 

Dat is en blijft de inzet van de VVD op dit 

dossier. 

Kinderopvang is geen ondergeschoven kindje...

Nieuw lid:

ton stam 
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ContrAProduCtief - Het gaat niet 

goed in Rusland. Volgens Stephen Fry doet 

Poetin met homo’s wat Hitler met Joden 

deed, en riep vorige week op tot een boy-

cot van de Olympische Spelen in Stotsji. Al 

snel voelden Nederlandse ‘opiniemakers’ 

zich geroepen om even mee te shinen met 

De Stephen door ook te roepen dat we ‘iets 

moeten doen’. Verder dan een moreel ap-

pèl kwam het niet. Dat dergelijke oproepen 

desalniettemin uit een goed hart komen, 

daar mag geen twijfel over bestaan – dat ze 

kortzichtig zijn, net zo min.

 

Een oproep tot een boycot van de Olympi-

sche spelen is namelijk contraproductief. 

Alvorens te kunnen begrijpen waarom, is 

het noodzakelijk om te kijken naar het be-

leid van Poetin. Waarom doet hij dit? Waar-

om nu, en vooral: wat hoopt hij met dit 

beleid te bewerkstelligen? Vervolgens zal er 

gekeken worden naar een alternatief, want: 

wat is er dan wel mogelijk zonder onnodig 

handelsbelangen in de schaal te leggen of 

– en dat is het grootste gevaar bij de boycot-

roepers – Poetin in de kaart te spelen en de 

situatie alleen maar te verergeren…?

 

tanende steun
De onvoorwaardelijke steun onder de elite 

en het merendeel van de bevolking is ta-

nende: peilingen laten zien dat Poetin op 

54% steun onder de bevolking kan rekenen. 

Deze steun komt veelal van het relatief 

conservatievere platteland: de bolwerken 

in Sint Petersburg en Moskou zijn allang 

verloren gegaan. De culturele elite in de 

steden omarmden tijden de economische 

boom de oppervlakkige maar verleidelijke 

bling-bling-ideologie van Poetin, dezelfde 

(evenzo oppervlakkige) elite keert nu in 

mindere tijden in toenemende mate de 

president de rug toe. Ook de ambtenaren 

zijn niet tevreden: onder Medvedev heeft 

de elite van regeringsfunctionarissen wat 

meer vrijheden (en dus ook meer praat-

jes) gekregen. Hierdoor rommelt het in 

het Russische ambtenarenapparaat, de 

sociale en economische problemen zor-

gen voor een power struggle onder de vlag 

van “ideologische onenigheid”. Zo hebben 

leden van Poetin’s partij tijdens de lokale 

verkiezingen openlijk afstand gedaan van 

het huidige beleid en gingen zij als onaf-

hankelijke kandidaten de strijd aan. Poetin 

is afhankelijk van de steun van de elite en 

is closing the ranks. Kortom: de stofkam 

moet er doorheen.

russisch charme-offensief
In de hoop de economie weer een boost 

te geven, en tegelijkertijd weer sympathie 

te herwinnen, heeft Poetin besloten een 

amnestie-regeling in het leven te roepen 

voor de strafkampen. Momenteel heb je als 

ondernemer meer kans in de gevangenis 

te eindigen dan een inbreker: de afgelopen 

jaren zijn de strafkampen overstroomd met 

ondernemers die verdacht werden van ‘eco-

nomische misdrijven‘. Vaak is in dergelijke 

gevallen ook de politie omgekocht door fa-

milieleden of vrienden van concurrerende 

ondernemers en werd de mogelijkheid ie-

mand aan te klagen voor een ‘economisch 

misdrijf’ een middel om de concurrentie 

uit te schakelen. Dat weinig concurrentie 

moordend is voor een economie, is duide-

lijk.

 

Dezelfde sympathie hoopt Poetin te her-

winnen bij zijn achterban. Let wel: 66% van 

de Russen vindt homoseksualiteit ‘onder 

geen enkele omstandigheid acceptabel’, in 

Nederland is slechts 4% van de bevolking te 

typeren als ‘homonegatief’. Poetin is erbij 

gebaat om elk protest tegen de regering af 

te schilderen als immoreel, en de oppositie 

als stabiliteitsondermijnende gekkies. Zo-

als Daniel Treisman opmerkt in zijn artikel 

in Foreign Affairs, zal een Westers protest 

dit discours alleen maar versterken. Juist 

toen de discussie losbarstte in Rusland over 

de verkiezingen (weet u nog? Die 146% die 

op Poetin heeft gestemd?), kwamen ster-

ren zoals Madonna en Sting even vertellen 

hoe belachelijk zij de arrestatie van Pussy 

Riot vonden. Resultaat? Niemand had het 

in Rusland nog over de verkiezingen, ie-

dereen over de schending van kerkelijke 

grond door vrouwen die ‘van God los’ ble-

ken te zijn. Westers protest fungeerde als 

bliksemafleider: geen gezemel meer over 

de politiek en corruptie, maar een discus-

sie over de normen en waarden in Rus-

land. Een discussie over een boycot van 

de Olympische Spelen zal hetzelfde effect 

hebben: in Rusland zal het worden gepre-

senteerd als onbeschoft Westers gedrag, als 

het onderpissen van Russische gastvrijheid 

en als bewijs dat het Westen hypocriet en 

onbetrouwbaar is. Het idee dat een boycot 

Poetin in zijn hemd zal zetten is dus mislei-

dend: de partypoopers zijn in dergelijk ge-

val het Westen – daarnaast weet Poetin dat 

de Spelen gewoon door zullen gaan. Indien 

atleten deze gaan boycotten en niet komen 

opdagen: opgeruimd staat netjes.

 

Westers vingertje = score
Mede daarom is in meerdere gevallen te-

genwerking uit het Westen op morele gron-

den een dikke plus voor Poetin. Zie ook: het 

verlenen van asiel aan Edward Snowden. 

Door slechts een jaar (en niet onvoorwaar-

delijk) asiel uit te lenen – heeft Poetin laten 

zien dat hij alles behalve onredelijk is. Het 

enige wat Poetin hoeft te doen bij het hevig 

tegensputteren van de VS, is er op wijzen 

dat zij zelf nooit een uitleveringsverdrag 

hebben ondertekend en dus een dubbele 

standaard hanteren. Vandaar dat hij ook 

geen nacht slaap zal verliezen over het af-

zeggen van Obama. Daarnaast kunnen ‘wij’ 

het ‘hier in het Westen’ ongelofelijk ‘stom’ 

en ‘onlogisch’ vinden dat er een link wordt 

gelegd met bijvoorbeeld het Russische men-

senrecht en de mensenrechten van de ge-

middelde Gitmo detainee, maar het maakt 

Poetin niet veel uit wat wij er van vinden. 

Die link wordt namelijk wél gelegd in Mos-

kou en is symptomatisch voor het Russische 

wereldbeeld: een wereldbeeld waar leiders 

naar handelen en wat daardoor onderdeel 

van de politieke realiteit wordt. Of wij dit 

nu leuk vinden of niet. Het idee hebben dat 

“wat wij logisch achten” ook “logischerwij-

ze” van toepassing moet zijn op Rusland is 

een veelgemaakte denkfout die ons, zeker 

nu, duur kan komen te staan.

 

Het gaat namelijk niet om ‘ons Westerlin-

gen’, wat wij er van vinden of hoe wij er 

over denken. Waar Poetin nu mee bezig is 

(en dat doet hij tot nu toe toch wat beter 

dan Obama) is legacy building: hoe zal Rus-

land hem herinneren?

 

Poetins gedrag geduid 
Terug naar de homo’s, want daar deden 

we het natuurlijk voor. Allereerst dienen 

wij ons af te vragen of dat het grootste pro-

bleem is van Rusland en diens attitude rich-

ting mensenrechten. Het antwoord is nee. 

De Russische politieke handjesklap-cultuur 

(vrij vertaald: de Bassie-cultuur) maken de 

politiek non-competitief. Er is nog altijd 

een elite die nergens op aan te spreken is 

en er bestaan schimmige contacten met 

de onderwereld. Het is deze elite die ook 

nog eens (succesvol) the moral highground 

heeft geclaimd in orthodox Rusland. Het 

is binnen deze politieke cultuur dat derge-

lijke wetten kunnen floreren, ontwikkelen 

en zelfs op brede steun kunnen rekenen. 

Vandaag zijn het LGBT-rights, morgen zijn 

het internetactivisten, overmorgen zijn het 

de mensen-waarvan-de-elite-bepaalt-dat-ze-

niet-Russisch-genoeg-zijn. Zoals ook geble-

ken is uit de discussie omtrent Pussy Riot, 

is ook deze discussie een die afleidt van het 

werkelijke probleem – en dat is nou net 

wat Poetin wil. Niemand zeikt meer over 

die 146% stemmen of de corruptie onder 

de politieke elite, en tegelijkertijd voedt hij 

het narratief dat het Westen louter uit hy-

pocriete zeikerds bestaat, zonder enig ge-

voel voor eer. Kortom: boycot-roepers zijn 

eigenlijk de grootste Poetin-steuners, maar 

verblind door moreel plichtsbesef hebben 

zij dit totaal niet door.

 

Wat kan ‘het Westen’ dan wel doen zon-

der het pro-Poetin-narratief te versterken 

in hun idee dat homo’s er zijn om neer te 

knuppelen? Zorgen voor stress in het Krem-

lin, is ons advies. Zo heeft de Magnitsky List 

van de Amerikanen voor veel consternatie 

gezorgd – nog altijd is er niet zo een derge-

lijke lijst vanuit Europa verschenen. Uiter-

aard kwam Rusland met een Guatanamo 

List (lekker puh), maar daar zal men in 

principe over heen moeten komen. In Eu-

ropa is men er nog al goed in om gedeelde 

verantwoordelijkheid te vertalen naar geen 

verantwoordelijkheid te hoeven nemen: in 

het geval van een dergelijke EU-Magnitsky 

List komt dat alleen maar goed uit.

 

Een dergelijke oplossing is echter hoog po-

litiek spel en kan alleen effectief zijn als 

iedereen standvastig blijft. Zien we niet zo 

snel gebeuren. Wanneer het er op aankomt 

zal Duitsland dwars gaan liggen vanwege 

hun speciale (gas-) relatie met Rusland. 

Frankrijk zal zich overschreeuwen wegens 

hun frustraties over Rusland. Europese coa-

lities uit elkaar drijven, daar heeft Rusland 

al genoeg mee kunnen oefenen dankzij het 

sluiten van energiecontracten.

 

Dus wat dan wel? Vrij weinig. Dat is nog 

altijd lastig te accepteren voor mensen 

die het liefst binnen een maand een hele 

politieke cultuur 180 graden zien draaien. 

Ondersteunen van activisten, ze netjes 

behandelen als ze hier eenmaal asiel aan-

vragen, zorgen dat ze een podium blijven 

krijgen om hun verhaal te kunnen doen: 

en daar houdt het wel zo’n beetje mee op. 

Beperken tot hetgeen dat werkt is wellicht 

onbevredigend, qua impact en snelheid, 

maar wel het meest effectief. Boycots zijn 

alleen zinvol als ze gebeuren of gericht zijn 

tegen personen of instituties die afhanke-

lijk van ons zijn. Het is verleidelijk om rond 

te trappen, maar uiteindelijk is daar ieder-

een slechter mee af.

 

Er is namelijk een ding wat alle leiders 

van Rusland met elkaar gemeen hebben, 

en wat ook het sentiment van de Russen 

weergeeft: niemand vertelt Rusland wat 

het moet doen. 

Dieuwertje Kuijpers schreef dit artikel op 

persoonlijke titel. het verscheen eerder op 

stukjeduiding.com. in de volgende liber 

zal Tamara van ark op dit artikel reageren.

fACt finding - Van 9 tot en met 13 

juli bracht de woordvoerder Europese 

Unie van onze Tweede Kamerfractie, Mark 

Verheijen, samen met fractiemedewerker 

Jeroen Benning en International Officer 

Wouter Schroer een bezoek aan Macedo-

nië, Kosovo, Montenegro en Albanië. Deze 

‘fact finding' reis stond in het teken van 

de wens van de woordvoerder om kennis 

te maken met deze vier Balkanlanden 

die allen op enig moment EU-lid wensen 

te worden. Ook wil VVD Internationaal 

de relaties met liberale zusterpartijen in 

deze landen aan gaan of versterken. 

Het bezoek begon in Macedonië waar 

woordvoerder Verheijen en marge van het 

officiële bezoek van de Kamercommissie 

voor Europese Zaken een ontmoeting had 

met de liberale LDP en met de liberale 

burgemeester van de hoofdstad Skopje. 

gematigd positief
In Kosovo werkt de VVD al een aantal jaar 

samen met de AKR-partij welke ook in de 

regering deelneemt. De situatie is er ge-

matigd positief al heeft Kosovo een lange 

weg te gaan voordat ze überhaupt EU-

kandidaat kan worden. Het land bestaat 

deze zomer pas 5 jaar en heeft veel moeite 

met het opbouwen van instituties en een 

economisch verdienmodel. Wel staat de 

bevolking verenigd achter de weg naar 

de EU en is men positief gestemd na de 

in juni gesloten overeenkomst met Servië 

na bemiddeling van de EU. Deze overeen-

komst over de definitieve grenzen en de 

positie van Servische minderheden in Ko-

sovo was een harde voorwaarde van de EU 

binnen het toetredingsproces van beide 

landen. 

Montenegro is ver-

uit het kleinste land 

van de regio. Na de 

afscheiding van Ser-

vië als gevolg van een 

referendum in 2006 

heeft het zich eco-

nomisch gefocust op 

het toerisme. Politiek 

gezien kent het land 

feitelijk twee Sociaal-

democratische partij-

en met weinig ruimte 

voor liberalen. Maar 

de vooruitzichten 

op de komende ge-

meenteraadsverkiezingen zijn gematigd 

positief na een korte nationale regerings-

deelname en bestuurlijke verantwoorde-

lijkheid in een aantal belangrijke kustste-

den. Montenegro is nu op last van de EU 

bezig zijn grondwet te hervormen en het 

is wachten op concrete en blijvende resul-

taten van de corruptiebestrijding alvorens 

nieuwe stappen kunnen worden gezet.

Albanië is het land in de regio zonder 

enige liberale partij en met tegelijk de 

economisch slechtste uitgangspunten van 

de regio: de verstikkende en volledig ge-

isoleerde dictatuur van Hoxha heeft diepe 

sporen achtergelaten. De toetreding tot 

de NAVO heeft drie jaar geleden de eerste 

hervormingen gebracht en de verkiezin-

gen eerder dit jaar zijn goed verlopen. Er 

is een soepele transitie gekomen van een 

conservatieve naar een socialistische rege-

ring. 

In alle landen viel de expertise en het uit-

gebreide netwerk van de Nederlandse di-

plomaten op. Naast de ondersteuning bij 

de invulling van het programma wisten 

zij telkens een accuraat beeld te schetsen 

van de lokale politieke ontwikkelingen. 

Voor Mark Verheijen als woordvoerder 

was het opvallend te zien hoe de situatie 

in het land zelf vaak afwijkt van de té 

rooskleurige rapporten van de Europese 

Commissie. De wens tot snelle uitbrei-

ding is zo dominant in de Brusselse bure-

len dat ze alleen maar voortgang willen 

zien en negatieve signalen negeren. Maar 

die zijn er wel degelijk! Het toetredings-

perspectief op termijn van de landen in 

de regio is van groot belang voor de her-

vormingen, maar ze moeten het uiteinde-

lijk wel zelf doen. De hervormingen zoals 

verbetering van de rechtstaat, aanpak van 

corruptie, de positie van minderheden 

enzovoort moeten van binnenuit komen 

en duurzaam zijn. Mark Verheijen heeft 

dit aan alle gesprekspartners duidelijk ge-

maakt en ook aangegeven dat Nederland 

wat hem betreft daar strikt aan vast zal 

houden. Niet, zoals in het verleden, de 

mooie verhalen of politieke wensen maar 

enkel de feiten zullen toegang geven tot 

de EU. In deze kabinetsperiode zal de frac-

tie deze lijn voortzetten en waar nodig 

aanscherpen, ondersteund door de erva-

ringen van deze ‘fact finding’. 

mark Verheijen op onderzoek in de Westelijke balkan

Waardenclash met rusland = Poetin steunen
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Licht - De VVD wil dat het kabinet ver-

der werkt aan het herstel van Nederland. 

Dat gaat pijn doen, maar het is een illusie 

dat we de grootste crisis sinds de oorlog 

kunnen bestrijden zonder dat mensen 

dat fors gaan voelen. Tegelijkertijd is er 

licht aan het einde van de tunnel. De eer-

ste tekenen van economisch herstel die-

nen zich aan. 

 

Een bewerking van de bijdrage van Halbe Zijlstra 

aan de Algemene Politieke Beschouwingen

 

De wereld verandert en wij zullen mee 

moeten veranderen. Landen in Azië en 

Latijns-Amerika gaan steeds harder de 

concurrentie met ons aan. Niet langer 

met plastic speelgoed, maar steeds meer 

met hoogwaardige producten en dien-

sten. We zullen harder voor onze wel-

vaart moeten knokken.

 

De afgelopen decennia groeide onze eco-

nomie gemiddeld met 3% per jaar. Vooral 

dankzij een toenemende (beroeps)bevol-

king. Daar is nu geen sprake van. We mo-

gen al blij zijn als we een groei van 1,5% 

per jaar halen. Maar dat lukt alleen als 

we nu de juiste keuzes maken.

 

En de juiste keuze is niet om meer uit te 

gaan geven. Sinds de crisis in 2008 uit-

brak, toen er nog een overschot was op de 

begroting van de overheid, zijn er meer 

dan 110 miljard geleende euro’s in de 

economie gepompt. Maar de economie is 

niet gegroeid. Alleen onze staatsschuld is 

gestegen.

 

Niet voor niets zijn de kabinetten Rutte 

begonnen de uitgaven met de inkomsten 

in overeenstemming te brengen. Maar 

ondanks deze bezuinigingen geeft de Ne-

derlandse overheid nog steeds 20 miljard 

euro per jaar meer uit dan zij binnen-

krijgt. Dat kost ons 9 miljard euro rente 

per jaar. Dat is zonde van het geld, en ge-

noeg voor bijna een jaar basisonderwijs. 

Maar als de rente naar het niveau van 

2007 stijgt, wordt dat 23 miljard euro per 

jaar. We zullen de staatsschuld omlaag 

moeten brengen, anders leggen we een 

hypotheek op de toekomst van onze kin-

deren en kleinkinderen. 

 

De maatregelen die nu worden genomen 

hebben grote gevolgen voor de persoon-

lijke huishoudboekjes thuis. Maar het is 

een illusie dat we de grootste crisis sinds 

de oorlog kunnen bestrijden zonder dat 

mensen dat fors gaan voelen.

 

Noodzaak
Het kabinet pleegt daarnaast het nodige 

achterstallig onderhoud aan ons stelsel 

van sociale zekerheid en versterkt de con-

currentiekracht van ons land. Het her-

vormt de zorg, de arbeidsmarkt, de wo-

ningmarkt, de pensioenen, het onderwijs 

en de ontwikkelingshulp. De extra bezui-

nigingen brengen, zo stelt het Centraal 

Planbureau, de economie nauwelijks 

schade toe. Werkenden behouden in 2014 

hun koopkracht. Het verschil tussen uit-

keringen en werkenden wordt vergroot. 

Werken gaat dus meer lonen. Het kabinet 

snijdt in de explosief stijgende kosten aan 

zorg en sociale zekerheid. Fraude, verspil-

ling en het zinloos rondpompen van geld 

via allerlei toeslagen wordt aangepakt 

door de invoering van één huishoudtoe-

slag. Op termijn ontstaat zo ruimte voor 

belastingverlagingen. Geen lastenverla-

gingen op krediet, maar lastenverlagin-

gen die we echt kunnen betalen. 

 

De hervorming van de overheid is meer 

dan bittere financiële noodzaak. Het gaat 

ook om het type samenleving waarin wij 

willen leven. Wij willen geen samenle-

ving die zo afhankelijk is van de overheid 

dat inmiddels 9 op de 10 huishoudens 

gebruik maakt van sociale regelingen. 

Als liberalen geloven wij niet dat solida-

riteit wordt bepaald door de hoeveelheid 

belasting die je betaalt, maar doordat wij 

bereid zijn om te zien naar elkaar.

 

Elke keer wanneer de overheid iets wil 

regelen, spreekt zij eigenlijk een motie 

van wantrouwen tegen haar burgers uit. 

Daarom was het uit mijn hart gegrepen 

toen de Koning in de Troonrede zei: “Van 

iedereen die dat kan, vragen we verant-

woordelijkheid te nemen. Voor zichzelf. 

Voor zijn of haar eigen leven. En voor zijn 

of haar omgeving”.

 

Leven is vallen en weer opstaan. Maar 

dit besef lijkt verdwenen. We zijn steeds 

meer risico’s gaan afschuiven op de over-

heid. Als er iets fout gaat, kijken we met-

een of de politiek of het bestuur heeft ge-

faald. Politici tuimelen over elkaar heen 

met voorstellen voor nieuwe wetten, re-

gels en protocollen. We houden onszelf 

en het land daarmee voor de gek. Want 

de politiek is niet in staat alle risico tegen 

te gaan. Voorkomt het invoeren van een 

zorgplicht voor banken dat er uitwassen 

ontstaan, of zorgt het ervoor dat mensen 

niet langer zelf opletten? 

Vruchten
De knop moet om. Bij de politiek, maar 

ook bij de mensen in het land. We moe-

ten de rol van de overheid terugdringen 

om ruimte te maken voor eigen initiatief, 

voor ondernemers en bedrijven. Want al-

leen zij kunnen zorgen voor echte groei 

en echte kansen. Dus als we extra regels 

opstellen rond natuurgebieden, brand-

veiligheid in stallen of gewasbestrijding, 

dan zitten we de Nederlandse boeren 

onnodig in de weg. En dat terwijl ze tot 

de allerbesten in de wereld behoren.  

Dat moet echt anders. 

 

Het beleid van het kabinet werpt zijn 

eerste vruchten af. Er is licht aan het 

einde van de tunnel. De wereldhandel 

neemt toe. De economie van het euro-

gebied stabiliseert. Onze export stijgt.  

Het consumenten- en producentvertrou-

wen neemt toe en ook de huizenmarkt 

komt in beweging. 

 

Nederland heeft genoeg van gesom-

ber. Ons land snakt naar optimisme 

en samenwerking. Voor de VVD is veel 

bespreekbaar, maar ons doel is heilig.  

En dat is Nederland klaarstomen voor de 

toekomst. Dit is het moment om door te 

pakken en koers te houden, en niet om 

overstag te gaan.

Quote

"de knop moet om. bij de politiek, 
maar ook bij de mensen in het land"

Koers houden op weg naar herstel

“De klassieke verzorgings-
staat verandert langzaam 

maar zeker in een 
participatie samenleving”

Koning Willem-Alexander 
in de Troonrede

Algemene poliTieKe beschouWingen:
rug recHt!

E
r waren tijden dat een VVD-er 
met meer gejuich werd ont-
vangen dan vandaag de dag.

Succes kent vele vaders, moeilijke 

maatregelen kennen er wat min-

der. Gelukkig zijn wij VVD-ers niet 

in de politiek gegaan om applaus 

en bloemen in ontvangst te nemen, 

maar om de problemen in dit land 

aan te pakken en sterker uit de cri-

sis te komen.

En de eerste prille tekenen van 

herstel zijn zichtbaar: onze export 

stijgt, het consumenten- en produ-

centenvertrouwen neemt toe en 

ook de huizenmarkt komt in be-

weging. Maar voor velen is dit nog 

niet concreet genoeg. Dat betekent 

dat wij, maar ook u, in aanloop 

naar de Gemeenteraadsverkiezin-

gen van mei volgend jaar en de 

Herindelingsverkiezingen die al 

in november voor de deur staan, 

ons verhaal helder en overtuigend 

over het voetlicht zullen moeten 

brengen. De informatie die wij naar 

aanleiding van Prinsjesdag en de 

Miljoenennota hebben verspreid, 

biedt daartoe handvatten. En heeft 

u behoefte aan dialoog, u weet ons 

te vinden!

Het is geen makkelijk verhaal om te 

vertellen. Dat merkt u waarschijn-

lijk ook tijdens uw contacten met 

kiezers in het land. De boodschap 

van de VVD dat Nederland door te 

hervormen en te bezuinigen klaar 

moet worden gestoomd voor de toe-

komst,  is een boodschap waarmee 

de partij twee keer de verkiezingen 

heeft gewonnen. Velen zagen met 

ons dat de overheid niet langer door 

kon gaan met meer geld uitgeven 

dan er binnenkomt. Ruim twee mil-

joen kiezers deelden de mening dat 

het tijd was om onze welvaartsstaat 

te hervormen, voordat hij aan zijn 

eigen succes ten onder zou gaan. 

Nu is het moment echter aangebro-

ken dat mensen de gevolgen van 

de noodzakelijke maatregelen in 

hun eigen portemonnee en om hen 

heen gaan merken. De veelheid aan 

maatregelen maakt mensen onze-

ker. Maar de VVD is altijd duidelijk 

geweest, je kunt een grote crisis 

als deze gewoonweg niet oplossen 

zonder dat iedereen daar iets van 

merkt. Iedereen die anders beweert, 

die negeert de feiten.

Nu is dus ook het moment om 

dat verhaal weer te vertellen en te 

blijven vertellen! Ik geloof in onze 

koers en ben trots op alle VVD-ers 

die deze met mij verdedigen en 

uitdragen, ook zonder daarvoor al-

tijd bloemen en applaus te krijgen. 

Want we doen het niet voor onszelf, 

we doen het voor Nederland.

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

nieuwe rubriek: 
discussie 
en debat
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Sinds kort ben ik lid geworden van de VVD. Aangemoedigd door een goede vriend, die me regel-
matig uitnodigt voor de achterban vergadering van de lokale VVD. Ik ben ook naar de interessante 
VVD Brabantdag geweest en nu ben ik lid geworden van de partij waarvan ik denk dat deze het 
dichtste bij me staat.

Met trots wil ik me dan ook voorstellen als nieuw lid. Mijn naam is Ilse van Oosterhout-Swinkels 
en in mijn dagelijks leven werk ik bij de Rabobank als Accountmanager Private Banking, waarbij een vaste groep 
klanten mij als aanspreekpunt heeft en met financiële vraagstukken bij me terecht kan. Daarnaast ben ik getrouwd 
en moeder van twee kleine kinderen.

In de VVD vind ik de partij die bij mij past als werkende moeder. Ik zie dat de partij de insteek heeft ‘steek de handen 
uit de mouwen’ en dat doe ik dan ook graag. De partij realiseert zich dat werk en privé hand in hand moeten kunnen 
gaan en maakt dat mogelijk.

Ik hoop dat de partij zich in blijft zetten voor mensen zoals ik, maar ook de mensen die niet kunnen werken niet uit 
het oog verliezen.

Ik ben lid geworden omdat ik nieuwe mensen wil ontmoeten, die over de grote lijn dezelfde ideeën/politieke stand-
punten hebben maar op bepaalde punten hier nog wel van verschillen. Het is goed om hier met elkaar over van 
gedachten te wisselen om er samen iets moois van te maken. Je kunt aan de zijlijn toekijken en roepen wat er wel en 
niet goed gaat, maar je kunt ook deelnemen aan het debat. Voor de laatste ben ik meer in. 

Nieuw lid:

ilse van Oosterhout-Swinkelscolofon
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

PraKtiSch - Donder-

dag 26 september heeft de 

Teldersstichting de eerste 

in een nieuwe reeks van 

Politiek-wetenschappelijke Stellingname 

(P.S.) gepresenteerd in Den Haag. Met 

deze nieuwe reeks publicaties, die aan-

vullend op de al bestaande geschriften-

reeks worden uitgebracht, beoogt de Tel-

dersstichting op meer korte en bondige 

wijze actuele maatschappelijke thema’s 

te behandelen. Ook in de nieuwe reeks 

worden praktische (beleids)aanbevelin-

gen gedaan ten behoeve van de politiek. 

 

De eerste P.S. gaat in op de huidige pro-

blematiek omtrent jeugdwerkloosheid. 

Wanneer hierover wordt gesproken valt 

in het maatschappelijk debat al snel de 

term ‘(Nieuwe) Verloren Generatie’. Ze-

ker, in economisch slechte tijden stijgt 

de jeugdwerkloosheid sneller dan gemid-

deld. Een werkgroep onder auspiciën 

van de Teldersstichting onderzocht of de 

kous hiermee af is. Is de huidige jeugd-

werkloosheid ‘slechts’ een natuurlijk ge-

volg van economische laagconjunctuur? 

Of is er wellicht meer aan de hand? Zijn 

er structurele belemmeringen op de ar-

beidsmarkt voor jongeren die mogelijk 

Winterschool
teldersstichting

GeVarieerD - Van maandag 6 tot en 

met donderdag 9 januari 2014 organiseert 

de Teldersstichting een winterschool over 

de grondslagen van het liberalisme. Deze 

winterschool (voorgaande jaren steevast 

in augustus georganiseerd als zomer-

school) zal plaatsvinden in Leusden (vlak-

bij Amersfoort). Tijdens de winterschool, 

bedoeld voor vergevorderde studenten 

en recent afgestudeerde academici, krij-

gen de cursisten een zeer gevarieerd 

programma aangeboden met sprekers 

uit politiek en wetenschap, waarbij ruim 

de gelegenheid is voor discussie. Naast 

inleidingen over het liberalisme, gerela-

teerd aan thema’s als economie, religie, 

milieu, ethiek en internationale politiek, 

zullen ook sprekers van andere stromin-

gen worden uitgenodigd om de liberale 

ideologie ter discussie te stellen.

Geïnteresseerd in deelname? 
Kijk voor meer informatie over het pro-

gramma en aanmelding op www.telders-

stichting.nl

worden versterkt in economisch mindere 

tijden? Met deze vragen in het achter-

hoofd ging de werkgroep aan de slag. 

De werkgroep onder voorzitterschap 

van Dian van Leeuwen komt met enkele 

structurele aanbevelingen die de jeugd-

werkloosheid in tijden van economische 

crises niet als sneeuw voor de zon zullen 

doen verdwijnen, maar wel tot een mini-

mum moeten kunnen beperken.

De eerste exemplaren werden tijdens 

een persconferentie in het Haagse No-

votel uitgereikt aan Cora van Nieuwen-

huizen (VVD-kamerlid en woordvoerder 

Arbeidsmarkt), Ernest Berkhout (senior 

onderzoeker Arbeid en Kennis, Stichting 

Economisch Onderzoek), en Wim Cassée 

(vicevoorzitter van Platform Zelfstandig 

Ondernemen). Daarna gingen zij aan de 

hand van enkele stellingen met elkaar 

in debat. Aandacht ging uit naar de mis-

match tussen onderwijs (opleidingen) 

en de uiteindelijke vraag op de arbeids-

markt. Zo bestaan er ROC-opleidingen 

tot ‘artiest’ maar zijn de plaatsen op de 

arbeidsmarkt voor deze jongeren zeer 

beperkt. Daarnaast is er ook uitgebreid 

aandacht besteed aan de gevolgen van 

het sociaal akkoord voor zowel jongeren 

als voor de ZZP’ers. 

 

In P.S.1. Arbeidsmarkt openbreken voor 

jongeren komt de werkgroep van de Tel-

dersstichting met enkele concrete aanbe-

velingen om gelijke kansen te creëren zo-

dat óók jongeren in economisch mindere 

tijden mogelijkheden hebben om aan de 

slag te gaan.

 

Het boekje kost € 6, - euro en is te bestellen bij 

de Teldersstichting via info@teldersstichting.nl 

of 070- 363 19 48.

De teldersstichting organiseert: de telderslezing 2013

Door: Charles Moore
Journalist bij The Daily Telegraph en The Spectator

De lezing van Charles Moore is gebaseerd op het eerste deel van zijn geautoriseerde biografie 
van Margaret Thatcher, de voormalige leider van de Conservative Party en prime minister van 
het Verenigd Koninkrijk van 1979 tot 1990. Margaret Thatcher overleed in april dit jaar. Moore 
zal haar politieke leven bespreken. Wat betekende de conservatieve ideologie voor haar en hoe 
was die herkenbaar in haar beleid? Kon ze misschien ook als een klassiek-liberaal worden gezien? 
Charles Moore zal ook ingaan op de vraag wat we vandaag de dag nog van Margaret Thatcher 
kunnen leren.

Dinsdag 5 november 2013

Geertekerk Utrecht, Geertekerkhof 23

Aanvang 20.00uur; inloop vanaf 19.30uur

De lezing en bespreking van vragen uit de zaal duurt tot ongeveer 21.45uur, 
waarna de avond wordt afgesloten met een borrel.

De toegang is gratis, aanmelding is verplicht via aanmelding@teldersstichting.nl

Vermeld a.u.b. uw naam en adresgegevens.

“Margaret thatcher: a lady not for turning”

Presentatie nieuw rapport teldersstichting
ArbeidsmArKT openbreKen voor jongeren

www.teldersstichting.nl

AAnKondiging: 
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harderwijk (Gelderland) is al ge-

ruime tijd bezig met de voorbereidingen 

voor GR14. Het verkiezingsprogramma is 

bijna af en daarvoor heeft de afdeling af-

gelopen mei een ‘denk mee met de VVD’ 

avond georganiseerd, waarin onderwer-

pen met inwoners zijn besproken. Een 

groot succes, waar ‘ondernemerschap’ 

en het ‘vermarkten van de stad’ goede 

punten opleverde. 

In mei is Christianne van der Wal geko-

zen als lijsttrekker. Met veel enthousi-

asme voert zij een lijst met talentvolle 

kandidaten aan, waarmee ze in Harder-

wijk onder andere het cameratoezicht 

gaan uitbreiden, regels gaan afschaffen, 

recreatie en toerisme gaan versterken en 

de koopzondag gaan invoeren. 

De verkiezingsprogramma- en campag-

necommissies werken nauw samen en lo-

pen in elkaar over om de doelgroep maxi-

maal te bereiken. “Hiervoor is iedere wijk 

geanalyseerd op thema’s en stemgedrag. 

Zo weten we waar onze potentiële kiezer 

woont en welke boodschap uit ons verkie-

zingsprogramma in die wijk bij die kie-

zer aansluit. Dit altijd onder de paraplu 

van onze vier thema’s Economie, Betaal-

bare Zorg, Veiligheid en Financiën”, zegt 

de campagneleider. Om doelgroepen te 

bereiken staat de VVD Harderwijk nu al 

regelmatig op een positieve manier in 

de wijk. “In de campagne gaan wij voor 

maximale zichtbaarheid en ludieke eve-

nementen in de wijk, en laten wij ook 

weten wat wij doen voor de veilige speel-

plaats om de hoek”. 

Oegstgeest (Zuid-holland) weet 

als geen ander VVD kopstukken aan zich 

te binden. In september heeft Tweede 

Kamerlid Pieter Litjens de afdeling bijge-

praat over de decentralisatie van taken 

waarna een interessante discussie ook 

leidde tot nieuwe inzichten. In november 

komt Erik Ziengs praten en debatteren 

over ondernemerschap. Oegstgeest heeft 

een relatief hoog aantal ZZP-ers en twee 

bedrijventerreinen die mede de dragers 

moeten zijn van economisch herstel. 

Bij elke verkiezing organiseert Oegstgeest 

een fundraising dinner. Eerder hadden 

ze al Ivo Opstelten, Fred Teeven, Melanie 

Schultz van Haegen en Hans Biesheuvel 

als eregasten. Aanstaande 14 oktober 

zullen voorzitter van de Eerste Kamer 

Ankie Broekers, staatssecretaris Onder-

wijs Sander Dekker en TV-personality 

Frits Huffnagel aan het diner aanzitten. 

“Uiteraard wordt er ook nu weer geveild. 

Tweede Kamerlid Matthijs Huizing krijgt 

een spoedcursus veilen van Jop Ubbens, 

directeur Christie’s, en zal een aantal 

leuke items weghameren. Zo hebben wij 

onder andere, nu voor de derde keer een 

das van Gerrit Zalm, een door Mark Rutte 

gesigneerd boek over het liberalisme en 

een rondleiding door de Tweede Kamer 

door Matthuis Huizing met lunch in het 

personeelsrestaurant”. 

Oegstgeest verwacht een ‘uitdagende 

campagne’. De VVD heeft in de afgelopen 

colleges haar verantwoordelijkheid ge-

nomen en dit heeft niet altijd geleid tot 

het gewenste resultaat. “Er is wel veel be-

reikt, maar ook in Oegstgeest is de crisis 

hard aangekomen. Als partij hebben wij 

ook de hand in eigen boezem gestoken. 

Ondanks dat het moeilijk is ons kwets-

baar op te stellen hebben wij gemerkt 

dat het ook wordt gewaardeerd. En dat 

maakt de weg vrij naar een succesvolle 

campagne”.

In iJsselstein (Utrecht) gaan ze uit 

van de formule: ‘Focus + Claim + Mix van 

Instrumenten’. “We zijn ervan overtuigd 

dat dat ons in positieve zin gaat onder-

scheiden van andere partijen tijdens de 

verkiezingen. De focus zal sterk liggen 

op de onderwerpen die voor zowel de 

VVD als voor de kiezers belangrijk 

zijn, namelijk: Financiën, Veiligheid 

en Leefomgeving”.

Tijdens de campagne zal naast het 

nieuwe verkiezingprogramma veel 

aandacht uitgaan naar de verantwoor-

ding over het gevoerde beleid. “De suc-

cessen op deze onderwerpen van vier 

jaar VVD-beleid in IJsselstein moeten 

we claimen. Een aantal voorbeelden: de 

gemeente IJsselstein staat nu tweede op 

de provinciale ranglijst van financieel ge-

zonde gemeenten. Dit door betrouwbaar 

financieel beleid met gedaalde lokale las-

ten en een buffer voor tegenvallers. Er is 

er extra geïnvesteerd in veiligheid, mede 

daardoor zijn de veiligheidcijfers sterk 

verbeterd. Dankzij de VVD mogen de win-

kels nu op elke zondag open en worden 

de verkeersknelpunten aangepakt”. 

Naast de focus en claim op succes wil 

IJsselstein de juiste mix van instrumen-

ten vinden om de kiezer te bereiken en 

te overtuigen. De scherpe campagne en 

heldere taal maakten in maart 2010 de 

VVD veruit de grootste partij in de ge-

meenteraad van IJsselstein met 8 van de 

23 zetels. De VVD is sterk vertegenwoor-

digd in het college. “De afdelingswebsite 

zal onze huiskamerpagina worden waar 

de kiezer alle informatie duidelijk en 

beknopt kan vinden. Doormiddel van 

Twitter, Facebook en Google+ willen wij 

mensen gaan prikkelen om onze website 

te gaan bezoeken. Ook is de fractie het af-

gelopen jaar bezig geweest met een pilot 

om met behulp van Youtube het lokale 

VVD geluid te verspreiden. Dit is erg goed 

ontvangen. We gaan dit optimaliseren en 

inzetten tijdens de campagne”.

Voor hoeveel zetels IJsselstein gaat?  

“We gaan niet voor de zetels, maar voor 

de kiezers”. 

GeMeeNteraaDSVerKieZiNGeN
2014, aL VOLOP aaN De SLaG!

Kadertraining 2014

ViSie - De Kadertraining biedt actieve 

VVD’ers vier zaterdagen vol training en 

debat. Tijdens de Kadertraining worden 

interessante inleiders vanuit de VVD en 

daarbuiten uitgenodigd om hun visie 

met ons te delen. Tweede Kamerlid Mark 

Harbers is dagvoorzitter tijdens alle za-

terdagen. Diverse Tweede Kamerleden 

en andere VVD-prominenten zullen hun 

medewerking aan deze Kadertraining 

verlenen.

De trainingen worden gegeven door en-

thousiaste en ervaren Haya-trainers. De 

bijeenkomst vindt plaats op de Business 

Universiteit Nyenrode te Breukelen. Een 

trainingsdag bestaat uit een training in 

de ochtend op het gebied van liberalis-

me, presentatie, debat of onderhandelen. 

Na de lunch kan de groep van gedachten 

wisselen tijdens het gastcollege. Tenslot-

te volgt een presentatie van de deelne-

mers en discussie in werkgroepen. Hierin 

worden de deelnemers beoordeeld door 

Tweede Kamerleden.

Het aantal beschikbare plaatsen is be-

perkt, dus hanteert de Haya van Some-

renstichting een selectieprocedure. Na 

afronding van de Kadertraining ontvan-

gen de deelnemers een persoonlijk ont-

wikkelingsadvies.

Om voor een trainingsplaats in 
aanmerking te komen dient u:
•	 Op	dit	moment	actief	te	zijn	binnen		

 de VVD (lokaal, regionaal of landelijk)  

 of JOVD;

•	 Minimaal	een	training	‘liberalisme’		

 (van de Haya van Somerenstichting),  

 een training ‘presentatie’ en een  

 training ‘debat of discussie’ te heb-  

 ben gevolgd in de afgelopen vijf jaar  

 (vanaf 2008).

Bij aanmelding dient u de vol-
gende zaken mee te sturen:

•	 Een	Curriculum	Vitae	van	maximaal		

 drie A4 met aandacht voor zowel uw  

 maatschappelijk als politiek CV,   

 hierin beschrijft u wat uw ambitie is  

 of geeft u aan waarop u beoordeeld  

 wilt worden;

•	 Een	liberale	column	van	maximaal		

 300 woorden;

•	 Een	motivatie	voor	deelname	aan	de		

 Kadertraining van maximaal 100   

 woorden;

•	 Een	recente	foto.

Aanmelden is mogelijk via Mijn VVD.  

De sluitingsdatum van aanmelden is op 

11 november 2013.

Afdelingen zijn zich al druk aan het voorbereiden op de  

gemeenteraadsverkiezingen 2014. In Liber houden we u tot 

aan de verkiezingen op de hoogte van het reilen en zeilen 

in de afdelingen. Als u ook wilt delen hoe uw afdeling deze 

tijd beleeft en hoe het gaat met de campagne, mail dan naar 

liber@vvd.nl

De jaarlijkse Hayadag was weer een groot succes. Tijdens deze dag, speciaal voor onze trainers, 

werd gesproken over dilemma’s in relatie tot integriteit. Er werd nieuw opleidingsmateriaal ge-

introduceerd. En nieuwe trainers kregen hun certificaat. Kortom: de Haya van Somerenstichting 

(het opleidingsinstituut van de VVD) kan er weer volop tegenaan!

Data KaDertraiNiNG 2014
•	 Zaterdag	18	januari

•	 Zaterdag	8	februari

•	 Zaterdag	29	maart

•	 Zaterdag	12	april

trainers getrained

Ommen (Overijssel) heeft een zeer 

goed uitgerust, creatief campagneteam. 

Een vormgever die affiches maakt, een 

professionele tekstschrijver en een eigen 

cameraman. Het team is zeer actief in 

het organiseren van activiteiten, maar 

ook in alle reclame uitingen. “ We heb-

ben aanhangers voor auto’s laten maken 

met daarop een driehoek. Daarbinnen 

kunnen we steeds een foto van een ander 

sleutelfiguur laten zien. Dus als Helma 

Lodders voor politiek café komt staat zij 

erop, in de aanloop naar de verkiezingen 

zul je de lokale sleutelfiguren daarop 

aantreffen. Net zoals de Minister-presi-

dent uiteraard.”

Ook inhoudelijk is de afdeling Ommen 

zeer goed voorbereid. “Er zijn nogal wat 

agrariërs in de regio die op dit moment 

niet zo blij zijn met de VVD. Binnen onze 

gelederen hebben we ook een aantal zeer 

kundige agrariërs zitten, die nu helpen 

met het schrijven van het verkiezingspro-

gramma”. Zo hoopt Ommen de agrariërs 

goed te kunnen uitleggen waar de VVD 

voor staat en ze binnen boord te houden 

of te krijgen. 

Verder geeft Ommen trainingen, die ook 

toegankelijk zijn voor niet-leden. De cur-

sus gemeentepolitiek en debattechniek 

zijn populair, de helft van de deelnemers 

die nog niet lid was, is na de cursus lid 

geworden. 

 

Dat campagnevoeren behalve nuttig ook 

heel gezellig kan zijn wordt ook in Om-

men weer bewezen. Het hele campagne-

team heeft van de zomer achter de tap 

gestaan bij een benefiet concert voor 

kanker patiënten. Voor weer een ander 

goed doel is het team van Ommen aan 

het spinnen geslagen.

De afdeling heeft zelfs een eigen ‘lelijke 

eend’ in de VVD kleuren, waarmee ze 

met hun kopstukken door de regio toe-

ren. En er gebeurt nog veel meer in Om-

men, maar wat precies, mogen we nog 

niet weten: “We gaan natuurlijk niet ons 

kruit verschieten, we willen niet dat de 

lokale CDA van onze plannen weet”. En 

dus sprak Liber met de afdeling Ommen 

af dat ze verslag doet van de campagne 

activiteiten als ze achter de rug zijn. 
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tOeKOMSt - Een grote groep deelne-

mers is afgekomen op het congres van het 

landelijk Seniorennetwerk dat op vrijdag 

13 september in het Provinciehuis in Le-

lystad werd gehouden. Het congres werd 

geopend door Jan de Reus, fractievoorzit-

ter VVD, Provinciale Staten in Flevoland. 

Hij verving de zieke Halbe Zijlstra.

Het ochtendprogramma bood een breed 

scala aan onderwerpen. 

Rogier Goes, van het kenniscentrum 

woon-zorg Aedes-Actiz nam ons mee in 

de wereld van de ontwikkelingen van 

de woningmarkt inclusief de relatie tot 

wonen- zorg. Vervolgens sprak Aldo Mar-

kus, bestuurslid Rover over mobiliteit op 

maat. De laatste spreker van de ochtend 

was Alice de Boer, van het Sociaal Cul-

tureel Planbureau, over het belang van 

maatschappelijke inzet van senioren.

Blij verheugd was de organisatie van het 

congres dat maar liefst negen Kamerle-

den in Lelystad acte de presence gaven. 

trOtS - De VVD op Terschelling 

kijkt met trots terug op een zeer ge-

slaagde fundraising avond die vorige 

maand plaats vond in strandpaviljoen 

West aan Zee. Zo’n zeventig bezoekers, 

waaronder negen VVD Kamerleden en 

de VVD wethouder met zijn fractie van 

Vlieland, waren aanwezig op de sfeer-

volle avond met een barbecue, veiling 

en politieke discussie. Vele sponsoren 

van het eiland hebben zich ingezet 

om de avond tot een succes te maken. 

Er waren zeventien veilingstukken, 

beschikbaar gesteld door eilander on-

dernemers en de Tweede Kamerleden. 

Zo kon men bieden op een stage van 

drie dagen in de Tweede Kamer en op 

de ‘prinsjesdaghoed’ van Anne Wil Lu-

cas. Een gezellige avond met een mooi 

resultaat voor de campagnekas.

het wad op
De Kamerleden gingen de volgende 

dag op uitnodiging van de Wadden-

vereniging, het wad op. Het is mooi 

dat de Kamerleden na een ontspan-

nen avond, ook hun betrokkenheid 

hebben laten zien bij het eiland zelf. 

Verschillende eilanders, waaronder 

TOV voorzitter Karin Lodder en Roe-

lan Schroor van de VVV, waren ook 

uitgenodigd om mee te praten over 

welke economische activiteiten pas-

sen bij het Waddengebied en welke 

kansen de Werelderfgoedstatus hierin 

biedt. De eilanders vinden dat aan de 

de wetgeving van Natura2000 niet als 

een beklemming moet gaan werken 

voor nieuwe activiteiten. De situatie 

rond de ‘plaat’ in de haven is hierbij 

als sprekend voorbeeld naar voren ge-

komen van hoe het vooral niet moet.

Zowel de lokale ondernemers als de 

Waddenvereniging vinden dat er meer 

eenheid moet komen in de uitvoering 

van beleid en beheer in het Wadden-

gebied. Er zijn nu teveel bestuursorga-

nen, adviesorganen en overlegorganen 

die elkaar allemaal in de weg zitten 

als het gaat om vlotte besluitvorming. 

De Kamerleden zien hierbij graag dat 

er vanuit de regio zelf een voorstel 

komt om het aantal aanspreekpunten 

te verminderen. 

Start campagne VVD terschelling succesvol

Benk Korthals,
Partijvoorzitter

orde oP Zaken

De hete politieke herfst is begon-

nen. Nadat eerder al wat losse 

maatregelen uitlekten, diende het 

kabinet op Prinsjesdag zijn eerste 

eigen begroting in. Het is een be-

groting die voor een groot deel in 

het teken staat van het beperken 

van het begrotingstekort. En zoals 

verwacht mocht worden, leidde dat 

tot de nodige discussie. De vele be-

zuinigingsmaatregelen raken veel

Nederlanders direct in hun por-

temonnee, terwijl het doel -toe-

werken naar begrotingsevenwicht- 

voor veel mensen iets is waar ze 

maar weinig gevoel bij hebben. 

Maar we moeten nu orde op zaken 

stellen om te zorgen dat we straks 

een economie hebben die niet ge-

bouwd is op nog méér luchtbellen, 

maar die ons een stevige basis voor 

een mooie toekomst biedt. Een 

kredietcrisis los je niet op met nog 

meer krediet, zeiden wij vier jaar 

geleden al. Dat geldt nog steeds. 

En zoals zowel de premier als onze 

fractievoorzitter terecht zeiden: we 

hebben te maken met een crisis en 

het is - hoe vervelend ook- onver-

mijdelijk dat iedereen dat voelt. 

Anders was het geen crisis. Politici 

die u anders willen doen geloven, 

draaien u een rad voor ogen. 

Het is aan ons om dit te blijven uit-

leggen. Het geeft mij veel vertrou-

wen dat de vele van onze partijge-

noten die ik van de traditionele 

Prinsjesdagborrel tot de Partijraad 

van vorige week heb gesproken, 

zeer gemotiveerd zijn om dat te 

doen. En dat geldt zéker voor onze 

partijgenoten op het Binnenhof. 

Elk van de 41 Kamerleden staat 

klaar om overal in het land uit te 

leggen dat de maatregelen van 

het kabinet, hoewel we sommige 

dingen diep van binnen misschien 

liever anders zouden zien, in de 

huidige politieke omstandigheden 

de juiste zijn. Wij zijn nooit een 

partij geweest die wegloopt als het 

moeilijk wordt, maar die juist dan 

doorpakt. Wij zijn niet opgericht 

om te doen wat makkelijk is, maar 

om te doen wat nodig is. Met het 

verkiezingsjaar 2014 in aankomst, 

ben ik ervan overtuigd dat de kie-

zer dit uiteindelijk ook zal zien en 

zal belonen.

voorzitter@vvd.nl

Landelijk Seniorennetwerkcongres geeft energie

40 jaar VVD Mook en Middelaar

Tijdens de lunch was er uitgebreid ge-

legenheid om onder het genot van een 

broodje met elkaar, maar zeker ook met 

de Kamerleden van gedachten te wisse-

len over persoonlijke, lokale, landelijke 

en Europese aangelegenheden. ‘s Mid-

dags waren de Kamerleden aan zet. 

Workshops
De workshop ‘Patiëntveiligheid en de 

ethiek van behandelkeuze’ namen Mi-

chiel van Veen en Ockje Tellegen voor 

hun rekening. De workshop ‘Zorg’ werd 

verzorgd door Anne Mulder en Bas van ’t 

Wout. Zij gaven ons inzicht in de kosten 

door middel van het rapport ‘De zorg: 

hoeveel extra is het ons waard’? van 

VWS. 

De workshop ‘Pensioenen en belastin-

gen’ werd gegeven door Helma Lodders  

en Helma Nepperus. De keuzevrijheid, 

fl exibilisering, scherp toezicht en trans-

parantie waren de kernwoorden bij de 

pensioendiscussie. Fraudebestrijding, on-

derscheid maken tussen MKB-bedrijven 

en grote ondernemingen bij lastenver-

zwaring en een evenwichtig belasting-

plan waren discussiepunten bij ‘Belas-

tingen’. Het thema ‘Wonen’ was voor 

Barbara Visser; hier werd gesproken over 

scheefwonen, het scheiden van wonen 

en zorg en een lokale visie op woningen 

voor senioren. Bij ‘Mobiliteit’ door Betty 

de Boer kwam de stelling aan de orde 

dat er altijd een keuze gemaakt moet 

kunnen worden tussen het openbaar ver-

voer en andere vervoerssystemen (auto). 

Tevens werd gesproken over de vereen-

voudiging van de regelgeving bij de di-

verse vervoersvormen.

Discussie
Niet alleen de workshop ‘Patiëntveilig-

heid en de ethiek van behandelkeuze’, 

maar ook die over ‘Pensioenen en Belas-

tingen’ gaven buitengewoon veel stof tot 

discussie en noopten tot nadenken. Over-

wogen wordt om in de nabije toekomst 

een extra deelcongres te organiseren.

De epiloog werd verzorgd door Cora van 

Nieuwenhuizen. Zij stelde de vraag “ik 

word 120 en wat ga ik met de tweede 

helft van mijn leven doen”. Op een zeer 

originele en energieke wijze hield zij de 

aanwezigen een spiegel voor en weer-

legde ze met een fl inke dosis humor de 

clichés. “Ouderen hebben de toekomst” 

dat moge duidelijk zijn.

hOera - De VVD Mook en Middel be-

staat 40 jaar! En dat werd vrijdag 20 sep-

tember gevierd.

Alle regionale afdelingen en lokale po-

litieke partijen gaven acte de présence, 

waarbij oprichtster en raadslid Henny 

Maalste was het stralende middelpunt 

was. 

Tweede Kamer lid Michiel van Beek gaf 

een speech ten beste. Hij memoreerde 

de grote winst, behaald bij de vorige ver-

kiezingen. Hoewel het niet eenvoudig 

gaat worden heeft de afdeling M&M de 

ambitie uitgesproken voor handhaving 

van het aantal zetels. Een regionale aan-

pak moet hierbij behulpzaam zijn.

De oprichting 40 jaar geleden begon 

met een wijkraad. Daar vonden burgers 

dat er meer aandacht moest komen voor 

een vergeten wijk in het buitengebied.

De allereerste wijkraad werd opgericht 

en naderhand veranderde wijkpolitiek 

in gemeentepolitiek. Er werd geïnfor-

meerd bij de VVD in Den Haag of er 

leden in Mook woonden. Dat bleken er 

twintig te zijn. De uitnodigingen wer-

den verstuurd en alle leden kwamen 

opdagen. De afdeling VVD Mook en Mid-

delaar was geboren. Bij de eerste verkie-

zingen werden er 4 zetels van de totaal 

11 gewonnen.

Dat werd dus regeren. De afgelopen 

veertig jaar heeft de afdeling met wis-

selend succes verkiezingsuitslagen be-

haald en ook een aantal keren deelge-

nomen aan colleges. In november 2010 

werden de uitgestelde verkiezingen 

zeer ruim gewonnen. Van 2 naar 5 ze-

tels (van de 13) en meteen de grootste 

partij. Lijst 1 nu dus. Als leidende partij 

in de coalitie met CDA is er honderdt-

achtig graden gedraaid. Er is een voor-

genomen fusie afgeblazen en fi nancieel 

is er orde op zaken gesteld.

Nu moeten we oogsten in maart 2014. 

Dat lijkt ons een mooi begin van de vol-

gende 40 jaar.

te verminderen. 

het hoofdbestuur feliciteert 
de afdeling mook en middelaar 
van harte met dit jubileum!



aangekondigd, moet ik wel een gat van 

bijna 350 miljoen dichten. Deels is dat 

het gevolg van maatregelen die ons al-

lemaal, de hele overheid en dus ook De-

fensie raken. Maar het komt ook omdat 

het huishoudboekje van de Defensie 

niet op orde was. Ik moet dus ‘herschik-

ken’ en dat leidt wederom tot pijnlijke 

keuzes voor de krijgsmacht. Dat laat 

ook mij niet koud. De realiteit is dat De-

fensie al ruim twee decennia aan het re-

organiseren en hervormen is. Dat heeft 

een enorme impact op de organisatie 

en het personeel. Tijdens mijn werkbe-

zoeken ontmoet ik dan ook veel emo-

tie. En dat snap ik maar al te goed. De 

militairen, en trouwens ook de burger-

medewerkers van Defensie, zijn enorm 

loyaal en betrokken. Hart voor de zaak, 

is een understatement. De rust moet 

terugkeren. We moeten weer kunnen 

bouwen aan vertrouwen. Dat verdient 

Defensie. Maar het is ook in het belang 

van Nederland. Vrijheid en veiligheid. 

Het is immers niet bepaald iets om voor 

kennisgeving aan te nemen. Dit vereist 

permanente inspanning en een besef 

van de waarde van Defensie.”

altijd strijdbaar
Ingrijpende beslissingen, die Jeanine 

Hennis-Plasschaert ook persoonlijk op 

de proef stellen? “Het ministerschap is 

echt een 24/7-baan, die enerzijds veel 

van je vraagt, maar waar ik tegelijker-

tijd heel veel energie uit put.” Strijd-

lustig kijkt ze dan ook vooruit naar de 

komende verkiezingen voor de gemeen-

teraden en Europa. “Elke kiezer moet 

overtuigd worden. Ook daarvoor moet 

je 24/7 in de weer zijn. Iedere VVD’er 

moet zich hier in feite weer elke dag 

van bewust zijn. Altijd strijdbaar. De 

politiek kan grimmig zijn, maar blijf 

geloven in je eigen boodschap. De es-

sentie van het liberalisme is vrijheid, 

ontplooiing, gelijkwaardigheid en ver-

antwoordelijkheid. Geen betutteling, 

maar daadkracht. Zo liggen er op vele 

beleidsterreinen nog ongelofelijke uit-

dagingen, lokaal en Europees. Kritiek 

op Europa? Het is prima om de bureau-

cratie en het ‘afdwalen’ van de kernta-

ken aan de orde te stellen. Maar probeer 

wel de juiste toon te vinden.”

Een ‘strijdertje’ op defensie? Het karakter van Jeanine Hennis-Plasschaert laat zich niet 

verloochenen. “Ik ben een doorzetter, inderdaad. In mijn huidige functie probeer ik, 

noodgedwongen door de financieel-economische werkelijkheid, het uitgangspunt ‘met 

minder geld meer kwaliteit’ ook op dit departement in praktijk te brengen. Niet eenvou-

dig, maar de aanhouder wint.”

“Vrijheid is om voor te knokken”

ving op het terrein van asiel, migratie, 

terrorisme, burgerlijke vrijheden etc.”

Voorkeurstemmen
Het leverde haar diverse spraakmaken-

de dossiers op, zoals de strijd tegen de 

ongebreidelde overdracht van Europese 

bankgegevens aan de Verenigde Staten. 

En vervolgens veel sympathie, lof en 

voorkeurstemmen op nationaal terrein, 

toen ze zich bij de Tweede Kamerverke-

zingen in 2010 kandidaat had gesteld. 

In de Tweede Kamer hield ze zich bezig 

met onder meer veiligheid, politie, ram-

pen- en crisisbestrijding maar bijvoor-

beeld ook gelijke rechten. “Als je het zo 

op een rij zet zijn het allemaal dossiers 

waarin vrijheid en veiligheid centraal 

staan. Iets waar je voortdurend en hard 

voor moet knokken.” 

Geen luxe
En dan nu Defensie? “De krijgsmacht le-

vert dag in, dag uit een belangrijke bij-

drage aan de vrije en veilige omgeving 

waarin wij leven. Handelsnatie Neder-

land is zeer gebaat bij stabiliteit in de 

wereld. De bijdrage van de Nederlandse 

krijgsmacht, dichtbij huis én ver weg, 

kun je dus ook als een welbegrepen 

eigenbelang zien. Onze vrijheid, veilig-

heid en welvaart beginnen en eindigen 

immers niet bij de eigen landsgrenzen 

of de buitengrenzen van de Europese 

Unie. De verschuivende machtsverhou-

dingen in de wereld, gepaard gaande 

met afnemende stabiliteit, plots op-

doemende crises en nieuwe bronnen 

van internationale spanning, stellen 

ons voortdurend op de proef. Ook in de 

toekomst zullen we voorbereid moeten 

zijn op een breed scala aan inzetmoge-

lijkheden. Defensie is géén luxe. Maar 

een fundamentele investering in onze 

vrijheid, veiligheid en welvaart.” Vol-

gens de minister is nauwelijks bekend 

dat de krijgsmacht doorlopend, met 

bijna een derde van de militaire capa-

citeit, wordt ingezet ter ondersteuning 

en aanvulling van de Nederlandse ci-

viele autoriteiten, en dus voor onze na-

tionale veiligheid. “Ook daar wordt in 

de discussies aan de koffietafel wel eens 

aan voorbijgegaan.”

hart voor de zaak
Wel gaat de Nederlandse krijgsmacht 

door een zeer moeilijke periode. “Dat 

klopt. Op Prinsjesdag heb ik de nota 

‘over de toekomst van de krijgsmacht’ 

gepresenteerd. Hoewel er dit jaar géén 

gerichte bezuinigingen op Defensie zijn 

Jeanine Hennis-Plasschaert, liberaal in 

hart en nieren, heeft het meegemaakt 

dat ze, als fervent strijder voor de vrij-

heid, een land werd uitgezet. “Dat was 

in 2006. Ik was toen als Europarlemen-

tariër, en ook voor VVD International, 

al verschillende keren in Wit-Rusland 

geweest om leden van de oppositie te 

trainen. Onze standpunten kregen dui-

delijk geen warm onthaal bij president 

Loekasjenko. Helaas is deze dictator 

nog steeds aan de macht. Daar kan ik 

niet goed tegen.”

Schaalvoordelen
Ook al bepaalt nu de nationale poli-

tiek haar dagelijks leven, Europa is niet 

meer uit het leven van Jeanine weg te 

denken. “Het Europa-concept heeft me 

altijd geboeid. Liberalen staan altijd 

kritisch ten opzichte van elke overheid, 

dus ook de Europese. Maar dat er winst 

te behalen is bij Europese samenwer-

king, is evident. Denk aan de drieslag 

van Frits Bolkestein: benutten schaal-

voordelen, aanpakken grensoverschrij-

dende problemen (terroristen stoppen 

niet bij de grens) en het verder optima-

liseren van de interne markt. Zo ben ik 

in 1995 in Brussel aan de slag gegaan 

bij de Europese Commissie. Vanuit de 

sectie die zich bezighield met de toe-

treding van nieuwe landen, werd ik in 

1998 uitgezonden naar Riga in Letland. 

Na een uitstapje naar de private sector 

en een tijdje lokale politiek in Amster-

dam, werd ik in juli 2004 namens de 

VVD gekozen tot lid van het Europees 

Parlement. Daar hield ik mij voorname-

lijk bezig met de portefeuilles Transport 

- zo´n beetje alles gerelateerd aan weg, 

water, lucht en rail - en Justitie & Bin-

nenlandse Zaken - dus wet- en regelge-

"defensie is een fundamentele 
investering in onze vrijheid, 
veiligheid en welvaart"
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SPaNNeND - Met het zomerreces defi -

nitief achter ons, zijn de werkzaamheden 

in het Europees Parlement weer volop be-

zig. Over bijna een half jaar zijn de Eu-

ropese verkiezingen en iedereen is zich 

hiervan bewust. De media is ook steeds 

meer aanwezig, overal in het Parlement 

draaien er camera’s en Parlementariërs 

worden stevig ondervraagd over hun 

plannen.

 

Voor veel wetsontwerpen gaat het er nu 

extra om spannen. Een aantal dossiers 

wacht nog op goedkeuring door het 

parlement. Iedereen wil daarom zo veel 

mogelijk afhandelen voor de verkiezin-

gen en zo belangrijke onderwerpen af te 

ronden. In mijn eigen portefeuille is dit 

bijvoorbeeld de dataprotectie wetgeving. 

Gaat het ons nog voor het einde van het 

mandaat lukken op Europees niveau een 

solide bescherming van persoonlijke ge-

gevens te waarborgen? Kunnen we op die 

manier wellicht een Europees tegenge-

wicht bieden aan de Amerikaanse spiona-

geschandalen? Over sommige wetsvoor-

stellen wordt al nog langer onderhandeld 

en de vrees is dat als er nu geen besluit 

wordt genomen het nieuw gekozen parle-

ment er weer vele jaren over zal doen om 

een besluit te nemen.

 

Er is ook een duidelijk onderscheid tus-

sen leden die zich niet meer herkiesbaar 

stellen of diegene die weten dat ze geen 

enkele kans meer maken bij de volgende 

verkiezingen en leden die wel weer herko-

zen willen worden. De laatsten zijn her-

kenbaar aan een ongewoon groot aantal 

persberichten dat ze doen uitgaan over 

hun dagelijkse activiteiten en door het 

ongewoon grote aantal werkbezoeken 
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Structuurfondsen op de schop

Verkiezingen in aantocht

Privacy bestaat niet

UitGaVeN - De Europese Unie 

moet zorgvuldig en zuinig omsprin-

gen met het haar fi nanciële midde-

len. Het nieuwe Meerjarig Financieel 

Kader (MFK) voor de periode 2014-

2020, waarover voor de zomer een po-

litiek akkoord werd bereikt tussen de 

Europese Commissie, het Europees 

Parlement en de Europese Raad, is 

een eerste stap in de goede richting. 

Voor het eerst in de geschiedenis van 

de Europese Unie worden de uitga-

ven verlaagd in plaats van verhoogd. 

In vergelijking met het vorige MFK 

dalen de uitgaven met 3.5% tot iets 

minder dan 1 miljard euro over een 

periode van zeven jaar.

 

Het gaat echter niet alleen om het 

verlagen van Europese uitgaven, nog 

belangrijker is dat Europees geld op 

een zorgvuldige en verantwoorde 

manier wordt besteed. Dit is nu niet 

altijd het geval. Vooral het geld uit de 

structuur- en regionale fondsen, ruim 

één derde van de totale uitgaven, 

wordt gebruikt voor projecten waar 

het niet voor bedoeld is in landen 

die het geld niet nodig hebben. Van 

oudsher werden de structuurfondsen 

gebruikt om de welvaartsverschillen 

tussen arme en rijke lidstaten te over-

bruggen. Thans worden veel subsi-

dies echter besteed aan projecten die 

geenszins bijdragen aan structurele 

welvaartsgroei in Europa, bijvoor-

beeld de ‘blotevoetenpaden’ in Ne-

derland of projecten om visgerechten 

in Bulgaarse bergdorpen te introdu-

ceren. Het huidige systeem leidt tot 

onnodige bureaucratisering en ineffi -

ciëntie. Iedere lidstaat draagt bij aan 

de Europese meerjarenbegroting, om 

vervolgens een deel van deze bijdrage 

terug te sluizen via subsidies uit de 

structuurfondsen. Er moet een einde 

komen aan dit onnodige rondpom-

pen van geld. 

 

Het fundamentele probleem is dat 

niemand zich verantwoordelijk voelt 

voor de besteding van Europese sub-

sidies uit structuur- en regionale 

fondsen. Het geld komt uit de Euro-

pese begroting en wordt uitgegeven 

aan projecten in lidstaten, die tevens 

moeten toezien op een correcte be-

steding. In sommige lidstaten is deze 

controle inadequaat. Indien geld niet 

juist wordt besteed, volgen er geen 

serieuze sancties. Het Europese sub-

sidiegeld is verweesd geld. 

 

In een modern Europa is er geen 

enkele reden om regionaal beleid 

vanuit Brussel te subsidiëren. Om 

de welvaartsverschillen in Europa te 

overbruggen zijn investeringen no-

dig en geen subsidies. Daarom moet 

het systeem van subsidiëring via de 

structuur- en regionale fondsen op 

de schop. 

 

VVD-lijsttrekker bij de komende Eu-

ropese verkiezingen en huidig dele-

gatieleider pleit voor het omzetten 

van subsidies in gunstige leningen. 

Dit betekent dat de verantwoordelijk-

heid bij de projectaanvrager ligt en 

dat projecten levensvatbaar moeten 

zijn. Immers, leningen moeten, an-

ders dan subsidies, worden terugbe-

taald. De leningen zouden verstrekt 

kunnen worden door de Europese 

Investeringsbank (EIB), waar veel 

expertise bestaat op het gebied van 

marktconforme leenfaciliteiten. Sub-

stantiële medefi nanciering door de 

projectaanvrager zou verplicht moe-

ten worden om de risico’s te sprei-

den. Omdat lidstaten op deze manier 

fi nancieel medeverantwoordelijk 

worden gesteld, zullen zij hun projec-

ten kritisch tegen het licht houden. 

Alleen projecten die structureel bij-

dragen aan (regionale) welvaartsgroei 

komen in aanmerking voor Europese 

fi nanciering. Dit betekent ook dat 

het onnodig rondpompen van Euro-

pees geld wordt beëindigd. 

 

Een moderne Europese Unie dient 

haar beleid op een verantwoorde en 

doelmatige manier te fi nancieren. 

Daarom moet iedere euro verweesd 

subsidiegeld gericht worden geïnves-

teerd om Europa uit de crisis te trek-

ken. 

 
hans van baalen

voorzitter van de vvd 

in het europees parlement

 

jan.mulder@europarl.europa.eu

hans van Baalen

buitenlandse Zaken,

veiligheids- en defensiebeleid, 

industrie en energie

Jan Mulder

burgerlijke vrijheden,

justitie en binnenlandse

Zaken, begrotingscommissie

en begrotingscontrole

toine Manders

interne markt,

juridische Zaken

PriVacY - Tot op vandaag de dag be-

staat er nog steeds geen interne markt 

voor telecom en internet. Gelukkig heb-

ben we onze Eurocommissaris Neelie 

Kroes die hier hard aan werkt. Haar por-

tefeuille, die ook gaat over internet en 

telecommunicatie, is niet gemakkelijk. 

We hebben nog steeds 28 verschillende 

markten omdat iedere lidstaat zijn eigen 

‘KPN’ probeert te behouden. Als er al een 

voorstel komt om de interne markt te re-

aliseren worden oude koeien uit de sloot 

gehaald over privacybescherming. 

Het is misschien impopulair om te zeg-

gen, maar zijn we niet op een ‘point of no 

return’ beland? De situatie met de klok-

kenluider Snowden bevestigde voor veel 

mensen wat ze al wisten: gebruik maken 

van het internet heeft een prijs. Alles wat 

je nu doet op het internet kan worden 

gezien door anderen. Als de Amerikaanse 

geheime dienst dit kan, zal het niet lang 

duren of criminele organisaties kunnen 

dit ook. Het blijkt dat bedrijven als Goo-

gle en Facebook nagenoeg alles van ons 

communicatiepatroon weten. Google 

weet bijvoorbeeld onze inloggegevens, te-

lefoonnummers en ons surfgedrag. Toen 

men aan Google-oprichter Mark Zucker-

berg vroeg wat hij vond van privacy zei 

hij: “get over it”.

Daarom mijn advies: als je echt wil voor-

komen dat er wordt meegekeken, doe 

dan écht vertrouwelijke zaken gewoon 

zoals vroeger; één op één.

In ons dagelijkse leven, binnen onze 

overheid, maar ook in onze economie 

zijn we volledig afhankelijk van internet 

en telecommunicatie. Deze handelingen 

worden gecoördineerd door Microsoft, 

Google, Facebook, Whatsapp, etc. Willen 

wij niet teveel afhankelijk worden van 

Amerikaanse bedrijven, zullen wij natio-

nale trotsen en eisen van privacy moeten 

opgeven. Door daadkrachtige besluit-

vorming van de lidstaten, het Europees 

parlement en de Europese Commissie of 

Neelie Kroes, moeten wij de voorwaarden 

scheppen waarbij Europese bedrijven de 

concurrentie met Amerikaanse tegenpo-

len aankunnen.

Als Europa in de toekomst een rol wil blij-

ven spelen binnen de wereldeconomie 

dan is een goed functionerende interne 

markt voor telecom en internet noodza-

kelijk.

toine.manders@europarl.europa.eu

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

dat ze plegen af te leggen. Kortom, het 

Europees Parlement is een parlement dat 

zich niet onderscheidt van enig ander na-

tionaal parlement aan de vooravond van 

de verkiezingen.

 

Toch zal het Europees Parlement zich 

binnenkort naar alle waarschijnlijk wel 

onderscheiden van de nationale parle-

menten. Overal in Europa dient bezui-

nigt te worden. We hebben boven onze 

stand geleefd en we moeten nu de tering 

naar de nering te zetten. Dit betekent 

forse bezuinigen, maar toch valt er een 

lichte stijging te zien in de meeste nati-

onale begrotingen. Hoe anders is dat in 

Europa. De ramingen voor de meerjaren-

begroting bevatten een korting van 3.5 

procent. Een duidelijk signaal vanuit Eu-

ropa. Zoals het er nu naar uitziet zal het 

Europees Parlement deze meerjarenbe-

groting goedkeuren. Men wil het goede 

voorbeeld geven.

 

Toen de onafhankelijke lidstaten van 

Europa besloten tot Europese samenwer-

king besloten ze tegelijkertijd dat er een 

gemeenschappelijke besluitvorming in 

het Europees Parlement zou plaatsvin-

den. Echter om besluiten rechtsgeldig 

te doen zijn zou het Europees Parlement 

met de helft van het aantal leden plus 

een daarvoor moeten stemmen. Dat blijft 

nog steeds het miraculeuze van het Eu-

ropees Parlement: vanuit inmiddels 28 

landen komen de leden samen. Uit grote 

steden zoals Parijs of uit kleine dorpen 

zoals het Drentse Diever, maar men weet 

elkaar uiteindelijk te vinden op het ge-

meenschappelijke Europese belang.

 

Het is alleen maar te hopen dat bij de 

komende Europese verkiezingen er we-

derom kandidaten zullen worden geko-

zen die elkaar herkennen in de noodzaak 

om door middel van compromissen te 

komen tot die besluiten die in het belang 

zijn van alle lidstaten van de Europese 

Unie.

 

"Het systeem van subsidiëring via 
de structuur- en regionale fondsen 
moet op de schop"
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Wekelijks ambtelijk overleg met de ma-

nager Projectbureau. De laatste loodjes 

wegen het zwaarst, nog beperkte tijd om 

aantal projecten af te ronden. De aanleg 

van de Oostelijke Rondweg verloopt voor-

spoedig en wordt naar verwachting nog 

dit jaar opgeleverd. De eerste werkzaam-

heden om een nieuwe rotonde op grond-

gebied van Bodegraven-Reeuwijk en Wad-

dinxveen zijn gestart.

Helaas geen tijd om te lunchen, gelukkig 

zorgen de bode/secretariaat voor twee 

broodjes en een glas melk.

Snel naar Gouda voor ISMH overleg over 

verkeerskundige zaken in de regio. Ik geef 

een presentatie over de stand van zaken 

rond de Westelijke Randweg. Verder vlot 

verlopen vergadering.

College vergadering. De colleges van de 

drie fusiegemeenten stemmen tweeweke-

lijks zaken met elkaar af. Vandaag praten 

we over wat we dit jaar nog willen reali-

seren. Binnen het college is er discussie 

over de plaats van de bibliotheek, volgen-

de week moet er een knoop door gehakt 

worden.

Bij de Chinees in Waddinxveen bijpraten 

met collega (CDA) wethouder en fractie 

voorzitters VVD en CDA.

Bijeenkomst met staten- en raadsleden 

in het mooie Floratheater te Boskoop be-

Standaard tijd om op te staan, tenzij ik 

een vroege afspraak heb. Zoals bijna ie-

dere dag eerst e-mails doornemen, het 

Alphens deel van het Algemeen Dagblad 

op de iPad lezen, de Telegraaf diagonaal 

lezen en naar het gemeentehuis.

Als gevolg van de herindeling van Boskoop 

met Alphen aan den Rijn en Rijnwoude 

komt het gemeentehuis per die datum 

vrij. Het betreft een prachtig Rijksmo-

nument, midden dertiger jaren ontwik-

keld door gemeente architect Landman. 

Meerdere wegen zijn bewandeld om tot 

herbestemming te komen. Burgers heb-

ben via de website ideeën aan gedragen, 

er is gesproken met meerdere projectont-

wikkelaars en via een makelaar te koop 

aangeboden.

Gert Dazler

Na ruim 13 jaar raadslid, waarvan 12 jaar fractievoorzitter, is Gert Dazler sinds april 2010 wethouder in 

Boskoop. ‘Een leuke hondenbaan‘ vindt hij zelf. Met ingang van 1 januari 2014 vormt Boskoop met Alphen 

aan den Rijn en Rijnwoude een nieuwe gemeente. Dat betekent een inhaalslag maken, zoveel mogelijk 

realiseren als gemeente Boskoop en goed voorbereid (en schoon) opgaan in de nieuwe gemeente.

treffende de ‘N207-Zuid – Verbeteren Be-

reikbaarheid en Leefbaarheid Greenport 

Boskoop’. 

Weer naar huis, persoonlijke e-mail 

en post doornemen, kranten lezen, tv 

(nieuws kijken) en ruim na middernacht 

naar bed. Gelukkig weinig slaap nodig en 

morgen (vandaag) gezond weer op.

Bert bellen over les geven

door imkervereniging 

op Wellant college

Nagaan of Kerstmarkt 

nabij Flora theater past 

bij activiteiten Boskoop

Doorgeven dat de 

Middelburgseweg in oktober 

nog afgesloten is en er

een ander hardloopparcours 

gevonden moet worden

Niet vergeten:
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Partijraad schaart zich achter rutte en Zijlstra
DeBat - Alles afwegende en in het volle 

besef dat de crisis soms pijnlijke ingrepen 

vereist, steunt de Partijraad van de VVD 

het kabinetsbeleid. De nivellering, de las-

tendruk in het algemeen, de veiligheid, de 

eindeloze hoeveelheid toeslagen, de reorga-

nisatie van het middenbestuur, op talloze 

terreinen deden de leden van de Partijraad 

concrete suggesties aan de leden van onze 

Tweede Kamerfractie. “Soms moeten we 

een paar bittere pillen doorslikken, maar 

we weten dat we dat doen om sterker uit de 

crisis te komen. Ook vinden wij liberalen 

het volkomen normaal dat je bij pijnlijke 

ingrepen de lasten zo rechtvaardig mo-

gelijk verdeelt”, hield minister-president 

Mark Rutte de voorhoede van zijn achter-

ban voor. 

  

In het weekend  direct na de Algemene Be-

schouwingen kwam de Partijraad in Maars-

sen bijeen en refl ecteerde in aanwezigheid 

van ruim dertig leden van onze Tweede 

Kamer-fractie op de Rijksbegroting 2014. 

Na de pauze voegde Mark Rutte zich bij het 

gezelschap. Professor Paul Schnabel, tot 

voor kort directeur van het Sociaal Cultu-

reel Planbureau, gaf als afsluiting van de 

ochtend zijn visie op Nederland in 2030. 

Daaruit bleek zonneklaar dat ons land 

grote veranderingen te wachten staat, tech-

nologisch, demografi sch en sociaal en dat 

een verstandige overheid dus moet voorsor-

teren op die veranderingen.

 

Niet doorschuiven 
maar aanpakken 
In de Miljoenennota heeft het kabinet de 

tering naar de nering gezet, met een vaste 

koers op herstel. De Partijraad was eensge-

zind over het oordeel dat het moeilijke en 

soms zeer pijnlijke beslissingen zijn, maar 

dat ze noodzakelijk zijn om ons land fi nan-

cieel gezond uit de crisis te laten komen. 

De VVD schuift niet door maar pakt aan, 

ook als dat moeilijk is. 

Hoewel sommige maatregelen in de Mil-

joenennota bepaald geen VVD-wensen 

genoemd kunnen worden, waardeerden 

de leden dat de VVD in het kabinet een to-

taalpakket aan maatregelen heeft kunnen 

realiseren dat, zoals het CPB doorrekende, 

de groei van de economie slechts beperkt 

raakt. De leden waren desalniettemin kri-

tisch op de voorgestelde lastenverzwaring. 

De Partijraad riep de fractie dan ook op om 

deze waar mogelijk de komende tijd terug 

te draaien.

Ook waren er zorgen of de VVD-boodschap 

op dit moment wel voldoende voor het voet-

licht komt. De Partijraad vroeg de fractie 

om het delen van de nodige achtergrond-

informatie bij keuzes en afwegingen te 

intensiveren. Met name in het licht van de 

gemeenteraadsverkiezingen is dit van be-

lang. Fractievoorzitter Halbe Zijlstra zegde 

dit van harte toe en liet weten dat de fractie 

daartoe al een en ander in gang heeft gezet. 

De Tweede Kamerleden gaan het land in. 

Never waste a good crisis 
De Partijraad ziet in de economische crisis 

ook kansen: bezuinigingen leiden niet zel-

den juist tot innovatie en creatieve oplos-

singen. Als voorbeeld werd de cultuursec-

tor genoemd, waar eerdere bezuinigingen 

juist leidden tot een impuls voor cultureel 

ondernemerschap en creatieve fi nancie-

ringen. De leden zouden graag zien dat 

de Ontwikkelingssamenwerkingssector op 

dezelfde wijze de kansen grijpt. Ook meent 

de Partijraad dat op een creatieve manier 

naar mogelijkheden voor cofi nanciering 

gekeken kan worden. Als voorbeelden wer-

den adoptie en cofi nanciering van wegen 

of afritten door ondernemingen genoemd. 

Applaus was er voor minister Edith Schip-

pers (VWS), wier beleid inmiddels succesvol 

leidt tot afname van de zorgkosten. Afgelo-

pen week werd bekend dat een zorgverze-

keraar voor de laatste drie maanden van 

dit jaar zijn zorgpremie verlaagt; dat is nog 

nooit eerder vertoond.   

 

hervormingsmaatregelen 
noodzakelijk voor toekomst 
Professor Paul Schnabel gaf de Partijraad 

een kijkje in de toekomst. De tijd dat iedere 

nieuwe generatie het beter krijgt dan de 

vorige is voorbij, aldus Schnabel. Waar de 

economie de laatste decennia gemiddeld 

3% steeg, zal deze richting 2030 moge-

lijk blijven schommelen tussen +1 en -1%. 

Schnabel concludeert dat dit zal leiden tot 

relatieve verarming. En met een vergrijzen-

de bevolking en een stijging van het aantal 

eenpersoonshuishoudens zullen de lasten 

van de verzorgingsstaat meer groeien dan 

de economie bij kan benen. Dit noopt vol-

gens Schnabel tot een herziening van het 

huidige verzorgingsstaatmodel. 

Schnabels schets van Nederland anno 2030 

onderstreepte voor de aanwezigen het be-

lang van het snel doorvoeren van de her-

vormingsmaatregelen van de VVD. Met 

minder inkomsten en stijgende uitgaven 

is een kleinere overheid, een weggewerkt 

begrotingstekort en een fundamentele her-

ziening van zorg en sociale zekerheid voor-

waarde om de overheid ook in de toekomst 

betaalbaar te houden.

margreet van Wijk

Bijeenkomst met staten- en raadsleden 

Weer naar huis, persoonlijke e-mail 

De Partijraad riep de fractie dan ook op om dezelfde wijze de kansen grijpt. Ook meent 

miljoenennoTA:
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De verkiezingskoorts slaat weer toe in de partij. Met de gemeenteraadsverkiezin-

gen in het vooruitzicht, worden er allerlei creatieve manieren bedacht om de 

lokale VVD fracties met het beste gezicht naar buiten toe te brengen.

Als we dat combineren met de huidige digitale tijd, zien we een ontwikkeling die 

in december, januari en februari een enorme piek zal gaan krijgen: politici die 

zich ineens aanmelden op de verschillende social media kanalen.

Nu ben ik altijd voorstander van politici die ook online de dialoog aangaan. 

Ik ben ervan overtuigd dat, en merk dat in mijn dagelijkse raadswerk in Eindho-

ven ook, social media een toegevoegde waarde hebben voor politici. Zeker wan-

neer het lokaal goed wordt in gezet. En daar is ook voor VVD politici nog een 

wereld te winnen. Het blijft een opgave om op een goede manier online actief 

te zijn. 

In het dagelijkse leven heb ik een communicatiebureau voor social media en 

richt mij daar specifi ek op politici. In de vele workshops die ik aan gemeente-

raden geef, heb ik het over de voor- en nadelen van de online dialoog en online 

branding maar het belangrijkste advies wil ik u zeker niet onthouden: overweeg 

je online te gaan, doe het dan nu! Het is een terugkerend advies in de door ons 

ontwikkelde social media scan voor politici.

Er zijn in de online wereld weinig zaken die nog ongeloofwaardiger zijn dan 

politici die zich pas een paar maanden voor de verkiezingen op Twitter melden. 

De inwoners denken: ‘die heeft zeker mijn stem nodig, dan zijn ze er wel’. Dat is 

dus te voorkomen door NU online te gaan en actief te worden.

Ik beloof u dat u het ook nog eens heel leuk gaat vinden! En dat moet ook. Want 

dat zorgt ervoor dat u na de verkiezingen ook online blijft en de dialoog verder 

zal voortzetten. Het zal niet alleen bijdragen aan uw online branding maar u 

draagt op deze manier ook bij aan de taak die elke politicus heeft: nog beter laten 

zien wat het inhoudt om raadslid te zijn. 

Succes! 

Ferry van den broek - vicefractievoorzitter en campagneleider van 
de vvd eindhoven. hij schreef deze column op persoonlijke titel.

online, en wel nu!

Gastcolumn
FerrY vAn den broeK

"er zijn weinig zaken die nog ongeloof-
waardiger zijn dan politici die zich pas 
een paar maanden voor de verkiezingen 
op twitter melden"

Druk bezochte aftrap van liberaal
netwerk Maatschappelijk Middenveld

L.a.t. - Op zaterdag 12 oktober 2013 

organiseert VVD Internationaal een 

conferentie getiteld “Urban Integration: 

Living Apart Together?” De conferentie 

zal plaatsvinden in de Carlton Beachclub 

te Scheveningen. Het programma begint 

om 11.00 uur (inloop vanaf 10.30 uur) en 

eindigt rond 16.15 uur. Daarna kunt u 

napraten onder het genot van een hapje 

en een drankje.

Kosteloos
De dag zal bestaan uit verdiepende le-

zingen, interessante discussies, een 

lunchbreak en een afsluitende bor-

rel. Onder de sprekers bevinden zich 

o.a. Hans van Baalen, Malik Azma-

ni, Jeannette Baljeu en David Pinto. 

Robbert van Lanschot, diplomaat en au-

teur van het boek Café Mogadishu zal de 

inleiding van het debat verzorgen.

 

De conferentie is kosteloos en wordt 

mede mogelijk gemaakt door het Euro-

pean Liberal Forum. Zij bieden u ook de 

lunch aan. De voertaal tijdens de debat-

ten is Engels.

U bent van harte uitgenodigd om bij de 

conferentie aanwezig te zijn. Dit kan 

door u aan te melden via MijnVVD. Voor 

vragen kunt u mailen naar w.schroer@

vvd.nl

conferentie Urban integration

voorAAnKondiging vvd inTernATionAAl

in deze editie: het dienblad van Haya van someren.

gevonden: in de ontvangstkamer van het algemeen 

secretariaat.

Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van 

de VVD én van Nederland. Tijdens haar voorzitterschap 

(van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. 

Samen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van Someren

(de drie H’s) jarenlang gezichtsbepalend voor de koers van de VVD.

Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. 

Het dienblad is inmiddels 38jaar oud.

Na haar overlijden is het dienblad via haar erfgenamen bij een antiquair terecht gekomen. De partij heeft 

het daarna weer terug gekocht. 

Herinneringen
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Hoi, ik ben Floor Weber en ik ben 18 jaar oud. Ik zit in 
mijn eerste jaar op de opleiding Bestuurskunde en 
Overheidsmanagement op Avans Hogeschool in Den 
Bosch. De reden dat ik lid ben geworden van de VVD is 
dat ik het belangrijk vind om actief te zijn in de politiek, 
dit komt ook door de opleiding die ik ben begonnen. 
Op de middelbare school had ik het vak Maatschappijleer, hier hadden 
wij het over de politiek en dat vond ik erg interessant. Sinds mijn 15e 
volg ik de politiek en vanaf het begin vond ik de VVD het beste bij mij 
passen.

Ik verwacht van de VVD dat zij ervoor zorgen dat Nederland zo vrij mo-
gelijk wordt en dat zij proberen hun standpunten zo goed mogelijk waar 
te maken. 

Zelf wil ik me verkiesbaar stellen in de gemeente Son en Breugel en echt 
actief bezig zijn met de VVD. Ook mijn stage in het 3e jaar van mijn studie 
zou ik in de Tweede Kamer bij de VVD willen doen. Dat lijkt mij ontzettend 
leuk. 

 

Nieuw lid:

floor Weber

PreSeNt - Maandag 23 september was 

de fractiekamer in Den Haag het toneel 

van een bijeenkomst van een hele andere 

orde: het nieuwe ‘Liberaal Netwerk voor 

het Maatschappelijk Middenveld’.

Maar liefst vijftig aanwezigen stelden zich 

aan elkaar voor. Het bleek dat nagenoeg 

alle sectoren binnen het maatschappelijk 

middenveld present waren. Alleen ‘sport’ 

en ‘media’ ontbraken. Dus bent of kent u 

iemand die als bestuurder werkzaam is in 

deze sectoren, laat het ons weten!

Daarna gingen we gelijk de inhoud in. In 

de troonrede werd gesproken over de ‘parti-

cipatiesamenleving’. Wat verstaan we daar 

onder en hoe kunnen wij als liberalen in 

het maatschappelijk middenveld daar onze 

bijdrage aan leveren? Dit leverde een leven-

dige discussie op, die tot een vroegtijdig 

einde kwam toen Stef Blok, minister van 

Wonen en Rijksdienst, arriveerde.

Stef nam ons mee in zijn ervaringen in en 

met het maatschappelijk middenveld, en 

gaf inzicht in de dilemma’s waar hij als 

minister tegenaan loopt in zijn dagelijkse 

praktijk. Een praktijk waar hij geregeld 

met het Maatschappelijk Middenveld (wo-

ningcorporaties en hun brancheorganisa-

tie) te maken heeft. 

Tijdens de vragenronde bleek de diversi-

teit van het gezelschap: over leven met 

bijstandsuitkering, wijkontwikkeling en 

actieve burgers, imago van bestuurders in 

het Maatschappelijk Middenveld en over 

hoe VVD-bewindspersonen met benoemin-

gen van topfunctionarissen omgaan.

Het Hoofdbestuur heeft in het voorjaar 

besloten tot het instellen van dit netwerk 

van en voor liberale professionals en be-

stuurders in het maatschappelijk midden-

veld. Een veld dat bestaat uit een veelheid 

van organisaties tussen markt en overheid. 

Denk bijvoorbeeld aan universiteiten, ho-

gescholen, ziekenhuizen, zorginstellingen, 

omroepen, ontwikkelingsorganisaties, wo-

ningcorporaties, goede-doelen-stichtingen 

en belangenverenigingen. Het doel is om 

als VVD krachtig positie in te nemen in het 

maatschappelijk middenveld. Daar kan een 

vitaal liberaal netwerk aan bijdragen. 

Bent u of kent u iemand die (als bestuur-

der) actief is in het maatschappelijk mid-

denveld? Meld u aan via maatschappelijk-

middenveld@vvd.nl! 

Voor de leden van het netwerk die 

ook lid zijn van de VVD Bestuurders-

vereniging vindt tijdens de bijeen-

komst van de Bestuurdersvereniging 

op 1 november aanstaande een work-

shop plaats over Governance, (libe-

raal) leiderschap en hoe we elkaar 

scherp houden binnen en op ons ei-

gen ‘moreel kompas’.

Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van 

(van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. 

Samen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van Someren

(de drie H’s) jarenlang gezichtsbepalend voor de koers van de VVD.(de drie H’s) jarenlang gezichtsbepalend voor de koers van de VVD.

Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. 

Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van Haya van Someren was de eerste vrouwelijke partijvoorzitter van 

(van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. (van 1969 - 1975) groeide het ledental van de VVD van 30.000 naar 80.000. 

Samen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van SomerenSamen met Hans Wiegel en Harm van Riel was Haya van Someren

(de drie H’s) jarenlang gezichtsbepalend voor de koers van de VVD.(de drie H’s) jarenlang gezichtsbepalend voor de koers van de VVD.(de drie H’s) jarenlang gezichtsbepalend voor de koers van de VVD.(de drie H’s) jarenlang gezichtsbepalend voor de koers van de VVD.

Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. Bij haar afscheid heeft zij van de leden een verzilverd dienblad gekregen als dank voor haar enorme inzet. 



9liber 06 » 2013

De VVD is de meest sociale partij van Ne-

derland! Ons uiteindelijke wereldbeeld is 

een liberale samenleving. Daarvoor is het 

noodzakelijk om sociaal rechtvaardig te 

zijn. Wij willen immers dat iedereen mee 

kan doen in onze maatschappij. 

Voor sociale rechtvaardigheid is het no-

dig dat iedereen gelijkwaardig behandeld 

wordt en dat we verdraagzaam zijn. We wil-

len iedereen in zijn of haar eigen waarde 

laten. Als we dat voor elkaar hebben dan 

kunnen mensen de verantwoordelijkheid 

nemen over hun eigen leven. En daarmee 

zijn we dan uiteindelijk Vrij! Maar wat 

doen we in praktijk met het begrip sociale 

rechtvaardigheid? Of beter; hoe zouden we 

ermee om moeten gaan in een wereld die 

continue verandert?

Zorg
Als we kijken naar de zorg, dan betekent 

sociale rechtvaardigheid vooral dat ieder-

een geholpen wordt om een menswaardig 

leven te leiden. Eén van de vragen die wij 

liberalen ons stellen is: “moet alles vergoed 

worden”? Antwoord: “Nee zeker niet, het 

gaat om de basiszorg die echt nodig is”. De 

VVD vindt dat vanuit de zorggelden alleen 

dié voorzieningen vergoed worden, die 

echt nodig zijn en die je niet zelf kunt beta-

len. Een lastige discussie maar we moeten 

hem voeren om zorg voor iedereen te kun-

nen blijven garanderen. Betaalbaar houden 

van de zorg is geen schande, maar sociaal 

rechtvaardig omdat alleen dan de mensen 

die het echt nodig hebben de noodzakelijke 

zorg krijgen, nu en in de toekomst.

Belangrijk is dan ook dat de zorg industrie 

zo efficiënt mogelijk wordt georganiseerd. 

Verspilling leidt tot minder of slechtere 

zorg. Samenwerking tussen landelijke en 

lokale overheden is noodzakelijk. Gemeen-

ten kunnen heel goed inspelen op lokale 

wensen. De landelijke overheid regelt de 

grootschalige en zeer specialistische zorg. 

Maar dan moet ‘Den Haag’ wel ophouden 

zich ermee te bemoeien en argwanend te 

zijn naar de medeoverheid. Geef gemeen-

ten de ruimte om het echt lokaal te doen. 

huisvesting
Sociale rechtvaardigheid bij huisvesting 

betekent dat er voor iedereen een redelijke 

woonruimte is. De overheid organiseert 

alleen voldoende woonruimte op plaatse 

waar daar behoefte aan is, voor mensen 

met een inkomen beneden de sociale huur-

grens. Dus zijn er woningen beschikbaar 

voor deze groep waarbij de maandlast re-

delijk is ten opzichte van hun inkomen. 

Mensen die ‘scheef’ wonen zitten anderen 

in de weg en het is sociaal rechtvaardig om 

deze mensen een ‘prikkel’ te geven dat huis 

te verlaten. Zo blijft er voldoende aanbod 

voor de mensen die deze huizen echt nodig 

hebben.

Differentiatie over de diverse delen van het 

land is noodzakelijk omdat er gebieden zijn 

met overschot aan dit soort woningen en 

gebieden met een, soms groot, tekort. Lan-

delijk beleid moet, anders dan nu, inspelen 

op lokale behoeften en trends. Gemeenten 

spelen hierbij een fundamentele rol omdat 

zij dicht bij de burgers staan. 

Dus een oproep aan Stef Blok; breng ge-

meenten in een positie waarin ze lokaal 

maatwerk kunnen organiseren en maak 

ze een stevige gesprekspartner van corpo-

raties. Accepteer dat er lokale verschillen 

zijn en dat je niet vanuit een landelijk per-

spectief een lokaal probleem kan oplossen. 

Sociale rechtvaardigheid moet zowel in 

krimp- als in groeigebieden voorop staan.

Onderwijs
Op het gebied van onderwijs betekent so-

ciale rechtvaardigheid dat iedereen het 

maximale uit zijn of haar capaciteiten kan 

halen.

Het is niet zo dat iedereen dezelfde bege-

leiding krijgt. Nee, leerlingen moeten opti-

maal begeleid worden en de ruimte krijgen 

om zich te ontwikkelen. Van belang is te 

kijken naar de omgevingsfactoren en mo-

gelijkheden van de leerling. Daarop inspe-

len geeft iedereen optimale kansen. Dat wij 

meer aandacht hebben voor hoog begaafde 

leerlingen is mooi. Leerlingen die zich snel 

ontwikkelen moeten de mogelijkheden krij-

gen sneller en verder door te groeien. Maar 

er zijn ook andere leerlingen. Bijvoorbeeld 

met één of meerdere beperkingen. Ook zij 

moeten optimaal geholpen worden. 

Leerlingen zijn wel zelf verantwoordelijk 

voor hun opleiding en de toekomstmoge-

lijkheden die dat geeft. En dus voor een 

deel van de kosten die de studie met zich 

meebrengt. Ook dat is sociaal rechtvaar-

dig!

Opdracht
Op veel terreinen is sociale rechtvaardig-

heid verankerd in de VVD. We moeten 

het alleen nog veel meer uitdragen. En 

daarmee onze kiezers overtuigen dat een 

mooie, liberale, samenleving zonder soci-

ale rechtvaardigheid niet mogelijk is.

Daar ligt een opdracht voor het Kabinet 

en de Tweede Kamerfractie. Jullie zijn aan 

zet! De VVD moet het initiatief nemen die 

aspecten ferm en vol vertrouwen uit te 

dragen om zo draagvlak te vinden voor de 

maatregelen die nodig zijn op weg naar een 

mooie toekomst. De komende gemeente-

raadsverkiezingen zijn bij uitstek geschikt 

om deze boodschap met kracht uit te dra-

gen en daarmee een nog betere uitslag te 

bereiken.

bert.homan@heuvelrug.nl

Twitter: @berthoman

Sociale rechtvaardigheid: 
het fundament van de VVD

Gemeentesecretarissen en griffiers ook
vertegenwoordigd in algemeen bestuur

Be good and tell it!

Mijn naam is Jan Pluim, geboren 22 september 1949. Ik 
ben geboren en getogen in Vierhouten. Ik ben getrouwd 
en ik heb vijf kinderen waarvan er vier uit huis zijn en 
nog één dochter thuis woont. Mijn beroep is schilder en 
sinds bij 25 jaar heb ik een eigen schildersbedrijf in Vier-
houten aan de Tongerenseweg. 

De reden dat ik VVD-lid ben geworden is dat ik over een jaar de pensioen-
gerechtigde leeftijd hoop te bereiken en me meer wil gaan verdiepen in 
de lokale politiek. Er is nog veel te doen in een dorp als Vierhouten, in het 
bijzonder in de sport, bij de ouderenvoorzieningen en met de verkeers-
maatregelen. Aangezien de VVD afdeling Nunspeet deze onderwerpen 
hoog op de prioriteitenlijst heeft staan wil ik daar graag mijn steentje 
aan bijdragen.

Nieuw lid:

Jan Pluim

PLatfOrM - John van der Rhee treedt 

sinds kort op als vertegenwoordiger van 

het Platform van Gemeentesecretarissen 

en Griffiers. Van der Rhee is sinds 2006 grif-

fier van de gemeente Haarlemmermeer. 

“Als griffier ben ik evenals de gemeente-

secretaris, vanzelfsprekend politiek neu-

traal. 

Samen zijn deze 2 politiek neutrale beroeps-

groepen de echte ‘lokaal bestuur professio-

nals’. Fulltimers, die (in ons geval) liberaal 

genoeg zijn om elke politieke realiteit te 

kunnen faciliteren. Discretie en vertrouwe-

lijkheid zijn bij ons niet alleen basisvereiste 

voor professioneel succes, maar ook een 

tweede natuur. Vanuit die kennis en discre-

tie kunnen griffiers en gemeentesecretaris-

sen veel inhoud leveren aan iedereen die 

politiek bedrijft, ook binnen de VVD. Dat 

is het doel van het platform voor griffiers 

en gemeentesecretarissen, dat nieuw leven 

wordt ingeblazen”. 

Er heeft zich al een enthousiaste groep 

gevormd, die Van der Rhee mag vertegen-

woordigen in het AB van de Bestuurders-

vereniging. Maar er zijn ongetwijfeld nog 

meer liberalen in deze beroepsgroepen. 

Enerzijds is dit dan ook een oproep aan 

alle liberale griffiers en gemeentesecreta-

rissen om zich actief bij te melden bij het 

Platform, anderzijds kunt u als bestuurder 

wellicht eens met uw griffier of gemeente-

secretaris praten over zijn politiek kleur en 

de manier om die in te zetten binnen de 

VVD.

sociale rechtvaardigheid is één van de vijf uitgangspunten van de vvd, 
maar wordt vaak als laatste genoemd. dat is onterecht, vindt bert homan, 
wethouder in de gemeente utrechtse heuvelrug.

mAAr WAT doen We er mee?

De VVD is een discussie en debatpartij bij uitstek. “Het huis 

van Thorbecke heeft vele kamers”, is een vaak gehoorde uit-

spraak. En daar zijn we trots op! Liber geeft u graag de gele-

genheid om kennis te nemen van de mening van uw partij-

genoten, daarop te reageren of zelf een onderwerp aan te 

snijden. Dat kunt u doen via Liber@vvd.nl. 

Wilt u gebruik maken van onze ken-

nis over fractievorming, -splitsing, 

-financiën, bestuurscycli, integriteit, 

RvO’s of communicatie? Mail ons 

via de VBV of gewoon rechtstreeks; 

j.vanderrhee@hotmail.com

MOeiteLOOS - Een afgeladen Urbana 

in Zwolle was op vrijdag 13 september 

het toneel voor een politiek café met VVD-

voorman Mark Rutte. Het optreden van 

de minister-president is zoals wij die van 

hem kennen, in een woord: uitstekend.  

Feiten en cijfers, maar ook namen van 

personen en plaatsen en gebeurtenissen 

schudt hij moeiteloos uit zijn mouw. Het 

contact met zijn publiek is interactief 

op een prettige, ontspannen manier.  

Kortom: de presentatie is on-Nederlands 

goed. Hier zou de VVD iedere verkiezing 

mee moeten winnen, maar daar geven 

de peilingen nu niet bepaald aanleiding 

toe. Dat kan twee oorzaken hebben: of 

Nederlanders zijn argwanend als een 

politiek leider al te vlot een goede show 

weggeeft of de burger is niet overtuigd 

van de inhoud van de boodschap. Beide 

kan natuurlijk ook. De inhoud die dit ka-

binet, en dus de minister-president voor-

op, moet communiceren is een moeilijke. 

En dat is niet alleen een kwestie van de 

broekriem aanhalen, want dat moest Ne-

derland in de vorige crisis, ten tijde van 

Lubbers I en II ook al. De problemen nu 

zijn complexer. 

Ten eerste is er het achterstallig onder-

houd aan de verzorgingstaat waar het ka-

binet mee aan de slag wil, wat bij burgers 

een onbestemd gevoel oproept over wat 

dat betekent voor hun persoonlijke situ-

atie in de nabije toekomst. Ten tweede is 

er de crisis die (te) lang duurt en die baan-

onzekerheid en financiële problemen 

met zich meebrengt. Ten derde is er een 

maatschappelijke verandering gaande die 

een verschuiving inhoudt van baanzeker-

heid naar werkzekerheid, die van burgers 

vraagt dat zij zelf de regie nemen over 

hun persoonlijke employability, de eigen 

kans op werk zelf organiseren. Wat voor 

veel mensen nieuw en dus eng is. And last 

but not least de verkiezingscampagne en 

-uitslag van de nazomer van 2012. 

De PvdA en de VVD, twee partijen met 

wereldbeelden en verkiezingsbeloftes 

die ver uiteen liggen, zijn tot elkaar ver-

oordeeld door de verkiezingsuitslag. Het 

gevolg is dat de achterbannen van beide 

partijen eigen herkenbare standpunten 

zien sneuvelen. Onthutste en verontwaar-

digde reacties zijn het gevolg op de zich 

aandienende wetsvoorstellen. Maar er 

is geen weg terug, tenzij Nederland op-

nieuw verkiezingen wil met ongetwijfeld 

winst voor de flanken waar niemand mee 

wil regeren. Het kabinet heeft de uitda-

ging opgepakt en doet wat zij moet doen 

om Nederland klaar te maken voor de toe-

komst. En laten we eerlijk zijn; er is ook 

genoeg goed nieuws te vertellen. Neder-

land is nog steeds een van de welvarend-

ste landen in de wereld met een prima, 

en voor de burger goedkoop, onderwijs-

systeem, een relatief lage werkloosheid 

(KC-voorzitter G.J. Oplaat: “93 procent van 

de beroepsbevolking heeft gewoon een 

baan”) en een concurrerende economie. 

Wij hebben innovatieve technologische 

industrie en een sterke landbouwsector. 

Regionaal zoeken gemeenten en provin-

cies de samenwerking. Zo zoekt Zwolle 

de samenwerking op verschillende maat-

schappelijke en bestuurlijke dossiers met 

Kampen, Hattem (Gelderland) en Meppel 

(Drenthe) om elkaar te versterken. Dit 

land is niet aan het einde van zijn Latijn, 

maar staat voor een nieuwe, grote uitda-

ging de toekomst vorm te geven. Laat los 

die angst en ga die uitdaging aan. Be good 

and tell it!
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SLiM - Op een prachtige zomeravond 

in de bossen op de Brabantse Wal trof 

Tweede Kamerlid Mark Harbers veel en-

thousiaste VVD leden en wethouder Martin 

Groffen om te praten over fi nanciën, bezui-

nigingen en de maatregelen die ons de ko-

mende tijd te wachten staan. 

 “Financiën zijn niet saai”, was  Marks ope-

ningszin en dat bleek ook wel. “Het gaat 

zeker goed komen in Den Haag, maar er 

zijn wel uitdagingen en risico’s. We zijn 

nu exact 5 jaar verder na het begin van de 

kredietcrisis en de begroting moet op orde 

komen”.

“Op onze begroting van 264 miljard komen 

we nog steeds te kort; dit jaar 20 miljard. 

De totale staatsschuld bedraagt nu 449 mil-

jard en dat kost nogal wat aan rente. Het te-

kort moet terug naar maximaal 3 procent. 

Daarvoor hebben we een meerjarenplan 

van 46 miljard aan ombuigingen voor de 

jaren 2010 – 2017. We zijn goed op weg. Tot 

nu toe is al 32 miljard gerealiseerd en dus 

nog een kleiner deel te gaan. Uit de discus-

sie volgt dat dit voor een groot deel minder 

GeWeLD - In juni dit jaar werd in Rus-

land een wet aangenomen die bekend is 

komen te staan als de ‘anti-homowet’. 

De wet verbiedt propaganda van niet 

traditionele relaties richting minderja-

rigen. In de praktijk kan de wet gebruikt 

worden om de meest normale uitingen 

van affectie tussen mensen van gelijk 

geslacht te bestraffen. Als twee mannen 

of twee vrouwen hand in hand lopen of 

elkaar een kus geven, waar een minder-

jarige bij is, kan dat bestraft worden met 

hoge boetes. Voor homo-organisaties 

die opkomen voor gelijke rechten zijn 

de straffen nog hoger. Naast de straf-

fen lijkt de wet ook anti-homogeweld 

in de hand te werken. De laatste maan-

den zijn er signalen dat er meer geweld 

plaatsvindt tegen LHBT’s (lesbiennes, 

homoseksuelen, biseksuelen en trans-

genders) in Rusland. 

De VVD maakt zich grote zorgen over 

deze wetgeving. Waar we in Nederland 

het homohuwelijk en homoadoptie 

hebben geregeld, is in Rusland sprake 

van een tegengestelde beweging. Vorige 

maand schreef Dieuwertje Kuijpers over 

deze ontwikkelingen en hoe de VVD en 

Nederland hierop moeten reageren. Die 

handschoen pak ik graag op. Ik deel de 

zorg van Kuipers over de homorechten 

in Rusland. Kuipers is ook kritisch over 

de reactie van sommige organisaties en 

politici in Nederland. 

Keuzes
We moeten realistisch zijn, Nederland 

regeert Rusland niet, en dat  moeten we 

ook niet willen. Rusland is een onafhan-

kelijk land dat eigen keuzes kan maken. 

Maar dat betekent niet dat Nederland 

en de Europese Unie Rusland niet mo-

gen aanspreken op het schenden van 

de mensenrechten. Want rechten voor 

LHBT’s  zijn mensenrechten. De VVD 

kiest de aanpak die het beste werkt om 

deze rechten te bewaken.

De mate waarin Nederland een land 

kan aanspreken op wangedrag is af-

hankelijk van de relatie die Nederland 

met dat land heeft. Er zijn landen 

waar Nederland een beperkte relatie 

mee heeft; landen waarmee Nederland 

mensenrechtenverdragen deelt en een 

handelsrelatie heeft; en landen die poli-

tiek intensief willen samenwerken met 

Nederland of waarmee wij zelfs in de 

Europese Unie zitten.

Als Nederland bijna geen handelsrelatie 

met een land heeft en er zijn  ook geen 

mensenrechtenverdragen tussen  Ne-

derland en het betreffende land zijn ge-

tekend,  is de slagkracht voor Nederland 

beperkt. Het beste dat we dan kunnen 

doen is het land aanspreken in inter-

nationaal verband, bijvoorbeeld via de 

Verenigde Naties.

Er zijn ook landen waar Nederland een 

forse handelsrelatie mee heeft. De han-

delsrelatie tussen Nederland en Rus-

land is ongeveer 12 miljard euro per 

jaar. Naast de handelsrelatie delen Rus-

land en Nederland ook verdragen over 

de rechten van de mens. Rusland heeft 

net als Nederland het Europees Verdrag 

voor de Rechten van de mens getekend. 

Voor Rusland geldt dus dat het land op 

naleving van dat verdrag kan worden 

aangesproken. Rusland is al veroordeeld 

omdat het geen gayprides toestaat. Dat 

schendt namelijk de vrijheid van me-

ningsuiting. 

Daarnaast zijn er landen die intensief 

willen samenwerken met Nederland en 

Europa. Oekraïne wil bijvoorbeeld een 

akkoord met de EU over politieke en eco-

nomische samenwerking. Daar kan Ne-

derland wat voor terugvragen. Tot slot 

zijn er EU-landen waar de homorechten 

onvoldoende worden gerespecteerd en 

gewaarborgd. Die landen kunnen we 

hard aanspreken op de afspraken die in 

EU-verband zijn gemaakt.

Dieuwertje Kuijpers heeft gelijk dat het 

geen zin heeft om alleen maar te roe-

pen dat je het ergens mee oneens bent. 

Dat maakt de situatie van de LHBT’s 

in Rusland er niet beter op. Het geeft 

hooguit een goed gevoel aan de men-

sen die het roepen. Daarom is de VVD 

ook geen voorstander van een boycot 

van de Olympische Spelen in Sochi. Dat 

zou niet effectief zijn en bovendien wil 

de homobeweging in Rusland zelf ook 

geen boycot van de Spelen. Wie zijn wij 

dan als Nederland om wel voor een boy-

cot te pleiten?

akkoord
Wat wel helpt is Rusland aanspreken 

op de afspraken waar ze in het verleden 

zelf mee akkoord zijn gegaan. Het Euro-

pees Verdrag van de Rechten van Mens 

heeft er zelfs voor gezorgd dat homosek-

sualiteit nu legaal is in Rusland. De VVD 

houdt een samenwerkingsverband met 

Oekraïne tegen zolang niet geborgd is 

dat er afspraken worden gemaakt over 

de rechten van LHBT’s. Ook dat is effec-

tief.  

De VVD zal zich de komende tijd blijven 

inzetten om de LHBT-rechten in Rus-

land, Oekraïne en andere plekken in de 

wereld te blijven verdedigen. Op een ef-

fectieve manier, door goed te luisteren 

naar de noden van de LHBT-bewegingen 

in de landen waar het om gaat.

uitgaven zal betekenen en voor een kleiner 

deel hogere belastingen. De VVD is immers 

voor een kleinere overheid. Deze belas-

tingen worden slim aangepakt zodat het 

merendeel van onze burgers daar relatief 

weinig van zal merken en de koopkracht-

vermindering zeer beperkt zal blijven”. Er 

moet bezuinigd worden, volgens Mark, er 

is geen alternatief.

Wethouder Martin Groffen vergeleek de 

gemeente met een bedrijf voor wat betreft 

de fi nanciën. In deze vergelijking vinden 

we grote verschillen. “De gemeente moet 

een sluitende meerjarenbegroting heb-

ben, terwijl de inkomsten een mix zijn van 

lokale gelden en gelden vanuit de over-

heid met daarbij wettelijke taken. De VVD 

Woensdrecht wil de lasten voor de burgers 

zeker niet meer laten stijgen dan de infl atie 

en dat betekent dat er of keuzes gemaakt 

moeten worden of dat andere inkomsten 

vereist zijn. Zo zijn vele andere zaken kos-

tendekkend begroot. Risico’s zijn er na-

tuurlijk ook, net als landelijk. Mede door 

de vergrijzing lopen de kosten van de zorg 

signifi cant op van zo’n 10% een eeuw gele-

den naar wel 50% als we niet uitkijken. Is 

dat echt nodig? En wie gaat dat betalen? De 

staat is immers geen pinautomaat. Er moet 

een eerlijker verdeling komen en we moe-

ten dat duidelijk aan de kiezer uitleggen”.

“Uit het bezoek aan de afdeling Woens-

drecht blijkt dat Den Haag goed luistert 

naar de afdelingen, die wel hun eigen ver-

antwoordelijkheid moeten nemen. Lokale 

politiek wordt, fi nancieel gezien, steeds 

belangrijker. Voor het landelijke en het lo-

kale beleid is het belangrijk dat we koers 

houden, duidelijk communiceren en ver-

trouwen uitstralen”, aldus voorzitter Wim 

Damme.

“FinAnciËn Zijn nieT sAAi” 

een eerlijker verdeling komen en we moe-

ten dat duidelijk aan de kiezer uitleggen”.

“Uit het bezoek aan de afdeling Woens-

drecht blijkt dat Den Haag goed luistert 

naar de afdelingen, die wel hun eigen ver-

antwoordelijkheid moeten nemen. Lokale 

politiek wordt, fi nancieel gezien, steeds 

belangrijker. Voor het landelijke en het lo-

kale beleid is het belangrijk dat we koers 

houden, duidelijk communiceren en ver-

trouwen uitstralen”, aldus voorzitter Wim 

Damme.

Mark harbers op
bezoek in Woensdrecht

homorechten in rusland

ter illustratie
“Wanneer je een kwaal hebt waar-

voor je een medicijn nodig hebt ga 

je dat gebruiken. Lees je de vele mo-

gelijke bijwerkingen op de bijsluiter 

dan zijn er zeker risico’s. Daar moet 

je slim mee omgaan en doorheen. 

Het medicijn niet gebruiken is im-

mers geen optie”. ter illustratie
“Een oudere man vraagt om thuis-

zorg omdat hij de bovenverdieping 

niet meer schoon kan maken; de 

stofzuiger is te zwaar om de trap op 

te dragen. Oplossing: een extra stof-

zuiger op de bovenverdieping”.

"waar wij het homohuwelijk en 
homoadoptie hebben geregeld, 
is in rusland sprake van een 
tegengestelde beweging"

reacties op dit artikel kunt u 
sturen naar liber@vvd.nl

in de vorige editie van liber las u de mening van dieuwertje Kuijpers over de 
situatie in rusland op het gebied van homorechten. hieronder de reactie van 
Tamara van Ark, vice-fractievoorzitter in de TweedeKamer. Zij heeft, onder 
andere, de portefeuille homo-emancipatiebeleid.
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Op de schOp - Dit kabinet hervormt 

de woningmarkt om Nederland econo-

misch sterker te maken. De huizenmarkt 

zit op slot, dat is slecht voor de economie 

en buitengewoon belemmerend voor 

mensen die middels kopen of huren wil-

len veranderen van woning. 

hervorming
Een vrije woningmarkt is voor de VVD 

een belangrijk uitgangspunt, met steun 

voor hen die het echt nodig hebben. De 

hele markt gaat op de schop en daarbij 

gaat de VVD uit van twee onderdelen. Al-

lereerst moet de huursector en de rol van 

woningbouwcorporaties grondig worden 

herzien. Daarnaast wordt de hypotheek-

renteaftrek toekomstbestendig gemaakt. 

De afgelopen weken is de hervorming 

van de woningmarkt een belangrijk on-

derwerp geweest in de Tweede Kamer. Er 

ligt een wetsvoorstel voor met een groot 

pakket aan maatregelen om de woning-

markt grondig  te herzien. Dit pakket 

stelt  stap voor stap voor om zowel de 

huur- en koopsector in de goede richting 

te transformeren.

huurmarkt
Voor de VVD is het belangrijk dat de 

overheidsbemoeienis via subsidies, ga-

ranties en regels op de huurmarkt verder 

wordt afgebouwd. De huurmarkt moet 

worden aangepakt: het aantal sociale 

huurwoningen moet worden beperkt tot 

de groep die het echt nodig heeft en wo-

ningbouwcorporaties moeten terug naar 

hun kerntaken, huizen bouwen en verhu-

ren voor mensen met een smalle beurs . 

Ook het ‘scheefwonen’ , mensen die met 

voldoende inkomen toch in een sociale 

sectorwoning blijven wonen, moet onder 

handen worden genomen. De maatre-

gelen die hiervoor nodig zijn,  bevat de 

invoering van een structurele verhuur-

dersheffing voor verhuurders met meer 

dan 10 woningen, dat gaat 1.7 miljard 

euro opleveren. Daarnaast mogen de hu-

ren in de sociale sector voor het eerst in 

jaren beperkt worden verhoogd boven de 

inflatie. 

Verder dwingt deze belasting corporaties  

om terug te gaan naar hun kerntaken en 

een efficiencyslag te maken in hun be-

drijfsvoering. Deze ondernemingen heb-

ben via subsidies, garanties en regels veel 

voordelen gekregen op de woningmarkt 

ten koste van de vrije sector. De verhuur-

dersheffing is daarom voor de VVD een 

rechtvaardig middel om ook corporaties 

hun steentje te laten bijdragen aan het 

overheidstekort en tegelijkertijd de huur-

markt stap voor stap te verbeteren.

Het liberale uitgangspunt van onze par-

tij is dat mensen een vrije keuze moeten 

kunnen maken tussen een huur- of een 

koopwoning, gericht op hun persoonlijke 

situatie zonder beïnvloeding door de 

overheid. 

Koopmarkt
Op de koopmarkt zijn door de VVD even-

eens grote stappen gezet. De structurele 

verlaging van de overdrachtsbelasting en 

de verruiming van de schenkingsvrijstel-

ling zijn de eerste belangrijke meters die 

gemaakt zijn om de woningmarkt weer 

in beweging te krijgen.

De verruiming houdt in dat men  tot 

100.000 euro belastingvrij mag schenken 

aan een ander als  deze dat bedrag inzet 

voor de eigen woning. Zo kunnen bijvoor-

beeld ouders  makkelijker hun kinderen 

helpen bij aankoop van een woning of 

aflossen op hun hypotheekschuld. Eer-

der maakte de VVD het ook al mogelijk 

dat restschulden fiscaal mogen worden 

afgetrokken. Veel mensen hebben sinds 

de kredietcrisis namelijk een huis  dat 

‘onder water staat’ en de VVD hoopt deze 

mensen zo een stimulans te geven. Daar-

naast is de VVD tevreden met de verlen-

ging van de btw-verlaging in de bouw dat 

een steuntje in de rug is voor eigenwo-

ningbezitters  en bouwend Nederland.

Toptarief naar 49,5%
Zoals eerder gesteld gaat de VVD voor een 

toekomstig bestendige hypotheekrente-

aftrek. Leidend hierbij is voor onze partij 

altijd geweest dat de beperking van de af-

trek van de hypotheekrente wordt terug-

gegeven in een lagere inkomstenbelas-

ting. Zo worden de tweede en derde schijf 

in de inkomstenbelasting in stappen ver-

laagd van 42 naar 38 procent. Bovendien 

wordt de derde schijf verlengd waardoor 

mensen minder snel het hoogste belas-

tingtarief moeten betalen. Concreet bete-

kent dit dat een inkomen tot ruim twee 

keer modaal niet langer in het toptarief 

valt, maar in een middentarief. 

Daarnaast is deze week door VVD en D66 

voorgesteld om op termijn ook het topta-

rief van 52% te verlagen naar 49,5%. Het 

verlagen van de tarieven wordt bekostigd 

uit de maatregelen die worden doorge-

voerd. Ook de PvdA, CU en SGP steunen 

dit voorstel. De vijf partijen hebben zowel 

in de Eerste als Tweede Kamer een meer-

derheid. 

De VVD is verheugd dat aan onze voor-

waarden voldaan is  en dat de opbrengst 

hiermee één op één wordt teruggeven 

aan de belastingbetaler. Uitgangspunt 

voor onze partij is namelijk altijd geweest 

dat de lastenverlaging niet alleen geldt 

voor lagere inkomens, maar ook moet 

worden teruggegeven aan de doelgroep 

die het meest betaalt: de midden- en ho-

gere inkomens. 

Doordat de inkomstenbelasting omlaag 

gaat, houd je meer over van het geld waar 

je hard voor hebt gewerkt. De VVD vindt 

dat de hervormingen op de koopmarkt 

moeten terugvloeien in lastenverlichtin-

gen, waardoor werken loont voor ieder-

een. 

Quote

"er ligt een wetsvoorstel voor met een 
groot pakket aan maatregelen om de 
woningmarkt grondig te herzien"

“erin geloven, en het 
uitdragen, dan gaan 

we winnen ”

Halbe Zijlstra in antwoord op een 
vraag over het landelijk beleid, 

op het congres van de Bestuuders-
vereniging.

ÉÉN jaar rutte ii

V ijf november was het een 
jaar geleden dat het Kabi-
net Rutte II aantrad. Een 

bijzonder, roerig en belangrijk jaar. 
Een jaar waarin grote stappen zijn 
genomen en belangrijke zaken in 
gang zijn gezet. We zijn er nog niet, 
maar we zijn goed op weg.

De afgelopen periode is gewerkt 
aan het doorvoeren van belangrijke 
herzieningen op de woningmarkt, 
de arbeidsmarkt, op het gebied van 
sociale zekerheid en in de zorg. Gro-
te stappen zijn gezet om de voorzie-
ningen waar onze welvaartsstaat 
trots op is, voor wie deze nodig 
heeft ook in de toekomst beschik-
baar te houden.

We hebben weerstand gekend, maar 
we hebben doorgezet en daar ben 
ik trots op. We hebben de rug recht 
gehouden en waar nodig zijn we op-
nieuw om de tafel gaan zitten. Als 
coalitiepartijen, en waar nodig met 
onze collega’s van de oppositie. Al-
len met hetzelfde belang voor ogen: 
ons land sterker maken.

U heeft het mij aan het begin van 
dit parlementaire jaar bij de Al-
gemene Politieke Beschouwingen 
horen zeggen; de maatregelen die 
wij nu nemen zijn niet voor niets. 
We hebben een staatsschuld in te 
lossen en belangrijke herzieningen 
door te voeren om onze uitgaven 
van de toekomst aan te passen aan 
onze inkomsten. Want ook na de 
crisis zal de groei van de economie 
niet voldoende zijn om onze proble-
men op te lossen. 

Maar er is, behalve een financiële, 
nog een reden waarom wij libera-
len de zaken aanpakken. Wij heb-
ben een visie op de samenleving, 
op de vrijheid en eigen regie van 
de mensen die daarin wonen en op 
een daarbij horende faciliterende 
rol van de overheid. Geen geveltuin 
met overheidssubsidie, maar wel 
een goede weg voor de deur. De 
buurman eens uitnodigen voor een 
bak koffie, in plaats van de overheid 
vragen om eenzaamheidsbeleid. 
Niet omkijken naar de overheid, 
maar omkijken naar elkaar. Daar 
geloven wij in, daar doen wij het 
voor.

Na dit jaar kunnen we zeggen dat 
het beleid van het kabinet zijn 
vruchten afwerpt. Het herstel waar 
Nederland reikhalzend naar uit-
kijkt, is nu echt in zicht. Kijk naar 
de aantrekkende wereldhandel. Zie 
hoe de economie van het euroge-
bied stabiliseert. Ik zie het aantal 
exporterende bedrijven in Neder-
land toenemen. Het consumenten- 
en producentvertrouwen groeit en 
de huizenmarkt komt weer in be-
weging.

Niet alleen wij liberalen snakken 
naar optimisme, heel Nederland 
snakt er naar. We hebben de schou-
ders eronder gezet en dat blijven 
we doen, ook het komende jaar. Op 
weg naar ons doel, Nederland klaar-
stomen voor de toekomst. 

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

arbeidSmigratie

Aanpak woningmarkt zorgt voor verlaging
toptarief naar 49.5%



2 Liber 07 » 2013TelderssTicHTing

Al een jaar liep ik rond met het idee om lid te worden van de VVD. In mijn werk heb ik veel te 
maken met de lokale politiek. Daarbij valt mij vooral op dat er mensen zijn die zich in willen, 
kunnen en durven zetten voor hun ideeën en idealen. 
Ook valt mij op dat er mensen zijn buiten de politiek die denken, verwachten (of zelfs hopen) 
geen verschil te kunnen maken. Natuurlijk is dit niet waar. Als je de zin en de moed hebt kun je wel degelijk veran-
deringen teweeg brengen. Ik heb groot respect voor de mensen die zich inzetten voor hun idealen en wil graag een 
voorbeeld aan hen nemen door die partij te steunen die mijn ideeën het beste vertegenwoordigt, zowel lokaal als 
landelijk. 

‘Verbeter de wereld en begin bij jezelf’ is het motto waarmee ik ben opgegroeid. Mijn vader was raadslid voor de VVD 
en van hem heb ik geleerd dat je met oprechte interesse in en met verbinding zoeken met mensen die een andere 
mening hebben, meer bereikt dan enkel je eigen standpunten verkondigen. Een wereldverbeteraar en idealist die lid is 
van de VVD geeft soms verbaasde blikken. Maar voor mij is eigen verantwoordelijkheid nemen de kern, het beginpunt 
van elke maatschappelijke verandering/verbetering. Van jongs af aan ben ik daarom lid geweest van de VVD. Ruim 
tien jaar geleden ben ik met mijn man en eerste kind naar het buitenland verhuisd en heb mijn lidmaatschap toen 
opgezegd.

Bij terugkomst in Nederland, enige jaren geleden, moest ik nogal wennen aan het veranderde politieke en maat-
schappelijke klimaat. In het buitenland (Afrika) heb ik gezien wat de maatschappelijke kracht is van goed onderwijs. 
Vanuit het bankwezen ben ik toen actief geworden in het onderwijs (als docent en als bestuurder). Inmiddels gaat de 
discussie in Nederland wat minder over links of rechts en meer over hoe een solide begroting eruit ziet. Ook wordt er 
gesproken over de rol van de overheid bij kwesties als veiligheid, werkgelegenheid, zorg en onderwijs. Voor mij is het 
daarmee tijd geworden om me weer aan te sluiten bij de VVD en me opnieuw in te zetten voor haar idealen.

Nieuw lid:

Jacqueline Vrolijk-Gevaert
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

zwAAr weer - Op maan-

dagmiddag 11 november is 

het nieuwste geschrift van 

de Teldersstichting gepre-

senteerd: “De legitimiteit van de rech-

terlijke macht. Ideeën voor behoud en 

versterking”. De publicatie is tot stand 

gekomen in werkgroepsverband onder 

voorzitterschap van Tom Zwart, hoogle-

raar Rechten van de Mens aan de Uni-

versiteit Utrecht. Verder werkten mee: 

Marianne Kallen-Morren, Geert-Jan 

Knoops, Rob Loeb, Hans Nieuwenhuis 

en Charlotte Maas (de schrijver).

De rechterlijke macht in Nederland is de 

laatste jaren in zwaar weer beland. De 

Schiedammer Parkmoord, Ina Post en 

Lucia de Berk: het zijn strafzaken waarin 

gerechtelijke dwalingen zijn vastgesteld 

en onschuldige personen onterecht zijn 

veroordeeld. De rechtszaak rond Geert 

Wilders stelde het rechterlijk gezag op 

de proef vanwege het gebrekkig pro-

fessioneel openbaar optreden van de 

rechters. En de Algemene Rekenkamer 

signaleerde in 2012 dat van de ruim 1 

Thierry Baudet, Oikofobie. de angst voor het eigene

Thierry Baudet geniet inmiddels een be-

hoorlijke bekendheid als dwarse denker 

in het hedendaagse publieke debat. In 

zijn nieuwste werk – Oikofobie. De angst 

voor het eigene – neemt hij het op voor 

het eigene, iets wat in zijn ogen in het 

huidige tijdsgewricht steeds minder van-

zelfsprekend is. Daar waar iedereen zich 

keert tegen xenofobie – angst voor dat 

wat vreemd is – lijkt het welhaast van-

zelfsprekend dat het eigene wordt los-

gelaten. Sterker, al te veel liefde voor het 

eigene is verdacht, want niet passend bij 

het heersende credo van multiculturalis-

me en verregaande internationalisering.

 

Tegenover xenofobie, plaatst Baudet ‘oi-

kofobie’, de angst voor het eigene. De 

term oikofobie ontleent de auteur aan de 

Britse denker Roger Scruton, die al eerder 

meende dat met name de politieke en in-

tellectuele elite lijdt aan deze vervreem-

ding van het bekende. Oikofobie maakt 

dat het uiterst verdacht is wanneer ie-

mand de eigen, in dit geval Nederlandse, 

traditie verkiest boven een denkbeeldige 

Europese identiteit. Het maakt ook dat 

kritiek op uitingen van andere culturen 

als moreel verwerpelijk worden gezien, 

het eigene is immers niet beter.

Naast een heleboel inmiddels bekende 

argumenten tegen het Europese project, 

het multiculturalisme en de uitholling 

van de nationale rechtsstaat, keert Bau-

det zich in zijn jongste boek bovendien 

tegen het modernisme, als gevolg waar-

van in zijn ogen alle schoonheid uit de 

kunst is verdwenen. Idiote uitingen als 

een vloer vol pindakaas of enkele klan-

ken die kleine kinderen willekeurig aan 

een keyboard ontlokken verworden tot 

‘kunst’ omdat een zelfverklaarde elite 

daarin welhaast blindelings wordt ge-

volgd. Opnieuw ontwaart Baudet angst 

voor het eigene het bekende, kunst moet 

choqueren en mag zeker niet zomaar be-

grepen kunnen worden of gelijkenis ver-

tonen met kunstuitingen die decennia 

geleden geaccepteerd waren.

Met zijn vlotgeschreven Oikofobie. De 

angst voor het eigene weet Baudet welis-

waar te prikkelen en bij vlagen ook aan 

te zetten tot nadenken, doch het boek zal 

niet voor alle lezers voldoende nieuwe 

inzichten bevatten om echt verrassend 

te zijn.

Prometheus/Bert Bakker, Amsterdam, 2013. 

ISBN: 9789035140004, 256 pp., € 14,95

miljoen meldingen van gewelds- en ver-

mogensdelicten uiteindelijk 5% resul-

teerde in een veroordeling.

Dergelijke cijfers en kwesties stellen ons 

voor de vraag waar het vertrouwen in de 

rechterlijke macht nog op is gebaseerd. 

Daarom heeft de werkgroep-Zwart na-

mens de Teldersstichting de mogelijk-

heden verkend om de legitimiteit van 

de rechterlijke macht te behouden en te 

versterken. 

pluriformiteit
Lekenrechtspraak, alternatieve geschil-

lenbeslechting, de participatie van het 

slachtoffer in het strafproces, het ver-

volgingsbeleid van het Openbaar Minis-

terie, hervormingen bij de Hoge Raad, 

de omgang met internationaal recht en 

de culturele pluriformiteit binnen de 

rechterlijke macht. Dit zijn de terreinen 

waarop de werkgroep relevante ontwik-

kelingen heeft onderzocht. Hoe kunnen 

die ontwikkelingen bevorderend zijn 

voor de legitimiteit van de rechterlijke 

macht of er juist afbreuk aan doen? Het 

eerste blijkt het geval wanneer de rech-

terlijke macht meer aansluiting zoekt 

bij de samenleving of de burgers die 

direct betrokken zijn bij een zaak. De 

legitimiteit verzwakt zodra individuele 

rechten niet meer voldoende worden 

gewaarborgd en de maatschappelijke 

functie van de rechterlijke macht wordt 

ondermijnd. Die functie is het voor-

komen dat burgers het recht in eigen 

hand nemen. 

De centrale bevinding van de werkgroep-

Zwart is dan ook dat vermeden moet 

worden dat burgers zich afkeren van de 

rechterlijke macht. Voor de erkenning 

van haar gezag is het van wezenlijk be-

lang is dat de rechtspraak is ingebed 

in de samenleving. Daarmee wordt be-

doeld dat de rechtspraak een voldoende 

weerspiegeling is van de waarden en 

rechtsnormen die in de samenleving 

heersen. De aanbevelingen van de werk-

groep bevorderen die inbedding.

De werkgroep beveelt onder meer aan 

een experiment in te stellen met le-

kenbijzitters in een strafrechtzaak. 

Aangezien Nederland uniek is onder de-

mocratische rechtsstaten vanwege het 

volledige gebrek aan lekenparticipatie 

op grond van het Nederlands staatsbur-

gerschap, acht de werkgroep het niet 

meer dan vanzelfsprekend dat Neder-

land initiatieven ontplooit om te onder-

zoeken in hoeverre lekenrechtspraak 

de legitimiteit van de rechtspraak ver-

sterkt. De werkgroep beveelt ook aan 

een experiment in te stellen met het vol-

ledig spreekrecht voor het slachtoffer in 

een strafproces na beantwoording van 

de schuldvraag en voorafgaand aan de 

strafoplegging. Ook de verdachte krijgt 

in die extra zittingsfase spreekrecht. 

Zo doet de werkgroep geen afbreuk aan 

de onschuldpresumptie, terwijl wel de 

meerwaarde van het spreekrecht als 

emotionele genoegdoening in het straf-

proces wordt ingebracht. Leden van de 

Hoge Raad worden aangemoedigd dis-

senting opinions te schrijven in zaken 

die een maatschappelijke discussie te-

weeg gebracht hebben, zonder afbreuk 

te doen aan het geheim van de raadka-

mer. De werkgroep beveelt voorts aan 

een onderzoek in te stellen naar de oor-

zaak van de ondervertegenwoordiging 

van magistraten met een minderheids-

achtergrond, maar quotabeleid keurt de 

werkgroep af omdat dit de kwaliteit van 

de rechterlijke macht zou kunnen scha-

den en op het liberale bezwaar stuit dat 

positieve discriminatie in wezen een 

beperking van de vrijheid van gelijkge-

schikten inhoudt.

Nieuwste geschrift van de Teldersstichting gepubliceerd
De legiTimiTeiT van De recHTerlijKe macHT

www.teldersstichting.nl

LEESTIP:

“De legitimiteit van de rechter-

lijke macht. Ideeën voor behoud 

en versterking” is te bestellen bij 

de Teldersstichting voor  17,50 

euro. U maakt daarvoor het ver-

schuldigde bedrag over op reke-

ningnummer 33.49.769 (IBAN: 

NL62INGB0003349769) en stuurt 

vervolgens een email naar info@

teldersstichting.nl met het verzoek 

u een exemplaar toe te sturen. Ver-

geet dan niet uw postadres te ver-

melden.

Binnenkort zullen de publicaties 

van de Teldersstichting ook digi-

taal te koop worden aangeboden 

op onze geheel vernieuwde web-

site. Houd voor deze optie onze 

website in de gaten.
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Groningen (Groningen) heeft een 

bijzondere raadsperiode achter de rug. 

Vorig jaar sneuvelde het college van PvdA, 

GroenLinks, SP en D66. De VVD rook een 

kans en nam plaats in het nieuwe col-

lege, dat bestaat uit PvdA, VVD, D66, SP 

en CDA. Ondanks de korte periode van 

besturen is het de VVD goed gelukt om 

een frisse wind te laten waaien door het 

stadhuis. 

Groningen is een jonge stad en de JOVD 

is daar het grootst. “Daar zijn we trots 

op en willen we van profiteren. We gaan 

samen met de JOVD een aantal leuke bij-

eenkomsten organiseren, speciaal voor 

de Groningse studentenpopulatie”. 

De campagne zelf spitst zich toe op de 

laatste twee weken. Maar natuurlijk gaan 

we naar debatten, flyeren we ons suf en 

proberen we veel media-aandacht te krij-

gen”. 

Waar vier jaar geleden de campagne voor-

al draaide om de Grote Projecten (tram, 

Groninger Forum), gaan ze het nu heel 

anders aanpakken. De Grote Projecten 

zijn onomkeerbaar of geannuleerd en 

zullen dan ook niet of nauwelijks een rol 

spelen. “En waar SP en PvdA al een aantal 

jaar verwikkeld zijn in de eeuwige Epi-

sche Strijd van ‘wie is de linkste’, liggen 

er aan de rechterflank van het politieke 

spectrum kansen. De kunst zal zijn die 

kansen te benutten. Dat vraagt natuur-

lijk een uitgekiende campagnestrategie, 

die we, dat snapt u, hier niet op zullen 

schrijven. In deze tijden, waar de NSA al-

les schijnt te weten, zou dat nogal onver-

standig zijn”. 

In zeist (Utrecht) begrijpen ze dat 

het uitdragen van successen een belang-

rijk onderdeel is van campagne voeren. 

De fractie heeft recent succesvol geijverd 

voor verruiming van de winkeltijden en 

1 december is er een koopzondag waar 

ze hun rol rond de verkregen vrijheid 

zichtbaar zullen maken. De eerste ‘can-

vas- actie’ in Zeist staat gepland voor die 

datum. 

Maar dat wil niet zeggen dat Zeist tot die 

tijd achterover leunt. De VVD-campagne 

voor de Gemeenteraadsverkiezingen 2014 

is begin september al gestart met een bar-

becue voor de leden. Ondanks slecht weer 

was er een prima opkomst. In de week 

daarna hebben ze een ‘inspiratieavond’ 

georganiseerd, waarvoor alle inwoners 

van Zeist via lokale media waren uitge-

nodigd. ”Het idee achter deze avonden is 

dat betrokken inwoners hier hun ideeën 

voor Zeist met elkaar en met de VVD kun-

nen delen. Er zijn deze eerste avond in 

een ongedwongen sfeer goede discussies 

gevoerd en mede daarom hebben we be-

sloten dat we de komende tijd meer van 

deze avonden zullen organiseren”.

Inmiddels is ook een analyse gemaakt 

van recente verkiezingsuitslagen in Zeist 

en is er een aansprekend en overtuigend 

verkiezingsprogramma vastgesteld. Een 

meer compacte vorm van het program-

ma wordt hiervan afgeleid en zal de basis 

vormen van de verkiezingskrant die ze 

selectief maar in een forse oplage huis-

aan-huis zullen verspreiden in de laatste 

week van de campagne. Zeist gaat daarbij 

ook mee in de vaart der volkeren: “Omdat 

steeds meer mensen een programma di-

gitaal (willen) lezen wordt het compacte 

programma ook omgezet naar een ‘app’ 

waarbij we het voorbeeld van de afdeling 

Amsterdam als basis zullen nemen”.

In Assen (drenthe) is begin 2013 al 

gestart met de voorbereidingen voor de 

gemeenteraadsverkiezingen. Op basis 

van een eerste concept verkiezingspro-

gramma is er medio juni een Burgerfo-

rum georganiseerd voor VVD en niet-VVD 

leden waarin de verkiezingsthema’s zijn 

bediscussieerd en verder aangescherpt. 

Ook is de campagne commissie voor de 

zomervakantie al gestart met de eerste 

activiteiten. Zo is op zaterdag 27 april de 

training ‘Raadslid iets voor U?’ voor geïn-

teresseerde inwoners georganiseerd. Dit 

gezamenlijk met Drentse VVD afdelingen 

Aa en Hunze, Tynaarlo en Westerveld. 

Het ontwerp van de campagne en bijbe-

horende begroting zijn op hoofdlijnen 

vorm gegeven. “Hierin zitten veel traditi-

onele onderdelen, maar deze keer zal ook 

intensief campagne gevoerd worden op 

digitale wijze. Door gecombineerde inzet 

van Facebook, Twitter en de eigen websi-

te wordt op kosteneffectieve wijze infor-

matie verstrekt en gecommuniceerd met 

een grote groep (potentiële) kiezers. In As-

sen zal, naast de inzet van het campagne 

kernteam van drie personen, straks na-

tuurlijk ook veel inzet gevraagd worden 

van alle leden en vooral de veertien leden 

die op de kandidatenlijst staan”.

sint Michielsgestel (Noord-Bra-
bant) is de laatste 3 jaar volop bezig om 

haar zichtbaarheid in de gemeente te ver-

groten. “Wordt er gebouwd of een sport-

veld aangelegd dan gaan we met een hele 

groep in VVD kleding naar de locatie om 

te zien hoe het was en hoe het er uit komt 

te zien”. Ook bij lokale evenementen zijn 

ze aanwezig. “Het is erg leuk en belang-

rijk om als lokale VVD’ers te praten met 

jong en oud. Met de laatste braderie had-

den we een leuke prijsvraag met als prijs 

producten van de plaatselijke winkeliers. 

En speelt er een issue in één van de ker-

nen? Ook dan laten wij ons zien en uiter-

aard hebben we een luisterend oor voor 

GeMeeNTerAAdsVerKIezINGeN
2014, AL VOLOp AAN de sLAG!

stem-op-Mij sessie
INTerAcTIef - Als laatste onderdeel 

in het gemeenteraadsprogramma De 

Lat Ligt Hoger wordt de Stem-op-Mij 

sessie in Kamercentrale verband ge-

organiseerd. Op 2 november is deze 

workshop voor het eerst gehouden in 

een aantal Kamercentrales.

Het is een interactieve workshop waar-

in bij de kandidaten voor de gemeen-

teraad ‘awareness’ wordt gecreëerd 

over thematiek en campagnevoeren. 

Er wordt getraind om kandidaten een 

goede persoonlijke campagne te la-

ten voeren. Deze workshop is bedoeld 

voor kandidaat gemeenteraadsleden.  

De workshop duurt 1 dagdeel en wordt  

begeleid door twee ervaren trainers 

van de Haya van Somerenstichting. 

campagnetraining
Aansluitend aan de Stem-op-Mij sessies 

vindt de campagnetraining plaats. De 

training biedt ondersteuning aan loka-

le campagneteams, in de vorm van tips, 

tricks en best practices op zowel stra-

tegisch als uitvoerend niveau. Tijdens 

deze workshop zal onder meer worden 

ingegaan op de samenstelling van het 

campagneteam, het organiseren van 

lokale activiteiten en het opzetten van 

een campagneplan. Ook deze work-

shop duurt een dagdeel en zal worden 

verzorgd door Haya trainers. 

Wilt u meedoen? Kijk op de website 

www.vvd.nl/stemopmij wanneer de 

workshops in uw Kamercentrale wor-

den georganiseerd. Daar kunt u zich 

ook aanmelden.

Afdelingen zijn zich al druk aan het voorbereiden op de  

gemeenteraadsverkiezingen 2014. In Liber houden we u tot 

aan de verkiezingen op de hoogte van het reilen en zeilen 

in de afdelingen. Als u ook wilt delen hoe uw afdeling deze 

tijd beleeft en hoe het gaat met de campagne, mail dan naar 

liber@vvd.nl

de mensen”.

De Gestelse VVD kent het principe: ‘samen 

sta je sterk’. “Wij hebben samen met om-

ringende gemeenten regelmatig campag-

ne overleg. Dat begon afgelopen zomer 

met een kick-off en dat krijgt steeds meer 

vorm. Samenwerking is niet alleen leuk 

en goed voor de samenhorigheid, het is 

ook essentieel. Kosten worden bespaard, 

nieuwe ideeën borrelen op en de zicht-

baarheid wordt vergroot. Met een nieuw 

en enthousiast campagneteam gaat Sint 

Michielsgestel richting de verkiezingen. 

“We zijn er nog lang niet maar het begin 

is er. Het campagne plan ligt op tafel met 

nieuwe acties en thema’s en ook het ver-

kiezingsprogramma is gereed”.

De Brabantse afdeling is zelfs niet bang 

om de sterke arm in te schakelen ten be-

hoeve van verkiezingswinst. Pas geleden 

hebben ze een thema-avond rondom ‘vei-

ligheid’ georganiseerd, in samenwerking 

met verschillende wijkagenten. “Dit alles 

met één doel: om op 19 maart zoveel mo-

gelijk VVD zetels in de raad te halen en 

daarna in het college plaats te nemen. 

We gaan er voor”!

STem-op-mij SeSSieS en campagneTrainingen Zijn weer Begonnen. 

www.vvd.nl/stemopmij
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ONLINe - We leven in een tijd van so-

cial media waarbij we continu online 

zijn. Alle afdelingen kennen een website 

om nieuws zo actueel mogelijk onder de 

aandacht te brengen van de leden. Het is 

haast niet meer voor te stellen dat er nog 

nieuwsbrieven verschijnen in printvorm. 

En toch bestaat het nog en dat al maar 

liefst 30 jaar en wel in Zwijndrecht!

 Wat zeker zo bijzonder is dat van de drie 

leden van de redactie er twee de complete 

historie van 30 jaar hebben meegemaakt, 

namelijk Kees Lievense en Jos Tijnagel. De 

derde, Frank van Dijk, is er 25 jaar bij be-

trokken! 

Dertig jaar lang is het voorbij gegaan aan 

allerlei modernismen die het digitale 

tijdperk ons brengt. Stelt u zich eens voor 

hoe dat al dertig jaar gaat: acht keer per 

jaar komen deze heren bijeen om de kopij 

kritisch door te nemen. Maar vaak gaat 

daar al een proces aan vooraf: het aanma-

nen van fractie- en bestuursleden om met 

copy te komen! Al dertig jaar spellen zij 

alle woorden, wikken en wegen de artike-

len en zorgen voor een blad met ‘kop en 

staart’. 

Vandaag de dag is het blad een welkome 

aanvulling op de VVD-site, die de afdeling 

ook kent. 

Toen het blad 25 jaar bestond ontving 

de redactie de ‘Van Scherpenberg Com-

municatieprijs’. Deze prijs wordt door de 

Kamercentrale Dordrecht tweejaarlijks 

uitgereikt aan personen of instellingen 

die zich in het bijzonder verdienstelijk 

hebben gemaakt door op inspirerende 

en creatieve wijze een bijdrage te leveren 

aan de communicatie binnen de partij. 

Het 6e lustrum is een vermelding in Liber 

meer dan waard! 

zesde Lustrum voor Nieuwsbrief
afdeling zwijndrecht-heerjansdam

Benk Korthals,
partijvoorzitter

NederLaNd 
kaN door
Voor liberalen is de overheid vaker 

een onderdeel van het probleem 

dan van de oplossing. Politici moe-

ten problemen oplossen en de 

voorwaarden scheppen waaronder 

harde werkers en creatieve geesten 

een bloeiende economie kunnen 

creeëren. De politiek moet geen 

sta-in-de-weg zijn voor economisch 

herstel. Dat wordt ze namelijk, als 

politici vooral bezig zijn met na-

velstaren en winst in de peilingen 

voor het landsbelang laten gaan. 

Voor ons was de afgelopen maand 

dan ook een interessante periode. 

We hebben een goed voorbeeld ge-

zien van hoe het niet moet en van 

hoe het wél moet. 

Een kleine groep Amerikaanse poli-

tici, in hun drang om bij de kiezer 

op de politieke flanken in de gunst 

te vallen, dreef hun land tot de rand 

van de economische afgrond door 

voor de zoveelste keer de begroting 

en een verhoging van het schulden-

plafond te blokkeren. Het akkoord 

dat op het laatste nippertje in het 

Congres werd bereikt heeft de 

strijd over de begroting slechts uit-

gesteld, waardoor dat zwaard ons 

begin volgend jaar opnieuw boven 

het hoofd hangt. Als dit uitstel niet 

was bereikt, zouden de gevolgen 

desastreus zijn geweest. Niet alleen 

voor de Amerikanen zelf, maar 

voor opkrabbelende economieën 

in de hele wereld. 

Ook in Nederland moest er flink 

onderhandeld worden over de  

begroting voor volgend jaar. En ik 

ben er trots op dat wat de Amerika-

nen feitelijk sinds 2011 niet meer is 

gelukt, Rutte, Zijlstra en hun colle-

ga’s in drie weken tijd wel is gelukt. 

Het bewijst dat zij precies snappen 

wat de belangrijkste opdracht is 

die politici in tijden van crisis heb-

ben: ze moeten zorgen voor duide-

lijkheid en rust. Het begrotingsak-

koord dat de VVD met de PvdA, D66, 

CU en SGP wisten te sluiten doet 

dat. We hebben duidelijkheid over 

de wijze waarop we het begrotings-

tekort terug gaan brengen en over 

de hervormingen die nodig zijn om 

onze economie toekomstbestendig 

te maken. Nederland kan verder.

Dit onderstreept wat mij betreft 

opnieuw dat wij behoren tot de ver-

antwoordelijke partijen, die zich 

niet laten leiden door korte termijn 

winst in de peilingen, maar door 

wat op de langere termijn goed 

is voor ons land, onze provincie  

of gemeente. Met de steeds dichter-

bij komende gemeenteraadsverkie-

zingen vind ik dat een belangrijk 

gegeven. Door de grote uitdagin-

gen waar gemeenten de komende 

jaren voor zullen staan, is het van 

groot belang dat ze stuk voor stuk 

bestuurd worden door politici die 

bereid zijn te doen wat nodig is - 

ook als ze dat op korte termijn even 

minder populair maakt. Nederland 

rekent op ons. 

voorzitter@vvd.nl

ruim 100 vrouwen bij het LVN seminar
Talentvolle vrouwen 2013!

Uri rosenthal gastheer
Internationale cyberconferentie

vlnr: Kees Lievense, Jos Tijnagel, Frank van Dijk.

Mijn naam is Ad Hartman, ik ben 53 jaar jong, getrouwd 
met Minouschka, vader van Eva, woonachtig in Uden  
(als Rotterdammer) en eigenaar van een klein dienstver-
lenend bedrijf genaamd SecNed 
(Rijnlands georganiseerd). 

Ik ben (wederom) lid geworden van de VVD na enig aandringen van ac-
tieve leden, en omdat ik niet alleen maar aan de zijkant wil staan mop-
peren. Ik heb wel serieus overwogen of ik nog wel bij de VVD pas, ben de 
laatste jaren namelijk behoorlijk naar links opgeschoven. Ik ben eerder in 
een ver verleden al actief geweest als bestuurslid in Zwijndrecht. Ik heb 
ook wel eens, in het kader van mijn studie, een onderzoek gedaan op het 
partijbureau in Den Haag. Ik ben nog niet helemaal zeker of ik nu wel ac-
tief wil zijn, ik heb de komende week een gesprek daarover met de VVD 
wethouder in Uden. 

Politieke vernieuwing is wat ik verwacht van de VVD. We houden te 
lang vast aan oude stelsels. Ik heb langzaam het geloof in politieke par-
tijen verloren. Te weinig slagvaardig wat mij betreft. Wellicht kan ik een  
bijdrage leveren.

Nieuw lid:

Ad hartman

erVArING - Nederland zal in het voor-

jaar 2015 de 4e grote internationale cyber 

conferentie organiseren. De conferentie 

vindt plaats in Den Haag.

De organisatie van de conferentie ligt in 

handen van de ministeries van Buiten-

landse Zaken en Veiligheid en Justitie. 

Het kabinet heeft oud-minister Rosenthal 

gevraagd  om als speciale vertegenwoor-

diger van Nederland zijn diensten in te 

zetten voor deze conferentie. Rosenthal 

was als minister in 2011 verantwoorde-

lijk voor de Freedom Online conferentie 

in Nederland en heeft vanuit die hoeda-

nigheid ruime ervaring met het onder-

werp. Daarnaast is zijn brede internatio-

nale ervaring en netwerk een belangrijke 

overweging geweest om hem hiervoor te 

benaderen. De heer Rosenthal zal deze 

functie combineren met zijn andere 

werkzaamheden.

Uitdaging 
Cyber security is een snel groeiende uit-

daging die niet alleen een nationale, 

maar ook een internationale respons 

vraagt. Met het gastheerschap van deze 

conferentie neemt Nederland het voor-

touw op een thema dat iedereen, zowel 

op het werk als privé, dagelijks raakt.  

Het biedt Nederland een goede gelegen-

heid om de internationale cyberagenda 

vorm te geven en de internationale posi-

tie van Nederland als kennis- en IT-land 

te verstevigen.

pLeIdOOI - Zaterdag 28 september 

kwamen maar liefst meer dan hon-

derd vrouwen naar het seminar het 

Liberaal Vrouwen Netwerk. Na een 

kort welkom van de voorzitter, Marij-

ke Vos-Maan, was het woord aan onze 

Minister-president Mark Rutte.

Hij hield een vurig pleidooi voor ster-

ke vrouwen in alle geledingen van de 

VVD. Hij illustreerde dit door terug 

te grijpen op de loopbaan van Haya 

van Someren-Downer. Begonnen als 

journalist bij de Telegraaf, ontdekte 

zij al snel dat vrouwen anders behan-

deld werden dan mannen, zeker als 

het om gelijke betaling ging want 

‘vrouwen hebben niet zoveel nodig 

als mannen’. Dat was voor haar aan-

leiding voor zichzelf op te komen. 

Op 32-jarige leeftijd kwam zij in de 

Tweede Kamer, waar zij haar werk 

met verve en grote betrokkenheid 

deed. Ook voor de huidige generaties 

is zij een aansprekend rolmodel ge-

bleven.

De tweede spreker was Hans van 

Baalen, lijsttrekker bij de komende 

verkiezingen voor het Europees Par-

lement. Hij riep op je talenten te ont-

wikkelen en zichtbaar te maken. Di-

versiteit is en blijft belangrijk. Denk 

mee met verkiezingsprogramma’s 

(Europees en gemeentelijk) en let op 

onderwerpen die vrouwen raken. Ga 

mee op campagne!

Derde spreker was Heleen Dura-van 

Oord, winnares Prix Veuve Clicquot 

Zakenvrouw van het jaar 2013, mede 

oprichter van digitaal marketing be-

drijf DQ&A Media Group en partner 

bij Peak Capital. Zij is betrokken bij 

veel initiatieven voor jonge onderne-

mers. Zij gaf aan steeds veel kansen 

voor ondernemers in de online in-

dustrie te zien. Haar advies aan de 

aanwezigen luidt dan ook: investeer 

in de ondernemers van de toekomst 

voor de BV Nederland. Ondernemen 

zou een vaste plek moeten hebben in 

ons onderwijsprogramma, het liefst 

al in groep 8 van de basisschool.

Kansen
Na de inspirerende woorden van deze 

drie sprekers, volgden drie work-

shops die ingingen op kansen voor 

vrouwen in besturen, politiek en in 

de VVD zelf.  Anneke van Leeuwen, 

oud KC voorzitter Rotterdam, gaf 

veel tips voor kansen in besturen van 

maatschappelijke organisaties: ‘maak 

gebruik van je netwerk en breng het 

liberale denken in’. Ina Adema, bur-

gemeester van Veghel, gaf tips hoe 

te participeren op verschillende ni-

veaus in politieke functies: ‘benut je 

kansen en weet vooral wat je wilt’. 

Paul Litjens, lid Tweede Kamer, zette 

de kansen en mogelijkheden voor ta-

lentontwikkeling bij de VVD op een 

rij.

Al met al veel kansen voor vrouwen 

om zowel binnen als buiten de VVD 

actief te zijn! 

Ter afsluiting hield Tamara van Ark, 

lid Tweede Kamer, woordvoerder 

voor o.a. emancipatie de zaal voor 

vooral alert te zijn op misstanden 

tegen vrouwen zoals geweld en dis-

criminatie.

Het Liberaal Vrouwen Netwerk is 

trots op de aanwezigheid van zoveel 

talentvolle vrouwen, talenten die ook 

de VVD ten goede kunnen komen. 



sturen, ondanks hun beperkte zeg-

genschap over het onderwijs, aan de 

kwaliteitsslag kunnen leveren? “Werk 

maken van waar je wettelijk wél van 

bent. Allereerst kinderen en leraren een 

plek bieden die voldoet aan de eisen 

van de tijd. Goed-geoutilleerde en vei-

lige schoolgebouwen dus. Daarnaast de 

leerplicht goed handhaven. Zorg ervoor 

dat kinderen naar school gaan en uit-

val voorkomen wordt. Beide onderwer-

pen zouden wethouders Onderwijs en 

VVD-raadsfracties bovenop moeten zit-

ten. Natuurlijk zijn er ook zaken waar 

je formeel niet over gaat. Dat hoeft 

geen beletsel te zijn om dingen aan de 

kaak te stellen. Als wethouder hield ik 

van activistisch optreden. Flink aan de 

boom schudden. Ik constateer dat het 

mogelijk is het onderwijs met spron-

gen vooruit te laten gaan. Dat kan door 

scholen meer achter de broek te zitten 

of scholen juist ondersteunen door spe-

cifieke deskundigheid aan te bieden 

om een verbeterslag te maken. Goede 

samenwerking tussen stadsbestuur en 

schoolbesturen werpt gewoon vruch-

ten af. Dat zal nog belangrijker worden 

door de aanstaande decentralisatie 

van jeugdzorg. Die brengt kansen voor 

onderwijs en kind. Schotten weg, den-

ken en werken vanuit kind en ouders. 

Daarmee vallen grote verbeteringen te 

bereiken.”

Een pleidooi dat past in de campagne 

voor de aanstaande gemeenteraadsver-

kiezingen? “Goed onderwijs is zeker een 

lokaal verkiezingsthema. Cruciaal voor 

het vestigingsklimaat in gemeenten als 

een concurrentievoordeel. De VVD zal 

kwaliteit centraal moeten blijven stel-

len. Een belangrijk aspect is de kwaliteit 

die scholen leveren. Nu is kwaliteit geen 

onderdeel van de schoolkeuze, omdat 

er te weinig over bekend is. In het land 

zijn er voorbeelden die laten zien hoe 

het kan, zodat ouders de beste school 

voor hun kind kunnen kiezen. Scholen 

kunnen op die manier ook van elkaar 

leren, waardoor er een kwaliteitsim-

puls in de gemeente kan ontstaan. Daar 

hoort ook bij dat je geen goede scholen 

kunt bekostigen als de overheidsfinan-

ciën niet op orde zijn. Aan rente op 

staatschuld betalen we nu meer dan het 

hele basisonderwijs kost. Loop dan ook 

niet weg voor de moeilijke maatregelen 

die genomen moeten worden. Lokale en 

landelijke plannen kunnen elkaar ver-

sterken, zolang we allemaal werken aan 

het beste onderwijs voor onze kinderen. 

Dat is de boodschap. Als VVD hebben 

we een uitstekend verhaal. Bij de lokale 

campagnes kunt u op mij rekenen!”

“Ouders en ondernemers vestigen zich graag in gemeenten met goed onderwijs in  

moderne, goed-uitgeruste scholen. Hechte samenwerking tussen wethouders Onderwijs 

en schoolbesturen kan écht het verschil maken”, stelt staatssecretaris Sander Dekker. 

“Ieder kind moet het maximale
uit zichzelf kunnen halen “

met passende kaders en instrumenten 

is slechts één kant van de zaak. School- 

en stadsbesturen moeten het als een 

gedeelde verantwoordelijkheid zien om 

daar waar alles begint, in het lokale do-

mein, in de gemeente, alles uit de kast 

te halen om kwalitatief hoogwaardig 

onderwijs mogelijk te maken en aan te 

bieden. Is die ambitie van constant ver-

beteren aanwezig? Ik zie nog grote ver-

schillen tussen gemeenten en scholen. 

Constant leren is het onderwijs eigen, 

het onderwijzen van kinderen, maar 

ook zelf leren, als leraar en als school. 

Steeds weer een stapje verder proberen 

te komen. Daar zijn geen stelselwijzi-

gingen voor nodig. Wel anders werken 

én samenwerken. Van klassikaal on-

derwijs naar bijvoorbeeld maatwerk, 

toegespitst op de leerling. Met de inzet 

van ict kan beter in de behoeften van 

leerlingen worden voorzien. Daarnaast 

blijft voorop staan: de juiste man of 

vrouw voor de klas. Kennis, instelling, 

houding, benadering, alle aspecten van 

het leraarschap behoren van topkwali-

teit te zijn. Dit alles onder de aandacht 

brengen en bespreekbaar maken, daar 

besteed ik veel tijd aan. Voorlopers en 

acties zoals de verkiezing van Leraar 

van het Jaar kunnen daarbij een voor-

beeldrol spelen.”

welkom
Bijzonder welkom hierbij is natuurlijk 

het extra geld dat het kabinet Rutte-II 

voor onderwijs uittrekt. Zevenhonderd 

miljoen euro is beschikbaar als inves-

tering in opleidingen voor leraren en 

het op peil houden van hun vakkennis. 

In het onlangs afgesloten Begrotings-

akkoord is nog eens 500 miljoen euro 

extra voor onderwijs uitgetrokken. 

“Verder zullen we als rijksoverheid over-

bodige regels gaan schrappen en probe-

ren de administratieve rompslomp voor 

docenten te verlichten. Barrières slech-

ten, waardoor scholen meer ruimte 

voor vernieuwing krijgen.”

Dat het onderwijsveld daarop wel eens 

verrassend inspeelt, merkt ook de staats-

secretaris. De Hugo de Grootschool in 

de Rotterdamse wijk Charlois wil de 

basisschool en middelbare school met 

elkaar integreren. “Hun doelstelling 

onderschrijf ik. Men wil de overgang 

van deze schoolsystemen minder groot 

maken en tegelijk beter kunnen inspe-

len op de talenten van een kind om zo 

de kans op gefrustreerde, vroegtijdige 

schoolverlaters te verkleinen. Wel moe-

ten de eisen die we aan hoogwaardig 

onderwijs stellen altijd voorop blijven 

staan. Dergelijke experimenten horen 

ook bij het veranderingsproces dat 

gaande is in het onderwijs.”

Met het Rotterdamse schoolexperiment 

zijn we op lokaal niveau aangeland. 

Welke bijdrage zouden gemeentebe-

Sinds 2003 speelt Sander Dekker in 

Den Haag een thuiswedstrijd. Eerst als 

raadslid en wethouder in de gemeente 

Den Haag, nu als staatssecretaris in het 

andere ‘Den Haag’, de regeringsploeg 

van Mark Rutte. Verschil is er zeker. “Ik 

heb nog steeds een warm hart voor de 

lokale politiek. Daar heb je direct con-

tact met de mensen in de stad of buurt. 

Was er ergens een probleem, dan pakte 

ik de fiets, ging er op af en maakte er 

werk van. Op de plek waar ik nu zit is 

de afstand groter, letterlijk en figuur-

lijk. Daarom kom ik nu op veel plaatsen 

in Nederland, maar beleid vraagt veel 

meer tijd om te landen dan op lokaal 

niveau.”

Inhoudelijk zijn er echter wel degelijk 

parallellen te trekken, zeker als het gaat 

om de jeugd. Na de gemeenteraadsver-

kiezingen van 2006 zette Dekker zich 

als wethouder van Onderwijs, Jeugd en 

Sport in een coalitie van PvdA, VVD en 

GroenLinks in om  taalachterstanden, 

schooluitval en werkloosheid onder 

jongeren drastisch te terug te dringen. 

Ook lanceerde hij vergaande plannen 

om het aantal drop outs in Den Haag 

te verminderen, waardoor het aantal 

schoolverlaters halveerde. In 2009 was 

Dekker lid van de commissie-Paas, die 

adviseerde om de zorg rond kinderen 

eenvoudiger te organiseren, zodat kin-

deren sneller en effectiever kunnen 

worden geholpen. Met als resultaat een 

stevig pleidooi voor de decentralisatie 

van de jeugdzorg naar gemeenten. On-

derwerpen die nu als onderdeel van de 

drie decentralisaties in wetgeving wor-

den omgezet. 

wereldkampioen
“De jeugd heeft de toekomst. Daarom 

voel ik mij thuis op dit domein”, vindt 

Dekker. “Als liberaal geloof ik niet in 

een maakbare samenleving. Wel vind ik 

dat je een goede basis moet leggen om 

iedereen gelijke kansen te geven zich-

zelf te ontwikkelen. Dat kan met goed 

onderwijs in de vormende jaren. Waar 

ligt nu de uitdaging? Ons onderwijs 

doet het gemiddeld genomen goed. Op 

één punt zijn we zelfs wereldkampioen: 

ervoor zorgen dat onze kwetsbare leer-

lingen niet door het ijs zakken. Maar 

onze beste leerlingen presteren onder 

de maat. Bij de top laten we talent on-

benut. Dat moet anders. Ik wil dat ieder 

kind in staat wordt gesteld het maxi-

male uit zichzelf te halen. Daar maak ik 

me sterk voor.”

Om het maximale uit elk talent te halen 

is uitdagend onderwijs nodig, meent de 

staatssecretaris. “Dat gebeurt nu nog te 

weinig. Ik wil meer aandacht voor onze 

toptalenten, zodat ook zij zich volledig 

kunnen ontplooien. Dat is prioriteit 

nummer één. Deze werkt door op een 

ander speerpunt in mijn portefeuille, 

namelijk Nederland slimmer maken. 

Om ons land vooruit te helpen, hebben 

we slimme ondernemers en slimme 

onderzoekers nodig. Dat kan door fun-

damenteel én toegepast toponderzoek 

hoger op de agenda te plaatsen, evenals 

meer samenwerking tussen wetenschap 

en bedrijfsleven.”

Een derde prioriteit ligt volgens Dekker 

bij de samenwerking tussen scholen. 

“De basis dient sterk te zijn. Door krimp 

komen er steeds meer kleine scholen. 

Die zijn kwetsbaar, en ze hebben moei-

te om de kwaliteit op peil te houden. 

Daarom moeten kleine scholen elkaar 

niet beconcurreren, maar juist samen-

werken. Ik ga het makkelijker en lonen-

der maken om die samenwerking te 

realiseren.”

 

Topkwaliteit
Meer uitdagend onderwijs. Met welke 

maatregelen denkt de staatssecretaris 

dat voor elkaar te krijgen? “Allereerst 

de neuzen in het onderwijsveld en ook 

bij de politiek dezelfde kant op krijgen. 

Dat is misschien wel de belangrijkste 

stap in de kwaliteitsslag van het on-

derwijs die we nastreven. Wetgeving 

"de jeugd heeft de toekomst. daar-
om voel ik mij thuis op dit domein"
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grenzen van de EU, aan dataprotectie, 

aan het benadrukken van de essentiële 

rol van bepaalde Europese Agentschap-

pen en aan de noodzaak van de verster-

king van de rol van de Europese ambas-

sades die in een versterkte dialoog met 

de buurlanden vooral de mensensmokke-

laars moeten aanpakken. De Raad verde-

digde traditioneel de rol van de lidstaten 

zelf. 

Een heikel punt was de rol die militaire 

autoriteiten kunnen spelen in het geven 

van inlichtingen over de situatie aan de 

buitengrenzen. Dergelijke trialogen zijn 

tijdrovend. Ze kunnen soms jaren in be-

slag nemen om vervolgens tot de conclu-

sie komen dat er geen overeenstemming 

mogelijk is. In het geval van Eurosur nam 

één en ander zes maanden in beslag. De 

meest wezenlijke punten van het parle-

ment werden gehonoreerd. 

Vervolgens wordt het eindresultaat ter 

goedkeuring voorgelegd aan de volledige 

vergadering van de Raad en van het Parle-

ment. Een gewone meerderheid voldoet 

niet. In de Raad heeft iedere lidstaat een 

aantal stemmen en voor de goedkeuring 

van de eindtekst is een tweederde meer-

derheid vereist. In het Parlement is een 

zogenoemde ‘absolute meerderheid’ ver-

eist. De helft van de leden van het Euro-

pees Parlement dient voor te stemmen. In 

de praktijk betekent ook dat een tweeder-

de meerderheid omdat bij iedere zitting 

ca 100-150 leden niet aanwezig zijn.

Dit hele proces is zeer democratisch. 

Geen enkele partij kan, en meestal ook 

de twee grootste partijen, kunnen hun 

wil niet opleggen aan de anderen. In het 

Parlement kan een individueel lid dus 

grote invloed uitoefenen. Niet alleen de 

grootte van de fractie is bepalend maar 

vooral ook de kracht van het argument.

Aandacht
Een andere zaak die dezer dagen de aan-

dacht trok was de benoeming van een 

lid van de Europese Rekenkamer. In het 

INGewIKKeLd - Anders dan in Neder-

land, waar wetsvoorstellen van de Neder-

landse regering in de Tweede en in de 

Eerste Kamer een gewone meerderheid 

nodig hebben om aangenomen te wor-

den, is de procedure in de Europese Unie 

aanzienlijk ingewikkelder.

Als voorbeeld hoe wetsvoorstellen in de 

Europese Unie worden aangenomen kan 

het voorstel voor een betere bescherming 

van de buitengrenzen dat enige weken 

geleden in de officiële Staatscourant 

van de Europese Unie verscheen dienen. 

Dit voorstel, Eurosur, voorziet het voor-

komen van irreguliere immigratie en 

het voorkomen van criminaliteit aan de 

grenzen.

In de Europese Unie is het de Europese 

Commissie die het alleenrecht heeft van 

het doen van voorstellen. Dit voorstel 

wordt gestuurd naar de twee ‘kamers’ 

van de Unie, de Raad van ministers en 

het Europees Parlement. In de Raad heeft 

de fungerende voorzitter van de Raad 

het leiderschap van de behandeling van 

het voorstel. In het Europees Parlement 

wordt een rapporteur benoemd die dat 

doet. Het worden van rapporteur voor 

een bepaald onderwerp is een voor veel 

parlementariërs een aantrekkelijke po-

sitie en er wordt vaak om gevochten. In 

het parlement wordt geprobeerd het aan-

wijzen van rapporteurs zoveel mogelijk 

langs objectieve criteria al naar gelang 

de omvang van de fracties te benoemen. 

Voor het onderwerp Eurosur werd ik als 

rapporteur benoemd.

Raad en Parlement hebben het recht 

amendementen in te dienen. Beide insti-

tuties maken daar in het algemeen ruim 

gebruik van en dan uiteraard vooral de 

leden van de parlementaire commissies 

die het betreffende onderwerp behande-

len. Lidstaten krijgen soms amendemen-

ten ingediend via hun nationale parle-

menten.

Amendementen
Op het voorstel Eurosur werden in het 

Parlement ongeveer 450 amendementen 

ingediend, door in dit geval de commis-

sie Burgerlijke Vrijheden. Bij de Raad was 

dat een soortgelijk aantal.

In de betrokken commissie van het Parle-

ment wordt vervolgens over ieder amen-

dement gestemd waarbij de rapporteur 

het recht heeft aanbevelingen te doen 

over het betrokken amendement. Als het 

amendement is aangenomen met vol-

doende meerderheid dan kan dit stand-

punt door het voltallige Parlement beves-

tigd te worden. 

In de Raad speelt zich een soortgelijk 

proces af. Parlement en Raad beginnen 

dan, nu ze weten hoe de meerderheden 

liggen, aan de zogenoemde ‘Trialoog’. 

Een delegatie uit de Raad onder leiding 

van de fungerend voorzitter, een delega-

tie uit het Parlement, voorgezeten door 

de rapporteur, en een delegatie uit de Eu-

ropese  Commissie begint aan een serie 

besprekingen over alle amendementen 

die een verandering van het Commissie-

voorstel inhouden.

In het geval van Eurosur werden door 

het parlement vooral wijzigingsvoorstel-

len ingediend die inhielden dat meer 

aandacht moest worden besteed aan het 

redden van mensenlevens aan de buiten-
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Geen Grande Armée européenne

eurosur

Vertrek Toine Manders

rIsIcO - De slagkracht van de Eu-

ropese defensie staat onder druk. De 

aanhoudende bezuinigingen ten ge-

volge van de economische crisis en over-

heidstekorten hebben geleid tot forse 

kortingen op de defensiebegrotingen 

van verschillende lidstaten. Eenheden 

worden ingekropen, materieel wordt 

afgestoten en deelname aan militaire 

missies wordt heroverwogen. Het staat 

buiten kijf dat, om uit het economische 

dal te klimmen, overheidstekorten te-

ruggedrongen moeten worden. In het 

bijzonder moeten de Zuid-Europese eco-

nomieën worden geherstructureerd, 

waarbij overheidsuitgaven beknot moe-

ten worden. Ook defensie ontkomt hier 

niet aan en nationale defensie-appara-

ten moeten de tering naar de nering 

zetten.

Het risico is echter dat specialistische 

defensie-expertise, die over een periode 

van tientallen jaren is opgebouwd, ver-

loren gaat omdat volledige eenheden en 

afdelingen worden weggesaneerd. Ken-

nis die verdwijnt, verdwijnt voorgoed. 

Dit is schadelijk, omdat moderne drei-

gingen juist om specialistische en ge-

richte oplossingen vragen. Bijvoorbeeld 

de piraterijbestrijding in de Golf van 

Aden, waarbij compacte marinesche-

pen, uitgerust met moderne ICT-tech-

nologieën, worden ingezet om piraten 

te traceren en te bestrijden. Ondanks de 

bezuinigingen, probeert het Nederland-

se ministerie van Defensie zoveel moge-

lijk specialistische kennis en eenheden 

te behouden. Voorbeelden hiervan zijn 

de deelname van moderne Nederlandse 

marineschepen aan de anti-piraterij-

missie ATALANTA en de hoogwaardige 

Patriot-raketinstallaties, die thans aan 

de Turks-Syrische grens gestationeerd 

zijn en het Turkse grensgebied bescher-

men tegen Syrische raketaanvallen.

samenwerken
Nederland is echter een klein land, dat 

niet de middelen heeft om met alle 

defensie-onderdelen op het hoogste 

niveau mee te spelen. We hebben een 

sterke marine en een hoogwaardige 

land- en luchtmacht, maar hun omvang 

is beperkt. Daarom is het van belang dat 

Europese defensie-onderdelen intensie-

ver met elkaar samenwerken tijdens 

operaties in regio’s die van strategisch 

belang zijn voor de Europese Unie. Op 

deze manier kunnen we onze militaire 

impact behouden, of zelfs vergroten, 

ondanks de bezuinigingen op defensie. 

In Brussel wordt al geruime tijd gedis-

cussieerd over ‘pooling en sharing’, 

waarbij lidstaten materieel, militairen 

en expertise ter beschikking stellen 

voor gecombineerde missies. Maar wie 

wil delen moet wel iets hebben. Het is 

daarom van belang dat lidstaten gericht 

investeren in specifieke defensie-onder-

delen, die zij op een hoog niveau en 

voor langere duur kunnen inzetten.

Militaire samenwerking op gebied van 

training, materieel en specialistische 

expertise is in geen geval de voorbode 

van een ‘grande armée européenne’. 

Nationale parlementen zijn en blijven 

verantwoordelijk voor het uitzenden 

van militairen en het besluit om deel 

te nemen aan militaire missies. Het Eu-

ropees Parlement speelt hierin geen rol 

en dient zich te beperken tot materiële 

voorwaarden om effectieve militaire sa-

menwerking tot stand te brengen. Het 

Europees Parlement zou bijvoorbeeld 

financiële middelen uit het innova-

tieprogramma horizon 2020 kunnen 

reserveren voor de ontwikkeling van 

hoogwaardige defensietechnologieën. 

Een bijkomend voordeel is dat aspec-

ten van defensietechnologieën kunnen 

worden doorontwikkeld voor niet-mili-

taire toepassingen (bijvoorbeeld het in-

ternet). De ervaring leert dat dergelijke 

‘spin-offs’ een economische impuls ge-

ven aan andere sectoren. Tot slot moet 

een gezamenlijke inzet van Europese 

legeronderdelen worden gecoördineerd 

in NAVO-verband. De NAVO beschikt im-

mers over uitgebreide commandofacili-

teiten en een heldere gezagsstructuur. 

Het is onwenselijk, onnodig en geldver-

spilling om naast de bestaande NAVO-

structuren een nieuwe Europese com-

mandostructuur op te tuigen. De NAVO 

en de Europese niet moeten elkaar ver-

sterken en niet beconcurreren.

Nederland vervult een voortrekkersrol 

in de discussie over meer Europese de-

fensiesamenwerking. De Nederlandse 

en Belgische marine werken al samen 

op het gebied van marine materieel 

en -opleidingen. Begin november was 

Jeanine Hennis, minister van Defensie, 

te gast in de commissie Veiligheid en 

Defensie van het Europees Parlement 

om te spreken over de ervaringen van 

ons land op het gebied van ‘pooling en 

sharing’. De Nederlands-Belgische sa-

menwerking is een succesvol model dat 

als voorbeeld kan dienen voor andere 

lidstaten die, ondanks de noodzakelijke 

besparingen, slagvaardige legeronder-

delen op de been willen houden. 

De dreigingen in de 21ste eeuw vragen 

niet om een grande armée européenne, 

maar om slagvaardige militaire samen-

werking tussen lidstaten. Op basis van 

de aard van de dreiging, moeten hoog-

waardige defensie-onderdelen van lid-

staten, na goedkeuring door hun natio-

nale parlementen, gezamenlijk worden 

ingezet. In tijden van bezuinigingen is 

dit de beste manier om onze belangen 

te verdedigen en de impact van de Euro-

pese defensie-operaties te vergroten.

hans van Baalen

Buitenlandse Zaken,

veiligheids- en Defensiebeleid, 

industrie en energie

Jan Mulder

Burgerlijke vrijheden,

justitie en Binnenlandse

Zaken, Begrotingscommissie

en Begrotingscontrole

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

beoordelen van hoe de Europese Com-

missie de EU begroting uitvoert speelt de 

Europese Rekenkamer een essentiële rol. 

Ieder jaar wordt daarover een oordeel ge-

geven en aan de hand daarvan besluit het 

parlement wel of geen kwijting te verle-

nen over het gevoerde financiële beleid. 

Leden van de Rekenkamer worden be-

noemd door de Raad, na advies te hebben 

ingewonnen van het Europees Parlement. 

De praktijk leerde dat de Raad zich niets 

aantrok van het oordeel van het Parle-

ment. Ook de voorgestelde leden die een 

negatieve beoordeling kregen van het 

Parlement werden door de Raad zonder 

blikken of blozen benoemd. Dat zinde 

het parlement uiteraard niet. Sindsdien 

wordt aan de kandidaat gevraagd wat 

deze zal doen als het parlement hem of 

haar ongeschikt vindt. Het antwoord was 

tot nu toe dat de kandidaat zich dan zou 

terugtrekken en inderdaad is dat in het 

recente verleden gebeurd met een Roe-

meense kandidaat. 

Onlangs benoemde de nieuw toegetre-

den lidstaat Kroatië haar kandidaat. Ook 

aan deze, ene heer Neves Mates, werd de 

vraag gesteld wat deze zou doen in het 

geval het Parlement hem niet geschikt 

zou vinden. Zijn eerste reactie was dat hij 

zich van het Parlement niets zou aantrek-

AfscheId - Toine Manders heeft af-

gelopen week aangekondigd de senio-

renpartij 50-PLUS aan te willen voeren 

tijdens de komende EP-verkiezingen 

in mei 2014. Hij heeft inmiddels zijn 

VVD-lidmaatschap opgezegd. Dit bete-

kent dat hij niet langer deel uitmaakt 

van de VVD-delegatie in het Europees 

Parlement. Hij blijft als onafhankelijke 

wel lid van de ALDE-fractie, hetgeen 

los staat van VVD-lidmaatschap. Toine 

Manders was sinds 1999 Europarle-

mentariër namens de VVD. Op basis 

van de invoering in de VVD van de drie-

termijnenregel voor het Europees Par-

lement kon Toine Manders zich niet 

kandideren voor een vierde termijn 

als Europarlementariër (2014 - 2019).  

De VVD betreurt de stap van Toine 

Manders om de VVD te verlaten.

ken. Het was immers toch de Raad die 

benoemde. Toen hem in de hoorzitting 

daarover het vuur nader aan de schenen 

werd gelegd veranderde hij van mening. 

Hij verklaarde eerst mondeling en later 

schriftelijk dat hij zich terug zou trekken 

als het Parlement een negatief oordeel 

over hem zou hebben.

Welnu, het Parlement had een negatief 

oordeel over hem (396 tegen, 231 voor en 

45 onthoudingen). 

Wat schetst de verbazing en verontwaar-

diging van het Parlement dat de man 

toch door de Raad benoemd werd en dat 

accepteerde.

Op mijn initiatief zette het Parlement 

1/28 van de begroting van de Rekenkamer 

in reserve totdat de Kroatische kandidaat 

bevredigend zou verklaren waarom hij 

een onwaarheid sprak tegenover het Par-

lement. En op zijn initiatief werd de Raad 

mondeling geïnterpelleerd in Straats-

burg over deze affaire. Het antwoord van 

de Raad was volkomen onbevredigend. 

De Litouwse voorzitter verklaarde dat de 

Raad naar de geest en de letter van het 

Verdrag had gehandeld. In het Parlement 

heerst nog steeds grote verontwaardiging 

over deze gang van zaken en beraadt zich 

over wat er verder nog mogelijk is. 

jan.mulder@europarl.europa.eu
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De agenDa van 16 oKToBer

Kennismakingsafspraak met gedeputeer-

de Van Dijk uit Gelderland. De provincie 

met de meeste Natura 2000 gebieden. Ik 

ben benieuwd naar welke gebieden wel 

goed gaan en waar de knelpunten zitten.

Afspraak met De federatie Particulier 

Grondbezit. Uitgebreid gesproken over 

de vermeende rechtsongelijkheid bij ver-

koop van gronden door de Nederlandse 

overheid. Ik heb hier ook al schriftelijke 

vragen over gesteld aan de staatssecreta-

ris. De laatste stand van zaken waaronder 

de rechterlijke uitspraken in Duitsland 

geven mij weer meer informatie.

Lunchafspraak in het ledenrestaurant. 

Perfect moment op de dag om te sparren 

met collega’s over een casus waarin eco-

nomische ontwikkelingen beperkt wor-

den door overdadig beschermde natuur.

Afspraak met Vereniging van Waterlei-

dingbedrijven Nederland. Goed om infor-

matie te krijgen over grondbezit, kostprij-

zen van water en recreatie in duingebied. 

Aansluitend een snelle kop koffie met col-

lega Aukje de Vries. Goed om alles over de 

combinatie natuur en het waddengebied 

te horen.

Procedurevergadering van de commis-

sie Economische Zaken, een belangrijk 

moment dat elke twee weken plaatsvindt 

waarin samen met alle partijen afgespro-

ken wordt hoe de onderwerpen behandeld 

gaan worden en op welk moment. Collega 

Erik Ziengs wordt gekozen als rapporteur 

Ecologische Hoofd Structuur. 

Op weg naar het politiek café in het AZ 

stadion in Alkmaar. Henk Kamp komt als 

spreker en we verwachten heel wat men-

sen. Ik ben gelukkig ruim op tijd, waar-

door ik nog even mee kan dineren met 

een groep van 25 talenten uit de KC NHN. 

Erg leuk om te doen en goed om te horen 

wat de ambities en dromen zijn.

Politiek café. Er zijn ruim 130 mensen. 

Het leuke van dit soort avonden is om bij 

de borrel met al die enthousiaste VVD’ers 

in gesprek te gaan. Vanavond zijn er 

Hoogste tijd om op te staan. Hardlopen 

voordat het werk begint lukt niet meer. 

Mijn dag begint met het doornemen van 

de kranten en email. In de auto naar Den 

haag bel ik (handsfree uiteraard) uitge-

breid met vrienden en familie in Sydney 

en Newcastle om de laatste informatie 

over de bosbranden te horen. De schade is 

echt enorm en het lijkt alleen maar erger 

te worden.

Wekelijks overleg met mijn ondersteu-

ners. Alle afspraken die deze week ge-

pland staan nemen we door. We bespre-

ken de werkbezoeken aan VNO-NCW in 

Gelderland, het Dolfinarium in Harder-

wijk en de gemeente Cuijk voor. Deze 

week komen ook mijn eerste moties in 

stemming en we moeten nog contact met 

de ChristenUnie en de SGP hebben voor 

een laatste afstemming. 

rudmer heerema
Na bijna 8 jaar raadslid in Alkmaar, waarvan 4 jaar fractievoorzitter, is Rudmer sinds september 2013 het 

nieuwste lid van de Tweede Kamer. Hij heeft het woordvoerderschap Natuur en Dierenwelzijn en onder-

delen van wildbeheer. 

ook leden die twijfelen en daarom bevesti-

ging nodig hebben dat de VVD nog steeds 

hun partij is. Het grootste succes is dan 

ook dat de stemming van de twijfelaars 

aan het eind van de avond veel positiever 

is dan aan het begin. Een aantal niet-le-

den mogen we na vanavond begroeten als 

nieuw VVD-lid!

Quality time thuis. Erg belangrijk op dit 

soort dagen. Tijdens het bankhangen nog 

wel email en nieuws checken. Voor het 

slapen nog even snel mijn shirt voor mor-

gen strijken, daar heb ik ‘s morgens nooit 

zin in. Rond middernacht naar bed. Het 

was weer een mooie dag.

Inplannen periodieke 

jongerenborrel VVD Alkmaar

Organiseren van de 

strategiesessie met 

team Rudmer

Collegetour clinic in 

Purmerend voorbereiden. 

Er schijnen bijna 60 

aanmeldingen te zijn!

Niet vergeten:
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veel BelangSTelling voor collegeTour clinic purmerenD

INdrUK - Zaterdag ochtend vroeg melden 

even voor half tien de eerste VVD’ers zich in 

het Hampshire hotel in Purmerend. Aan de 

grote tafel waar de koffie en thee dampend 

klaar staat wordt driftig kennis gemaakt of 

oude contacten vernieuwd. De geur van kof-

fie met de langzaam aan luidere discussie 

geven aan dat de tweede bijeenkomst van 

de Collegetour gaat plaatsvinden. Er drup-

pelt een bont gezelschap van ruim tachtig 

VVD’ers binnen. Jong, iets ouder, net poli-

tiek actief en door de wol geverfde gemeen-

teraadsleden. Van Texel tot Oostzaan, uit 

alle delen van Noord-Holland. Ook worden 

ook een aantal wethouders gesignaleerd. 

Richting de gemeenteraadsverkiezingen 

2014 heeft de eerste collegetour bijeen-

komst in Amersfoort duidelijk zijn posi-

tieve indruk achtergelaten. Zo tegen tien 

uur staat er zo’n zestigtal deelnemers aan 

de collegetour tafel, maar ook twintig mas-

terclass deelnemers aan de koffietafel. De 

sfeer is geweldig.

De trainers op deze dag zijn Noord-Hol-

landse Tweede Kamerleden Barbara Visser 

en Rudmer Heerema. Beide zijn ervaren 

gemeenteraad-politici. Op het programma 

staat de simulatie van een volledige ge-

meenteraadsvergadering.

Door het enorm grote aantal aanmeldin-

gen is door de trainers besloten de deel-

nemers op te splitsen in twee groepen. 

Na een kort plenair samenzijn, waarbij de 

spelregels zijn uitgelegd, hebben de groe-

pen plaatsgenomen in de aparte zalen. De 

opstelling is gelijk als in de gemeenteraad 

van een gemiddelde gemeente. Barbara en 

Rudmer zijn de voorzitters van de gemeen-

teraad. Erik Struijlaart en Dennis Straat, in 

het dagelijkse leven allebei wethouder in 

Zaanstad, spelen hun eigen functie, wet-

houder dus.

Na verdeling tussen de coalitie en opposi-

tie start de simulatie. Vanzelfsprekend is er 

door de trainers voor gezorgd dat er bij deze 

vergadering een minimaal verschil tussen 

de coalitie en oppositie van één zetel is. Alle 

partijen zijn zich er dus van bewust dat het 

“overlopen” van één gemeenteraadslid van 

een coalitiepartij al een breuk veroorzaakt. 

Dit feit wordt al direct bij de eerste termijn 

op tafel gelegd. Oppositiepartijen dagen 

de coalitie volop uit over het bouwen van 

een geldverslindend “cultuurpaleis” in de 

fictieve plattelands gemeente Klein Polder-

land. De coalitie lijkt zich soms niet hele-

maal bewust dat het voorstel onderdeel uit-

maakt van het coalitieakkoord. Dit maakt 

de spanning gedurende de vergadering al-

leen maar sterker. 

Kruit
Klein Polderland moet volgens het voorstel 

nationaal op de kaart gezet worden. Een ex-

tra afslag bij de snelweg neemt gemeente 

mee in de vaart der volkeren. Dit levert ba-

nen op. Dat is goed voor de inwoners, min-

der uitkeringen en meer inwoners die de 

gelegenheid krijgen om zelf wat van hun 

leven te maken. Liberale uitgangspunten. 

Bovendien financieel zeer solide volgens 

enkele coalitiepartijen. Andere coalitie-

partijen, zoals D66 met twee zetels, hou-

den hun kruit droog en zijn voorzichtig 

kritisch. De oppositie ruikt bloed. Hierbij 

is het opvallend hoe goed liberalen zich 

kunnen verplaatsen in de andere politieke 

stromingen. 

De wethouders proberen in de beantwoor-

ding van de vele vragen krampachtig naar 

meerderheden te zoeken. Zelfs het armoe-

debeleid wordt erbij gehaald om de SP 

binnen te hengelen om voor het Cultuur-

gebouw te stemmen. Maar de SP geeft voor-

alsnog geen krimp. 

Tussen de vergadering door besluit de 

voorzitter enkele keren een ‘time out’ in 

te bouwen om een voorlopige analyse van 

de vergadering mee te geven aan de deel-

nemers. Met name het omgaan met poli-

tieke stromingen, maar ook verhoudingen 

tussen mensen individueel kunnen een 

grote rol spelen. Na de time out gaat de ver-

gadering weer verder. Met weer wat meer 

kennis over samenwerking, uiteenlopende 

standpunten en dualisme.

Na een korte schorsing om te overleggen, 

volgt de tweede termijn. Deze termijn lijkt 

alleen nog meer verwarring te brengen. Er 

komen nieuwe argumenten op tafel. Uit-

eindelijk willen alle partijen dat er gestemd 

gaat worden. Ondanks alle verwoede pogin-

gen van de coalitie en wethouder stemt de 

SP tegen. Maar gelukkig ziet weifelende co-

alitiepartij D66 (twee zetels) uiteindelijk in 

dat het project weliswaar risicovol kan zijn, 

maar de antwoorden van de wethouder 

horende besluiten ze toch in te stemmen.  

Het College mag verder met het project. 

Ondertussen is de ochtend omgevlogen 

en is het half een in de middag. Vrijwel 

iedereen is aan het woord geweest. In het 

plenaire slot lijken beide groepen toch een 

ander pad te hebben gevolgd. Het blijkt des 

te meer dat geen gemeenteraad gelijk is 

en dat mensen, ideeën en kwaliteit uitein-

delijk het resultaat bepalen. Er is veel van 

elkaar geleerd.

De VVD Masterclass Clinic Noord-Holland 

Noord heeft voor alle deelnemers inzichte-

lijk gemaakt waar het om gaat bij gemeen-

te politiek: lokaal besturen betekent keuzes 

maken. 

Na nog wat informatie over de College Tour 

“stem-op-mij” en de verdere Haya trainin-

gen zijn de deelnemers na uitgebreid na-

praten weer richting hun eigen gemeente 

vertrokken.

erik Struijlaart

Oppositie ruikt bloed, sp geeft geen krimp
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Sinds 2012 staat Nederland in de top zeven van 

de meest concurrerende kenniseconomieën ter 

wereld. Daarnaast neemt ons land mondiaal een 

prominente positie in de wetenschap in, met 

hoogwaardige universiteiten en kennisinstitu-

ten. Binnen deze krachtige kennisinfrastructuur 

zijn Brainport Eindhoven, Airport Amsterdam en 

Seaport Rotterdam de drie belangrijke economi-

sche pijlers. 

Brainport Eindhoven bijvoorbeeld is een high tech centrum met technologie en 

design als basis. Een aantal indrukwekkende feiten en cijfers: Zuidoost-Neder-

land is goed voor 35 procent van de Nederlandse export, 45 procent van de pri-

vate uitgaven aan Research & Development en 55 procent van de patenten.

Het economisch succes is vooral het resultaat van samenwerking. In het be-

drijfsleven en kennisorganisaties blijkt samenwerking in toenemende mate de 

belangrijkste route naar toegevoegde waarde en succes. Dat speelt zich op vele 

niveaus af. Tussen de universiteit en bedrijven. Tussen kennisbedrijven en maak-

industrie. Tussen producenten, designers en marketeers. En dat allemaal in een 

internationale context. Zowel voor grote internationaal opererende bedrijven als 

voor het midden- en kleinbedrijf. Immers het MKB speelt een belangrijke rol bij 

innovatie en toelevering van kennis en productie. En het MKB zorgt voor een 

groot deel van de werkgelegenheid.

Het is belangrijk dat Nederland zijn indrukwekkende positie weet vast te houden 

en verder weet uit te breiden. Dat is voor onze internationale kennispositie en 

voor de werkgelegenheid van significant belang. Tegelijkertijd staat Nederland 

voor de forse uitdaging om een goed en voldoende aantal technisch opgeleide 

medewerkers te hebben. 

In Nederland besteden we al veel aandacht aan de instroom van meer bètatech-

nici in het onderwijs en bedrijfsleven. De overheid en het bedrijfsleven hebben 

hiervoor het Platform Bètatechniek ingericht en TechniekTalent.nu. Ook zijn er 

vele regionale en aan doorgaans grote ondernemingen verbonden initiatieven. 

Al deze initiatieven zijn belangrijk, want de vooruitzichten zijn buitengewoon 

somber. De vraag is of dit voldoende is, al in 2015 doet zich een tekort voor van 

meer dan 150.000 werknemers. Naar grote waarschijnlijkheid zal Nederland 

mensen van buiten moeten aantrekken, gewoonweg omdat we niet genoeg men-

sen in Nederland hebben. Goed opgeleid personeel is cruciaal voor krachtige en 

open economieën. Nederland moet daarin meer en gerichter investeren. 

Een paar demografische feiten. Europa kent nu 239 miljoen (beschikbare) werk-

nemers, in 2015 zijn dat er nog 188 miljoen. De vergrijzing neemt in deze periode 

zeer sterk toe. Volgens de Europese Commissie zal er in 2050 een behoefte zijn 

van 56 miljoen arbeidsmigranten. Een belangrijk deel daarvan zal kenniswer-

kers betreffen. En daarmee ook bètatechnici. Willen we een competitieve speler 

blijven op de wereldmarkt, dan hebben we de knapste koppen en de handigste 

handen nodig.

Daarin moeten we niet laks zijn. In de globaliserende economie van nu moeten 

we ervoor zorgen dat we voldoende goed opgeleide mensen in huis hebben om 

te kunnen concurreren. 

Europa en Nederland in het bijzonder, hapert in ‘the battle of talents’ en dat is 

zeer riskant. Terwijl in allerlei delen van de wereld landen hun grenzen openen, 

hun toelatingsbeleid flexibeler maken en actief op zoek gaan naar talent, lijkt 

Europa in volledige ontkenning te zijn van deze snel veranderende realiteiten.

Geconfronteerd met lange en ingewikkelde procedures om werknemers in de 

EU te krijgen, besluiten bedrijven zich niet te vestigen in Europa en direct hun 

ontwikkelingsstrategie naar opkomende economieën te richten.

Als Nederland een van de meest concurrerende kenniseconomieën van de we-

reld wil blijven, moet het zijn strategie veranderen. Het zal een beleid moeten 

neerzetten dat voldoet aan de vraag van vandaag en de behoeften van morgen. 

marieke Dekker- voorzitter vvD Brussel. 
mevrouw Dekker schreef deze column op persoonlijke titel.

knapste koppen en handigste 
handen hard nodig.

Gastcolumn
marieKe DeKKer

partijcommissie szw, Tweede Kamerlid Malik Azmani
en Teldersstichting op werkbezoek in westland

eaST meeTS weST in weSTlanD

in deze editie: het bronzen medaillon van dirk fock 

gevonden: in een oude doos in de archiefkamer

Bij zijn afscheid in 1933 kreeg Dirk Fock (1858-1941) dit bronzen 

medaillon van de Liberale Staatspartij “de Vrijheidsbond” 

als geschenk voor bewezen diensten. Het medaillon is 

gemaakt door Koninklijke Kempen en Begeer uit Voorschoten. 

Dirk Fock was een van de meest invloedrijke liberale staatsmannen uit de eerste helft van de 20ste eeuw. In 1901 kwam 

hij voor het eerst in de Tweede kamer.  In 1905 trad hij toe tot het kabinet De Meester als minister van Koloniën. Na de 

val van het kabinet werd hij gouverneur van Suriname.  In 1917 volgde hij Borgesius op als Kamervoorzitter. Dat ambt 

bekleedde hij met veel gezag en met strakke hand. Hij bleef tot op hoge leeftijd politiek actief als lid van de Eerste 

Kamer en voorzitter van de Liberale Staatspartij “De Vrijheidsbond”.

Herinneringen

In deze rubriek duiken wij in de hoeken en gaten van het Algemeen Secretariaat en in 

onze archieven. Daar komt namelijk zoveel interessants uit: voorwerpen en geschriften 

die een prachtig inkijkje geven in de geschiedenis van onze partij.

Tweede Kamerlid Malik Azmani 
over arbeidsmigratie: 
De vrijheid van personen en de vrijheid 

van werknemers zijn twee van de grote 

vrijheden binnen de Europese Unie en 

hebben ons veel welvaart gebracht. De 

interne markt heeft de handel tussen 

EU-landen met 18% vergroot en ons BBP 

is 4-6% hoger door de economische inte-

gratie en de fundamentele vrijheden. Er is 

dus veel om dankbaar voor te zijn. 

Naast de positieve effecten zien we ook 

steeds meer de mogelijke negatieve ef-

fecten van het vrije verkeer. Denk hier-

bij aan uitbuiting, schijnconstructies en 

valse concurrentie. Maar ik maak me ook 

zorgen over de effecten op ons sociale 

stelsel. Zo valt het mij op dat het gebruik 

van onze sociale zekerheid door arbeids-

migranten tussen 2007 en 2012 met meer 

dan honderd(en) procent(en) is gestegen; 

370% toename in het WW gebruik bij 

Polen, 133% voor Bulgaren en ongeveer 

hetzelfde geldt voor Roemenen. Dit staat 

niet in verhouding met de groei van de 

arbeidsmigratie uit deze landen van 60%. 

Een zorgwekkende trend.

Ook is er nog nauwelijks afstemming 

tussen gemeenten en de IND over het 

verblijfsrecht. Gelukkig wordt dit op 

mijn aangeven nu wettelijk vastgelegd. 

Hiermee voorkomen we dat er onterecht 

uitkeringen worden verstrekt, en dat aan-

spraak op de bijstand tot verlies van het 

verblijfsrecht kan leiden.

Maar naast aandacht voor toenemende 

druk op ons sociale stelsel moet Neder-

land haar arbeidsmarkt op orde hebben. 

Concurrerende en gemotiveerde werkne-

mers en een activerend sociaal stelsel is 

daarbij van groot belang. Samen met mijn 

collega Sjoerd Potters heb ik hier onlangs 

nog aandacht voor gevraagd. Want het is 

doodzonde wanneer er werknemers van-

uit het buitenland nodig zijn, wanneer er 

bij ons nog mensen zonder werk zitten.

Als Nederland staan we niet alleen in deze 

uitdaging. Een coalitie van niet de minste 

EU-landen (onder meer het Verenigd Ko-

ninkrijk, Oostenrijk en Duitsland) vragen 

gezamenlijk aandacht bij de Europese 

Commissie voor de negatieve effecten van 

het vrije verkeer. We vinden steun in de 

EU voor ons verhaal, en ik hoop dat deze 

signalen serieus worden genomen door 

de commissie. We kunnen nog veel zelf 

doen om arbeidsmigratie in betere banen 

te leiden, maar we hebben ook de EU no-

dig om de druk van ons sociale stelsel te 

houden. 

sTIJGING - Intra-Europese mobiliteit van 

de werknemers is een feit. Sinds de toetre-

ding van de nieuwe lidstaten tot Europese 

Unie is het aantal migranten uit zogenaam-

de MOE-landen (Midden - Oost Europa) tot 

bijna 340.000 gestegen. Vanaf januari 2014 

mogen ook Bulgaren en Roemenen zonder 

tewerkstelling vergunning in Nederland 

gaan werken.

Het vrij verkeer van personen binnen de 

Europese Unie is een groot goed en draagt 

aantoonbaar bij aan onze welvaart. Maar 

deze immigratie brengt ook forse proble-

men, zoals misbruik van de werknemers 

door malafide uitzendbureaus en huisjes-

melkers, buurtoverlast of misbruik van 

sociale voorzieningen, met zich mee waar-

voor de VVD de ogen niet sluit. 

Om de liberale antwoorden op deze proble-

matiek beter te kunnen definiëren, brach-

ten partijcommissie SZW, Tweede Kamer-

lid Malik Azmani en de Teldersstichting 

op 27 september een werkbezoek aan de 

gemeente Westland, waar circa 10.000 ar-

beidsmigranten werken.

Samen met wethouder Arne Weverling 

(VVD) en wethouder Marga de Goeij (CDA) 

spraken de deelnemers over de Westlandse 

visie op arbeidsmigratie en de inzet die 

Westland pleegt om werklozen weer aan 

een baan te helpen. 

Bij de bedrijven Westland Peppers en Maar-

el Orchids hebben ondernemers hun erva-

ringen op deze punten gedeeld. Onderdeel 

van het programma was ook een gesprek 

met arbeidsmigranten die de deelnemers 

met open armen ontvingen in hun woning 

in De Lier. De twee 20-jarige bewoonsters 

hebben onder meer verteld over hun werk, 

woonomgeving en de reden van hun komst 

naar Nederland.

de Teldersstichting over 
arbeidsmigratie: 
Het wetenschappelijk bureau van de 

VVD, werkt aan een onderzoek naar 

de effecten van Europese migratie op 

de sociale zekerheid in Nederland.

Onderschat
Vanuit liberaal oogpunt bekeken is 

het vrije verkeer van personen bin-

nen de EU in principe toe te juichen. 

Vrij verkeer dat niet wordt belemmerd  

door enig overheidsingrijpen. Voorde-

len zijn onder andere een verhoging 

van arbeidsproductiviteit en –parti-

cipatie en (geringe) reductie van de 

verwachte krimp van de beroepsbevol-

king. Anderzijds is de praktijk weerbar-

stiger gebleken dan deze voordelen. Op 

verschillende beleidsterreinen zijn de 

effecten onderschat of simpelweg on-

voldoende in kaart gebracht 

Met de toename van wereldwijde mi-

gratie is de afgelopen decennia ook de 

angst ervoor toegenomen. Sociaal-cul-

turele veranderingen en de reacties die 

daardoor in de maatschappij worden 

opgeroepen dwingen de overheid tot 

actie, bijvoorbeeld op het gebied van 

de integratie van immigranten en het 

tegengaan van illegale immigratie.

In het rapport wordt getracht de vol-

gende vraag te beantwoorden: “Welke 

maatregelen kunnen worden genomen 

om de positieve gevolgen van intra-EU 

migratie voor Nederland te verster-

ken en de negatieve effecten tegen te 

gaan?” Het rapport geeft inzicht in de 

verschillende relevante invalshoeken 

en geeft aanbevelingen vanuit de libe-

rale grondhouding. 

Publicatie waarschijnlijk in december 

2013.



L.A.T. - Op 12 oktober hield VVD Inter-

nationaal in samenwerking met de Eu-

ropean Liberal Forum een conferentie in 

Den Haag over stedelijke integratie met de 

titel: Urban Integration: Living Apart To-

gether? (Stedelijke integratie: gescheiden 

samenleven?). Ondanks dat de conferentie 

op een zaterdagochtend plaatsvond, was 

de zaal afgeladen met geïnteresseerden. 

Hans van Baalen had als dagvoorzitter de 

eer om de aanwezigen door het drukke 

programma heen te leiden en de vele spre-

kers te introduceren. De zaal werd vooraf 

nog welkom geheten door Roel Martens, 

lid van de European Liberal Forum, en 

Jock Geselschap, bestuurslid van de Haya 

van Somerenstichting. Beide heren bena-

drukte het belang van discussie over in-

tegratie voor het vormen van een liberale 

beleidsrichting op dit punt. 

rooskleurig
De eerste spreker, Robbert van Lanschot, 

vertelde over de tijd die hij had doorge-

bracht binnen de Islamitische gemeen-

schap in Nederland om antwoord te vin-

den op zijn vraag hoe deze groep naar de 

Nederlandse samenleving keek. Zijn erva-

ringen heeft hij beschreven in zijn boek, 

Café Mogadishu, en zijn conclusies over de 

integratie van deze groep zijn weinig roos-

kleurig. Zijn basisstelling is dat Islamiti-

sche migranten halal (i.e. in overeenstem-

ming met de geboden van de Islam) willen 

leven, maar dat Nederland een haram-sa-

menleving is (i.e. in strijd met de geboden 

van de Islam). Hij illustreerde dit aan de 

hand van een aantal voorbeelden, zoals 

Shell tankstations, Nederlands brood en 

kappers. Deze zijn allemaal haram wegens 

het gebruik of aanwezigheid van varkens-

producten. Deze houding vanuit de Isla-

mitische gemeenschap heeft volgens hem 

ertoe geleid dat er twee parallelle en on-

verenigbare samenlevingen in Nederland 

zijn ontstaan. Als voorbeeld noemde hij de 

Muslim Belt die door Den Haag zou lopen 

van station Mariahoeve, via het Transvaal-

kwartier naar de Escamplaan. Deze desin-

tegratie zou volgens Robbert van Lanschot 

in de toekomst alleen maar sterker wor-

den, waarbij de Nederlandse gemeentes 

onbedoeld deze desintegratie faciliteren. 

Als voorbeeld noemde hij de moskee in 

Helmond, die door de gemeente werd 

geprezen als plaats van integratie, maar 

waar vrouwen volledig gescheiden zitten 

van de mannelijke moskeebezoekers. Zijn 

oproep was dan ook om nu stappen te ne-

men om de integratie van de Nederlandse 

Moslims te bevorderen, omdat het straks 

onmogelijk zal zijn om deze groep nog te 

integreren. 

hoopvol
De volgende drie sprekers spraken even-

eens vanuit hun eigen ervaring met stede-

lijke immigratie, maar brachten een dui-

delijker hoopvollere boodschap: integratie 

is mogelijk, maar dit gebeurt niet vanzelf. 

Halim el-Madkouri, programmaleider van 

het instituut voor multiculturele vraag-

stukken FORUM, stelde dat de integratie 

de afgelopen jaren tekort was geschoten, 

omdat deze zich teveel had gericht op so-

ciaaleconomische in plaats van politieke 

integratie. De immigrant bleef teveel ver-

bonden met het land van oorsprong via 

daaruit afkomstige organisaties, waardoor 

gebeurtenissen daar directe invloed ble-

ven hebben op de in Nederland wonende 

migranten. Het volgende panellid, Susan-

ne Jensen, woordvoerster van het Verband 

der Migrantenwirtschaft, stelde daarente-

gen dat men zich niet alleen op de proble-

men van migranten moet richten, maar 

ook op hun potentieel. Zij noemde hierbij 

een aantal voorbeelden van succesvolle 

integratie uit haar thuisstad Berlijn, waar-

onder het kantorencomplex waar migran-

ten hun eigen televisiestudie of bedrijfje 

konden beginnen. Het verhaal van het 

laatste panellid, Malik Azmani, Tweede 

Kamerlid voor de VVD en woordvoerder 

voor immigratie en integratie, was het 

meest persoonlijke. Hij vertelde hoe hij 

als zoon van een Marokkaanse vader en 

Friese moeder in Heerenveen opgroeide 

en van dichtbij de verleiding binnen de al-

lochtone gemeenschap zag om thuis op de 

bank te blijven zitten. Want waarom wer-

ken, als de Nederlandse staat jou zomaar 

geld geeft? Malik Azmani koos echter een 

andere weg. Door initiatief te nemen en 

door te zetten werd hij uiteindelijk tot 

zijn grote eer verkozen werd tot Tweede 

Kamerlid. Hij onderstreepte hiermee de 

eigen verantwoordelijk van migranten om 

te integreren door deel te nemen aan de 

Nederlandse samenleving. 

Het laatste panel richtte op de praktische 

aspecten van stedelijke integratie aan de 

hand van de ervaringen van twee liberale 

wethouders van twee grote steden met 

een omvangrijke allochtone bevolking: 

Rotterdam (Jeannette Baljeu) en Brussel 

(Els Ampe). Jeannette Baljeu schetste Rot-

terdam als een postintegratie stad, omdat 

veel van de problemen in Rotterdam (bijv. 

criminaliteit) losstaan van het integratie-

vraagstuk. Maar dit betekent niet dat in-

tegratie zoals vroeger op zijn beloop moet 

worden gelaten. Dit leidt slechts tot Turk-

se families die na 40 jaar in Nederland nog 

geen Nederlands spreken en families die 

generatie na generatie in de bijstand zit-

ten. Daarom benadrukte zij dat de taalach-

terstand en werkeloosheid onder nieuwe 

migranten moet worden aangepakt. Werk 

vinden zou in Rotterdam geen probleem 

moeten zijn, aangezien in de Rotterdamse 

haven jaarlijks tientallen functies onver-

vuld blijven. Els Ampe beschreef van haar 

kant hoe de samenstelling van de migran-

tenwijken in Brussel is veranderd door de 

instroom van migranten uit Oost- en Mid-

den-Europa. Kerken lopen weer vol, terwijl 

Marokkaanse wijkbewoners klagen over 

het drankgebruik van de nieuwe migran-

ten en dat Oost-Europeanen “hun banen 

stelen”. Els Ampe merkte daarnaast op dat 

sommige problemen in België pas als een 

probleem worden gezien als het probleem 

“gekleurd” wordt. Als voorbeeld noemde 

zij het uitkeringtrekken door veel Belgen 

vroeger en migranten nu. Els Ampe bena-

drukte dat goed onderwijs en direct con-

tact met migranten belangrijke factoren 

zijn om migranten met de Nederlandse 

taal en het liberale gedachtegoed bekend 

te maken. Zo leren zij dat mensenrechten 

voorgaan op religieuze rechten. Uit de ver-

halen van beide wethouders werd duide-

lijk dat in Brussel en Rotterdam veel van 

dezelfde integratievraagstukken spelen. 

Kanttekening
Ook de zaal kwam aan het woord tijdens 

de vraag- en antwoordsessies met de pa-

nelleden. Meerdere keren kwam de vraag 

terug op welke groep migranten het in-

tegratiedebat van toepassing is: alleen 

de Moslims of bijvoorbeeld ook op Hin-

doestanen? Moet Nederland net in als de 

Verenigde Staten meer een gemeenschap-

pelijke geschiedenis uitdragen en een eed 

invoeren om migranten aan zich te bin-

den? En moet men tegemoetkomen aan 

religieuze eisen, zoals aparte ingangen 

voor mannen en vrouwen in openbare ge-

bouwen, om de integratie van allochtone 

vrouwen te bevorderen? Op de laatste 

vraag gaven de verschillende panelleden 

een resoluut ‘nee’ als antwoord, want in 

openbare plaatsen geldt alleen de wet 

en voor de wet is iedereen gelijk. Ook de 

dagvoorzitter, Hans van Baalen, sloot 

zich bij dit punt aan. Hij sprak de hoop 

uit dat de migrantengemeenschap in Ne-

derland uit zichzelf zal integreren, maar 

plaatste hierbij de kanttekening dat door 

de huidige communicatiemiddelen het 

veel eenvoudiger is om contact te houden 

met het land van oorsprong. Wel stelde hij 

dat migranten op hun daden en niet op 

hun ideeën moeten worden beoordeeld. 

Willen zij werken en houden zij zich aan 

de wet, dan zijn zij welkom. Zo niet, dan 

moet de Nederlandse overheid streng op-

treden. Geïnspireerd door de woorden van 

de dagvoorzitter en de panelleden konden 

de aanwezigen onder het genot van een 

hapje en een drankje nog uitgebreid na-

praten over het onderwerp van stedelijke 

integratie.

christiaan Duinmaijer
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Niemand vindt het leuk om belasting te be-

talen, maar het is nodig om de maatschap-

pij te bekostigen. Frauderen is zeer nadelig 

voor alle mensen die hun belasting wel 

betalen en kost de samenleving veel geld. 

Het gaat om hoge bedragen, om honderden 

miljoenen. Het is frustrerend dat degenen 

die de dupe zijn, de goedwillende mensen, 

hierdoor meer moeten betalen. Daarom 

wil de VVD strengere regels voor de aanpak 

van fraude.

 

Ik was tevreden over de voorstellen van 

Staatsecretaris Weekers die er al lagen, 

maar ik heb het Kamerdebat over het Belas-

tingplan echt aangegrepen om nog stren-

gere regels te agenderen. Van de Staats-

secretaris wilde ik extra maatregelen om 

belastingfraude tegen te gaan. Ik wilde 

graag zien dat hij werk maakt van hogere 

boetes, zodat frauderen heel onaantrekke-

lijk wordt.

Daarnaast was mijn plan om een ander 

punt voor het voetlicht te brengen; een van 

de systemen dat fraude in de hand werkt 

is het toeslagensysteem dat in 2006 volle-

dig werd ingevoerd. Staatssecretaris Joop 

Wijn noemde de in te voeren toeslagen de 

parel van het belastingsysteem. De service 

en klantgerichtheid hebben bij het toeken-

nen van de toeslagen altijd voorop gestaan. 

Het begon met de huurtoeslag en de zorg-

toeslag en daar kwamen de kinderopvang-

toeslag en het kindgebonden budget bij. De 

eerlijkheid gebiedt te zeggen, dat de VVD 

met de invoering van de toeslagen steeds 

heeft ingestemd. In totaal wordt er nu jaar-

lijks ruim 10 miljard euro aan uitgegeven 

en ruim zeventig procent van de huishou-

dens heeft een toeslag. De toeslagen wor-

den betaald uit de belasting- en premieop-

brengst en dat geeft wel aan dat we heel 

wat geld rondpompen. Dat systeem moet 

dus veranderen, zodat veel minder mensen 

voor een toeslag in aanmerking komen.

Bom
In april van dit jaar barstte eigenlijk de 

bom. In een uitzending van Brandpunt 

werd duidelijk dat Bulgaren een enorm 

fraude netwerk hadden opgezet. Mensen 

schreven zich hier in bij een gemeente. Ze 

inden toeslagen en verdwenen daarna weer 

geruisloos naar Bulgarije, waarna ze nog 

lang geld ontvingen. Inmiddels is gebleken 

dat ook in Nederland zelf geknoeid wordt 

met toeslagen en dat het terugkrijgen van 

geld een groot probleem is. Het is waar-

schijnlijk dat van de ruim 80 miljard euro 

die vanaf 2006 als totaal aan toeslagen is 

uitbetaald, ruim 273 miljoen euro ten on-

rechte is uitgekeerd. Hoogstwaarschijnlijk 

is dit laatste bedrag,  niet meer terug te 

krijgen.

 

Als oud-belastinginspecteur ben ik mij 

steeds meer gaan verbazen over deze  frau-

depraktijken, dit is niet te accepteren. On-

der het huidige Kabinet komen er gelukkig, 

voor het eerst sinds 2002, weer extra con-

troleambtenaren voor de Belastingdienst 

bij. Dat is een goede zaak, maar het is niet 

voldoende.

Er is meer nodig, zowel om fraude op te spo-

ren maar ook om daarna belastingschul-

den te kunnen innen. Zo pleit ik ervoor dat 

er meer samenwerking moet komen tussen 

nationale overheden. De Rijksoverheid en 

gemeenten mogen elkaar meer weten te 

vinden. De Gemeentelijke Basisadministra-

tie (GBA) moet echt een meer betrouwbaar 

systeem worden waarin tijdig bellen gaan 

rinkelen, als mensen zich inschrijven of 

uitschrijven en er iets niet klopt.

Daarnaast moet er ook internationaal meer 

gebeuren. Zo heeft het vrije vestigingskli-

maat in de EU economisch veel goeds ge-

bracht maar daar zien we nu ook de keer-

zijde van. Fraude kent geen grenzen. De 

rechtshulp tussen de EU-landen, zeker in 

fiscale zaken, moet worden aangescherpt.

Het is goed dat er meer controle komt 

maar er zijn ook wettelijk meer instrumen-

ten nodig. Staatssecretaris Weekers heeft 

eerder voorstellen gedaan, maar dat is niet 

genoeg.

Zijn voorstel was dat bij nieuwe gegadigden 

voor een toeslag, voortaan eerst controle 

plaatsvindt en dat bij mensen die eerder 

zijn veroordeeld geen voorschot wordt gege-

ven. Bij twijfel aan de goede trouw mag ook 

meer tijd worden genomen om een besluit 

te nemen, dat vind ik een goede ontwik-

keling. Er zijn echter meer instrumenten 

nodig en daarvoor heb ik afgelopen weken 

voorstellen gedaan bij de behandeling van 

het Belastingplan.

Als eerste wil  ik dat er een einde komt aan 

de wildgroei van voorschotten.  Wie veroor-

deeld is of een fiscale vergrijpboete heeft 

gehad, kan geen voorschot meer krijgen 

voor de toeslagen. Ik wil dat dat uitgebreid 

wordt naar partners en naar huisgenoten 

als er een duidelijk risico op fraude is. Voor 

een voorlopige teruggave van belasting 

gaat hetzelfde gelden, want de staatsse-

cretaris heeft toegezegd dat hij de wet zal 

aanpassen.

 

Daarnaast wil ik dat het boetebeleid wordt 

verruimd. Mensen of bedrijven die bewust 

helpen met frauderen, moeten ook kunnen 

worden bestraft. Bij de toeslagen zal dat 

worden ingevoerd. In het belastingrecht 

is dit gek genoeg nog niet geregeld, maar 

dit moet wel gaan gebeuren. Daar gaat 

een meer preventieve werking vanuit. De 

staatssecretaris aarzelt nog, omdat zoiets 

verder in het bestuursrecht niet voorkomt, 

maar ik wil verder kijken hoe we dit toch 

kunnen bereiken.

In het Belastingplan stond het voorstel om 

malafide uitzendbureau’s aan te pakken 

met een boete van rond de 5000 euro, als 

zij belasting proberen te ontwijken. Dat 

vind ik wel erg mager en de staatssecretaris 

heeft toegezegd dat in de wet nu een mi-

nimum voor bepaalde overtredingen wordt 

opgenomen van rond 19.000 euro.

Tot slot is er de invordering. Het wordt tijd 

dat belastingschulden niet enkel verrekend 

worden met belastingteruggaven, maar ook 

met eventueel toegekende toeslagen. Ook 

de kwijtschelding van belastingschulden 

en schulden van toeslagen mag niet plaats-

vinden bij fraudeurs. Fraudeurs verdienen 

dat niet. De staatssecretaris reageerde po-

sitief en gaat dit meenemen bij de aanpas-

sing van de regels van invordering.

 

We hebben dus mooie stappen voorwaarts 

kunnen zetten. Het is belangrijk om hard 

te blijven optre-

den tegen fraude 

want zolang 

fraudeurs te 

weinig belasting 

betalen, draait 

de gewone man 

op voor hogere 

kosten.        

 

 

Belastingbetaler de dupe van fraudeurs

partijcommissie szw, Tweede Kamerlid Malik Azmani
en Teldersstichting op werkbezoek in westland

De VVD is een discussie en debatpartij bij uitstek. “Het huis 

van Thorbecke heeft vele kamers”, is een vaak gehoorde uit-

spraak. En daar zijn we trots op! Liber geeft u graag de gele-

genheid om kennis te nemen van de mening van uw partij-

genoten, daarop te reageren of zelf een onderwerp aan te 

snijden. Dat kunt u doen via Liber@vvd.nl. 

Helma neppérus

stedelijke integratie: tussen recht en plicht
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ALV - In Congrescentrum 1931 te ’s-

Hertogenbosch vindt op zaterdag 23 no-

vember het najaarscongres van de VVD 

plaats.

Tijdens het congres worden de advieslijst 

voor de kandidaten voor het Europees 

Parlement en het verkiezingsprogramma 

voor de verkiezingen van het Europees 

Parlement vastgesteld.

Er wordt ook aandacht besteed aan de 

komende gemeenteraadsverkiezingen 

tijdens het plenaire middagprogramma. 

Onder andere Hans van Baalen, VVDlijst-

trekker voor de Europese verkiezingen en 

Minister-president Mark Rutte zullen de 

aanwezige VVD-leden toespreken.

Uiteraard is er ook dit jaar weer voldoen-

de gelegenheid voor VVD-leden om elkaar 

in informele sfeer te ontmoeten.

Op het moment van verschijning van 

deze Liber is aanmelden via MijnVVD 

niet meer mogelijk. Uiteraard bent u wel 

van harte welkom op het congres. U kunt 

zich ter plaatse aanmelden. 

zaterdag 23 november: 136e ALV

08.30 uur  registratiebalies open

10.00 uur  workshops met o.a. deelsessies over het Europees verkiezingsprogramma 

   en de Algemene Kieslijstvergadering van Afgevaardigden

12.30 uur  Lunch

13.30 uur  plenair programma
	 	 	 	 	 •	Algemene	Ledenvergadering

    » Jaarplan 2014

    » Begroting 2014

    » Vaststellen kaderstellend advies EK verkiezingen 2015

    » Politieke verantwoording fracties

    » Bespreken ingediende actuele moties (indien van toepassing)

    » Vaststellen Europees verkiezingsprogramma

    » Rondvraag

15.00 uur  pauze

15.30 uur  vervolg plenair programma Met o.a. voorstellen kandidaten Europees Parlement, 

   Gemeenteraadsverkiezingen 2014 en speeches van Hans van Baalen en Mark Rutte.

17.00 uur  einde programma met aansluitend een borrel

programma (onder voorbehoud van wijzigingen) 

Machtigingskaart 136e AV

Door invullen en ondertekenen kan deze kaart als volmacht aan een 

ander stemgerechtigd VVD-lid worden afgegeven.

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

Handtekening 

Verleent volmacht aan:

Naam 

Postcode 

Huisnummer 

136e AV: 23 november 2013, Congrescentrum 1931, ‘s-Hertogenbosch 

Heeft u behoefte aan een extra machtigingskaart, 

dan kunt u hiervoor terecht op www.vvd.nl/av

meer informatie over het congres vindt u ook op www.vvd.nl/av

1. Partijvoorzitter A.H. (Benk) Korthals opent de 135e Algemene Verga-
dering op zaterdag 25 mei 2013 om 13:30 uur. 
2. Er zijn afmeldingen ontvangen van N. (Neelie) Kroes, M.H. (Mela-
nie) Schultz-van Haegen, F.H.H. (Frans) Weekers, S. (Sander) Dekker en 
T.M.C. (Ton) Elias. 
3. Tot leden van de Stem- en Notulencommissie worden per acclamatie 
benoemd: 
	 •	 P.G.	(Paul)	van	As	uit	Zoetermeer;	
	 •	 L.J.	(Laura)	Werger	uit	Gouda;	
	 •	 H.E.	(Lysbeth)	van	Valkenburg-Lely	uit	Driebergen-	Rijssenburg.	
4. Er wordt dispensatie verleend om het voorjaarscongres van 2014 na 
1 juni te organiseren, te weten 13/14 juni. 
5. In een Algemene Vergadering van Afgevaardigden wordt het geza-
menlijke voorstel van het Hoofdbestuur en de afdeling Venray mbt 
contributie-afdrachten van landelijk naar afdelingen behandeld. Het 
voorstel wordt overgenomen door de leden. De aanpassingen worden 
verwerkt in het Huishoudelijke Reglement met terugwerkende kracht 
tot 1 januari 2013. 
6. Er vindt een verantwoording plaats van de Tweede Kamerfractie, 
Eerste Kamerfractie en de fractie in het Europees Parlement. 
7. Het jaarverslag 2012 wordt goedgekeurd. 
8. Het financieel jaarrapport wordt goedgekeurd. 
9. De financiële commissie verleent decharge aan het Hoofdbestuur 
voor het gevoerde beleid in 2012. 
10. De volgende leden worden per acclamatie benoemd tot leden van 
de financiële commissie: 
	 •	 G.M.P.	(Gerco)	Recter	te	Den	Haag;	
	 •	 G.H.L.	(Gerard)	Bakker	te	Leiden;	
	 •	 L.J.V.P.	(Leo)	Krüger	te	Rotterdam;	
	 •	 J.A.	(Jan	Arie)	van	Maarle	te	Leiderdorp.	
11. Het voorstel ‘hoogte contributie 2014’ wordt goedgekeurd. 
12. De volgende leden worden per acclamatie benoemd tot leden van 
de permanente scoutingscommissie: 
	 •	 T.H.J.	(Tjibbe)	Joustra	te	Wassenaar;	
	 •	 I.R.	(Ina)	Adema	te	Veghel;	
	 •	 R.G.D.	(Ralf)	Knegtmans	te	Amstelveen;	
	 •	 E.J.M.	(Eric)	Wetzels	te	Oosterhout.	
13. Het Hoofdbestuur doet een voorstel om de ledenbetrokkenheid bij 
coalitievorming te vergroten. Op dit voorstel is een motie (1) ingediend 
door de Kamercentrale Zuid Holland Noord. 
Motie 1: 
De Algemene Vergadering roept het Hoofdbestuur op ‘Het voorstel ledenbetrok-
kenheid coalitievorming’ in te trekken en met een voorstel te komen, met de 
huidige structuur voor discussie en debat (Partijraad en AV) als uitgangspunt, 
waarin de leden op politiek relevante momenten betrokken kunnen worden bij 
de coalitievorming. 
De motie wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 397 
leden (57,2%) en tegen de motie stemmen 297 leden (42,8%). 
14. Het Kaderstellend Advies voor de Europese verkiezingen in 2014 
wordt aangenomen. 
15. Het Hoofdbestuur doet een voorstel om het integriteitsbewustzijn 
binnen de partij te vergroten. 
Op dit voorstel is een motie (2) ingediend door 10 leden. 
Motie 2: 
De Algemene Vergadering verzoekt het Hoofdbestuur tot aanpassing van het 
reglement, waarin dan zal staan: ‘VVD-leden die een politiek ambt uitoefenen 
of zich daarvoor verkiesbaar willen stellen, dienen van onbesproken gedrag en 
boven elke verdenking verheven te zijn. Indien tegen een VVD-lid een serieuze 
verdenking van een ernstig strafbaar feit bestaat, zal dit lid geschorst worden, 
niet politiek actief zijn en van deelname aan verkiezingen uitgesloten zijn. Als 
er na goed overleg met de betrokkene geen vrijwillige terugtrekking plaatsvindt, 
zal deze als VVD-lid geroyeerd worden. Zolang een VVD-lid een strafblad heeft, 
zal deze persoon geen politiek ambt meer namens de VVD kunnen uitoefenen.’ 
De motie wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 86 leden 
(12,4%) en tegen de motie stemmen 605 leden (87,6%). 
16. Er is een motie (3) ingediend door de afdeling Parkstad, deze heeft 
betrekking op krimpregio’s. 
Motie 3: 
De Algemene Vergadering verzoekt de Tweede Kamerfractie: Om zich, 

in samenwerking met de regionale VVD politici, in te spannen voor uitwerking 
van een strategische agenda voor krimpregio’s;met als onderwerpen: economi-
sche structuurversterking, verbetering van de leefbaarheid, woningmarkt, on-
derwijs en grensoverschrijdende samenwerking. 
De motie wordt niet in stemming gebracht. 
17. Er is een motie (4) ingediend door de afdeling Parkstad, deze heeft 
betrekking op woningcorporaties. 
Motie 4: 
De Algemene Vergadering verzoekt de Tweede Kamerfractie: Om me-
dewerking te verlenen aan het in stand houden van de investeringskracht van 
woningcorporaties met het oog op verbetering c.q. in stand houden van de kwa-
liteit van leefbaarheid, herstructurering en investering in het woningbouwpro-
gramma. 
De motie wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 102 
leden (20.9%) en tegen de motie stemmen 386 leden (79,1%). 
18. Er is een motie (5) ingediend door 15 leden, deze heeft betrekking 
op de vrije sociale woningen. 
Motie 5: 
De Algemene Vergadering spreekt uit dat: 
De bouw van ‘vrij sociale woningen’ kan worden gestimuleerd door aanbieders 
bij nieuwbouw te ondersteunen bij het oprichten van een gezamenlijk fonds 
dat leningen garandeert en daardoor gunstiger rentetarieven kent; door bij 
nieuwbouw bouwgrond voor dit type woning goedkoper aan te bieden; en door 
bij de vernieuwing van het puntenstelsel meer ruimte en kansen te creëren voor 
de middeninkomens door aandacht voor de vrij sociale woning. 
De motie wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 27 le-
den (5,5%) en tegen de motie 
stemmen 461 leden (94,5%). 
19. Er is een motie (6) ingediend door 19 leden, deze heeft betrekking 
op de 16% duurzame energie. 
Motie 6: 
De Algemene Vergadering spreekt uit dat: 
De VVD volledige steun geeft aan het kabinetsbeleid terzake het aandeel van ten 
minste 16% duurzame energie opwekking in 2020. 
De motie wordt ingetrokken. 
20. Er is een motie (7) ingediend door 13 leden, deze heeft betrekking 
op de rekenrente pensioenen. 
Motie 7: 
De Algemene Vergadering spreekt uit dat: 
Bij het berekenen van pensioenverplichtingen een rekenrente dient te worden 
gebruikt die aanzet tot verstandig risicomanagement en die niet leidt tot ver-
storing in de markt voor risicoafdekking. De rekenrente moet zo conservatief 
mogelijk berekend worden op basis van een door de markt bepaalde rentevoet. 
Het opportunistisch aanpassen van deze rente door de pensioensector zelf moet 
worden voorkomen. 
De motie wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 165 
leden (36,6%) en tegen de motie stemmen 286 leden (63,4%). 
21. Er is een motie (8) ingediend door 13 leden, deze heeft betrekking 
op tijdelijke contracten. 
Motie 8: 
De Algemene Vergadering spreekt uit dat: 
De VVD zich tijdens de uitwerking van het Sociaal Akkoord tegen de verande-
ring van de 3x3x3-regel zal keren. Verandering van de contractsvorm op de 
arbeidsmarkt dient de werkgelegenheid en baanzekerheid te vergroten, niet te 
verkleinen. Het sneller verplicht moeten wisselen van banen zorgt voorfrictie-
werkloosheid, onzekerheid en verlies van talent en ervaring. Een aanpassing 
kan pas plaatsvinden wanneer de doorstoom van een tijdelijke contract naar 
een vast contract in de meerderheid van de gevallen een reële en betaalbare 
optie is. 
De motie wordt in stemming gebracht. Voor de motie stemmen 320 
leden (69,9%) en tegen de motie stemmen 138 leden (30,1%). 
22. M. (Marianne) Schuurmans-Wijdeven wordt herbenoemd als lid 
van het Hoofdbestuur. 
23. G. (Ger) Jaarsma wordt benoemd tot penningmeester in het Hoofd-
bestuur. 
24. J.H. (Jock) Geselschap wordt benoemd tot Internationaal secretaris 
in het Hoofdbestuur. 
25. Partijvoorzitter A.H. (Benk) Korthals sluit de vergadering om 17.15 
uur. 

Besluitenlijst 135e AV
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Rond 5 november, de dag dat het kabinet-

Rutte II zijn eerste verjaardag vierde, re-

gende het rapportcijfers van diverse eco-

nomen. “En verschillende opvattingen”, 

reageert Mark Rutte. “De meningen over 

hoe wij de economie op gang zouden 

moeten helpen, lopen sterk uiteen. Dit 

kabinet is bezig met de dingen die écht 

nodig zijn: de overheidsfinanciën op orde 

en een hele reeks van hervormingen. Dat 

doen we op een manier die qua omvang 

in geld en aantal niet eerder is vertoond. 

Dat is allemaal nodig om de rekening 

niet naar volgende generaties door te 

schuiven - een VVD-speerpunt – en om de 

economische groei te herstellen. Kan het 

niet wat langzamer, zoals sommige eco-

nomen propageren? Ieder gezin weet wat 

er gebeurt als je meer uitgeeft dan er bin-

nen komt. Nederland heeft een schuld 

van 450 miljard. Dat kost ons 11 miljard 

rente per jaar. Daarmee zouden we twee 

keer de politie kunnen betalen of ander-

half keer het leger. Langzamer bezuini-

gen is dus geen optie. Uitgaven terug-

brengen en hervormen zijn beide nodig 

om van deze rentelast af te komen. Cruci-

aal om het vertrouwen van de financiële 

markten te behouden en natuurlijk dat 

van onze eigen bevolking.”  

  

Evenwicht
Wordt dat vertrouwen onder de mensen 

niet danig op de proef gesteld doordat de 

lasten omhoog gaan? “Dat is slechts een 

deel van het verhaal. De situatie is com-

plex. We kiezen bewust voor tweederde 

minder uitgaven en eenderde lastenver-

hoging. Hierbij verdelen we de effecten 

van alle maatregelen zo evenwichtig 

mogelijk. In het akkoord met drie op-

positiepartijen over de begroting van 

volgende jaar zijn sommige lastenver-

zwaringen verlicht. Dat moet dan komen 

uit minder uitgaven op andere begro-

tingsposten. Niets is gratis. Omdat van de 

Rijksbegroting meer dan de helft wordt 

besteed aan zorg en sociale zekerheid en 

op die beleidsterreinen de uitgaven nog 

steeds stijgen, is het onvermijdelijk dat 

extra ombuigingen daar terechtkomen. 

Verder dragen alle ministeries evenredig 

bij. Ook Infrastructuur en Milieu, om een 

voorbeeld te noemen. Toch stijgen de uit-

gaven op dit ministerie volgend jaar van 

7,3 naar 7,9 miljard euro. Knelpunten 

in het autowegennet worden echt aan-

gepakt. Er zit enorm veel in de pijplijn. 

Overal wordt aan de weg gewerkt. Dat 

kan iedere weggebruiker zien. Zelf zou 

ik bepaalde maatregelen liever ook niet 

kiezen. Maar bezuinigen en ombuigen is 

geen hobby van dit kabinet, het is puur 

noodzakelijk.”

            

Trendsettend
Het begrotingsakkoord met D66, Chris-

tenUnie en SGP heeft veel losgemaakt. 

En ook veel rust gebracht, heeft Rutte 

ervaren. ”Dat merk ik hier op het Binnen-

hof en in het land tijdens mijn werkbe-

zoeken. Waardering is er ook. Van mijn 

kant voor deze drie oppositiepartijen. 

Zij hebben hun verantwoordelijkheid ge-

nomen. Uit het land, omdat het publiek 

daadkracht wil. Deze manier van politiek 

bedrijven beschouw ik als een werkelijk-

heid voor de komende tien, twintig jaar. 

Geen kabinet kan nog rekenen op een 

vanzelfsprekende meerderheid in beide 

Kamers, zoals die in de vorige eeuw vaak 

aanwezig was. Draagvlak zul je op een 

nieuwe, andere manier tot stand moeten 

brengen. Dat is de trend. Daarom hebben 

we eerst hard gewerkt aan maatschappe-

lijk draagvlak. Zie het Woonakkoord, So-

ciaal akkoord, Zorgakkoord, Energieak-

koord, Onderwijsakkoord en vergeet niet 

Pensioenakkoord van Henk Kamp uit het 

kabinet-Rutte I. Vervolgens hebben we als 

kabinet-Rutte II op Prinsjesdag een dui-

delijke missie en een degelijke begroting 

gepresenteerd. Tezamen met het nu aan-

wezige brede politieke draagvlak is er een 

situatie ontstaan die maakt dat ons land 

verder kan. Daar gaat het om. Het is een 

politieke realiteit waar je niet omheen 

kunt. Voor kiezers en voor VVD’ers best 

moeilijk, denk ik. Op allerlei terreinen 

gaan dingen anders, eindigt de vanzelf-

sprekendheid. Iedereen heeft er mee te 

maken. Ook regering en politiek.” 

Menselijk kapitaal
Voor de minister-president is politieke en 

maatschappelijke rust op het moment 

dat een voorzichtig economisch herstel 

om de hoek komt kijken een groot goed. 

In goede sfeer wordt nu met D66, Christe-

nUnie en SGP verder gewerkt aan dingen 

waarover afspraken zijn gemaakt. Verder 

trekken de fracties hun eigen agenda. 

Een plan van VVD en D66 om het belas-

tingtarief voor de hoogste inkomens op 

termijn omlaag te brengen van 52 naar 

49,5 procent kan op een meerderheid in 

Tweede en Eerste Kamer rekenen. Deze 

verlaging van het toptarief dient als com-

pensatie voor de strengere hypotheek-

regels. Het plan wordt bekostigd uit het 

geld dat die maatregelen opleveren. Ook 

de tarieven in de tweede en derde belas-

tingschijf dalen op termijn.

Materiële zaken waar iedereen terecht 

aandacht voor heeft, meent Rutte, “maar 

we moeten daarnaast ook het menselijk 

kapitaal niet vergeten. Hoe kunnen we 

dat bij het ontluikend economisch her-

stel het beste inzetten. 

In die zin verwelkom ik de adviezen uit 

het rapport ‘Naar een lerende economie 

- Investeren in het verdienvermogen van 

Nederland’ van de Wetenschappelijke 

Raad voor het Regeringsbeleid (WRR). 

QUOTE

“We staan aan het begin
van een nieuw begin”

Mark Rutte tijdens VVD congres 
in Den Bosch

BEWOGEN

D it is al weer de laatste co-

lumn van 2013. 

Hoewel we het bijna ieder 

jaar concluderen, zeg ik het toch 

weer: het was een bewogen jaar. 

Het jaar waarin wij afscheid na-

men van onze Koningin en er een 

Koning voor terugkregen. Het eer-

ste volledige regeringsjaar van het 

kabinet Rutte II. Een jaar waarin 

belangrijke stappen werden gezet 

om de agenda van dit kabinet uit 

te voeren. Een jaar van akkoorden, 

van voor de hand liggende en soms 

minder voor de hand liggende  

samenwerking. 

Een jaar van grote hervormingen 

en moeilijke maatregelen. 

U weet, wij VVD-ers zitten niet in de 

politiek om populaire maatregelen 

te nemen, maar om mensen kansen 

te geven door de economie te laten 

groeien. En de economie groeit 

heel langzaam weer. Daarbij kan ik 

goed begrijpen dat het lastig gelo-

ven is dat de economie aantrekt, als 

je dat in je eigen portemonnee nog 

niet terug ziet. Sterker nog, als je je 

zorgen maakt over je baan, je huis 

nog steeds niet verkocht is en je 

nauwelijks een spaarpotje kunt op-

bouwen om je kinderen te laten stu-

deren. Dan kan ik wel vertellen dat 

de eerste tekenen van economisch 

herstel zichtbaar zijn, daar hebt u 

op dat moment nog niet veel aan.

Toch is het zo. Je ziet het aan de 

wereldhandel, de stabiliteit in de 

eurozone, het aantrekken van de 

bedrijfsinvesteringen en langzaam, 

de verbeterende werkloosheidscij-

fers.

Ik heb u vorig jaar in mijn laatste 

column beloofd met mijn fractie 

scherp te zijn. Scherp op de balans 

tussen de afspraken die wij in het 

Regeerakkoord hebben gemaakt en 

de eigen agenda van de VVD. Die-

zelfde belofte herhaal ik voor 2014.

Het doel dat wij daarbij voor ogen 

hebben, ik kan het niet vaak ge-

noeg zeggen, is een land dat finan-

cieel op orde is. Waar bedrijven 

weer durven investeren en weer 

mensen durven aannemen. Waarin 

de lasten zo gauw mogelijk weer 

omlaag gaan en mensen hun leven 

en portemonnee zoveel mogelijk 

zelf kunnen beheren. Met een over-

heid die er is als het moet, maar op 

de achtergrond blijft als het enigs-

zins kan. Een land dat economisch 

groeit en waar in kansen wordt ge-

dacht en niet in bedreigingen.

Fijne feestdagen!

Halbe Zijlstra

Fractievoorzitter Tweede Kamer

HERINDELINGS-
VERKIEZINGEN

Mensen willen daadkracht
Verschillende akkoorden met verschillende partijen. Het kabinet-Rutte II regeert volgens de nieuwe politieke realiteit.  

“Het is wennen”, vindt ook minister-president Mark Rutte, “maar de tijd van een vanzelfsprekende meerderheid in beide Kamers 

komt niet terug. Voor ingrijpende maatregelen is breed maatschappelijk én politiek draagvlak een voorwaarde voor succes.”  

"Bezuinigen en ombuigen geen 
hobby, maar pure noodzaak"

“Menselijk kapitaal nodig voor beginnend economisch herstel”

vervolg op pagina 5



VRIJ VERKEER - De TeldersStichting 

presenteerde op 18 december het rap-

port Onbegrensde arbeidsmigratie, ze-

gen of zorg? Een liberale kijk op intra-

EU migratie en sociale zekerheid. De 

eerste exemplaren werden in Nieuws-

poort in ontvangst genomen door Frits 

Bolkestein en Malik Azmani. Monique 

Kremer, onderzoeker bij de Wetenschap-

pelijke Raad voor het Regeringsbeleid, 

reageerde op de bevindingen van de 

werkgroep, die bestond uit Jeannette 

Baljeu (voorzitter), Stephan de Vries 

(schrijver), Gosia Bruins, Sander van der 

Eijk, Patrick van Schie en Olaf van Vliet.

 

Het rapport vertrekt vanuit de overtui-

ging dat het vrij verkeer van personen, 

zoals dat binnen de EU van kracht is, 

vanuit liberaal oogpunt bekeken in 

principe toe te juichen is. Inwoners van 

de lidstaten kunnen zich immers vrij 

bewegen door de EU en mogen daarbin-

nen overal gaan werken. Anders gezegd 

worden zij niet belemmerd door enig 

overheidsingrijpen. Het geeft burgers 

van alle lidstaten de vrijheid en moge-

lijkheid om zichzelf te ontplooien waar 

ze willen. Ook vanuit puur economi-

sche motieven geredeneerd is een vrij 

2 LIBER 08 » 2013TELDERSSTICHTING

Amper een week lid van de VVD kreeg ik een telefoontje of ik mezelf voor zou willen stellen in 
de Liber. Blij verrast, want dit is nu aanpakken zoals ik vind dat het hoort. 

Ik ben moeder van zoontje Kyan van 9 en woon in Geertruidenberg. De gemeente met de 
jongste vrouwelijke burgemeester, Willemijn van Hees (VVD). Ik kom uit een echte onderne-
mersfamilie, mijn grootouders, ouders en broers zijn allen horecaondernemers. Ik voel me 
echter meer thuis aan de andere kant van de bar. In mijn vrije tijd ben ik erg actief in het lokale 
verenigingsleven binnen diverse besturen, dus midden tussen de mensen.

Ik ben zelfstandig ondernemer, run een administratiekantoor genaamd F&A Support. Daardoor ontmoet ik onderne-
mers uit verschillende branches. Zeker de laatste tijd kom ik bij mijn klanten vaak problemen tegen die het onder-
nemerschap er voor hen niet makkelijker op maken. In mijn ogen zijn ondernemers de motor van de Nederlandse 
economie en de politiek moet zorgen voor een zo gunstig mogelijk ondernemersklimaat

Al jaren stem ik zowel lokaal als landelijk VVD. De lokale politiek is een door mij geliefd en regelmatig terugkerend 
gespreksonderwerp, zeker met de gemeenteraadsverkiezingen voor de deur. Na gesprekken met enkele enthousiaste 
VVD-leden heb ik besloten lid te worden. 

De komende periode zie ik als een soort snuffelstage. Ik wil, onder andere door middel van het bijwonen van de le-
denbijeenkomsten, kijken waar mijn politieke ambities liggen en of ik op enige manier mezelf nuttig kan en wil maken 
binnen de VVD. Door lid te worden heb ik in ieder geval de eerste stap gezet om van de zijlijn af te komen. Fijne feest-
dagen en wellicht tot ziens! 

Nieuw lid:

Yvonne Weterings (43)
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VERSCHENEN ARTIKELEN WORDT DOOR DE VVD VOORBE-

HOUDEN.

DE VVD HEEFT ALLE ZORG GEGEVEN AAN HET NAKOMEN 

VAN WETTELIJKE REPRORECHTEN.

IS HET DESONDANKS ZO, DAT ER RECHTHEBBENDEN ZIJN, 

DIE NIET GETRACEERD KONDEN WORDEN OF VAN WIE DE 

CLAIM OP GEBRUIKT MATERIAAL NIET BEKEND WAS, DAN 

WORDEN ZIJ VERZOCHT ZICH SCHRIFTELIJK MET DE VVD IN 

VERBINDING TE STELLEN, MET OPGAVE VAN HUN CLAIM EN 

DE UITGAVE WAAROP DEZE CLAIM GEBASEERD IS.

DISCLAIMER  DE REDACTIONELE INHOUD VAN LIBER KOMT 

OP ZORGVULDIGE WIJZE IN SAMENWERKING MET VELE PAR-

TIJLEDEN EN -MEDEWERKERS TOT STAND EN GEEFT – TENZIJ 

ANDERS VERMELD – PER DEFINITIE DE STANDPUNTBEPALING 

VAN DE VVD WEER.

Het Haagse Binnenhof.
Acht eeuwen centrum van de macht
Komt er in het (jeugd)journaal een poli-

tiekinhoudelijk item voorbij, dan gaat 

dat nogal eens gepaard met beelden van 

het Binnenhof en de zo kenmerkende ge-

bouwen, de Ridderzaal voorop. Wat bij 

beelden uit Rusland het Rode Plein is, 

met de markante veelkleurige koepels 

naast het Kremlin op de achtergrond, 

is voor Nederland het Binnenhof. Dit 

gebouwencomplex in Den Haag is voor 

vrijwel iedere Nederlander dan ook be-

kend als politiek machtscentrum.

Veel minder bekend is de lange ont-

staansgeschiedenis en verdere ont-

wikkeling van ons machtscentrum. 

Herhaaldelijk werden gebouwen afge-

broken, herbouwd en van een nieuwe 

bestemming voorzien. Bovendien ver-

rezen in de nabije omgeving tal van 

andere markante gebouwen waar 

mensen en instituten uit de nabijheid 

van het  landelijk bestuur zich vestig-

den. De concentratie van overheidsge-

relateerde instituten in de nabijheid van 

het Haagse Binnenhof is tot op de dag 

van vandaag terug te zien.

ProDemos, huis voor rechtsstaat en de-

mocratie, heeft in samenwerking met 

het Haags Historisch Museum een rijk ge-

illustreerd bladerboek samengesteld over 

de historie van zo’n 8 eeuwen Binnenhof 

en de omliggende gebouwen. Voor ieder-

een die meer wil weten over de gebouwen 

waar onze politici hun werkzaamheden 

verrichten en daarbij een graantje poli-

tieke geschiedenis wil meepikken een 

zeer toegankelijke boek.

Jaco Alberts, Eddy Habben Jansen, e.a., 

Het Haagse Binnenhof. 

Acht eeuwen centrum van de macht

ProDemos, Den Haag, 2013. ISBN: 

9789064734755, 152 pp.,€  24,95

verkeer van arbeidskrachten wenselijk 

te noemen.

Dat betekent echter niet dat er bij dit 

thema geen kanttekeningen geplaatst 

kunnen of mogen worden. Zo bleek uit 

het parlementair onderzoek Lessen uit 

recente arbeidsmigratie dat er even-

eens sprake is van ongewenste effecten. 

Te denken valt aan de praktijken van 

malafide uitzendbureaus, uitbuiting 

en oneerlijke concurrentie, gebrekkige 

huisvesting en overbewoning, overlast, 

en mobile banditisme. Dergelijke on-

gewenste effecten halen het nieuws en 

houden de samenleving bezig. Zowel 

Europese arbeidsmigranten zelf als Ne-

derlanders worden daardoor getroffen. 

Tot nu toe zijn het vooral Poolse (ar-

beids)migranten geweest die na de toe-

treding van dat land tot de Europese 

Unie in 2004 naar Nederland zijn geko-

men. De aantallen werden destijds flink 

onderschat: in korte tijd zijn er enkele 

honderdduizenden Polen naar Neder-

land gekomen. Ook Roemenen en Bul-

garen weten Nederland te vinden sinds 

die landen zijn toegetreden tot de EU 

in 2007. Intra-EU migratie is mede daar-

door uitgegroeid tot één van de meest 

prangende kwesties in zowel de samen-

leving als de politiek. 

Om een herhaling van zetten door de 

komst van Bulgaarse en Roemeense ar-

beidsmigranten te voorkomen zijn be-

perkingen gesteld aan hun mogelijkhe-

den om in Nederland te komen werken. 

De werkgever moet voor die werkne-

mers over een tewerkstellingsvergun-

ning beschikken. Op 1 januari 2014 

komen die beperkingen te vervallen. 

Dat roept belangrijke vragen op. Hoe-

veel arbeidsmigranten zullen ditmaal 

naar Nederland komen? Zal dat aantal 

opnieuw worden onderschat? Waarom 

komen zij eigenlijk? In hoeverre spelen 

sociale voorzieningen daarbij een rol? 

Wat zijn de te verwachten effecten van 

hun komst en welke gevolgen heeft dat 

voor onder andere de arbeidsmarkt, de 

verzorgingsstaat en de samenleving als 

geheel?

In het nieuwe rapport tracht de Telders-

Stichting vanuit liberaal perspectief een 

antwoord te geven op die vragen. Dat 

vertaalt zich uiteindelijk in een serie 

van aanbevelingen waarmee de auteurs 

hopen een bijdrage te leveren aan het 

verminderen van de negatieve gevolgen 

van intra-EU migratie en het versterken 

van de positieve gevolgen ervan.

Het rapport is te bestellen via de web-
winkel op de nieuwe website van de  
TeldersStichting: 

Rapport TeldersStichting over arbeidsmigratie gepresenteerd

www.teldersstichting.nl

LEESTIP:

De TeldersStichting doet al sinds 

1954 wetenschappelijk onderzoek 

naar vraagstukken op staatkundig, 

sociaal, economisch en juridisch 

terrein met de liberale beginselen 

als uitgangspunt. De kennis die re-

sulteert uit deze onderzoeken is nu 

online beschikbaarbaar op Telders-

Community.nl en op schrift in onze 

uitgaven.

Tijdens bijeenkomsten en op Tel-

dersCommunity.nl biedt de Telders-

Stichting een discussieplatform 

voor iedereen met een brede poli-

tieke interesse en meer specifieke 

belangstelling voor het liberalisme.

Om een gedegen opinievorming te 

stimuleren en plaats te bieden voor 

een op feiten gefundeerde discussie 

is TeldersCommunity.nl opgericht. 

Alle onderzoeken, publicaties en 

filmpjes van de TeldersStichting 

zijn hier binnenkort te vinden.

Er kan eenvoudig gezocht worden 

naar informatie, gefilterd op uw ei-

gen interessegebieden. Ook kunt u 

uw kennis en opinies delen op het 

discussieforum.

Toegang
Volg en steun het werk van de Tel-

dersStichting en krijg toegang tot 

een schat aan kennis in onze online 

mediatheek op TeldersCommunity.

nl. Kijk op www.teldersstichting.nl 

voor de introductiefilm en meer in-

formatie over de abonnementsvor-

men van de TeldersStichting.

BINNENKORT LIVE:

www.TeldersCommunity.nl
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Raalte (Overijssel) staat in de start-

blokken! In 2011 zijn ze al gestart met 

een permanent campagneteam. En de 

succesvolle cursus Gemeentepolitiek 

werd twee jaar georganiseerd voor zo-

wel leden als niet-leden. Beide sporen 

hebben hun vruchten afgeworpen met 

als concreet resultaat: een kieslijst met 

maar liefst 24 enthousiaste kandidaten, 

een vastgesteld verkiezingsprogramma 

en een uitgewerkt draaiboek voor de ko-

mende maanden.

De afdeling Raalte heeft geen geheimen 

voor de collega-afdelingen maar wil wel 

terughoudend zijn met het verklappen 

van alle activiteiten in deze Liber. “‘Don’t 

talk about strategy’ was de les tijdens één 

van de campagnedagen in Maarssen en 

daar houden we ons aan”, zegt campag-

neleider Gerritsen met een glimlach en 

een knipoog. “Van vorige verkiezingen 

weten we ook dat goede ideeën eenvou-

dig door de concurrenten worden gepikt. 

Vandaar dat we onze kaarten nog wat te-

gen de borst willen houden.” 

Gerritsen wil wel alvast een klein tipje 

van de sluier oplichten. Vlak voor kerst 

wordt de eerste campagnedag gehouden 

met het uitdelen van snert. In januari 

worden filmpjes van de kandidaten op de 

site geplaatst, in februari en maart staan 

de kandidaten alle marktdagen en zater-

dagen in het centrum, met op 15 maart 

ook kinderactiviteiten. Op 12 maart is 

Fred Teeven te gast en de fractie en de 

nieuwe kandidaten zijn de komende tijd 

extra aanwezig in de buurtdorpen. Begin 

maart verschijnt er een eigen VVD huis-

aan-huis krant en de laatste 48 uur wor-

den door de leden nog ruim tienduizend 

flyers huis-aan-huis uitgedeeld. Vermel-

denswaard is ook dat de VVD Raalte als 

campagnegadget setjes fietsverlichting 

(veiligheid) heeft ontwikkeld, die tijdens 

de activiteiten worden uitgedeeld.

Raalte verwacht dit programma nog ver-

der aan te vullen en rekent nog op de 

komst van een aantal bewindslieden en 

Kamerleden. “Er valt hier nog veel te win-

nen voor de VVD. Bij de laatste Tweede 

Kamerverkiezingen van september 2012 

waren we voor het eerst de grootste par-

tij, met een grotere winst dan elders. Die 

‘peiling’ toonde aan dat we op de goede 

weg zitten en dat onze ambities realis-

tisch zijn. Maar we realiseren ons drom-

mels goed dat de zege ons niet zal komen 

aanwaaien. Daarvoor moet keihard ge-

werkt worden de komende maanden. Dat 

gaan we dus doen!”

De afdeling Medemblik (Noord-
Holland) heeft de verkiezingen al 

anderhalf jaar in voorbereiding, zodat 

het vele werk verspreid kan worden. De 

slogan voor de campagne ‘Het werk is nog 

niet af’, dient als kapstok om zowel de be-

haalde successen, als de ambities voor de 

komende jaren aan op te hangen. “De fo-

cus ligt op typische VVD onderwerpen als 

een sterke economie, ondernemersvrij-

heid, lagere belastingen, minder regels, 

werk en bouwen. Al in februari 2013 is de 

lijsttrekker, Mark Raat, gekozen die deze 

overkoepelende boodschap consequent 

heeft geventileerd. Echter, in de campag-

ne zal veel aandacht zijn voor lokale the-

ma’s en gezichten en het merk VVD. Alle 

gezichten die daarbij horen zijn leidend 

in de promotie en niet de lijsttrekker in 

het bijzonder”, zegt de campagneleider.

De huidige gemeente Medemblik is het 

resultaat van twee fusies tussen vijf ge-

meenten in West-Friesland en het lokale 

sentiment leeft nog heel sterk. “Wij wil-

len een sterk weerwoord bieden aan de 

holle boodschap van de niet-landelijke 

partijen, die prat gaan op ‘onafhankelijk-

heid’ maar verder geen enkele visie of 

ideologie uitdragen.”

De campagne kan gezien worden als 

een intensivering van het PR- beleid dat 

de gehele raadsperiode gevoerd is. Con-

sequent heeft de fractie berichten in de 

lokale media en op de website geplaatst, 

waarin behaalde resultaten zijn gecom-

municeerd naar de achterban. “Lang niet 

iedere kiezer zal die berichten gelezen 

hebben, maar het heeft de zichtbaarheid 

van onze fractie versterkt. Wij hebben 

meerdere fractievergaderingen gehou-

den in één van de zeventien kernen en 

daarbij contact gezocht met dorpsraden 

en maatschappelijke verenigingen. In 

ons campagnemateriaal zoals de flyer 

(die in tien kernen een andere inhoud 

heeft) en in de verkiezingskrant wordt 

hier ook weer op teruggekoppeld”.

Taalgebruik
Medemblik werkt verder aan haar toe-

gankelijke imago door heel goed op taal-

gebruik te letten. In de formulering van 

zinnen, maar vooral in het gebruik van 

woorden. Voor woorden als amendement, 

college, motie en decentralisatie, worden 

alternatieven gebruikt. “Kandidaten we-

ten dat dergelijk taalgebruik heel ver van 

de belevingswereld van kiezers afstaat. 

Voor de meeste mensen spreken politici 

en ambtenaren een taal van een wereld 

waar zij geen deel van uitmaken. Lijst-

trekker Mark Raat, die een achtergrond 

heeft in de bakkers wereld, vergelijkt dit 

met het jargon van zijn beroepsgroep: 

“Een bakker die een goed brood wil ver-

kopen kan zijn klanten ook niet overtui-

gen met woorden als deegrijs, langma-

ken, bijstomen en tikken”.

GEMEENTERAADSVERKIEZINGEN
2014, AL VOLOP AAN DE SLAG!

De lat ligt hoger
Een team van ongeveer 25 trainers trok 

het land in om met besturen van de VVD 

aan te slag te gaan. De deelnemers van 

de training konden best practices met 

elkaar delen. Centrale vragen waren 

hoe je de huidige raadsleden betrekt bij 

het proces, hoe je nieuw talent werft en 

opleidt en hoe je de lijst voorlegt aan de 

algemene vergadering.

Collegetour – wegens succes 
verlengd
Voor het eerst in de geschiedenis van de 

VVD heeft de Haya van Somerenstich-

ting op één dag 1.100 kandidaat-raadsle-

den opgeleid. Op 9 maart 2013, een jaar 

voor de verkiezingen, stond de vraag 

centraal “Waarom ga jij op voor de ge-

meenteraad?” Mark Rutte en Neelie 

Kroes vertelden over hun ervaringen 

aan het begin van hun politieke car-

rière. Halbe Zijlstra en Marco van Kal-

leveen gaven richting met het Liberaal 

Kompas. Klaas Dijkhoff en Stef Blok ga-

ven inzicht in het functioneren van de 

gemeenteraad. Zes potentiële raadsle-

den mochten op het podium hun pitch 

draaien “ik ga op voor de lijst omdat…” 

en wonnen daarmee een kamerlid als 

coach. Na het succes van de Collegetour 

is het team aan de slag gegaan met een 

simulatietraining voor hen die op de 

lijst terecht kwamen. 

Stem op mij!
In het najaar van 2013 is het slotstuk 

van de training uitgerold. Politici zijn 

vaak goed in staat om uit te leggen 

waar de VVD voor staat. Maar waarom 

moet een kiezer specifiek voor jou kie-

TRAININGEN - Ongeveer anderhalf 

jaar geleden is de voorbereiding begon-

nen voor het opleidingsprogramma 

‘De lat ligt hoger’ voor de gemeente-

raadsverkiezingen van 2014. Het team, 

onder leiding van Sander Dekker, had 

als opdracht om minimaal 2.000 poten-

tiële kandidaat-raadsleden op te leiden. 

Inmiddels is het einde van de trainings-

ronde in zicht. Het team van de Haya 

van Somerenstichting kijkt tevreden 

terug op de samenwerking met tiental-

len trainers, vrijwilligers, raadsleden, 

kamerleden en de mensen van het alge-

meen secretariaat. 

De winnende lijst
Bij elke training stond een andere vraag 

centraal. Bij de eerste reeks van trainin-

gen, ‘De Winnende Lijst’, stond de vraag 

centraal “hoe ziet de ideale lijst eruit?” 

Dit onderdeel werd in 2012 uitgerold. 

zen? Deze training is erop gericht om 

kandidaten antwoord te laten geven op 

de vraag “waarom moet ik op jou stem-

men?” Iedere stem kan het verschil ma-

ken bij de verkiezingen. Bij de vorige ge-

meenteraadsverkiezingen in Blaricum 

werd de VVD net niet de grootste omdat 

er zes stemmen te weinig waren. Naast 

een campagnetraining voor de kandida-

ten hebben de Stem-op-mij-trainers ook 

een campagnetraining voor de afdelin-

gen verzorgd. 

Missie geslaagd
De Haya van Somerenstichting heeft 

met het project ‘De lat ligt hoger’ uit-

eindelijk 2854 kandidaat raadsleden 

opgeleid. De Haya stopt hier echter niet 

met het geven van trainingen. Voor- en 

na de verkiezingen blijft het mogelijk 

om trainingen campagnevoeren, onder-

handelen, gemeenteraad of maatwerk-

trainingen te organiseren. 

Afdelingen zijn zich al druk aan het voorbereiden op de  

gemeenteraadsverkiezingen 2014. In Liber houden we u tot 

aan de verkiezingen op de hoogte van het reilen en zeilen 

in de afdelingen. Als u ook wilt delen hoe uw afdeling deze 

tijd beleeft en hoe het gaat met de campagne, mail dan naar 

liber@vvd.nl

Ook Purmerend (Noord- Holland) 

is volop bezig met de voorbereidingen 

voor een succesvolle campagne. Purme-

rend wil minimaal het zelfde aantal ze-

tels halen. De VVD zit nu met 7 van de 35 

zetels als grootste fractie in de gemeen-

teraad. Alles in de campagne moet erop 

gericht zijn om die doelstelling te reali-

seren. Allereerst is er een nauwkeurige 

statistische analyse gedaan van waar in 

de gemeente Purmerend in het verleden 

de VVD stemmen vandaan gekomen zijn 

en waar er groeipotentieel ligt. “Als basis 

moeten we er namelijk voor zorgen dat 

onze achterban ook nu weer de weg naar 

de stembus weet te vinden. Deze achter-

ban mobiliseren is naar onze mening één 

van de belangrijkste factoren voor suc-

ces”, zegt de campagneleider. 

“Daarnaast hebben we een sterke lijst 

met veel kennis en ervaring en een erva-

ren en betrokken lijsttrekker. Het verkie-

zingsprogramma is voor ons leidend in 

de campagne. Met de liberale kernwaar-

den hoog in het vaandel benoemen wij 

lokale onderwerpen. De ‘oneliners’ die 

we hebben bedacht, zullen dan ook her-

leidbaar zijn naar de liberale beginselen 

en naar ons verkiezingsprogramma. Op 

die manier proberen wij een lokale en 

verdedigbare boodschap uit te dragen”. 

Opvallend
Op dit moment is de campagnecommis-

sie in Purmerend nog druk met het bepa-

len van welke activiteiten ze willen plan-

nen. “We schromen niet om een activiteit 

te plannen die opvallend is. Purmerend 

is als voormalige groeigemeente sterk 

aan het vergrijzen, het aantal 55plussers 

neemt in rap tempo toe. Om meer aan-

dacht te geven aan deze groep pleiten 

wij voor een portefeuille ‘55+ Zaken’, net 

zoals we nu een portefeuille ‘Jeugdzaken’ 

kennen. In de campagne zullen ze dit be-

nadrukken met de oneliner: ‘De VVD, ook 

voor alle tinten grijs’. 

www.vvd.nl/stemopmij
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Benk Korthals,
Partijvoorzitter

DRAAGVLAK

2013 was geen 2012, maar ook 2013 
heeft onze partij niet onberoerd ge-
laten. Waar 2012 in het teken stond 
van de kabinetsval, de enorme 
verkiezingswinst en de coalitieon-
derhandelingen, was 2013 voor ons 
allereerst het jaar van hard werken 
aan dat waartoe wij op aarde zijn: 
ons land door deze crisis loodsen 
en Nederland vrijer, welvarender 
en veiliger maken. 

Premier Rutte en zijn ploeg heb-
ben zich goed gerealiseerd dat de 
vele ingrijpende hervormingen die 
nodig zijn om Nederland klaar te 
maken voor de toekomst niet met 
Haagse dictaten gerealiseerd kun-
nen worden. Daar is breed draag-
vlak voor nodig, zowel in de Kamers 
als in de samenleving. Het bereiken 
van de vele akkoorden was een heel 
moeilijke klus, maar ik ben onder 
de indruk van hoe Rutte en zijn 
ploeg dit hebben gedaan. Veel hard 
werk achter de schermen, steeds 
bereid een ander het moment in 
de spotlights te gunnen als dat 
hielp en altijd met een helder doel 
voor ogen: een vrijer, welvarender 
en veiliger Nederland. Onze partij 
mag trots zijn op een premier die 
op deze manier leiding geeft aan 
het herstel van Nederland.  

Het afgelopen jaar hebben we 
echter niet alleen aan Nederland 
gewerkt, maar ook aan onszelf.  
De voorbereidingen op de gemeen-
teraadsverkiezingen in maart zijn 
in volle gang en verlopen uitste-
kend. In het hele land hebben de 
afdelingen hard gewerkt aan goede, 
liberale verkiezingsprogramma’s 
en zijn mooie kandidatenlijsten 
opgesteld. Bovendien zijn de kandi-
daten mede dankzij de Collegetour 
goed voorbereid op de klus die ze 
straks na maart wacht. De gemeen-
ten krijgen met de ingrijpende her-
vorming van het sociaal domein 
heel wat op hun bord, maar de VVD 
is daar meer dan klaar voor. 

Een mooie kandidatenlijst en een 
goed liberaal programma hebben 
we ook voor de Europese verkiezin-
gen in mei. De suggesties in de me-
dia ten spijt stond onze partij nog 
niet eerder zo eensgezind achter 
een Europees verkiezingsprogram-
ma als op het congres in Den Bosch 
eind vorige maand. Voor ons draait 
Europa allereerst om handel en om 
banen. Die boodschap is glashelder.

Ik zie 2014 met veel vertrouwen te-
gemoet. Maar goede voorbereiding 
alléén garandeert ons nog geen 
goed resultaat. Je kunt trainen tot 
je een ons weegt, maar als je er op 
wedstrijddag met het hoofd niet bij 
bent kun je naar de punten fluiten. 
Een goede voorbereiding is pas het 
halve werk. We zullen straks echt 
met z’n allen de schouders eronder 
moeten zetten en laten zien dat het 
ons menens is. Laten we dat dus  
gewoon doen.

Ik wens u vast heel prettige feestda-
gen en een fantastisch 2014. 

voorzitter@vvd.nl

Alvast een voorproefje

De liberale opmars

2013 was een bijzonder jaar voor mij. Een nieuwe baan, 
getrouwd, verhuisd naar een nieuwe stad en lid gewor-
den van de VVD! Na mijn aanmelding bleek bovendien 
dat ik het 4000e lid in Noord-Brabant ben. Wat een eer en 
een warm welkom in Brabant! 

Ik ben opgegroeid in Voorburg, onder de ‘politieke rook’ van Den Haag. 
Na mijn studie in Driebergen en Stuttgart (Duitsland) ben ik in Utrecht 
gaan wonen en werken en vervolgens gaan samenwonen met mijn 
huidige echtgenote Loes in Rotterdam. Sinds april wonen wij in Breda.  
Een ontzettend leuke stad met een, naar verluid, zeer actieve VVD afdeling. 

Werken doe ik al jaren met veel plezier in de autobranche. Momenteel 
werk ik als Business Manager Fleet Sales bij BMW Group Nederland.  
In deze functie zit ik aan tafel met inkopers van de grootste ondernemin-
gen in Nederland. Politieke besluiten hebben hier vaak enorme gevolgen. 
Denk alleen al aan het aanpassen van de fiscale bijtelling.

Al jaren ben ik geïnteresseerd in de politiek en trouw VVD aanhanger.  
In mijn jeugd ben ik ook wel eens bij JOVD bijeenkomsten geweest.  
Nu ik nieuw in Breda ben komen wonen, leek mij het een mooi moment 
om lid worden van de partij. Om de VVD te steunen, leuke en interessante 
mensen te leren kennen en om op de hoogte te zijn van de lokale plannen. 
Bovendien laat ik liever mijn stem horen dan dat ik langs de zijlijn toekijk. 

Nieuw lid:

Mark Loojenga (35)

In deze editie: Boekje ‘De Hervorming van ons Kiesstelsel’ 

Gevonden: in de boekenkast op de voorzitterskamer

De VVD heeft in haar 65 jarige bestaan een unieke boekencollectie verzameld. Deze verzameling bevat een 

aantal bijzondere publicaties van liberale voorgangers. Dit boekje is in 1933 gekocht door Mr. Pieter Rink en 

gaat over DE HERVORMING van ons KIESSTELSEL. Het is door Mr. J.R. Thorbecke op 27 mei 1842 in Leyden 

(Leiden) geschreven.

Mr. Pieter Rink kwam in 1891 voor het eerst in de Tweede Kamer namens de Liberale Unie, tot hij in 1905 

minster van Binnenlandse Zaken werd. Daarna keerde hij in 1908 terug naar de kamer als fractievoorzitter.

Later zou hij ook namens de Vrijheidsbond plaatsnemen in de Eerste Kamer. Dit boekje is voorzien van zijn 

handtekening (rechts boven). Ook het originele aankoopbewijs hebben wij in ons archief.

Herinneringen

In deze rubriek duiken wij in de hoeken en gaten van het Algemeen Secretariaat en in 

onze archieven. Daar komt namelijk zoveel interessants uit: voorwerpen en geschriften 

die een prachtig inkijkje geven in de geschiedenis van onze partij.

“De sfeer verandert snel. Bolkestein geeft veel ruimte voor discussie en hij dicht de kloof tussen de 

Groep van ‘82 en de anderen. Hij toont zich toegankelijker dan Nijpels en Voorhoeve. Ook met vroe-

gere fractieleden die zijn vertrokken, houdt hij geregeld contact, met Frank de Grave bijvoorbeeld. 

Linschoten: “Al snel waren we een redelijk eensgezind en professioneel groepje, dat wist hoe de 

hazen liepen. Het werd weer leuk om in de VVD-fractie te werken. Op een gegeven moment durfden 

we ook tegen Frits te zeggen dat hij eens moest nadenken over een coalitie met de PvdA: “Maak 

nou eens een afspraak met Wim Kok en laat drie of vier mensen de mogelijkheden onderzoeken.  

Dat moest achter strikt gesloten deuren. Dat het niet is gelekt, is wel heel bijzonder.” Dit geheime 

overleg staat geheel los van de besprekingen in het zogenoemde Des Indes-beraad, waar Kamer-

leden van VVD, PvdA en D66 als sinds midden jaren zeventig enkele keren per jaar praten over 

vergezichten die liberalen en sociaaldemocraten met elkaar verbinden. Echt bijzonder is het nu 

ook weer niet. Het is immers Frits Bolkestein die als demissionair minister van Defensie na de val 

van het tweede kabinet-Lubbers door Elsevier Magazine laat optekenen: “Het wordt tijd voor een 

coalitie PvdA-VVD.” 

Lang verwacht en nu in de winkels: het 

boek van André Vermeulen, voormalig 

parlementair verslaggever van het AD, 

dat de geschiendenis van de VVD fractie 

in de Tweede Kamer beschrijft. Voor het 

eerst is er nu een op schrift gestelde his-

torie van een Tweede Kamerfractie, die 

met oog voor anekdote en detail de lijn 

volgt van de parlementaire geschiedenis.

 

Het is het verhaal over de opbouw van de 

VVD door professor Oud, over de glorieja-

ren van Hans Wiegel, de problemen die 

Ed Nijpels op zijn bord kreeg, de triomfen 

van Frits Bolkestein en de wederopbouw 

door Mark Rutte na de magere jaren die 

volgden op de moord op Pim Fortuyn.

Liber zet alvast enkele wetens-
waardigheden voor u op een rij: 
1. Stikker heeft de naam VVD bedacht,       

 niet Oud.

2. De VVD is in feite tot stand gekomen  

 op het hoofdkantoor van Heineken in  

 Amsterdam. 

3. Stikker was de eerste informateur in  

 de parlementaire geschiedenis.

4. Formatie 1977: het etentje in 

 restaurant Bistroquet van Van Agt en  

 Wiegel was niet de laatste onderhan- 

 delingsbespreking. Het was al beklon- 

 ken. Het diner was de bekrachtiging,  

 de viering van de geslaagde formatie.  

 En de foto is in scène gezet.

5. Wiegels manier van in de camera   

 kijken en ‘de mensen in het

 land’ rechtstreeks aanspreken heeft  

 hij niet zelf bedacht, maar afgekeken  

 van Schmelzer.

6. Molukkers wilden Wiegel in 1977   

 ontvoeren of een aanslag op   

 hem plegen. Daarom kreeg hij bewa- 

 king van rechercheurs in  burger tij- 

 dens een spreekbeurt in Dordrecht.

7. Wiegel besloot al in de zomer van   

 1980 dat hij commissaris in Friesland  

 wilde worden. Hij regelde dat   

 met zijn opvolger Van Thijn; commis- 

 saris Rijpstra zou in ’82 met pensioen  

 gaan.

8. Nijpels maakte met Van Agt de af-  

 spraak dat er snel verkiezingen moes- 

 ten komen. D66 wilde dat niet, want  

 die bleven liever nog wat langer op  

 het regeringspluche. 

9. Paars is niet tot stand gekomen door  

 het Des Indes-beraad. Dat heeft hoog- 

 uit een beetje geholpen.

 Kamervoorzitter Verbeet zegt in 

 november 2011 dat zij zich bij de   

 VVD eigenlijk beter thuis voelt. 

 Maar  ja, haar vader en grootvader waren  

 socialisten, dus dan blijf je zelf ook bij 

 de PvdA. 

 

LEESTIP:

De Liberale Opmars met € 2,50 korting
Van 5 december 2013 t/m 1 januari 2014 is De liberale opmars 

van André Vermeulen (ISBN 9789089532640) met korting te

bestellen. In plaats van € 19,90 betaalt u slechts € 17,40 (actie-

nummer: 902-07235) in de boekhandel of bestel het boek met 

korting op www.uitgeverijboom.nl.
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Naast stringent economisch beleid be-

hoort er ook aandacht te zijn voor onder-

wijs en opleidingsinstituten. Ons land 

kan het verschil maken als we nu investe-

ren in goede opleidingen, goede mensen 

en veerkrachtige instituties. Daar werkt 

onze minister Henk Kamp hard aan met 

het topsectorenbeleid. 

Onze staatssecretaris Sander Dekker 

richt zijn beleid op meer aandacht voor 

toptalenten in het basis- en voortgezet 

onderwijs. Met onze kennis op het gebied 

van bescherming tegen water en van de 

landbouw lossen we problemen op in an-

dere landen en versterken tegelijk hun en 

onze eigen economie.”  

Sterk profiel
Met onderwijs en Mark Rutte zijn we aan-

geland op lokaal niveau, tussen de leer-

lingen zelfs. Nog altijd staat hij één keer 

per week voor de klas. “Er is geen betere 

manier om kennis over te brengen en 

tegelijk te vergaren. Over wat leerlingen 

bezighoudt en hen bezielt.” Het brengt 

hem op de gemeenteraadsverkiezingen 

en op de vele VVD’ers die de komende 

maanden voor eenzelfde uitdaging 

staan: wat houdt de inwoners van een ge-

meente bezig en hoe kun je daar als VVD 

passende oplossingen voor vinden? “Ook 

in moeilijke omstandigheden is de VVD 

bereid verantwoordelijkheid te nemen. 

Wij zijn thuis op het gebied van veilig-

heid, financiën, economie en infrastruc-

tuur, varen een stabiele koers – men weet 

wat men aan de VVD heeft - en leveren al 

65 jaar deskundige bestuurders. Mensen 

waarderen ons om dit sterke profiel. Dat 

zullen we lokaal moeten vertalen naar 

onderscheidende thema’s en oplossin-

gen. Een pittige uitdaging, maar vanuit 

eigen kracht en met sterke argumenten 

denk ik dat we een goede uitslag kunnen 

halen. Kijken we naar de Europese verkie-

zingen dan geldt daar hetzelfde. De VVD 

heeft áltijd gevonden dat Europa er is 

voor de dingen die je beter samen kunt 

doen – sterke munt en sterke markt, in 

vrede en veiligheid. Nederland als han-

delsland bestaat bij de gratie van het bui-

tenland. We móeten samenwerken met 

andere landen. Daar verdienen we name-

lijk voor een groot deel ons brood mee. 

Dat doen we al eeuwen en daar zijn we 

goed in. Verandering en verbetering door 

samenwerken, dat is waar de VVD voor 

staat, lokaal, nationaal en Europees.”  

MIJLPAAL - Bij de afgelopen Tweede Ka-

mer verkiezingen heeft de VVD in Noord-

Brabant uitstekend gescoord. Brabant is nu 

bijna geheel blauw! In die provincie kijken 

ze dan ook vol trots terug op deze uitslag. 

Voortbouwend op dit succes voert de VVD 

Noord-Brabant intensief campagne om van 

stemmers ook leden te maken. Dit heeft 

geresulteerd in een mooie groei van het 

aantal VVD-leden. In een paar weken tijd 

hebben ze honderd nieuwe leden aan zich 

weten te binden. De eerste mijlpaal, 4000 

leden, is gehaald en het ledenaantal groeit 

verder. 

“De groei in 2013 is het resultaat van de 

inzet van alle lokale afdelingen in Noord-

Brabant. Aan de hand van tussentijdse 

'groeibarometers' zijn deze afdelingen peri-

odiek geïnformeerd over de aanwas per af-

deling. Voor elke afdeling was een individu-

ele doelstelling geformuleerd, gerelateerd 

aan de grootte. Zo was continu duidelijk 

welke inspanning er nog geleverd moest 

worden om de beoogde groei te behalen. 

Uiteindelijk zijn de afdelingen Geertrui-

denberg, Sint Anthonis en Uden als grote 

winnaars uit de bus gekomen”, zegt Ed van 

der Sande, voorzitter van de kamercentrale 

Noord-Brabant. 

Ambitie
Het behalen van de eerste groeidoelstel-

ling betekent niet dat ze in Brabant op hun 

lauweren rusten. “Integendeel. Het is een 

fantastisch vertrekpunt om onze partij in 

Brabant en daarmee dus ook in Nederland 

nog steviger op de kaart te zetten. Zowel 

in de laatste weken van december als voor 

2014. Voor 2014 is opnieuw een groeiambi-

tie geformuleerd.”

De ledenwerfcampagne 2014 is anders van 

opzet. "Het komende jaar gaan we niet op 

afdelingsniveau werven, maar direct via de 

leden zelf. Hiervoor hebben wij een wer-

vingsprogramma met als leidend thema 

‘Samen kleuren we Brabant Blauw!’ ont-

wikkeld, dat de individuele leden daarin 

enthousiasmeert en ondersteunt. Uiteen-

lopende middelen worden ingezet om het 

werven van leden te faciliteren en zo effec-

tief mogelijk te maken. Als extra stimulans 

wordt het Brabants VVD- lid dat de meeste 

nieuwe leden aanbrengt, op passende wijze 

gewaardeerd: hij of zij mag op onze kosten 

een heerlijk weekend in Den Haag vertoe-

ven”, zegt Ton Geers, als bestuurslid van 

de VVD Brabant verantwoordelijk voor de 

communicatie van de ledenwerfactie.

“Bovenal is het ons doel om deze groei-

spurt uit 2013 door te trekken en aan het 

einde van 2014 het 4500e Brabantse VVD- 

lid te verwelkomen. Ambitieus, maar zeker 

niet onhaalbaar. Dat hebben de Brabantse 

liberalen inmiddels wel bewezen.”

Ledenwervingsactie Brabant zeer succesvol

Wie een bijstandsuitkering ontvangt,
moet zijn beste been voor zetten

‘Samen maken we Brabant Blauw’ is de slogan van de ledenwerfactie. De rode 
blokjes van de Brabantse vlag zijn vanaf nu dan ook VVD blauw.

MOBILITEIT - Het kabinet is, onder 

leiding van onze eigen premier Rutte, 

hard bezig om de arbeidsmarkt te mo-

derniseren. Zo wordt, conform de wens 

van de VVD, het ontslagrecht eenvou-

diger, sneller en goedkoper. Dit bevor-

dert de broodnodige mobiliteit op de 

arbeidsmarkt. Voor een arbeidsmarkt 

die klaar is voor de toekomst, hebben 

wij iedereen hard nodig. We hebben de 

komende jaren immers te maken met 

een afname van de beroepsbevolking. 

Dat betekent dat iedereen die kan wer-

ken, wat de VVD betreft, aan de slag 

moet. Zeker als je een bijstandsuitke-

ring ontvangt, vinden wij dat daar een 

actieve houding tegenover moet staan. 

Tegenprestatie
Voor mensen die het echt hard nodig 

hebben, is er in Nederland -en zo hoort 

dat ook- de Bijstand. Bijstand is een tij-

delijk laatste vangnet, opgebracht door 

de belastingbetaler, door mensen die 

zelf hard aan het werk zijn. Zit je in 

de bijstand, dan zet je wat betreft de 

VVD alles op alles om aan een baan te 

komen. Daar hoort de juiste instelling 

bij: niet achterover leunen en wachten 

tot die ideale baan misschien een keer 

voorbij komt, maar zorgen dat je zelf 

je kans op een baan vergroot: je werkt 

aan een dagritme, je zorgt dat je je so-

ciale netwerk bijhoudt, of liever nog 

uitbouwt, en aan een potentiële werk-

gever laat je zien dat je niet te beroerd 

bent om de handen uit de mouwen te 

steken. Bijvoorbeeld door een aantal 

uur in de week een maatschappelijk 

nuttige activiteit te verrichten voor de 

samenleving. En dat brengt ons, pre-

cies, bij de tegenprestatie. 

Op dit moment kunnen Nederlandse 

gemeenten, als iemand een bijstands-

uitkering ontvangt, een tegenprestatie 

opleggen. Per 1 juli 2014, zo staat be-

schreven in de nieuwe Wet Werk en 

Bijstand, zijn gemeenten verplicht om 

aan iedereen een tegenprestatie op te 

leggen. Het zal u niet verrassen dat de 

VVD dit omarmt. Wij zijn namelijk van 

mening dat mensen met een bijstands-

uitkering door de tegenprestatie mee-

draaien in de maatschappij. Dat vinden 

wij sociaal. Daarnaast doen mensen 

met een bijstandsuitkering op die ma-

nier ook iets terug voor de samenle-

ving: een ochtendje koffieschenken in 

een verzorgingshuis, mensen met een 

beperking en/ of ouderen een keertje 

helpen met boodschappen doen, hel-

pen bij sportactiviteiten voor jongeren, 

bijvoorbeeld als coach. Of, nu de winter 

voor de deur staat: sneeuwschuiven, 

zodat mensen in de buurt zonder zor-

gen het buurthuis kunnen bereiken. 

Allemaal voorbeelden van maatschap-

pelijk nuttige activiteiten die geen be-

lemmering zijn voor het vinden van 

werk en re-integratie. Volgens de wet 

moet het gaan om kortstondige activi-

teiten, beperkt in omvang en in tijds-

duur. Dat betekent dus niet dat iemand 

40 uur in de week in touw is, maar in 

de regel eerder 16 uur in de week. De 

tegenprestatie moet immers de inspan-

ningen om een baan te vinden, zoals 

actief zoeken naar werk en solliciteren, 

natuurlijk niet in de weg staan. 

Maatwerk
Voor de VVD geldt nog een ander be-

langrijk punt. Het leveren van een te-

genprestatie in de vorm van onbetaald 

werk mag niet tot gevolg hebben dat 

bedrijven onbetaalde krachten gaan 

aannemen in plaats van te zorgen voor 

betaalde banen. Het mag dus niet lei-

den tot verdringing op de arbeidsmarkt 

van betaald werk door onbetaald werk. 

De manier waarop invulling moet wor-

den gegeven aan de tegenprestatie zal 

maatwerk zijn. Mensen moeten naar 

vermogen een bijdrage leveren, waar-

bij rekening wordt gehouden met de 

persoon en zijn of haar competenties 

en beperkingen.

In Australië werken ze al langer met 

het zogenoemde ‘Work for the Dole’- 

programma, waarbij mensen die een 

uitkering ontvangen, zelfs zelf aan het 

roer staan: ze organiseren daar hun ei-

gen tegenprestatie en blijken daardoor 

erg gemotiveerd aan de slag te gaan. 

Daar zouden we in Nederland ook 

naar toe moeten. Dat is ook de liberale 

manier waarop wij VVD’ers tegen de 

samenleving aankijken. We gaan niet 

alleen uit van wat mensen kunnen, 

maar ook dat ze onderdeel zijn van de 

samenleving in plaats van langs de zij-

lijn te staan. Dat zorgt voor een gevoel 

van eigenwaarde, maar ook voor con-

tact met collega’s en misschien zelfs 

potentiële werkgevers. De VVD wil dat 

mensen de kracht hebben om alles 

doen om aan de slag te komen en de 

uitkering achter zich te laten.

Een aantal gemeenten in Nederland 

zit nu al niet stil. Gemeenten als Linge-

waard, Spijkenisse, Rotterdam, Deven-

ter en Vlagtwedde lopen voorop als het 

gaat om uitvoering geven aan de tegen-

prestatie. Met de wijziging van de Wet 

Werk en Bijstand per 1 juli aanstaande 

is het de bedoeling dat andere gemeen-

ten in Nederland dit voorbeeld volgen, 

zodat meer mensen met een bijstands-

uitkering worden geprikkeld om actief 

te worden en weer zo snel mogelijk be-

taald aan het werk te gaan. Het leveren 

van een tegenprestatie doe je vooral 

voor jezelf, maar dat je ondertussen 

iets terugdoet voor de samenleving, is 

in de ogen van de VVD winst voor ie-

dereen. 

Sjoerd Potters

Lid Tweede kamer

Interview:  Michiel van Haersma Buma
Auteur:  Wim Schoevers



werd mij met de paplepel ingegoten. De 

Duitse bezetter heeft ons land onmete-

lijk menselijk leed berokkend en econo-

misch bijna verwoest. Rotterdam lag in 

puin. Toch begrepen de Rotterdammers 

dat het wel onze buren bleven en met die 

buren moest je gaan handelen. Voor Rot-

terdam. Voor Nederland.

 

Toen de EEG werd opgericht, verdween 

die papierwinkel. Schepen konden de 

grens bij Lobith zonder problemen pas-

seren. Dat was een direct gevolg van de 

vrije markt. En wat deden mijn grootva-

der en zijn compagnons? Ze zagen dat de 

vooruitgang goed was voor hun klanten, 

de schippers, en voor de Nederlandse eco-

nomie, maar niet voor hun handel. Ze ke-

ken niet om, maar verlegden hun focus 

op het verkopen van verzekeringen aan 

de binnenvaart. Rotterdammers kijken 

nooit achteruit, alleen maar vooruit zijn 

mijn vader Robert steeds. Hij ging werken 

voor de Duitse hoogovens in Rotterdam 

want handel is handel. Niet boos zijn 

om het verlies van mogelijkheden, maar 

nieuwe mogelijkheden benutten. Met de 

neus in de wind. 

We laten ons niet gek maken. Gebruik je 

gezonde boeren verstand. Handel is han-

del.

Wat voor Rotterdam geldt, geldt ook voor 

Nederland. Wat voor mijn vader en groot-

vader gold, geldt nu voor ons.  

 

Voor of tegen Europa – dat is natuurlijk 

onzin. Europa moet voor ons werken. In 

Nederland kiezen we ook niet voor - aan 

de ene kant - niemand een uitkering en 

- aan de andere kant - iedereen een uitke-

ring. We kiezen niet voor milieu tegen de 

economie. Het gaat om de maatvoering. 
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Speech Hans van Baalen, VVD-lijsstrekker voor de Europese Verkiezingen
tijdens het VVD-congres op 23 november 2013 in Den Bosch

RECTIFICATIE

GEZOND VERSTAND - Vrienden, wat 

een eer om als uw lijsttrekker hier te mo-

gen staan, maar niet alleen. Wat een fan-

tastische lijst. Een mooie mix van kennis 

en ervaring, mannen en vrouwen en wat 

een enthousiasme. Zoveel mogelijk van 

deze VVD’ers moeten met mij in het EP 

komen. Het EP en de liberale ALDE-fractie 

hebben behoefte aan een stevige VVD-

injectie. We kunnen de boer op met een 

solide verkiezingsprogramma. Pim van 

Ballekom en zijn mensen en nu ons con-

gres hebben gekozen voor een Europa dat 

werkt voor Nederland. Sober, effectief en 

gericht op werk, werk en nog eens werk. 

Wij Nederlanders zijn kooplieden. Han-

delsland Nederland is gebaat bij een vrije 

markt en internationale handel. Een Eu-

ropa dat de kansen voor onze bedrijven 

biedt, is ons Europa. Als ik aan Europa 

denk, dan denk ik aan Rotterdam en aan 

mijn familie.

Mijn overgrootvader Peter van Baalen 

richtte rond 1880 een inklaringskantoor 

op dat alle papierwerk voor de binnen-

scheepvaart van Rotterdam naar Duits-

land voor zijn rekening nam. Hij zag dat 

schippers dagen aan de grens moesten 

wachten tot hun papieren in orde waren. 

Kon dat niet slimmer dacht hij? Peter en 

zijn firmanten regelden met de schippers 

voor vertrek uit Rotterdam hun papieren, 

reden naar Lobith, maakt het af met de 

Nederlandse en Duitse douane en de 

schepen konden doorvaren. Dat scheelde 

gedoe, verlies van kostbare uren en be-

zorgde Van Baalen & Co een goede boter-

ham. Mijn grootvader Willem bouwde 

dat bedrijf uit. Bij mijn grootouders werd 

Frans, Duits en Engels gesproken. Bui-

tenlandse zakenpartners en hun familie 

kwamen vaak in ons huis in Kralingen 

over de vloer. Internationaal zaken doen 

Het is dus ook niet: alle zegen komt uit 

Brussel of we stappen eruit. Dat is crazy. 

Het is niet voor of tegen Europa, maar 

wel wat doet Europa en wat doen we zelf.  

We verkopen tomaten aan Griekenland. 

Dat zegt iets over de Grieken en over ons. 

We verkopen meer aan Zuid-Europa dan 

aan de zgn. BRICS-landen. De Griekse re-

geringen hebben de kluit belazerd, maar 

we moesten en moeten de Euro stutten. 

In ons eigen belang. Europa is voor libera-

len het Europa van de vrijheid. Het slech-

ten van barrières, niet het stapelen van 

regels op regels. Dus de VVD kiest voor 

versterken van de interne mark. Voor de 

Euro. Voor internationale vrijhandel. Dus 

voor vrijhandelsverdragen met de VS, 

Canada, Japan, Latijns-Amerika. De VVD 

keert zich tegen wat onnodig is, duur en 

inefficiënt.

 

Geen Huis van de Europese geschiedenis 

uit belastinggelden. Geen Europese re-

gels over plastic zakjes, de waterinhoud 

van stortbakken. Geen uniform EU-beleid 

over zwangerschapsverlof en vrouwen-

quota. Geen dure voorlichtingscampag-

nes. Geen Comité van de Regio’s. Het 

Comité dat de EU moet adviseren over re-

gionaal beleid. Dat kunnen gemeenten, 

provincies en regio’s zelf op vrijwillige 

basis ook. Het Comité kost 100 miljoen 

euro per jaar, brengt 50 opinies uit. Dat 

is 2 miljoen euro per mening. Die van mij 

is gratis. Weg met de geldverspilling.

Geen uitbreiding om het uitbreiden. On-

der de 13 nieuwe lidstaten zijn er stevige 

trekkers van de Europese economie. Po-

len doet het goed. Andere doen het min-

der. Beter de problemen in de huidige 

lidstaten dan nieuwe problemen impor-

teren. Landen die aan de deur kloppen 

niet beledigen, maar helpen bij hun her-

vormingen. Als bijzondere partners van 

de EU kunnen zij hun economie verster-

ken. Dat is goed voor hen en goed voor 

ons.

Zoals mij vader, grootvader en overgroot-

vader, met Feijenoord steeds zeiden was: 

geen woorden, maar daden. Resultaten. 

De VVD, Mark Rutte in de Europese Raad 

met Jeroen Dijsselbloem aan diens zijde, 

Jan Mulder en ik in het EP en met onze 

Kamerleden en ministers hebben we re-

sultaten geboekt, zoals een lagere meer-

jarenbegroting, streng toezicht op het 

beleid van (wanpresterende) leden van 

de Eurozone, focus op markt, munt en 

handel, de Digitale Agenda van Neelie 

Kroes, een Bankenunie in de stijgers om 

een tweede bankencrisis te voorkomen 

en een krachtig voorbehoud van nati-

onale parlementen tegen te vergaande 

Europese besluiten (zoals een Europees 

openbaar ministerie).

We gaan nu eerst de campagne voor de 

gemeenteraadsverkiezingen voeren, we 

gaan na 19 maart door naar 22 mei. Zelf-

verzekerd, realistisch. Voor een sterk Ne-

derland in Europa. Er tegenaan! 

 

Hans van Baalen

Buitenlandse Zaken,

Veiligheids- en Defensiebeleid, 

Industrie en Energie

Jan Mulder

Burgerlijke Vrijheden,

Justitie en Binnenlandse

Zaken, Begrotingscommissie

en Begrotingscontrole

hans.vanbaalen@europarl.europa.eu

In de vorige editie van Liber staat in het artikel over het bezoek aan het Westland 

dat Arne Weverling een VVD wethouder is. Dat is onjuist. De heer Weverling is 

wethouder voor de lokale partij Gemeente Belang Westland (GBW)

ERVARINGEN - Soms lijkt het erop dat 

over de Europese samenwerking van alles 

en nog wat beweerd kan worden zonder 

enige kennis van zaken. Een uitspraak 

die in sommige kringen goed valt is om 

te zeggen dat men voor deze Europese sa-

menwerking is maar tegen een federaal 

Europa. Jammer dat het anders is.

Vanaf het begin van deze samenwerking 

is het de bedoeling en tegelijkertijd het 

geval geweest dat bepaalde zaken op fe-

derale wijze geregeld werden. Het was 

het geval bij het begin van de Europese 

Kolen en Staal Gemeenschap in 1952. Het 

werd met de Tweede wereldoorlog in ge-

dachten te gevaarlijk geacht de productie 

van kolen en staal in nationale handen te 

houden. Een Hoge Autoriteit werd gecre-

eerd die de productie van deze grondstof-

fen beheerde. Een supranationaal orgaan 

was geboren, een federaal orgaan zo U 

wilt.

De ervaringen waren kennelijk niet te-

leurstellend want in 1958 werd een Ver-

drag van kracht, het Verdrag van Rome 

dat voorzag dat nog meer zaken op fe-

derale wijze werden geregeld. Het was 

het begin van de Europese Economische 

Gemeenschap (EEG). Kennelijk was het 

concept aantrekkelijk. Het EEG verdrag 

werd ondertekend door zes landen maar 

al spoedig dienden zich andere kandi-

daat leden aan. Vooral de in ontwikke-

ling zijnde gemeenschappelijke markt 

was aantrekkelijk. In het Europa van de 

zes oorspronkelijke lidstaten was de eco-

nomische groei groter dan in de andere 

Europese landen. O.a. Groot Brittannië 

slikte haar trots in en vroeg het lidmaat-

schap aan. Een referendum daarna beves-

tigde dat een overgrote meerderheid van 

de bevolking van dat land geen bezwaar 

had tegen de duidelijke overdracht van 

nationale soevereiniteit.

Zo is het verder gegaan. Inmiddels telt de 

Europese Unie 28 lidstaten en meerdere 

Europese landen staan te trappelen om 

lid te worden. Niet alleen om de economi-

sche vooruitzichten maar ook vooral om 

de garanties voor democratie en rechts-

handhaving die door toetreding van de 

Europese Unie worden verkregen. Dezer 

dagen trotseren velen in Kiev in de Oe-

kraïne de bittere kou om voor een asso-

ciatieverdrag met de Unie te pleiten. Wie 

zou zich dat in Nederland kunnen voor-

stellen. Ieder overdracht van nationale 

bevoegdheden aan 'Europa' is gebeurd 

door een unaniem besluit van de lidsta-

ten. Nationale parlementen soms onder-

steund door nationale referenda hebben 

het goedgekeurd. In de opeenvolgende 

verdragen, het laatst in het Verdrag van 

Lissabon is precies vastgelegd welke aan-

gelegenheden op 'federale' wijze geregeld 

kunnen worden, en bij implicatie welke 

niet. Voor die zaken waarvoor Europese 

regelgeving mogelijk is, is uiteraard de 

besluitvorming essentieel.

Het is de Europese Commissie die het 

recht van initiatief heeft. Iedere lidstaat 

levert een commissaris aan deze instel-

ling. Deze wetsvoorstellen worden ter 

besluitvorming voorgelegd aan twee in-

stellingen, de Raad van Ministers en het 

Europees Parlement.

In de Raad van ministers hebben de klei-

nere lidstaten relatief meer stemmen 

dan de grotere lidstaten. In het Europees 

Parlement hebben de kleinere landen re-

latief meer parlementsleden dan de gro-

tere landen. Zo heeft Nederland met ca 

16 miljoen inwoners 26 parlementsleden 

en Duitsland met ca 82 miljoen inwoners 

er slechts 99.

Voor besluitvorming in beide instellin-

gen is een z.g. gekwalificeerde meerder-

heid nodig en dat betekent dat een ge-

wone meerderheid van de stemmen niet 

voldoende is.

Het betekent dat er in 'Brussel' enorm 

veel vergaderd moet worden voordat er 

overeenstemming is over Brusselse regel-

geving. Het betekent ook dat het wetge-

vingstraject gecompliceerd en daardoor 

vaak onduidelijk is. Mijn ervaring is dat 

vooral de besluitvorming in de Raad zich 

duidelijk aan de controle van de natio-

nale parlementen onttrekt en dat de con-

trole door de nationale parlementen dui-

delijk versterkt moet worden. Het is daar 

dat er een democratisch deficit ontwik-

keld wordt. Het is niet voldoende aan het 

begin van de wetgevingsprocedure een 

gele dan wel een oranje kaart te trekken 

om een voorstel van de Europese Com-

missie naar de prullenbak te verwijzen.

Natuurlijk is het niet zo dat alle wetge-

ving die op deze wijze ontstaat perfect is. 

Net als in de nationale lidstaten zal de 

wetgeving van tijd tot tijd getoetst moe-

ten worden en zo nodig gewijzigd dan 

wel geannuleerd moeten worden. Daarop 

kan het Europees Parlement en de Raad 

via de nationale parlementen de nodige 

voorstellen doen.

Er is een groot verschil tussen een natio-

naal en een Europees Parlement. Een na-

tionaal parlement kan zich verheugen op 

een grote publieke belangstelling. Kran-

ten, radio, televisie besteden ruime aan-

dacht aan wat er gebeurd. In Nederland 

is er zelfs een apart televisiekanaal voor 

de Haagse gebeurtenissen. Het Europees 

Parlement kan slechts rekenen op spo-

radische berichtgeving en dan vaak ook 

niet over de wetgevende arbeid van de le-

den. Vele keren heb ik mijn hoofd gebro-

ken over hoe dat veranderd zou kunnen 

worden en een oplossing heb ik nog niet. 

Inderdaad met 24 werktalen munt een 

debat in het Europees Parlement niet uit 

in een levendige, sprankelende discussie. 

Maar toch ervaar ik dagelijks dat wij in 

dit parlement verstrekkende besluiten 

nemen. Besluiten die de meer dan 500 

miljoen burgers aan den lijve zullen 

ondervinden. En vaak heeft die besluit-

vorming plaatsgevonden zonder dat in 

de twee, drie jaar dat de besluitvorming 

plaatsvond er iemand in de nationale 

parlementen dan wel in de nationale 

pers er enig gewag van maakte.

Het is aan toekomstige leden van het Eu-

ropees Parlement om dat te veranderen. 

Op de lijst van de VVD voor de komende 

verkiezingen kunt U uitstekende kandi-

daten vinden.

Samenwerking

jan.mulder@europarl.europa.eu
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Alphen aan den Rijn
Al in oktober waren de campagnejasjes 

uit de kast gehaald. Voorzitter van VVD 

Alphen, Hans Dibbetz, sprak zelfs van 

een ‘witte tornado’ die door het straat-

beeld raasde. 

Op de zaterdag voor de verkiezingsdag 

werd het lokale campagneteam aange-

vuld met een delegatie uit Den Haag om 

ook de laatste zwevende kiezers te over-

tuigen van onze standpunten. 

Na een bezoek aan de lokale midden-

stand en een aantal rondes over de markt 

in Boskoop was het aan het eind van de 

ochtend tijd om verder af te reizen naar 

Alphen aan den Rijn. In en om winkelcen-

trum Aarhof werd het flyeren voortgezet. 

De eensgezindheid was groot. De lokale 

leden gebruikten hun eerdere ervaringen 

in de campagne om lokale zaken toe te 

lichten aan het winkelende publiek. Van 

de ervaren lijsttrekker Tseard Hoekstra 

tot jong politiek talent Lisette Ens droeg 

iedereen zijn steentje bij. Ondertussen 

pareerden de Kamerleden en minister 

Ivo Opstelten, ieder op hun eigen manier, 

de vragen over het landelijke beleid. 

Deze samenwerking was tekenend voor 

de campagnedag in Alphen aan den Rijn. 

Het was “een hele goede ploeg”, aldus 

Opstelten. 

De gemeenteraadsverkiezingen komen snel 

dichterbij. De voorbereidingen gaan goed en 

we liggen strak op schema voor maart 2014. Vier 

gemeenten hadden hun herindelingsverkiezin-

gen al in november. Hun campagnes en harde 

werk zitten er op en smaken naar meer!

 

Bij deze vier herindelingsverkiezingen hebben 

wij wat moeten inleveren. Zeker bij herinde-

lingsverkiezingen spelen er veel lokale kwes-

ties, maar natuurlijk heeft ook de landelijke 

trend invloed gehad. Dat is geen verrassing. De 

afgelopen jaren hebben wij als partij lokaal en 

landelijk een zware klus op onze schouders ge-

nomen. We treffen maatregelen die nodig zijn, 

maar die ons niet altijd op de korte termijn po-

pulair maken. 

Maar ook bij deze herindelingsverkiezingen 

hebben veel kiezers het harde werk van VVD’ers 

herkend en hun vertrouwen opnieuw aan de 

VVD gegeven. Dat is een mooie basis om op 

door te bouwen. De komende tijd zullen we 

steeds meer vruchten zien van ons beleid, dat 

sterkt het vertrouwen in ons verhaal. 

Velen van jullie heb ik mogen spreken op cam-

pagnedagen en talloze bijeenkomsten in afde-

lingen en regio's. Ik merk op die ochtenden, 

middagen en avonden zonder uitzondering dat 

de strijdlust er goed in zit. Daarom ben ik op-

timistisch over maart. Als we als een eenheid, 

met zelfvertrouwen en optimisme campagne 

voeren, dan gaan we meer stemmen halen dan 

in 2010!

Klaas Dijkhoff

Campagneleider

Gemeenteraadsverkiezingen 2014

Met vertrouwen onderweg naar GR 2014Leeuwarden
Al weken lang was de VVD-Leeuwarden 

hard campagne aan het voeren in de 

stad, met als hoogtepunt 9 november. 

Een grote groep VVD’ers ging de straat 

op om nog eens goed het VVD geluid te 

laten horen. De hele kandidatenlijst en 

veel vrijwilligers bestormden de stad. 

De dag begon in het dorp Grou, waarna 

we doorgingen naar Zuiderburen, een 

vinex wijk in Leeuwarden. Ook hier gin-

gen we canvassen en deden we goede za-

ken. We kregen fijne reacties en er hing 

een positieve sfeer. 

Na een korte lunch kwam Mark Rutte 

aan. En stiekem begon het toen eigenlijk 

pas echt. De landelijke pers was aanwe-

zig, mensen kwamen massaal kijken 

en vanaf toen draaide het eigenlijk al-

leen om onze MP. Iedereen wilde graag 

met Mark op de foto, vooral opvallend 

veel pubers en vrouwen. We kregen veel 

leuke reacties en de sfeer bleef erg posi-

tief. Ook ondernemers en inwoners van 

Leeuwarden reageerden enthousiast op 

zijn komst. De winkeleigenaren in de 

Kleine Kerkstraat veegden zelfs speciaal 

de straat aan en staken de vlag uit. Vijf 

dagen voordat we naar de stembus gin-

gen gaf dit een enorme energy boost.

Helaas is de uitslag in Leeuwarden niet 

zo goed uitgepakt als gehoopt; één zetel 

verlies. Maar één ding is zeker: aan deze 

campagnedag en de inzet van de VVD-

Leeuwarden heeft het in ieder geval niet 

gelegen.

Friese Meren
De zon scheen en de VVD’ers uit de 

Friese Meren en Sudwestfryslan hadden 

er duidelijk veel zin in. 

Onder aanvoering van lijsttrekker Joop 

Meinsma uit Balk en een enthousiaste 

campagneleider, Hellen Feijen uit Joure, 

ontvingen zij Henk Kamp en een aantal 

Tweede Kamerleden. Met de bus toog het 

gezelschap naar de eerste halte van de 

dag: verzorgingshuis Sudderige in Lem-

mer, de thuishaven van Rintje Ritsma en 

Epke Zonderland. 

Onderweg was de sfeer geani-

meerd en het Friese landschap 

mooi. Overgoten door een voor-

jaarszon die de sfeer er goed in 

bracht. Meinsma en De Vrij werden soms 

overstemd door vrolijk gelach en de zoon 

van Feijen die ballon na ballon opblies 

met een nogal luidruchtige fles lachgas. 

Tussen Sint Nyk en Lemmer kwam de 

bus vast te staan door een oplegger die 

de weg blokkeerde. Dat mocht de pret 

niet drukken. In overleg met een boer 

werd het fileprobleem snel opgelost en 

kon het gezelschap verder. 

Bij aankomst in Lemmer, in verzor-

gingshuis Sudderige, werden we warm 

ontvangen door bewoners en medewer-

kers. Henk Kamp stal de harten van de 

bewoners met een persoonlijk verhaal 

over zijn eigen ouders en schoonouders. 

Kamp riep de bewoners op om te stem-

men: “Het is belangrijk dat u uw stem 

laat horen. Er zijn steeds meer ouderen 

in ons land. Uw stem telt meer dan ooit.”

De laatste stop was Joure, waar het ge-

zelschap versterkt werd met de premier. 

Rutte bleek als een popster te worden 

onthaald. Werkelijk iedereen; gezinnen, 

jongeren en ondernemers wilden met 

hem op de foto in de drukke Midstraat. 

En hij met hen. Om de paar minuten 

weerklonk Ruttes stem: “Lidmaatschaps-

kaart, jongens! Lidmaatschapskaart, we 

hebben er een potentieel nieuw lid bij.” 

Geslaagde campagnedag herindelingsverkiezingen
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Met zelfvertrouwen uitleggen waar de 

VVD voor staat en altijd in de eigen kracht 

blijven staan, zijn belangrijke peilers on-

der een effectieve campagne. Dat werd be-

nadrukt tijdens de workshop Campagne 

voeren op het congres in Den Bosch. 

Met zelfvertrouwen onze successen uit-

dragen, uitleggen dat moeilijke maatre-

gelen nodig waren om Nederland finan-

cieel op orde te krijgen en dat tekenen 

van economisch herstel zich aandienen. 

En dat dat mede dankzij het beleid van 

het kabinet Rutte ll is. Dat is wat iedereen 

de komende tijd zou moeten doen op het 

schoolplein, bij de voetbalvereniging en 

in de supermarkt. 

Daarnaast is het niet effectief het beleid 

van andere partijen aan te vallen. Uitleg-

gen wat de positieve effecten van ons ei-

gen beleid zijn, is dat wel. Als andere par-

tijen het VVD beleid hekelen tijdens de 

campagne dan is dat hun keuze. Het beste 

is om daar niet op in te gaan. Ook niet in 

debatten. “ Dat is wat u vindt, maar waar 

wij voor staan…. “, is een goede manier om 

je eigen verhaal voor het voetlicht te bren-

gen en de aandacht af te leiden van het 

verhaal van de opponent. 

Speerpunten
Dertig procent van de kiezers stemt op 

lokale thema’s, die dan ook terug te vin-

den moeten zijn in de speerpunten van de 

afdelingen. De tip van het campagneteam 

is wel: niet meer dan drie speerpunten 

op de flyers: de twee belangrijkste VVD 

thema’s Economie en Veiligheid en één 

aansprekend lokaal thema. “Bij teveel 

speerpunten zien kiezers alleen een lap 

tekst en lezen ze helemaal niets, ook niet 

de eerste drie”, zegt campagneleider Klaas 

Dijkhoff. 

Natuurlijk zijn er nog veel meer campag-

nezaken besproken tijdens de workshop, 

maar aan de belangrijkste campagnetip 

houdt uiteraard ook de redactie van Liber 

zich: “Nooit over je strategie in het open-

baar praten.” Het campagneteam roept u 

dan ook op om de komende maanden de 

campagne workshops die in het hele land 

gehouden worden bij te wonen. Met zijn 

allen gaan we voor een prachtig resultaat 

van de Gemeenteraadsverkiezingen 2014!

WORKSHOP CAMPAGNE VOEREN DRUK BEZOCHT TIJDENS CONGRES

Zelfvertrouwen en uitgaan van eigen kracht tijdens campagne
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Het CBS maakte recent bekend dat Ne-

derland uit de recessie is. Dat is mede 

het gevolg van het kabinetsbeleid, zei 

premier Rutte op het najaarscongres in 

Den Bosch. “Eindelijk kunnen we weer 

vooruit en dat is vreselijk goed nieuws."

Nederland begint een klein beetje de 

wind mee te krijgen, zegt Rutte. De wo-

ningmarkt en het consumentenvertrou-

wen lijken de grootste dalen te hebben 

gehad. “Laten we onszelf nog niet com-

plimenteren, het zal nog een lange weg 

zijn, maar we komen langzaam verder. Ik 

voel dat we aan het begin staan van een 

nieuw begin.”

De gemeenteraadsverkiezingen worden 

heel belangrijk. Misschien wel de belang-

rijkste in jaren. “Ik kan u garanderen 

dat de leden van de Eerste- en Tweede 

Kamerfractie, de bewindslieden en ka-

binetsleden van de VVD dag en nacht 

klaar staan om u tijdens de campagne 

te helpen. Alles om ervoor te zorgen dat 

er na het sluiten van de stembussen zo 

veel mogelijk VVD’ers in de gemeente-

raad zitten. U bent ambassadeur van de 

partij en hopelijk bent u daarin zo actief 

mogelijk.”

Er zijn handvatten voor dit ambassadeur-

schap. In Den Haag komen vanaf 2016 

drie grote departementen leeg te staan: 

een voorbeeld van de verkleining van de 

overheid. “En de twee grootste veroor-

zakers van tekorten, sociale zekerheid 

en gezondheidszorg zijn topprioriteit. 

We doen er alles aan om die kosten on-

der controle te krijgen.” Aan de andere 

kant moet er ruimte komen voor lasten-

verlichting. “De komende jaren gaan we 

stap voor stap de schijven van de inkom-

stenbelasting verlagen, zodanig dat het 

toptarief uiteindelijk onder de 50% komt 

te liggen.” 

Waarom men uiteindelijk op de VVD 

moet stemmen heeft te maken met 

de essentie van het VVD-beleid: het 

op orde brengen van de overheidsfi-

nanciën, ervoor zorgen dat de belas-

tingen kunnen dalen. Die maatre-

gelen uitvoeren om de economie te 

kunnen laten groeien. “Het is spijtig 

voor de andere partijen maar daar 

is maar één partij echt goed in en 

dat is de Volkspartij voor Vrijheid en  

Democratie!” 

“De boodschap die we tijdens de cam-

pagne gaan uitdragen is werkgele-

genheid en groei van onze economie.” 

Een baan is daarbij volgens de premier 

meer dan een loonstrookje. “Een baan is 

vriendschappen, trots en een bijdrage le-

veren aan de samenleving”, aldus Rutte. 

“Er is de komende maanden heel veel 

werk aan de winkel, maar dat kan je aan 

VVD’ers wel overlaten.”

“We staan aan het begin van een nieuw begin”
INSPIRERENDE SPEECH MARK RUTTE 



De VVD

wenst u

fijne feestdagen

en een

mooi 2014

WINTER WONDER LAND aan zee!
Carlton Beach is ook in de winter de locatie bij uitstek voor diverse 
bijeenkomsten en festiviteiten, mede dankzij de betoverende en wonderlijke 
omgeving van de zee, het strand en de duinen...

Speciaal voor alle VVD leden:

-  8-uurs all-inclusive vergaderarrangement van € 87,50 p.p. voor € 65,- p.p.

-  10% korting op de Winter BBQ à € 32,50 p.p.

Voor meer informatie en/of reserveringen kunt u contact opnemen met 
Renée Hartman via 070 354 14 14 of info@beach.carlton.nl.

CARLTON BEACH   Gevers Deynootweg 201   2586 HZ   Scheveningen/ Den Haag
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